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Αθήνα, σήµερα στις 9 ∆εκεµβρίου 1998, ηµέρα Τετάρτη και ώρα
18.25', συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτηρίου
η Βουλή σε ολοµέλεια, για να συνεδριάσει υπό την προεδρία του
Προέδρου αυτής κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗ.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.
(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 8/12/1998
εξουσιοδότηση του Σώµατος, επικυρώθηκαν µε ευθύνη του
Προεδρείου τα Πρακτικά της Μ' συνεδριάσεώς του, της 8ης
∆εκεµβρίου 1998 σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο των
σχεδίων νόµων: 1. "Ρύθµιση θεµάτων του Οργανισµού
Σιδηροδρόµων Ελλάδος (ΟΣΕ) και άλλες διατάξεις"
2. "Κύρωση του Πέµπτου Πρωτοκόλλου της Γενικής Συµφωνίας για
τις συναλλαγές στον τοµέα των Υπηρεσιών".
Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις αναφορές
προς το Σώµα.
(Ανακοινώονται προς το Σώµα από τον κ. Ιωάννη Καρακώστα,
Βουλευτή Αιτωλοακαρνανίας, τα ακόλουθα:
[A. KATAΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ
1) Ο Βουλευτής Μεσσηνίας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΑΣΤΑΣΟΠΟΥΛΟΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Παναγιώτης Ξεροβασίλας,
οικονοµολόγος - νοµικός, ζητεί την υπαγωγή της Μεσσηνίας στις
ρυθµίσεις του ν. 2527/97.
2) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΑΡΡΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ζητεί την τοποθέτηση οπλίτη ιατρού στο
αγροτικό ιατρείο Σταυροχωρίου στη Σητεία.
3) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΑΡΡΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ζητεί να στελεχωθεί το γραφείο Τουρισµού
στον 'Αγιο Νικόλαο Κρήτης.
4) Ο Βουλευτής Λάρισας κ. ΦΩΤΗΣ ΧΑΤΖΗΜΙΧΑΛΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία το Εργατοϋπαλληλικό Κέντρο Νοµού
Λάρισας ζητεί την οικονοµική ενίσχυση των ανέργων του Νοµού
Λάρισας.
5) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΚΩΝ/ΝΟΣ ΜΠΑΝΤΟΥΒΑΣ κατέθεσε
αναφορές µε τις οποίες η Κοινότητα Κάτω Βιάννου Ηρακλείου ζητεί
την ικανοποίηση οικονοµικών αιτηµάτων της.
6) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΚΩΝ/ΝΟΣ ΜΠΑΝΤΟΥΒΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η Συντονιστική Επιτροπή Αγώνα
Νεφροπαθών ζητεί την ικανοποίηση του συνταξιοδοτικού αιτήµατος
των νεφροπαθών.

7) Ο Βουλευτής Αιτωλ/νίας κ. ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΜΥΡΛΗΣ - ΛΙΑΚΑΤΑΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία το Σωµατείο Καπνεργατών του
Εθνικού Οργανισµού Καπνού Αγρινίου επισηµαίνει τις δυσµενείς
επιπτώσεις της διακοπής της λειτουργίας της TABACO MAR
ΑΕΒΠΕ.
8) Ο Βουλευτής Αιτωλ/νίας κ. ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΜΥΡΛΗΣ - ΛΙΑΚΑΤΑΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος ∆ασκάλων και
Νηπιαγωγών Βάδης - Βυρτεµβέργης "Αριστοτέλης" ζητεί να δοθεί
λύση στο πρόβληµα της κατάταξης των µαθητών που επιστρέφουν
στην Ελλάδα.
9) Ο Βουλευτής Βοιωτίας κ. ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΠΑΣΙΑΚΟΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο ∆ασοπονικός Σύλλογος Ελλάδος και οι
Ειδικές ∆υνάµεις ∆ασοπροστασίας ζητούν την αξιοποίηση και
πρόσληψη εκπαιδευµένων "δασοκοµάντος" στο πυροσβεστικό
σώµα.
10) Οι Βουλευτές κύριοι ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΑΤΖΗΣ και ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ
ΜΠΟΥΤΑΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία το Εργατικό Κέντρο
Αλµυρού Μαγνησίας ζητεί να χορηγηθεί έκτακτο οικονοµικό
βοήθηµα ενόψει Χριστουγέννων και Πρωτοχρονιάς στους άνεργους
της περιοχής του.
11) Οι Βουλευτές κύριοι ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΑΤΖΗΣ και ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ
ΜΠΟΥΤΑΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία τα Σωµατεία των
εργαζοµένων στον όµιλο της ΑΓΕΤ εκφράζουν την ανησυχία τους
για την πορεία της επιχείρησης και για το µέλλον των εργαζοµένων
σ' αυτήν.
12) Οι Βουλευτές κύριοι ΣΤΡΑΤΗΣ ΚΟΡΑΚΑΣ και ∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ
ΚΩΣΤΟΠΟΥΛΟΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία το Παλλεσβιακό
Εργατικό Κέντρο καταδικάζει την ποινικοποίηση του αγώνα των
τελωνειακών υπαλλήλων.
13) Οι Βουλευτές κύριοι ΣΤΡΑΤΗΣ ΚΟΡΑΚΑΣ και ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ
ΤΑΣΟΥΛΑΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία ο ∆ήµαρχος Μύρινας
Λήµνου ζητεί την κάλυψη των κενών θέσεων καθηγητών στα
σχολεία της Μύρινας.
14) Οι Βουλευτές κύριοι ΣΤΡΑΤΗΣ ΚΟΡΑΚΑΣ και ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ
ΤΑΣΟΥΛΑΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία η Τοπική 'Ενωση
∆ήµων και Κοινοτήτων Λέσβου και ο Φαρµακευτικός Σύλλογος
Λέσβου ζητούν να καλυφθούν µε γιατρούς οι κενές θέσεις
αγροτικών ιατρείων του Νοµού Λέσβου.
15)  Οι  Βουλευτές  κύριοι  ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ  ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ  και
ΣΠΥΡΟΣ  ∆ΑΝΕΛΛΗΣ  κατέθεσαν  αναφορά  µε  την  οποία
επιχειρηµατίες  χωµατουργικών  εργασιών  Νοµού  Ηλείας  των
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οποίων επιτάχθηκαν τα µηχανήµατα για την κατάσβεση των
πυρκαγιών το καλοκαίρι του 1998 από το Συντονιστικό 'Οργανο,
διαµαρτύρονται γιατί µέχρι σήµερα δεν έχουν πληρωθεί για το έργο
που προσέφεραν µε δικά τους έξοδα.
16) Ο Βουλευτής Αθηνών κ. ΦΩΤΗΣ ΚΟΥΒΕΛΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η Οµοσπονδία Συνταξιουχικών Τραπεζικών
Οργανώσεων Ελλάδος, ζητεί την εφαρµογή των καταστατικών
διατάξεων των Ασφαλιστικών του Ταµείων και την άρση των
αδικιών προς τους συνταξιούχους Τραπεζοϋπάλληλους.
17) Οι Βουλευτές κύριοι ΙΩΑΝΝΗΣ ∆ΡΑΓΑΣΑΚΗΣ και ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ
ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία η Οµοσπονδία
Επαγγελµατοβιοτεχνών - Ζαχαροπλαστών Ελλάδας ζητεί να µην
υπάρξει αύξηση της φορολογικής επιβάρυνσης των
επαγγελµατοβιοτεχνών πέραν του πληθωρισµού.
18) Ο Βουλευτής Αθηνών κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ∆ΡΑΓΑΣΑΚΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η Κοινότητα Κέντρου Γρεβενών ζητεί
χρηµατοδότηση ώστε να ολοκληρωθούν κατασκευαστικά όλες οι
εκκλησίες της περιφέρειας Βενζίων.
19) Ο Βουλευτής Αθηνών κ. ΦΩΤΗΣ ΚΟΥΒΕΛΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος Αιγάλεω Αττικής ζητεί να µην
εγκατασταθεί ο Σταθµός Μεταφόρτωσης Απορριµµάτων (Σ.Μ.Α.)
στα διοικητικά όριά του.
20) Οι Βουλευτές κύριοι ΣΤΡΑΤΗΣ ΚΟΡΑΚΑΣ και ΣΤΑΥΡΟΣ
ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΥ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία ο κ. Α.Καρράς
ζητεί την επίλυση ιδιοκτησιακού προβλήµατός του.
21) Οι Βουλευτές κύριοι ΣΤΡΑΤΗΣ ΚΟΡΑΚΑΣ και ∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ
ΚΩΣΤΟΠΟΥΛΟΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία η 'Ενωση
Εργατοτεχνιτών και Οικοδόµων Λέσβου ζητεί την αναγνώριση των
υπέρ αγνώστων ενσήµων.
22) Οι Βουλευτές κύριοι ΣΤΡΑΤΗΣ ΚΟΡΑΚΑΣ και ΝΙΚΟΛΑΟΣ
ΓΚΑΤΖΗΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία Πρωτοβάθµιες
Συνδικαλιστικές Οργανώσεις Πειραιά ζητούν να σταµατήσει η
ποινικοποίηση των αγώνων και να σταµατήσουν άµεσα οι διώξεις
σε βάρος συνδικαλιστών και εργ/νων.
23) Οι Βουλευτές κύριοι ΣΤΡΑΤΗΣ ΚΟΡΑΚΑΣ και ΝΙΚΟΛΑΟΣ
ΓΚΑΤΖΗΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία η Α∆Ε∆Υ Λέσβου ζητεί
την ανάκληση της µετάθεσης του συνδικαλιστή Χαρ. Παπάζογλου.
24) Ο Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΟΥΡΛΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η Συντονιστική Επιτροπή Συνταξιουχικών
Οργανώσεων Βόλου Μαγνησίας ζητεί την αύξηση των συντάξεων
των µελών της.
25) Ο Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΟΥΡΛΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο κ. Απ. Καραντανάς, Επιµελητής
Παιδιατρικής Κλινικής του Γεν. Νοµαρχιακού Νοσοκοµείου Βόλου
ζητεί νοµοθετική ρύθµιση του εργασιακού του καθεστώτος.
26) Ο Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΟΥΡΛΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η Συντονιστική Επιτροπή Αγώνα
Νεφροπαθών ζητεί την πλήρη σύνταξη στους νεφροπαθείς.
27) Ο Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΟΥΡΛΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος Ελλήνων Κοινωνιολόγων του
Νοµού Μαγνησίας ζητεί το µάθηµα της Κοινωνιολογίας να
αποτελέσει µάθηµα Γενικής Παιδείας.
28) Ο Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΟΥΡΛΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Νοµάρχης Μαγνησίας ζητεί να ληφθούν
µέτρα για τη συντήρηση του "ΞΕΝΙΑ ΤΣΑΓΚΑΡΑ∆ΑΣ".
29) Ο Βουλευτής Ιωαννίνων κ. ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΦΟΥΣΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η Εκκλησιαστική Επιτροπή Ιερού Ναού
Πέτρου και Παύλου της Κοινότητας Κλειδωνίας Ιωαννίνων ζητεί

χρηµατοδότηση για την ανακατασκευή του κοιµητηρίου του ναού.
30) Ο Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΒΟΥΛΓΑΡΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος Ελλήνων
Κοινωνιολόγων Νοµού Μαγνησίας ζητεί το µάθηµα της
κοινωνιολογίας να είναι µάθηµα γενικής παιδείας.
Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ
1. Στην µε αριθµό 2169/11.9.98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
17261/15.10.98 έγγραφο από την Υπουργό Ανάπτυξης η ακόλουθη
απάντηση:
"Σε απάντηση της υπ' αριθµ. 2169/11.9.98 ερώτησης που κατέθεσε
στη Βουλή των Ελλήνων ο Βουλευτής κ.∆ηµ.Πιπεργιάς, σας
γνωρίζουµε τα εξής:
1. Σύµφωνα µε πάγια αρχή της ∆ΕΗ, που εφαρµόζεται γενικά σε
ολόκληρη τη Χώρα, για να γίνει οποιαδήποτε ηλεκτροδότηση
οικισµών, συστάδων ή µεµονωµένων εγκαταστάσεων, είναι
απαραίτητη-εκτός των άλλων προϋποθέσεων- η συµµετοχή µετά
από αίτηση των ενδιαφεροµένων ή του ∆ήµου ή της Κοινότητας στις
αντίστοιχες δαπάνες που χρειάζονται για την πραγµατοποίησή της.
2. Η ηλεκτροδότηση των κτισµάτων στις θέσεις "Λιβάδι" και
"Πλαγιά" της Κοινότητας Ακταίου µπορεί επίσης να
πραγµατοποιηθεί µε την ένταξή της στα γενικότερα προγράµµατα
έργων του Νοµού που καταρτίζονται από τη Νοµαρχία Ευβοίας και
τη χρηµατοδότησή του από το Νοµαρχιακό Ταµείο ή άλλους
Νοµαρχιακούς πόρους, στα πλαίσια των οδηγιών που έχουν δοθεί
από το Υπουργείο µας προς όλες τις Νοµαρχίες της Χώρας.
3. Μέχρι σήµερα δεν έχει υποβληθεί σχετική αίτηση στις αρµόδιες
υπηρεσίες της ∆ΕΗ για την υπόψη ηλεκτροδότηση. Σηµειώνεται ότι
η αίτηση αυτή θα πρέπει να συνοδεύεται και από τα κατάλληλα
παραστατικά που προβλέπονται από την πολεοδοµική νοµοθεσία
για κάθε ηλεκτροδοτούµενο κτίσµα.
Η τοπική Υπηρεσία της ∆ΕΗ στην Κάρυστο είναι στη διάθεση των
ενδιαφεροµένων προκειµένου να τους εξυπηρετήσει αµέσως µόλις
υποβληθεί η σχετική αίτηση.

Η Υπουργός
ΒΑΣΩ ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ "

2. Στην µε αριθµό 2396/16.9.98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
1485/13.10.98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων η ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στην ερώτηση 2369/16.9.98 που κατατέθηκε στη
Βουλή από το Βουλευτή κ. Θεόδωρο Γεωργιάδη σχετικά µε το
ανωτέρω θέµα, σας γνωρίζουµε τα εξής:
Το Ταµείο Επικουρικής Ασφάλισης Εκπροσώπων και Υπαλλήλων
Εργατικών Επαγγελµατικών Οργανώσεων (ΤΕΑΕΥΕΕΟ), ιδρύθηκε
το έτος 1937, δηλαδή σε µια εποχή που το συνδικαλιστικό κίνηµα
ήταν υπό διωγµό µε πρωταρχικό σκοπό της ίδρυσής του, την
προστασία των συνδικαλιστικών στελεχών. Οι σηµερινές πολιτικές
και κοινωνικές συνθήκες, δεν δικαιολογούν τη συνέχιση λειτουργίας
του εν λόγω Ταµείου.
Το Υπουργείο µας εξετάζει τον τρόπο µε τον οποίο, σε περίπτωση
συγχώνευσής του στο ΙΚΑ-ΤΕΑΜ, δε θα θιγούν οι ήδη
καταβαλλόµενες συντάξεις, καθώς και τα ώριµα συνταξιοδοτικά
δικαιώµατα των ασφαλισµένων του.
Ως  προς  την  αιτούµενη  εξαίρεση  εφαρµογής  του  ν.2084/92  στο
ανωτέρω  Ταµείο,  σας  γνωρίζουµε  ότι  µε  τις  εν  λόγω  διατάξεις
θεσπίστηκε  γενικό  ασφαλιστικό  δίκαιο,  το  οποίο  επιβλήθηκε
από  τη  διαχρονική  διαµόρφωση  του  θεσµού  της  κοινωνικής
ασφάλισης  της  χώρας  και  της  προβολής  της  οικονοµικής
εξέλιξης  της  στο  µέλλον.  Εποµένως,  οποιαδήποτε
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τυχόν νεώτερη διαφορετική αντιµετώπιση των θεµάτων που
συνθέτουν την κοινωνική ασφάλιση, θα αφορά το σύνολο των
φορέων και όχι µεµονωµένη κατηγορία ασφαλισµένων.

Ο Yφυπουργός
ΝΙΚΟΣ ΦΑΡΜΑΚΗΣ"

3. Στην µε αριθµό 2374/17.9.98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
17258/14.10.98 έγγραφο από την Υπουργό Ανάπτυξης η ακόλουθη
απάντηση
"Απαντώντας στην 2374/17.9.98 ερώτηση που κατατέθηκε στη
Βουλή των Ελλήνων από το Βουλευτή κ. Φ. Κουβέλη σχετικά µε τη
διάθεση υλικής αµοιβής στους µισθωτούς της ∆ΕΗ στην ΑΗΣ
Μεγαλόπολης Β' που µε βάση τα αποτέλεσµατα του 1997 πέτυχαν
τους στόχους που είχαν τεθεί σας γνωρίζουµε τα εξής:
Η απόφαση της διάθεσης της υλικής αµοιβής εναπόκειται στην
έγκριση του ∆ιευθυντή του ΑΗΣ, Μεγαλόπολης Β' σε συνεργασία µε
τους Εκπροσώπους των Εργαζοµένων.
Η ∆ιεύθυνση του Σταθµού, µετά από εισήγηση των αρµοδίων
τοµέων και εξάντληση κάθε περιθωρίου συνεργασίας µε τους
εκπροσώπους των εργαζοµένων και λαµβάνοντας υπόψη της ότι το
νόηµα αυτής της ενέργειας είναι η ανταµοιβή εκείνων των
εργαζοµένων που ξεχώρισαν για την προσπάθεια τους στην
επίτευξη των στόχων, αποφάσισε για τον τελικό τρόπο της διάθεσης
του εγκεκριµένου ποσού.
Επι πλέον, όπως µας πληροφόρησαν από τη ∆ΕΗ δεν υπάρχει
καµία διατάραξη του εργασιακού κλίµατος, αυτό άλλωστε
αποδεικνύεται και από το γεγονός ότι ο ΑΗΣ Μεγαλόπολης Β', το Α'
εξάµηνο του 1998, είναι ο πρώτος Σταθµός από πλευράς Τεχνικών
Επιδόσεων από όλους τους θερµικούς Σταθµούς του
∆ιασυνδεδεµένου ∆ικτύου, διεκδικώντας υλική αµοιβή και για το
τρέχον έτος.

Η Υπουργός
ΒΑΣΩ ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ"

4. Στην µε αριθµό 2377/17.9.98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
4438/16.10.98 έγγραφο από τον Υπουργό Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων η ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στην υπ. αριθµ. 2377/17.9.98 ερώτηση, που
κατατέθηκε στη Βουλή από το Βουλευτή κ. Σπ. Σπηλιωτόπουλο, για
το θιγόµενο σ' αυτή θέµα σας πληροφορούµε τα εξής:
Ο Οργανισµός Εργατικής Κατοικίας (Ο.Ε.Κ) έχει ολοκληρώσει την
αρχιτεκτονική και πολεοδοµική µελέτη για την ανέγερση οικισµού 34
κατοικιών στη θέση "Βουλωµένο" και πρόκειται στις αρχές του 1999
να πραγµατοποιηθεί η δηµοπράτηση του έργου.
Επίσης ξεκίνησαν οι αρχιτεκτονικές µελέτες ανέγερσης άλλων 2
οικιστικών συγκροτηµάτων, 45 κατοικιών στη θέση Ξηρολιθιά και 40
κατοικιών στη θέση Συνοικισµού Πλαστήρα. Η δηµοπράτηση των
έργων θα διενεργηθεί εντός του 1999.
Επίσης ο Ο.Ε.Κ. πραγµατοποίησε το Φθινόπωρο του 1997,
δηµόσιο διαγωνισµό για απόκτηση και άλλων εκτάσεων µε σκοπό
την κάλυψη των στεγαστικών αναγκών της περιοχής.
Επιλέχθηκαν 5 εκτάσεις, συνολικής επιφάνειας 150 στρεµµάτων.
Εξετάζεται σήµερα από πλευράς της ∆/νσης Γεωργίας της
Νοµαρχίας Αχαϊας εάν οι ανωτέρω εκτάσεις εµπίπτουν σε ζώνη
υψηλής παραγωγικότητας ή όχι, προκειµένου στη συνέχεια το ∆.Σ.
του Ο.Ε.Κ. να αποφασίσει για την αγορά τους.
Αµέσως µετά την απόκτησή τους, θα αρχίσει η σύνταξη
πολεοδοµικής και αρχιτεκτονικής µελέτης ανέγερσης των οικισµών.

Ο Υπουργός
ΜΙΛΤΙΑ∆ΗΣ ΠΑΠΑΪΩΑΝΝΟΥ"

5. Στην µε αριθµό 2383/17.9.98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
4437/16.10.98 έγγραφο από τον Υπουργό Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων η ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στη αριθµ. 2383/17.9.98 ερώτηση, που κατατέθηκε
στη Βουλή από τους Βουλευτές κύριους Ι. Κουράκη, Αν.
Σαατσόγλου και Αλ. Χρυσανθακόπουλο, για τα θιγόµενα σ' αυτή
θέµατα , σας πληροφορούµε τα εξής:

1. 'Οσον αφορά τις αµοιβές των πρώην συµβασιούχων έργου του
ΕΛΚΕΠΑ, που υπηρετούν στον Οργανισµό Απασχόλησης
Εργατικού ∆υναµικού (ΟΑΕ∆), σας γνωρίζουµε, ότι επειδή
πρόκειται περί συµβάσεων έργου, δεν είναι δυνατόν να είναι ίσες µε
αυτές που ελάµβαναν από το ΕΛΚΕΠΑ, όπου πρόσφεραν τις
υπηρεσίες τους µε διαφορετικές συνθήκες, λαµβάνοντας
συγχρόνως πρόσθετες αµοιβές από πρόσθετο έργο που του
ανέθεταν.
2. Για το θέµα της καταβολής ή µη Φ.Π.Α., έχει υποβληθεί, σχετικό
ερώτηµα και αίτηµα απαλλαγής, από τον ΟΑΕ∆ στο Υπουργείο
Οικονοµικών και αναµένεται απάντηση.
3.Τα συγκεκριµένα άτοµα πρόκειται να συνεργαστούν, σύµφωνα µε
τη ρητή επιταγή του ν. 2628/98, άρθρο 13, παρ. 7, µε σύµβαση
µίσθωσης έργου και όχι εργασίας, και εποµένως δεν µπορεί να
οριστεί συγκεκριµένος τόπος και χρόνος εργασίας. 'Οσον αφορά
τον τρόπο πληρωµής έχει ήδη δεχτεί ο ΟΑΕ∆ ότι η αποζηµίωση θα
καταβάλλεται ανά µήνα.
4. Τέλος, για το θέµα της ασφάλισης των εν λόγω συµβασιούχων
έργου στο ΙΚΑ ή ΤΕΒΕ, έχει υποβληθεί ερώτηµα στη Νοµική
Υπηρεσία του ΟΑΕ∆ και αναµένεται σχετική γνωµοδότηση.

Ο Υπουργός
ΜΙΛΤΙΑ∆ΗΣ ΠΑΠΑΪΩΑΝΝΟΥ"

6. Στην µε αριθµό 2412/18.9.98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ'αριθµ.
4460/16.10.98 έγγραφο από τον Υπουργό Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων η ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στην υπ' αριθµ. 2412/18.9.98 ερώτηση που
κατατέθηκε στη Βουλή από το Βουλευτή κ. ∆. Πιπεργιά για το
θιγόµενο σ' αυτή θέµα, σας πληροφορούµε τα εξής:
Πρόθεση της ∆ιοίκησης του Οργανισµού Απασχόλησης Εργατικού
∆υναµικού (Ο.Α.Ε.∆.) είναι από το σχολ. έτος 1999-2000 να αυξηθεί
ο αριθµός των εισακτέων µαθητών από 7.500 που είναι σήµερα στις
14.000 προκειµένου να καλυφθούν όσο το δυνατόν περισσότερες
θέσεις µαθητείας, ύστερα µάλιστα από τον µεγάλο αριθµό αιτήσεων
οι οποίες παρατηρήθησαν κατά το τρέχον σχολικό έτος 1998-1999.
Παράλληλα όµως, µέσα από το σύστηµα της παρεχόµενης άτυπης
επαγγελµατικής κατάρτισης, ο ΟΑΕ∆ παρέχει την δυνατότητα στα
άτοµα τα οποία δεν επελέγησαν για το σύστηµα τυπικής
επαγγελµατικής εκπαίδευσης-κατάρτισης (µαθητεία) να
παρακολουθήσουν προγράµµατα συνεχιζόµενης επαγγελµατικής
κατάρτισης διάρκειας 600 ωρών και άνω προκειµένου να λάβουν
γνώσεις σε διάφορα επαγγέλµατα του πρωτογενούς και του
δευτερογενούς κυρίως τοµέα.

Ο Υπουργός
ΜΙΛΤΙΑ∆ΗΣ ΠΑΠΑΪΩΑΝΝΟΥ"

7. Στην µε αριθµό 2424/18.9.98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
4455/16.10.98 έγγραφο από τον Υπουργό Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων η ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στην υπ' αριθµ. 2424/18.9.98 ερώτηση που
κατατέθηκε στη Βουλή από το Βουλευτή κ. Ηλ. Βεζδρεβάνη, για τα
θιγόµενα σ' αυτή θέµατα, σας πληροφορούµε τα εξής:
Η ικανοποίηση του αιτήµατος των τέως εργαζοµένων στο
εργοστάσιο "ΚΛΩΣΤΗΡΙΑ ΦΙΛΙΑΤΩΝ", οι οποίοι αρχικά είχαν
επιδοτηθεί λόγω ανεργίας, σύµφωνα µε την Κοινή Υπουργική
Απόφαση 33407/29.4.96 (ΦΕΚ 291/30.4.96), για τη συνέχιση του
χρόνου επιδότησης της τακτικής ανεργίας µέχρι της
συνταξιοδότησης των (δηλ. για 1,5 έως 2,5 χρόνια) δεν είναι δυνατή
γιατί χρήζει Νοµοθετικής Ρύθµισης.
Η οικονοµική επιβάρυνση, η οποία θα προέκυπτε από την
ικανοποίηση του αιτήµατος, δεν έχει προβλεφθεί στον
προϋπολογισµό του Οργανισµού Απασχόλησης Εργατικού
∆υναµικού (Ο.Α.Ε.∆.)

Ο Υπουργός
ΜΙΛΤΙΑ∆ΗΣ ΠΑΠΑΪΩΑΝΝΟΥ"

8. Στην µε αριθµό 2427/18.9.98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ'



2256 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

αριθµ. 4453/16.10.98 έγγραφο από τον Υπουργό Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων η ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στην υπ' αριθµ. 2427/18.9.98 ερώτηση, που
κατατέθηκε στη Βουλή από το Βουλευτή κ. Ευάγ. Μπασιάκο, για τα
θιγόµενα σ' αυτή θέµατα, σας πληροφορούµε τα εξής:
1. Η καθυστέρηση της κατασκευής των οικισµών ΘΗΒΑ ΙΙ και ΘΗΒΑ
ΙΙΙ από τον Οργανισµό Εργατικής Κατοικίας (ΟΕΚ) οφείλεται σε
αντικειµενικά προβλήµατα και όχι σε ολιγωρία του Οργανισµού.
Ειδικότερα:
α) Η εκτός σχεδίου πόλης έκταση, όπου ανεφέρθηκαν οι οικισµοί,
είχε παραχωρηθεί στον ΟΕΚ από τον ∆ήµο Θηβαίων, ο οποίος
όµως δεν είχε πραγµατοποιήσει τις απαραίτητες απαλλοτριώσεις,
µε αποτέλεσµα να γίνουν πολλές αγωγές από θιγόµενους
ιδιοκτήτες. Μέχρι να τελεσιδικήσουν οι αγωγές αυτές, δεν µπορούσε
να υλοποιηθεί η πολεοδοµική µελέτη, ώστε να διανοιχτούν οδοί και
να καθορισθούν οι οικοδοµικές ρυµοτοµικές γραµµές.
β) Επειδή τα οικόπεδα βρίσκονται µέσα στη ζώνη αρχαιολογικού
ενδιαφέροντος, απαιτήθηκε από την αρχαιολογική υπηρεσία η
διενέργεια διερευνητικών τοµών, για την διαπίστωση ή όχι ύπαρξης
πιθανότητας εξεύρεσης αρχαίων. Αυτό είχε σαν αποτέλεσµα, αφ'
ενός µεν, την σηµαντική καθυστέρηση, αφ' ετέρου δε την σοβαρή
αύξηση του κόστους των εργασιών εκσκαφής.
γ) Για να ξεπερασθούν τα εµπόδια, που δηµιουργούσαν οι
ιδιοκτήτες όµορων εκτάσεων, στην κατασκευή των απαραίτητων
έργων υποδοµής, ο ΟΕΚ αναγκάσθηκε να προβεί σε πλήθος
βελτιωτικών παρεµβάσεων στην κατασκευή, ώστε, τα υπό
κανονικές συνθήκες εναέρια δίκτυα ∆ΕΗ και ΟΤΕ να
κατασκευασθούν υπογείως.
δ) Η ανυπαρξία υποδοµών στη περιοχή, υποχρέωσε τον
Οργανισµό να προβεί ο ίδιος στην κατασκευή συνδετηρίων αγωγών
οµβριων-ακαθάρτων µε τα δίκτυα της πόλης, πράγµα, που επίσης
είχε σοβαρή επίπτωση στην πορεία του έργου. Για το θέµα αυτό
υπήρχε συµφωνία, µεταξύ ΟΕΚ και ∆ήµου, προκειµένου ο
Οργανισµός να κατασκευάσει δίκτυο 800 µέτρων και ο ∆ήµος 100
µέτρων. Η συµφωνία αυτή δεν υλοποιήθηκε από το ∆ήµο και έτσι ο
Οργανισµός έλαβε την απόφαση να κατασκευάζει ο ίδιος και το
υπόλοιπο τµήµα του αγωγού για να µην υπάρξει πρόβληµα.
Παρά τα παραπάνω προβλήµατα, η κατασκευή των δύο οικισµών
προχώρησε και ήδη έχουν παραχωρηθεί 28 κατοικίες, ενώ εντός
των 10 εποµένων ηµερών θα παραδοθούν άλλες 10. Η παράδοση
δε, θα συνεχισθεί, ούτως ώστε να έχει ολοκληρωθεί µέχρι τέλους
του έτους.
2. Σε ό,τι αφορά το θέµα της καταβολής των ενοικίων, από τον
ΟΕΚ, τα οποία πληρώνουν οι δικαιούχοι, λόγω καθυστέρησης της
εγκατάστασης τους στις κατοικίες σας γνωρίζουµε, ότι ο
Οργανισµός προγραµµατίζει την κατασκευή του κάθε οικισµού του
και την έναρξη παράδοσης των κατοικιών µε βάση τα αρχικά
δεδοµένα, δεν είναι όµως ιδιώτης κατασκευαστής που εκτελεί
αντιπαροχή, ώστε να υποχρεούται, βάσει σύµβασης, να παραδώσει
τον οικισµό σε συγκεκριµένη ηµεροµηνία. Εποµένως, δεν τίθεται
θέµα κάποιας ρήτρας, µε καταβολή ενοικίων προς τους
δικαιούχους, που δεν έχουν ακόµη εγκατασταθεί στον οικισµό.
3. Σε ό,τι αφορά τις κακοτεχνίες για τις κατοικίες που παραδίδονται,
τηρείται από τον Οργανισµό µια συγκεκριµένη διαδικασία
παράδοσης και παραλαβής από τον δικαιούχο, κατά την οποία
διαπιστώνεται η καλή κατάσταση της κατοικίας και διασφαλίζεται η
µη ύπαρξη κακοτεχνιών. Στις κατοικίες που ήδη παραδόθηκαν,
εποµένως, δεν υπάρχουν κακοτεχνίες. Εάν, παρ' όλα αυτά, κατά
την οίκηση διαπιστωθούν κακοτεχνίες, αυτές, σύµφωνα µε την
σύµβαση του αναδόχου µε τον ΟΕΚ, αποκαθίστανται από τον
ανάδοχο πλήρως. Για το λόγο αυτόν άλλωστε, η οριστική παραλαβή
του κάθε έργου γίνεται αρκετό χρόνο µετά την έναρξη εγκατάστασης
των δικαιούχων, ώστε να υπάρχει περιθώριο να διαπιστωθούν και
να αποκατασταθούν πλήρως οι πιθανές ατέλειες.

Ο Υπουργός
ΜΙΛΤΙΑ∆ΗΣ ΠΑΠΑΪΩΑΝΝΟΥ"

9. Στην µε αριθµό 2432/18.9.98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
4452/16.10.98 έγγραφο από τον Υπουργό Εργασίας και

Κοινωνικών Ασφαλίσεων η ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στην υπ' αριθµ. 2432/18.9.98 ερώτηση , που
κατατέθηκε στη Βουλή από τους Βουλευτές κυρίους Στ. Κόρακα και
Μ. Κωστόπουλο, για το θιγόµενο σ' αυτή θέµατα αρµοδιότητάς µας,
σας πληροφορούµε τα εξής:
Στην εργαττική νοµοθεσία για θέµατα υγιεινής και ασφάλειας των
εργαζοµένων προβλέπονται υποχρεώσεις για τους εργοδότες, για
τους εργαζόµενους και για την Πολιτεία.
1. Βασική υποχρέωση των εργοδοτών είναι να λαµβάνουν όλα τα
αναγκαία µέτρα για την προστασία της ασφάλειας και της υγείας
των εργαζοµένων.
Στα µέτρα αυτά συµπεριλαµβάνονται και οι δραστηριότητες
πρόληψης του επαγγελµατικού κινδύνου, η ενηµέρωση και
κατάρτιση των εργαζοµένων καθώς και η δηµιουργία της
απαραίτητης οργάνωσης και παροχής των αναγκαίων µέσων.
Βασική και θεµελιώδης αρχή της νοµοθεσίας για την ασφάλεια και
υγεία των εργαζοµένων είναι η αρχή της ευθύνης του εργοδότη
σύµφωνα µε την οποία: "Κάθε εργοδότης είναι υπεύθυνος για την
ασφάλεια και υγεία των εργαζοµένων και δεν απαλλάσσεται από
αυτήν την ευθύνη ούτε όταν αναθέτει καθήκοντα προστασίας και
πρόληψης του επαγγελµατικού κινδύνου σε άλλα άτοµα ή
υπηρεσίες εντός ή εκτός της επιχείρησης".
Στα πλαίσια αυτά σε περίπτωση µη συµµόρφωσης των εργοδοτών
επιβάλλονται σε αυτούς οι ποινικές και διοικητικές κυρώσεις που
προβλέπονται στα άρθρα 24 και 25 του ν.2224/94 "Ρύθµιση
θεµάτων εργασίας, συνδικαλιστικών δικαιωµάτων, Υγιεινής-
Ασφάλειας κλπ." (112/Α'/94).
2. Βασική υποχρέωση των εργαζοµένων είναι να εφαρµόζουν τους
κανόνες υγιεινής και ασφάλειας και να φροντίζουν ανάλογα µε τις
δυνατότητές τους για την ασφάλεια και την υγεία τους καθώς επίσης
και για την ασφάλεια και την υγεία των άλλων ατόµων που
επηρεάζονται από τις πράξεις ή τις παραλείψεις τους κατά την
εργασία σύµφωνα µε την εκπαίδευση και τις κατάλληλες οδηγίες
του εργοδότη τους.
Στην εργατική νοµοθεσία για την ασφάλεια και υγεία των
εργαζοµένων, δεν προβλέπονται κυρώσεις σε περίπτωση µη
τήρησης των υποχρεώσεών τους.
3. Υποχρέωση της πολιτείας είναι να εξασφαλίζει κατάλληλο και
επαρκή έλεγχο εφαρµογής της νοµοθεσίας.
Ο έλεγχος εφαρµογής της νοµοθεσίας ασκείται σήµερα και µέχρι
30.6.1999 από τις αρµόδιες επιθεωρήσεις εργασίας που υπάγονται
στις Νοµαρχιακές Αυτοδιοικήσεις. Από 1.7.1999 η αρµοδιότητα
αυτή περιέχεται σύµφωνα µε το άρθρο 8 του ν. 2639/1998
(205/Α'/2.9.98) "Ρύθµιση εργασιακών σχέσεων, σύσταση Σώµατος
Επιθεώρησης Εργασίας και άλλες διατάξεις" στο Σώµα
Επιθεώρησης Εργασίας το οποίο θα υπάγεται απευθείας στον
Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων και θα έχει
αρµοδιότητες που εκτείνονται σε όλη την ελληνική επικράτεια. Η
δηµιουργία του ΣΕΠΕ στοχεύει στην αναβάθµιση του ρόλου της
επιθεώρησης εργασίας και την αποτελεσµατικότερη λειτουργία της
ώστε εκτός των άλλων να µειωθεί ο αριθµός των εργατικών
ατυχηµάτων και να βελτιωθούν οι συνθήκες στους χώρους
εργασίας.
4. Για τα λοιπά θέµατα, αρµόδιο να σας απαντήσει είναι το
Υπουργείο Ανάπτυξης προς το οποίο κοινοποιούµε φωτοαντίγραφο
της ερώτησης.

Ο Υπουργός
ΜΙΛΤΙΑ∆ΗΣ ΠΑΠΑΪΩΑΝΝΟΥ"

10. Στην µε αριθµό 2469/22.9.98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
35260/15.10.98 έγγραφο από τον Υπουργό Εσωτερικών, ∆ηµόσιας
∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης η ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας  στην  2469/22.9.1998  ερώτηση  που  κατατέθηκε
στη  Βουλή  από  το  Βουλευτή  κ.  Π.  Κρητικό,  σχετικά  µε  το
αντικείµενο  του  θέµατος,  σας  πληροφορούµε  ότι  σύµφωνα  µε
το  άρθρο  20  παρ.  3  του  ν.  2386/1996,  στο  αστυνοµικό,
πυροσβεστικό  και  πολιτικό  προσωπικό  του  Υπουργείου  ∆ηµό-
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σιας Τάξης για την έκτακτη απασχόλησή του σε εκλογικής φύσεως
εργασίες κατά την εκλογική περίοδο χορηγείται επίδοµα, το ύψος
του οποίου καθορίζεται µε κοινή απόφαση των Υπουργών
Οικονοµικών και ∆ηµόσιας Τάξης.

Ο Υπουργός
ΑΛΕΞ. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ"

11. Στην µε αριθµό 2493/22.9.98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
11570/13.10.98 έγγραφο από τον Υπουργό Υγείας και Πρόνοιας η
ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στην υπ' αριθµ. 2493/22.9.98 ερώτηση των
Βουλευτών κυρίων Ν. Γκατζή και Α. Κανταρτζή σας γνωρίζουµε ότι
µόλις έγινε γνωστή η καταγγελία του Συλλόγου εργαζοµένων του
Νοσοκοµείου Βόλου (σχετικά µε την εισαγωγή µηχανηµάτων µε τη
µορφή χρησιδανείου) εδόθη εντολή στη ∆/νση Επιθεώρησης (µε το
αριθµ. Α1α/10340/Φ4, 7.9.98) για τη διενέργεια 'Ενορκης διοικητικής
εξέτασης και αναµένουµε το σχετικό πόρισµα.

Ο Υπουργός
ΚΩΝ/ΝΟΣ ΓΕΙΤΟΝΑΣ"

12. Στην µε αριθµό 2494/22.9.98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
1146/16.10.98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Υγείας και Πρόνοιας η
ακόλουθη απάντηση:
"Αναφερόµενοι στην 2494/22.9.98 ερώτηση των Βουλευτών κυρίων
Ν. Γκατζή και Β. Μπούτα σχετικά, µε τη µηχανοργάνωση του
Νοσοκοµείου Βόλου και την εξ αυτής µείωση των λειτουργικών
εξόδων του Νοσοκοµείου κατά 20% σας γνωρίζουµε τα εξής:
'Ηδη το Υπουργείο µας έχει δροµολογήσει την προγραµµατισµένη
ανάπτυξη της µηχανοργάνωσης του Νοσοκοµείου Βόλου µε
διαδοχικά βήµατα, προκειµένου να εξασφαλιστεί η επιτυχής και
πλήρης µηχανογράφηση των ∆ιοικητικών του Υπηρεσιών, που θα
ολοκληρωθεί µε την εγκατάσταση και λειτουργία όλων των
εφαρµογών του ∆ιαχειριστικού Πληροφοριακού Συστήµατος
Νοσοκοµείων (∆ΠΣΝ) που έχει αναπτύξει το Κέντρο Ηλεκτρονικού
Υπολογιστού Κοινωνικών Υπηρεσιών (Κ.Η.Υ.Κ.Υ.) συγκεκριµένα
αναφέρουµε τα εξής:
1ον. Με την Υπουργική Απόφαση υπ' Ζριθµ. Α.Π.
∆Υ4αοικ.318/20.2.1998, ανατέθηκε στο Κ.Η.Υ.Κ.Υ. το έργο
"ΝΟΣΟΚΟΜΕΙΑΚΑ ΦΑΡΜΑΚΕΙΑ" µε σκοπό την εγκατάσταση των
εφαρµογών "Γραφείο Εισαγωγών και Κίνησης Ασθενών" και
"Φαρµακείο" καθώς επίσης την εκπαίδευση όλων των χρηστών των
Οργανικών Μονάδων, την υποστήριξη των χρηστών για την
παραγωγική λειτουργία των εφαρµογών για οκτώ (8) ∆ηµόσια
Νοσοκοµεία της χώρας, µεταξύ των οποίων και το Ν.Γ.Ν.
"ΑΧΙΛΛΟΠΟΥΛΕΙΟ" ΒΟΛΟΥ.
2ον) Για να καταστεί δυνατή η ανωτέρω εργασία στο Νοσοκοµείο
Βόλου, χρειαζόταν προηγουµένως η προµήθεια εξοπλισµού και
προς τούτο τον Μάρτιο του 1998 εγκρίθηκε από την αρµόδια ∆/νση
Ανάπτυξης Νοσοκοµειακών Μονάδων του Υπουργείου το ποσό των
7.000.000 δρχ. για το Νοσοκοµείο Βόλου.
3ον) Παράλληλα το Κ.Η.Υ.Κ.Υ. απέστειλε στις 17.3.1998 στο
Νοσοκοµείο Βόλου µελέτη σκοπιµότητας, καθώς επίσης υπόδειγµα
προκήρυξης προµήθειας εξοπλισµού Πληροφορικής, ώστε να
καταστεί δυνατή στη συνέχεια η εγκατάσταση και λειτουργία στο
Νοσοκοµείο των ερφαρµογών "Φαρµακείο" και "Γραφείο
Εισαγωγών και Κίνησης Ασθενών" του ∆.Π.Σ.Ν. του Κ.Η.Υ.Κ.Υ.
4ον) Το Νοσοκοµείο, µετά τις απαραίτητες διαδικασίες, διενήργησε
τον διαγωνισµό για την αναφερόµενη ανωτέρω προµήθεια
εξοπλισµού πληροφορικής στις 2.7.1998 και ο διαγωνισµός
κατακυρώθηκε τελικά στην εταιρεία ΦΟΡΜΗΛ Α.Ε.
Στη συνέχεια έγινε η εγκατάσταση του εξοπλισµού που προήλθε
από τον εν λόγω διαγωνισµό και η προσωρινή πραλαβή του. Στις
Οκτωβρίου 1998 ειδοποιήθηκε το Κ.Η.Υ.Κ.Υ. από το Νοσοκοµείο
για την εγκατάσταση των εφαρµογών του ∆.Π.Σ.Ν. που
προαναφέρθηκαν, προκειµένου µετά την ολοκλήρωση της
εγκατάστασης των εφαρµογών και τον έλεγχο του Συστήµατος από
το Κ.Η.Υ.Κ.Υ. να γίνει και η οριστική παραλαβή του εξοπλισµού.

5ον) Επόµενο βήµα αµέσως µετά θα είναι η εγκατάσταση και
λειτουργία της µηχανογραφικής εφαρµογής για το Λογιστήριο
(∆ιπλογραφικό Λογιστικό Σύστηµα) του ∆.Π.Σ.Ν. του ΚΗΥΚΥ και
ήδη έχει εγκριθεί η επιχορήγηση του Νοσοκοµείου µε το ποσό των
13.000.000 δρχ. από την Αρµόδια ∆/νση Ανάπτυξης
Νοσοκοµειακών Μονάδων του Υπουργείου (όπως αναφέρεται στο
σχετικό έγγραφο της Υπηρεσίας αυτής Α1α/11610/Φ1/8.10.98).

Ο Υφυπουργός
Θ. ΚΟΤΣΩΝΗΣ")

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κύριοι συνάδελφοι, έχω
την τιµή να σας ανακοινώσω το δελτίο επικαίρων ερωτήσεων της
Πέµπτης 10 ∆εκεµβρίου 1998.
Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου ('Αρθρο 130 παρ.4
Καν.Βουλής)
1. Η µε αριθµό 309/3.12.98 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή του
Πανελληνίου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Στυλιανού Παπαθεµελή
προς τον Υπουργό Πολιτισµού, σχετικά µε τη λήψη µέτρων
προστασίας της ιστορικής προσωπικότητας του Μεγάλου
Αλεξάνδρου στην παραγωγή αµερικανικής ταινίας.
2. Η µε αριθµό 317/4.12.98 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή της
Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Γεωργίου Σούρλα προς τους Υπουργούς
∆ικαιοσύνης, ∆ηµόσιας Τάξης, Οικονοµικών, Υγείας και Πρόνοιας,
σχετικά µε τη φύλαξη των ναρκωτικών ουσιών που κατάσχονται
κλπ.
3. Η µε αριθµό 332/7.12.98 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος κ. Αχιλλέα Κανταρτζή προς την
Υπουργό Ανάπτυξης, σχεικά µε την ολοκλήρωση του έργου της
∆ηµόσιας Επιχείρησης Ηλεκτρισµού (∆ΕΗ) στην κοινότητα
Κρυονερίου κλπ.
4. Η µε αριθµό 326/7.12.98 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή του
Συνασπισµού της Αριστεράς και της Προόδου κ. Φώτη Κουβέλη
προς τον Υπουργό Εσωτερικών, ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και
Αποκέντρωσης, σχετικά µε την πολιτογράφηση ως 'Ελληνα του
Πέρση ποιητή Ραχίµ Φερεϋντούν.
5. Η µε αριθµό 307/2.12.98 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή του
∆ηµοκρατικού Κοινωνικού Κινήµατος κ. Ιωάννη Αράπη προς τον
Υπουργό Εθνικής Παιδείας και Θρησκευµάτων, σχετικά µε την
κάλυψη των κενών θέσεων καθηγητών στα Τεχνικά Επαγγελµατικά
Εκπαιδευτήρια Περάµατος.
Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ∆εύτερου Κύκλου ('Αρθρο 130 παρ.4
Καν.Βουλής)
1. Η µε αριθµό 311/3.12.98 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή του
Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Παναγιώτη Κουρουµπλή
προς τον Υπουργό Γεωργίας, σχετικά µε την προστασία των
παραγωγών καπνού τύπυ Βιρτζίνια στην Αιτωλοακαρνανία.
2. Η µε αριθµό 320/4.12.98 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή της
Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Αθανασίου ∆αβάκη προς τον Υπουργό
Εθνικής Παιδείας και Θρησκευµάτων, σχετικά µε την καθυστέρηση
ίδρυσης δύο τµηµάτων του Τεχνολογικού Εκπαιδευτικού Ιδρύµατος
(Τ.Ε.Ι.) Καλαµάτας στη Λακωνία.
3. Η µε αριθµό 331/7.12.98 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος κ. Ορέστη Κολοζώφ προς τον
Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, σχετικά µε την
πρακτική της Κυβέρνησης στην καταστολή των κινητοποιήσεων
κλπ.
4. Η µε αριθµό 327/7.12.98 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή του
Συνασπισµού της Αριστεράς και της Προόδου κ. Ευάγγελου
Αποστόλου προς τους Υπουργούς Εθνικής Οικονοµίας και
Ανάπτυξης, σχετικά µε τη χρηµατοδότηση της εταιρείας "Ο.∆ΑΡΙΓΚ
& ΣΙΑ" στη Χαλκίδα για τη συνέχιση της λειτουργίας της.
5. Η µε αριθµό 324/7.12.98 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευτού του
∆ηµοκρατικού Κοινωνικού Κινήµατος κ. Βασιλικής Αράπη-
Καραγιάννη προς τους Υπουργούς Εσωτερικών, ∆ηµόσιας
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∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης και ∆ηµόσιας Τάξης, σχετικά µε την
υλική και ηθική συµπαράσταση της Πολιτείας στην οικογένεια
Γκινάκη, θυµάτων των γεγονότων της οδού Νιόβης.
Κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να σας ανακοινώσω ότι από τα
θεωρεία αριστερά του Προεδρείου, αφού προηγουµένως

ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας "ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ
ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ", παρακολουθούν τη συνεδρίασή µας επτά καθηγητές
από το πανεπιστήµιο της Αλβανίας.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες)
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κύριοι συνάδελφοι,
εισερχόµαστε στη συζήτηση των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ
Επίκαιρες ερωτήσεις πρώτου κύκλου:
Πρώτη είναι η µε αριθµό 305/2.12.98 επίκαιρη ερώτηση του
Βουλευτή του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Λουκά
Αποστολίδη προς τους Υπουργούς ∆ηµόσιας Τάξης, ∆ικαιοσύνης,
Εσωτερικών, ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης, Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων, Υγείας και Πρόνοιας, σχετικά µε τις
προθέσεις της Κυβέρνησης για τη λειτουργία µόνιµου Συµβουλίου
Ασφάλειας του Πολίτη κλπ.
Η επίκαιρη ερώτηση του κ. Αποστολίδη έχει ως εξής:
"Το ζήτηµα της καλύτερης αστυνόµευσης και ασφάλειας των
πολιτών αποτελεί ένα κεντρικό θέµα και για τις µεγάλες αστικές
πόλεις, αλλά και την επαρχία. Τα φαινόµενα εγκληµατικότητας, της
διαφθοράς, της διάδοσης των ναρκωτικών, των οικονοµικών
µεταναστών, των "µπράβων" της νύχτας δηµιουργούν συνθήκες
ανασφάλειας και αβεβαιότητας στους πολίτες. Σε ακραίες και
ευτυχώς ελάχιστες περιπτώσεις έχουµε φαινόµενα αυτοδικίας,
ρατσισµού και ξενοφοβίας.
Ερωτώνται οι κύριοι Υπουργοί:
α. Μήπως θα ήταν αποτελεσµατικό να λειτουργήσει ένα Συµβούλιο
Ασφαλείας του Πολίτη από τα συναρµόδια Υπουργεία (∆ηµόσιας
Τάξης, ∆ικαιοσύνης, Εσωτερικών και ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης,
Εργασίας και Υγείας) σε µόνιµη βάση, αφού µόνιµο τείνει να γίνει το
πρόβληµα;
β. Για την καλύτερη αστυνόµευση, µήπως είναι χρήσιµο εδώ και
τώρα να απελευθερωθούν οι τέσσερις έως πέντε χιλιάδες
αστυνοµικοί, που διατίθενται για την φύλαξη των γηπέδων και οι
ΠΑΕ ως Α.Ε. να πληρώσουν ιδιωτική ασφάλεια;"
Ο κύριος Υπουργός έχει το λόγο.
ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΠΕΤΣΑΛΝΙΚΟΣ (Υπουργός ∆ηµόσιας Τάξης):
Eυχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Η πρόληψη της εγκληµατικότητας και η αντιµετώπισή της, καθώς
και η διασφάλιση της δηµόσιας τάξης και ασφάλειας και η
εµπέδωση του αισθήµατος ασφαλείας στους πολίτες αποτελεί
βέβαια βασικό στόχο και αποτελεί και καθηµερινή επιδίωξη του
Υπουργείου µας.
Ιδιαίτερη βαρύτητα, επίσης, πρέπει να πω ότι έχει δοθεί και για την
πρόληψη και καταστολή της µάστιγας των ναρκωτικών, στην
καταπολέµηση της οποίας µάλιστα έχουν σηµειωθεί σηµαντικές
επιτυχίες από τις αρµόδιες αστυνοµικές υπηρεσίες.
Στα πλαίσια αυτά και για την επίτευξη των αναφερόµενων στόχων
αποφασίσαµε, ως γνωστόν πριν από µερικές εβδοµάδες, τη λήψη
πρόσθετων µέτρων. Αυτά τα µέτρα βρίσκονται ήδη στο στάδιο της
υλοποίησης.
Πιο συγκεκριµένα: Ξεκινήσαµε την εφαρµογή προγράµµατος
αστυνόµευσης των κεντρικών περιοχών του λεκανοπεδίου Αττικής
και ιδιαίτερα των πλέον πολυσύχναστων και αυτών που
παρουσιάζουν αυξηµένη εγκληµατικότητα µε τη διάθεση
εποχούµενων περιπολιών -πενήντα περιπολικά επιπλέον και
εκατόν είκοσι περίπου µοτοσυκλέτες- αλλά επίσης και µε τη διάθεση
πεζών αστυνοµικών. 'Αρχισε, δηλαδή, η εφαρµογή της πεζής
αστυνόµευσης σε όλες αυτές τις περιοχές και αυτό το µέτρο θα
επεκτείνεται.
Επίσης εντείνονται, κύριε Αποστολίδη, οι αιφνιδιαστικοί έλεγχοι σε
χώρους όπου υπάρχει διαφθορά και γενικά παρανοµία, όπως τα
τυχερά παίγνια, τα ήθη κλπ., µε συγκεκριµένο αντικείµενο ελέγχου
σε όλη τη χώρα.
Βέβαια γίνονται συνεχώς έλεγχοι στους αλλοδαπούς -παράνοµους,
δηλαδή, µετανάστες στη χώρα µας- που λόγω της στέρησης των
µέσων επιβίωσης σε ορισµένες περιπτώσεις διαπράττουν
αδικήµατα. Ο έλεγχος αυτός είναι έντονος και αυστηρός και
πραγµατοποιείται µέσα στα πλαίσια της ισχύουσας νοµοθεσίας,
αλλά και των διεθνών κανόνων και συµβάσεων.
Ακόµα έχει προγραµµατιστεί και εφαρµόζεται ο
επαναπροσδιορισµός και η ενεργοποίηση των µπλόκων σε όλη τη

χώρα, καθώς επίσης και η εντατικοποίηση των επαναπροωθήσεων
και απελάσεων των παρανόµως ευρισκοµένων στη χώρα µας
αλλοδαπών. Η µικρή µειοψηφία παραβατών, αλλοδαπών βέβαια,
δεν δικαιολογεί τη γέννηση φαινοµένων ρατσισµού και ξενοφοβίας.
Πρέπει να πω ότι αυτά τα φαινόµενα είναι ευτυχώς ξένα και προς
τις συνήθειες και προς τη νοοτροπία του ελληνικού λαού και τα
µεµονωµένα περιστατικά θα πρέπει να µας κρατούν σε εγρήγορση.
Από τη δική µας πλευρά όµως, θα πρέπει να λαµβάνουµε όλα τα
µέτρα, ώστε να µην υπάρχουν ούτε οι ελάχιστες αυτών των
περιπτώσεων.
Τέλος σε ό,τι αφορά την καλύτερη φύλαξη των συνόρων -γιατί εκεί
θα πρέπει να δοθεί ιδιαίτερο βάρος, για να µην εισέρχονται
λαθροµετανάστες- θυµίζω ότι έχουν ολοκληρωθεί οι διαδικασίες.
Γίνεται η διαλογή των δικαιολογητικών για να διαπιστωθεί ο αριθµός
των µορίων που έχει ένας έκαστος των υποβαλλόντων αίτηση, έτσι
ώστε να προσληφθούν, µέσα στον Ιανουάριο, να αρχίσει η
εκπαίδευσή τους και από την άνοιξη να αναλάβουν υπηρεσία οι
χίλιοι µεθοριακοί φρουροί κατά µήκος των συνόρων µε την Αλβανία.
Σε ό,τι αφορά το θέµα της λειτουργίας Συµβουλίου Ασφάλειας του
Πολίτη, θα ήθελα να επισηµάνω ότι στα πλαίσια της χάραξης
ολοκληρωµένης πολιτικής κατά του εγκλήµατος έχει συσταθεί στο
Υπουργείο ∆ικαιοσύνης µε το νόµο 1738 Συµβούλιο Πρόληψης
Εγκληµατικότητας, το οποίο έχει ως αποστολή την πολιτική
πρόληψης της εγκληµατικότητας ενηλίκων και ανηλίκων και την
υποβολή προτάσεων για το συντονισµό των αναγκαίων µέτρων.
Κατόπιν τούτου θεωρώ ότι είναι προφανές ότι δεν χρειάζεται -µια
που υπάρχει ήδη αυτό το Συµβούλιο- να προχωρήσουµε στη
δηµιουργία και ενός νέου αυτοτελή φορέα µε το ίδιο αντικείµενο
στην ουσία.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο Αντιπρόεδρος κ.
Αποστολίδης έχει το λόγο.
ΛΟΥΚΑΣ ΑΠΟΣΤΟΛΙ∆ΗΣ (Γ' Αντιπρόεδρος της Βουλής): Κύριε
Υπουργέ, ασφαλώς όλοι µας και για όλους µας είναι ευχάριστο,
όταν ακούµε ότι από το Υπουργείο παίρνονται µέτρα κατά της
εγκληµατικότητας και όλων αυτών των φαινοµένων που επισηµαίνω
στην επίκαιρη ερώτησή µου.
Αυτό όµως, που είναι σε όλους µας γνωστό -παρά τις προσπάθειες
που γίνονται από το Υπουργείο- είναι ότι θα πρέπει τάχιστα να
αλλάξουµε την εικόνα και το ψυχολογικό, αν θέλετε, κλίµα στο οποίο
βρίσκεται ο πολίτης.
Ασφαλώς συµφωνώ µαζί σας ότι είναι βασική προτεραιότητα όλων
µας η δηµιουργία κλίµατος σιγουριάς, εµπιστοσύνης και αισθήµατος
ασφάλειας στον πολίτη. Επισηµαίνω, όµως, κύριε Υπουργέ, ότι
όταν εµπορεύονται πολιτικά ορισµένοι την ανασφάλεια και την
αβεβαιότητα του πολίτη, εκεί µπαίνουµε σε επικίνδυνους δρόµους.
Νοµίζω ότι η εγκληµατικότητα, όπως καταγράφεται σήµερα, µετά
την ανεργία, αποτελεί το δεύτερο υπ'αριθµόν πρόβληµα στην
ελληνική κοινωνία. Και αυτή η καταγραφή και η σφυγµοµέτρηση
στην κοινή γνώµη νοµίζω ότι πρέπει να προβληµατίσει όλο τον
πολιτικό κόσµο, τους κοινωνικούς φορείς και να ευαισθητοποιήσει
τους πολίτες, ενεργητικά και όχι παθητικά να αντιµετωπίζουν
εικόνες, σαν αυτές που παρακολουθούµε στα Mέσα Mαζικής
Eνηµέρωσης, τα οποία δυστυχώς για το κέρδος πολλές φορές
προβάλλουν διάφορες ακρότητες.
Πράγµατι εγώ δεν ζητάω να γίνουν καινούριοι θεσµοί, αλλά να
αξιοποιηθούν οι υπάρχοντες θεσµοί µε καλύτερο συντονισµό
ανάµεσα στην αστυνοµία, στη δικαιοσύνη, στην πολιτεία, στους
κοινωνικούς φορείς, για να µη βλέπουµε στις τηλεοράσεις
πολιτικούς και µάλιστα στελέχη πρώτης γραµµής να µιλούν και να
προβάλλουν δυστυχώς την εγκληµατικότητα, για να εµπορεύονται
πολιτικά αυτές τις καταστάσεις.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµιλίας
του κυρίου Βουλευτή).
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κύριε Αποστολίδη,
ολοκληρώστε.
ΛΟΥΚΑΣ ΑΠΟΣΤΟΛΙ∆ΗΣ (Γ' Αντιπρόεδρος της Βουλής): Κύριε
Πρόεδρε, κλείνω. Κύριε Υπουργέ, σας ρώτησα και δεν µου
απαντήσατε στο εξής: Νιώθω τέσσερις µε πέντε χιλιάδες
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αστυνοµικούς που βρίσκονται και αστυνοµεύουν τα γήπεδα κάθε
Σαββατοκύριακο. Βάζω τον προβληµατισµό -και ο κάθε πολίτης- ή
να τους πληρώνουν οι ΠΑΕ, αφού είναι ανώνυµες εταιρείες ή σε
τελευταία ανάλυση αυτό το πρόβληµα να αντιµετωπισθεί, διότι
αυτές τις στιγµές η εγκληµατικότητα ανεβαίνει στα ύψη.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κύριε Αποστολίδη, εµείς
πρέπει να τηρούµε πρώτοι τον Κανονισµό.
ΛΟΥΚΑΣ ΑΠΟΣΤΟΛΙ∆ΗΣ (Γ' Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Τελείωσα, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο κύριος Υπουργός έχει
το λόγο.
ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΠΕΤΣΑΛΝΙΚΟΣ (Υπουργός ∆ηµόσιας Τάξης): Σε ό,τι
αφορά την αποδέσµευση αστυνοµικών από τη διάθεσή τους στα
γήπεδα, κατά τις αθλητικές συναντήσεις, δεν απάντησα στην
πρωτολογία µου, κύριε Αποστολίδη, γιατί δεν προλάβαινα από
πλευράς χρόνου. Θα ήθελα όµως να επισηµάνω ότι δεν είναι
δυνατή η αποδέσµευση, καθ'ολοκληρίαν, καθώς η αστυνοµία στα
πλαίσια της δικής της αρµοδιότητας, αλλά και της υποχρέωσης που
καθορίζεται από την αποστολή της, σχεδιάζει και λαµβάνει µέσα και
έξω από τους αγωνιστικούς χώρους αυξηµένα µέτρα τάξης,
τροχαίας και ασφάλειας για την οµαλή διεξαγωγή των
ποδοσφαιρικών, αλλά και λοιπών αθλητικών αγώνων.
Κύρια προϋπόθεση είναι η αντιµετώπιση της βίας βέβαια στα
γήπεδα.
Συµπτωµατικά, αν θέλετε -και λέω συµπτωµατικά σε σχέση µε τη
σήµερα συζητούµενη ερώτησή σας- σας γνωστοποιώ ότι χθες ήδη
είχαµε µια συνάντηση στο Υπουργείο ∆ηµόσιας Τάξης στην οποία
είχαµε καλέσει αρµόδιους του Υπουργείου Πολιτισµού και
παράγοντες του αθλητικού χώρου και εξετάσαµε τη δυνατότητα
λήψης σειράς µέτρων.
Μεταξύ αυτών είναι η εξέταση της δυνατότητας της µη µετακίνησης
οργανωµένων φιλάθλων, ώστε να µην ακολουθούν τις οµάδες τους,
όταν αυτές αγωνίζονται εκτός έδρας -εννοώ τις οµάδες
ποδοσφαίρου- µέτρο που εφαρµόζεται µε επιτυχία και στο
πρωτάθληµα µπάσκετ.
Επίσης, αποφασίστηκε η ενεργοποίηση της διάταξης του άρθρου 4
του νόµου 1646/86, σύµφωνα µε την οποία σε περίπτωση
καταδίκης για πράξεις βίας σε αθλητικούς χώρους, µπορεί το
δικαστήριο να επιβάλει στον υπαίτιο την παρεπόµενη ποινή της
απαγόρευσης της παρακολούθησης για ορισµένο χρονικό διάστηµα
αθλητικών εκδηλώσεων και της υποχρέωσης της παρουσίας του
στο αστυνοµικό τµήµα.
∆εν έχει εκδοθεί µέχρι τώρα η σχετική διϋπουργική απόφαση και
προωθούµε τώρα την έκδοση της διϋπουργικής αυτής απόφασης,
για να εφαρµοσθεί αυτή η διάταξη.
Επιπλέον, αποφασίστηκαν η τοποθέτηση κλειστού κυκλώµατος
τηλεόρασης σε στάδια που θα υποδείξουν οι αρµόδιες αρχές, ο
περιορισµός των εξουσιοδοτηµένων προσώπων που έχουν
δικαίωµα εισόδου στους αγωνιστικούς χώρους, η εφαρµογή του
µέτρου της µη χορήγησης εισιτηρίων στους συνδέσµους φιλάθλων
σε περίπτωση υποτροπής για πράξεις βίας.
Τέλος στα πλαίσια της ανταποδοτικότητας των παρεχόµενων από
την αστυνοµία υπηρεσιών σ'αυτούς τους χώρους συζητήθηκε και
αποφασίστηκε η αύξηση του ποσοστού επί των εισιτηρίων όλων
των αγώνων των οµαδικών αθληµάτων υπέρ των ασφαλιστικών
ταµείων του προσωπικού των Σωµάτων Ασφαλείας. Συζητήθηκε
επίσης και η δυνατότητα καταβολής, εκ µέρους των επιχειρήσεων
του αθλητικού χώρου, χρηµατικών ποσών στο Υπουργείο ∆ηµόσιας
Τάξης, προκειµένου να καλύπτεται ανταποδοτικά η παρεχόµενη
από τους αστυνοµικούς υπηρεσία, δηλαδή για τα µέτρα τάξης,
ασφάλειας, τροχαίας κλπ.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ακολουθεί η µε αριθµό
333/7-12-98 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή της Νέας ∆ηµοκρατίας
κ. ∆ηµητρίου Σιούφα προς τον Υπουργό Γεωργίας, σχετικά µε την
καθυστέρηση πληρωµής των αγροτών του Νοµού Καρδίτσας κλπ.
Η επίκαιρη ερώτηση του κ. Σιούφα έχει ως εξής:
"καλείσθε να ενηµερώσετε την Εθνική Αντιπροσωπεία για τις
πρωτοφανείς και απαράδεκτες καθυστερήσεις πληρωµής των

αγροτών του Νοµού Καρδίτσας και όχι µόνο που έφεραν οργή,
απόγνωση και φτώχεια σε γεωργούς και κτηνοτρόφους που ζουν
δραµατικές στιγµές.
1. Οι βαµβακοπαραγωγοί άρχισαν να πληρώνονται µετά από
εξήντα και περισσότερες ηµέρες αντί των τριάντα και τώρα µε
ρυθµούς χελώνας.
2. Οι καπνοπαραγωγοί δεν πήραν από το Σεπτέµβριο µήνα το 50%
των επιδοτήσεών τους λόγω αδυναµίας της ΕΑΣΚ, ως
διαµεσολαβούσα να εκτελέσει την αποστολή της.
3. ∆εν πληρώθηκαν οι επιδοτήσεις για τα σιτάρια (σκληρό, µαλακό
κριθάρι) τα καλαµπόκια και ελαιούχους σπόρους.
4. ∆εν πληρώθηκαν τα επιλέξιµα αιγοπρόβατα.
5. ∆εν πληρώθηκαν οι εξισωτικές αποζηµιώσεις.
Η κατάσταση αυτή που αφορά δεκάδες δισεκατοµµύρια δραχµές
έχει περιαγάγει σε απόγνωση τους γεωργούς και τους
κτηνοτρόφους, οι υποχρεώσεις τους τρέχουν στην ΑΤΕ και τους
άλλους πιστωτές και η αγορά του νοµού έχει νεκρωθεί.
Καλείσθε επίσης να γνωρίσετε ποιος θα επιβαρυνθεί τους τόκους
των δανείων, των αγροτών για τους χρόνους καθυστερήσεως
πληρωµής τους, να προσδιορίσετε τους χρόνους πληρωµής και τα
µέτρα, ώστε να µην ξανασυµβεί τέτοια κατάσταση".
Ελπίζω ότι δεν θα ξανασυµβεί και τόσο µακρά ερώτηση που
χρειάζεται χρόνο επερωτήσεως για να συζητηθεί.
Ο κύριος Υπουργός έχει το λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΒΡΕΤΤΟΣ (Υφυπουργός Γεωργίας):
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, πράγµατι έτσι είναι το θέµα. Η
καταβολή των οικονοµικών ενισχύσεων γίνεται συστηµατικά µε
εντολές πληρωµής. Και συγκεκριµένα µέχρι και χθες 8.12.98 έχουν
εκδοθεί, πρώτον, για το βαµβάκι πεντακόσιες σαράντα τρεις εντολές
πληρωµής ύψους ενενήντα τεσσάρων δισεκατοµµυρίων
(94.000.000.000) δραχµές.
Για τον καπνό διακόσιες τριάντα δύο εντολές πληρωµής ύψους
τριάντα ένα δισεκατοµµυρίων περίπου (31.000.000.000). Για τα
σιτηρά εκατόν δεκαοκτώ εντολές πληρωµής ύψους τριάντα
τεσσάρων δισεκατοµµυρίων (34.000.000.000). Για τα αιγοπρόβατα
πεντακόσιες ογδόντα τρεις εντολής πληρωµής ύψους δώδεκα
δισεκατοµµυρίων (12.000.000.000).
Σύµφωνα µε τις κοινοτικές διατάξεις που ισχύουν στον τοµέα του
καπνού η καταβολή της προκαταβολής 50% της πριµοδότησης
πραγµατοποιείται µετά τις 16 Οκτωβρίου του έτους της εσοδείας και
οπωσδήποτε πριν από την έναρξη των παραδόσεων στις
επιχειρήσεις.
Για την εν λόγω καταβολή απαιτείται η σύσταση εγγύησης είτε εκ
µέρους των αιτούντων παραγωγών είτε εκ µέρους της οµάδος
παραγωγών ΕΑΣΚ στην οποία ανήκουν ορισµένοι.
Με δεδοµένη την αδυναµία σύστασης εγγύησης εκ µέρους της
οµάδας και ύστερα από έγκαιρη παρέµβαση της διοίκησης του ΕΟΚ
στη διοίκηση της ΑΤΕ, η τελευταία δεσµεύτηκε να εκδώσει εγγύηση
για λογαριασµό του κάθε παραγωγού µέλους της οµάδος. Ωστόσο
για λόγους εσωτερικούς της ΑΤΕ δεν εκδόθηκαν οι εν λόγω
ατοµικές εγγυήσεις µέχρι σήµερα και ως εκ τούτου δεν
υποβλήθηκαν αιτήσεις για καταβολή της προκαταβολής 50% του
πριµ.
Εκτός των ανωτέρω από τα στοιχεία που έχουµε στη διάθεσή µας
προκύπτει ότι το 30% των παραγωγών έχουν ήδη παραδώσει τα
καπνά τους και εποµένως αρχίζει άµεσα εκ µέρους του οργανισµού
η διαδικασία εξόφλησης της πριµοδότησης, ενώ για ένα άλλο 30%
των παραγωγών έχουν αρχίσει οι διαδικασίες παράδοσης των
καπνών.
Εποµένως για το µεγαλύτερο µέρος των παραγωγών δεν συντρέχει
πλέον λόγος καταβολής της προκαταβολής. Με βάση τον
Κανονισµό 1765/92 αριθµός 10 παράγραφος 1 οι αντισταθµιστικές
πληρωµές των σιτηρών καταβάλλονται εντός της περιόδου από 16
Οκτωβρίου έως 31 ∆εκεµβρίου που έπεται της συγκοµιδής.
'Ηδη  από  τη  ∆ιεύθυνση  Οικονοµικής  ∆ιαχείρισης  της
ΓΕ∆Ι∆ΑΓΕΠ  έχει  ξεκινήσει  η  παραπάνω  διαδικασία  καταβολής
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των αντισταθµίσεων για τα σιτηρά και αναµένεται να συνεχιστεί
χωρίς ιδιαίτερα προβλήµατα και θα ολοκληρωθεί εντός του
τρέχοντος µηνός.
Σε ό,τι αφορά ειδικά το Νοµό Καρδίτσας η σχετική εντολή
πληρωµής έχει εκδοθεί από τη ΓΕ∆Ι∆ΑΓΕΠ στις 8.12.98. ∆ηλαδή µε
λίγα λόγια έχουµε την εξής εικόνα.
Σε γενικές γραµµές, η καθυστέρηση από το βαµβάκι που είναι
περίπου της τάξεως του ενός µηνός τακτοποιείται µέχρι τις 20 του
µηνός, δηλαδή οπωσδήποτε πριν τα Χριστούγεννα και όλα τα άλλα
προϊόντα τακτοποιούνται επίσης µέχρι τις 20 του µηνός εκτός από
τα αρότραια τα οποία θα τακτοποιηθούν πριν οπωσδήποτε από το
τέλος του έτους. Αυτή είναι η απάντηση του Υπουργείου Γεωργίας
προς την ερώτησή σας.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο κ. Σιούφας έχει το
λόγο.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, η πραγµατικότητα που
υπάρχει και στο Νοµό Καρδίτσας και σε ολόκληρη τη Θεσσαλία και
είναι ένας από τους λόγους για τους οποίους οι αγρότες βρίσκονται
και σε οργή και σε αναστάτωση, αλλά και προπάντων σε
κινητοποιήσεις, είναι ότι το Υπουργείο Γεωργίας ευρισκόµενο σε
διάλυση για πρώτη φορά έχει αφήσει απλήρωτους όλους τους
παραγωγούς σε τέτοιους χρόνους που αναφέρθηκαν πριν από λίγο
και στην ερώτηση και από τον κύριο Υπουργό. Γιατί έπεσε το δίκτυο
των ηλεκτρονικών υπολογιστών και επί ένα µήνα δεν το είχαν
αποκαταστήσει. ∆εν θα πληρωθούν, κύριε Υπουργέ, µέχρι τις 20
∆εκεµβρίου θα πάνε και τον Ιανουάριο µήνα οι δε
καπνοπαραγωγοί, λόγω της κατάστασης που βρίσκεται η 'Ενωση
Αγροτικών Συνεταιρισµών Καρδίτσας εδώ και τέσσερις µήνες
παραµένουν απλήρωτοι και δεν θα πληρωθούν ούτε σε τρεις µήνες
διότι το σύστηµα το οποίο επιλέξατε µε την προσωπική εγγύηση
δεν πρόκειται να λειτουργήσει, είναι τόσο γραφειοκρατικό και θα
δηµιουργήσει ακόµα µεγαλύτερα ζητήµατα.
Σε ό,τι αφορά δε την καταβολή εξισωτικών αποζηµιώσεων και την
καταβολή των επιλεξίµων στους κτηνοτρόφους ένα κλάδο που
βρίσκεται σε δραµατική κατάσταση εκεί τα πράγµατα είναι ακόµη
χειρότερα διότι τώρα οι υπηρεσίες του Υπουργείου Γεωργίας
φτιάχνουν τις καταστάσεις που έπρεπε να έχουν γίνει από το
καλοκαίρι, δηλαδή δεν θα πληρωθούν ούτε το Μάρτιο µήνα.
Κατόπιν αυτού, µια και παρίσταται και ο Πρόεδρος της
Κυβερνήσεως αυτή την ώρα στην Εθνική Αντιπροσωπεία, σας
σηµείωνω τούτο. 'Οτι η κατάσταση που υπάρχει από την πλευρά
των πληρωµών των παραγωγών είναι σε πρωτοφανές και
απαράδεκτο επίπεδο. Οι υπηρεσίες του Υπουργείου βρίσκονται σε
διάλυση. Οι αγρότες δεν πρόκειται να πληρωθούν στους ρυθµούς
που σας ενηµερώνουν οι υπηρεσίες και κατόπιν αυτού δεν θα
πρέπει να αιτιάσθε γιατί οι αγρότες βρίσκονται στο δρόµο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Και σε όλη την Ελλάδα είναι τα
ίδια και χειρότερα.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο Υφυπουργός
Γεωργίας κ. Βρεττός έχει το λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΒΡΕΤΤΟΣ (Υφυπουργός Γεωργίας): Να
επαναλάβω ότι αποτελεί δέσµευση για το Υπουργείο Γεωργίας ότι
θα πληρωθούν πριν τα Χριστούγεννα όλα τα προϊόντα, πλην των
αροτρεών, τα οποία θα πληρωθούν πριν από το τέλος του έτους.
Αυτό αν θέλετε µπορείτε είτε να το αποδεχθείτε είτε όχι. 'Οµως αυτή
είναι η δέσµευση του Υπουργείου Γεωργίας.
Τώρα σε ό,τι αφορά τα προβλήµατα υπάρχουν δύο αιτιολογίες. Η
µία έχει σχέση µε το µηχανογραφικό σύστηµα του Υπουργείου, το
οποίο δοκιµάστηκε για πρώτη φορά, είχε προβλήµατα ίσως
αναµενόµενα, τα οποία όµως αντιµετωπίστηκαν όσο γίνονταν πιο
γρήγορα και αποτελεσµατικά. 'Εγιναν επεµβάσεις τις οποίες δεν
είναι ώρα να αναφέρουµε εδώ, αλλά ήταν ουσιαστικές, ώστε να
ανταποκριθούµε όσο γίνεται συντοµότερα στις υποχρεώσεις µας.
Πράγµατι υπήρξαν καθυστερήσεις και έχουµε ευθύνη για αυτό. Το
έχουµε επαναλάβει και άλλη φορά. ∆εν µπορούµε όµως να
αιτιόµεθα είτε το µηχανογραφικό σύστηµα είτε τις αποκεντρωµένες
υπηρεσίες, οι οποίες σήµερα ανήκουν στη νοµαρχία.
Αναλαµβάνουµε την ευθύνη αυτής της καθυστέρησης. 'Οµως σας

λέµε ότι αυτά τελειώνουν µέχρι τέλος του έτους είτε πριν από τις
γιορτές των Χριστουγέννων είτε τουλάχιστον πριν από την
Πρωτοχρονιά. Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Τρίτη είναι η µε αριθµό
329/20/7.12.98 επίκαιρη ερώτηση της Προέδρου του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος κ. Αλέκας Παπαρήγα προς τον
κύριο Πρωθυπουργό, σχετικά µε την επίλυση των προβληµάτων
στο χώρο της παιδείας.
Η επίκαιρη ερώτηση της κ. Παπαρήγα έχει ως εξής:
"∆ιογκώνεται η κατακραυγή των µαθητών, φοιτητών, εκπαιδευτικών
και γονέων ενάντια στην αντιδραστική µεταρρύθµιση που επιχειρεί η
Κυβέρνηση στο χώρο της παιδείας. Την ίδια στιγµή που το
Υπουργείο Παιδείας υπόσχεται την είσοδο όλων των αποφοίτων
του λυκείου στην τριτοβάθµια εκπαίδευση, προωθούνται µέτρα
εκδίωξης χιλιάδων µαθητών από τη Λυκειακή βαθµίδα, προκειµένου
να οδηγηθούν στην "κατάρτιση στις τρέχουσες ανάγκες της
αγοράς", που θα πραγµατοποιείται στα Τεχνικά Επαγγελµατικά
Εκπαιδευτήρια (ΤΕΕ). Σε περιορισµένου, δηλαδή πρακτικού
χαρακτήρα δεξιότητες µε µικρή διάρκεια ζωής, που θα αποκτώνται
κυρίως µε µαθητεία σε επιχειρήσεις. 'Ηδη 40.000 µαθητές
πειθαναγκάστηκαν να γραφούν στα ΤΕΕ, σαν ακατάλληλοι δήθεν
για γράµµατα.
Ταυτόχρονα η Κυβέρνηση ακυρώνει την όποια µορφωτική
λειτουργία έχει αποµείνει στο Λύκειο, µετατρέποντας το σε ένα
διαρκές εξεταστήριο. Συνθλίβει κάθε ανάσα ελεύθερου χρόνου των
µαθητών στις συµπληγάδες "σχολείο-φροντιστήριο" και εκτινάσσει
προς τα πάνω τη ζήτηση και το κόστος της παραπαιδείας
αδειάζοντας τις τσέπες των γονιών.
Για να καµφθούν µάλιστα οι αντιδράσεις των µαθητών, το
Υπουργείο Παιδείας καλλιεργεί κλίµα αυταρχισµού. 'Εχουν δοθεί
εντολές στους διευθυντές των σχολείων και αρκετοί ξεκίνησαν
εκφοβιστικές προειδοποιήσεις για διώξεις µαθητών και γονιών και
σε ορισµένες περιπτώσεις ήδη κινήθηκαν οι διαδικασίες από
εισαγγελικές αρχές.
Ερωτάται ο κύριος Πρωθυπουργός αν η Κυβέρνηση θα επιµείνει
στους αντιδραστικούς νόµους 2525/97 και 2640/98; Αν θα
καταργήσει το νέο σύστηµα-λαιµητόµο για την αξιολόγηση και την
πρόσβαση των µαθητών στα ΑΕΙ-ΤΕΙ; Αν θα καταργήσει τα ΤΕΕ και
θα αναβαθµίσει την υπάρχουσα τεχνικοεπαγγελµατική εκπαίδευση
(ΤΕΛ-ΤΕΣ); Αν θα προχωρήσει στην επέκταση της υποχρεωτικής
εκπαίδευσης καθιερώνοντας ενιαίο δωδεκάχρονο σχολείο, το οποίο
αποτελεί σύγχρονη κοινωνική ανάγκη για να αποκτήσουν όλοι
αδιάκριτα οι νέοι το αναγκαίο για την εποχή µας µορφωτικό
υπόβαθρο; Αν, τέλος θα επιµείνει στην αυταρχική-τροµοκρατική
αντιπαράθεσή της µε τους µαθητές και τους γονείς τους;".
Ο Πρωθυπουργός κ. Σηµίτης έχει το λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΗΜΙΤΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, η πεµπτουσία του ερωτήµατος της κ.
Παπαρήγα είναι το αίτηµα για κατάργηση της εκπαιδευτικής
µεταρρύθµισης. Η κ. Παπαρήγα, το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδος
προβάλλουν αυτό το αίτηµα, αφού το έχει προβάλει ήδη η Νέα
∆ηµοκρατία, η οποία εδώ και αρκετό καιρό ζήτησε την κατάργηση
της εκπαιδευτικής µεταρρύθµισης.
Το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδος συµµετέχει σε όλες τις
κινητοποιήσεις. Το δηλώνει απερίφραστα. Γι'αυτό ο κύριος στόχος
είναι ο παλλαϊκός αγώνας κατά της Κυβέρνησης, η µαταίωση της
µεταρρύθµισης. Συµµετέχει επίσης η Νέα ∆ηµοκρατία και η
επίσκεψη του κ. Καραµανλή στα σχολεία και στην ΟΛΜΕ είναι µία
επιβεβαίωση της κινητοποίησης αυτής.
Η κινητοποίηση δεν αφορά το ένα ή το άλλο µέτρο, δεν αφορά τη
µία ή την άλλη κατεύθυνση µέσα στα πλαίσια της εκπαιδευτικής
µεταρρύθµισης, αλλά αφορά το σύνολο της κυβερνητικής πολιτικής.
Η εκπαιδευτική µεταρρύθµιση είναι ένα σηµείο όπου τα δύο
κόµµατα αισθάνονται ότι µπορούν να κερδίσουν έδαφος και πάνω
σε αυτό πιέζουν. 'Αλλωστε πριν από δεκαπέντε ηµέρες είχε
υποβληθεί και ερώτηση από τη Νέα ∆ηµοκρατία για το ίδιο ακριβώς
θέµα.
Τραυµατισµένη από όλη αυτήν την εξέλιξη είναι η ίδια η
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παιδεία, γιατί δεν γίνεται συζήτηση επί της ουσίας, δεν προβάλλεται
τίποτα το συγκεκριµένο, δεν εξετάζεται η µία πτυχή ή η άλλη πτυχή.
Εκείνο το οποίο επιδιώκεται είναι η αµφισβήτηση της συνολικής
προσπάθειας. Και το ερώτηµα είναι: Η συνολική προσπάθεια είναι
αναγκαία; Χρειάζεται µεταρρύθµιση στην παιδεία; Η απάντηση είναι
αναµφισβήτητα "ναι", γιατί ο νέος σήµερα στον κόσµο πρέπει να
έχει άλλα εφόδια, να έχει περισσότερη κριτική γνώση, να έχει
περισσότερες ευκαιρίες να διαλέξει αυτό το οποίο τον ωφελεί, να
έχει περισσότερους δρόµους να πραγµατοποιήσει αυτό το οποίο
είναι ο στόχος του.
Η εκπαιδευτική µεταρρύθµιση προσφέρει πολλές τέτοιες
δυνατότητες. Προσφέρει δυνατότητες να αλλάξει το σχολείο.
Προσφέρει δυνατότητες να υπάρχουν καλύτεροι εκπαιδευτικοί.
Βεβαίως η µεταρρύθµιση αυτή όπως είναι στη σύλληψή της, δεν
είναι κάτι πρωτόγνωρο και καινούριο. Είναι το αποτέλεσµα
προσπαθειών που έχουν γίνει είκοσι χρόνια τώρα. Το ενιαίο λύκειο,
για το οποίο γίνεται για παράδειγµα συζήτηση, είναι ένα λύκειο για
το οποίο έχουν γίνει προσπάθειες πολλές φορές. Ο στόχος, λοιπόν,
είναι να φτιάξουµε µία παιδεία, η οποία να ανταποκρίνεται στο νέο
καιρό.
Το Υπουργείο Παιδείας είναι έτοιµο να συζητήσει προβλήµατα
εφαρµογής και είναι έτοιµο να εξετάσει εάν η µία ή η άλλη πλευρά
της εφαρµογής χρειάζεται τροποποίηση µετά από τις εµπειρίες οι
οποίες θα συγκεντρωθούν. Εκείνο, όµως, το οποίο πρέπει να
συγκρατήσουµε είναι ότι η Ελλάδα δεν θα µπορέσει να παίξει το
ρόλο της στον κόσµο, στον οποίο όλα αλλάζουν, εάν δεν δώσουµε
στον ελληνικό λαό µία νέα παιδεία. Και αυτό θέλουµε. Και γι' αυτό
θα σταθούµε σε αυτήν τη µεταρρύθµιση ανταποκρινόµενοι όπου
υπάρχει ανάγκη σε βελτιώσεις, σε τροποποιήσεις, σε κατευθύνσεις
τέτοιες, ώστε να µπορέσουµε να έχουµε ένα καλύτερο αποτέλεσµα
για τη νέα γενιά.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Η κ. Παπαρήγα έχει το
λόγο.
ΑΛΕΞΑΝΡΑ ΠΑΠΑΡΗΓΑ (Γενική Γραµµατέας της Κεντρικής
Επιτροπής του Κ.Κ.Ε.): Κανονικά, κύριε Πρωθυπουργέ, δεν
έπρεπε να νιώσω έκπληξη. 'Ενιωσα, όµως, έκπληξη όχι γι' αυτά
που είπατε υπερασπιζόµενος το νόµο της Κυβέρνησης που εσείς
λέτε εκπαιδευτική µεταρρύθµιση. 'Ενιωσα έκπληξη γιατί για άλλη µία
φορά βλέπω ότι δεν έχετε κανέναν κυριολεκτικά ηθικό φραγµό. Θα
το πω έτσι.
Τι είπατε τώρα; Τι µας είπατε δηλαδή; 'Οτι το Κ.Κ.Ε. και η Νέα
∆ηµοκρατία είναι στους δρόµους για την παιδεία. Τι θέλετε δηλαδή
να πείτε, κύριε Πρωθυπουργέ, µε αυτό; Τι θέλετε να πείτε;
Εµείς είµαστε στους δρόµους. Σε σαράντα τέσσερις πόλεις έγιναν
αγώνες και συλλαλητήρια. Και είµαστε για τους λόγους που εµείς
νοµίζουµε και θέλουµε να είµαστε στους δρόµους µαζί µε τους
µαθητές και τους γονείς τους.
Εν πάση περιπτώσει, εγκαταλείψτε αυτήν τη φαιά προπαγάνδα που
κάνετε. Μη µας γυρνάτε τριάντα χρόνια πίσω, σαράντα, πενήντα, µε
τη λεγόµενη συνοδοιπορία και τόσα άλλα και τοποθετηθείτε πάνω
σε συγκεκριµένα ζητήµατα.
Θα έλεγα ειλικρινά, δηλαδή, ότι απαξιώνετε τον πολιτικό σας λόγο
φέρνοντας αυτό το επιχείρηµα. Τι νοµίζετε; 'Οτι θα µας φοβήσετε;
'Οτι θα µας κλείσετε στον Περισσό και δεν θα µιλάµε για αγώνες και
δεν θα προσπαθούµε να στηρίξουµε αγώνες που ξεκινάνε από τα
προβλήµατα και που τους πυροδοτείτε εσείς;
Εάν η εκπαιδευτική µεταρρύθµιση απέβλεπε να διορθώσει τα
κακώς κείµενα της παιδείας, τότε το πρώτο από το οποίο έπρεπε να
ξεκινήσει είναι η κατάργηση κάθε µορφής ιδιωτικής εκπαιδευτικής
δραστηριότητας. Κάθε µορφής! Από το νηπιαγωγείο, µέχρι το
πανεπιστήµιο και τα µεταπτυχιακά, έχουµε ένα παράλληλο
κύκλωµα που φουντώνει και διογκώνεται.
∆εύτερον, θα έπρεπε να καθιερώσετε το δωδεκάχρονο
υποχρεωτικό σχολείο και όχι να διαµορφώνετε ένα εκπαιδευτικό
σύστηµα, το οποίο τελικά θα φέρει την Ελλάδα στο ίδιο επίπεδο µε
τον "παράδεισό σας", στην Ευρώπη.
Σήµερα τελειώνουν αυτό το λύκειο το 70% των παιδιών. Θα πάµε
στο 40%-45% όπως γίνεται στην υπόλοιπη Ευρώπη. Αυτόν τον

εκσυγχρονισµό κάνετε.
∆εν θα έπρεπε να καθιερώσετε τα Τεχνικά Επαγγελµατικά
Εκπαιδευτήρια, αλλά να αναβαθµίσετε τα Τεχνικά Λύκεια και τα ΤΕΣ
και να τα εντάξετε κυριολεκτικά µέσα στο ενιαίο δωδεκάχρονο
υποχρεωτικό σχολείο.
Αφήστε, λοιπόν, τη λογοθεραπεία και αυτήν την επιχειρηµατολογία
που µας γυρνάει σαράντα χρόνια πίσω. Εµάς τουλάχιστον, δεν µας
πτοεί γιατί ξέρουµε πολύ καλά ποιοι είµαστε και πού πάµε.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο κύριος
Πρωθυπουργός έχει το λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΗΜΙΤΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, άκουσα από την κ. Παπαρήγα µια φήµη η
οποία πλανάται, ότι η εκπαιδευτική µεταρρύθµιση έχει σκοπό να
διώξει τα παιδιά από τα σχολεία. Αυτό είναι πράγµατι ένα θέµα το
οποίο δηµιουργεί άγχος στα παιδιά.
'Ισα-ίσα όµως, η εκπαιδευτική µεταρρύθµιση θέλει να βοηθήσει να
υπάρχουν περισσότεροι δρόµοι. Ανοίγει τα πανεπιστήµια στα
παιδιά που τελειώνουν τα λύκεια και βοηθάει τα παιδιά στα λύκεια
µε πολλούς τρόπους, µεταξύ άλλων και µε την ενισχυτική
διδασκαλία, να έχουν περισσότερες γνώσεις και να εκµεταλλευτούν
αυτήν τη δυνατότητα. 'Οχι µονάχα δεν θα µειώσει τον αριθµό όσων
πάνε στα πανεπιστήµια, αλλά αντίθετα θα αυξήσει τον αριθµό,
όπως αυξάνει και τις δυνατότητες εισόδου στα πανεπιστήµια.
Θέλω να επαναλάβω ότι είµαστε πρόθυµοι για διάλογο. Ο
Υπουργός Παιδείας έχει ορίσει µε τη ∆ιδασκαλική Οµοσπονδία
Ελλάδος µία συνάντηση για να συζητήσουν τα θέµατα. 'Εχει στείλει
στην ΟΛΜΕ ένα γράµµα στο οποίο αναφέρεται ότι είναι πρόθυµος
να συζητήσει την επιµόρφωση των εκπαιδευτικών και όποιο άλλο
θέµα θέλει να συζητήσει η ΟΛΜΕ. Θα το καταθέσω αυτό το γράµµα.
Χθες στην Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων της Βουλής
συζήτησε µε όλα τα κόµµατα το θέµα των αναπληρωτών
καθηγητών, µε βάση τις εµπειρίες του διαγωνισµού. Και αυτό
έχουµε πει ότι θέλουµε να συζητήσουµε µε βάση τις εµπειρίες, όχι
µε βάση βασικές αρχές ή κατευθύνσεις, τις οποίες προβάλλει ο ένας
ή ο άλλος χωρίς τεκµηρίωση.
Για να αλλάξουµε αυτό που υπάρχει και να το αλλάξουµε καλύτερα,
πρέπει να υπάρχει τεκµηρίωση, να δούµε τι απέδωσε, να δούµε τι
δεν απέδωσε και πάνω σ' αυτό να σταθούµε. Και εγώ ενοχλούµαι
και αισθάνοµαι ότι δεν είναι σωστό που οι µαθητές διαµαρτύρονται.
Και δεν θα ήθελα να διαµαρτύρονται οι µαθητές.
Καταλαβαίνω το άγχος τους, καταλαβαίνω ότι έχουν προβλήµατα
και γι' αυτό θέλουµε να κάνουµε την ενηµέρωση. Αλλά πιστεύω ότι
το πρόβληµα αυτό δεν είναι πρόβληµα µόνο της Κυβέρνησης, κυρία
Παπαρήγα. Είναι πρόβληµα όλης της ελληνικής κοινωνίας, γιατί όλη
η ελληνική κοινωνία θέλει µία καλύτερη παιδεία. Και την καλύτερη
παιδεία δεν θα την πετύχουµε µε το να λέµε "βγείτε έξω, φωνάξτε,
καταργείστε, είµαστε αρνητικοί". Την καλύτερη παιδεία θα την
πετύχουµε µε το να προβάλλουµε θετικές προτάσεις και να
συµβάλουµε στο να πραγµατοποιηθεί µια θετική µεταρρύθµιση.
Αυτός είναι ο στόχος µας γιατί πιστεύουµε ότι η Ελλάδα δεν θα γίνει
ισχυρή αν δεν έχει µια παιδεία, η οποία δίνει στα παιδιά της τη
δυνατότητα να ανταγωνιστούν στο σύγχρονο κόσµο.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Κυβέρνησης κ. Κωνσταντίνος
Σηµίτης καταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα επιστολή, η
οποία έχει ως εξής:
"ΕΛΛΗΝΙΚΗ ∆ΗΜΟΚΡΑΤΙΑ
ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΕΘΝΙΚΗΣ ΠΑΙ∆ΕΙΑΣ
ΚΑΙ ΘΡΗΣΚΕΥΜΑΤΩΝ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

Αθήνα, 8 ∆εκεµβρίου 1998
Α.Π. 911

Προς την
Οµοσπονδία Λειτουργών Μέσης Εκπαίδευσης
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'Οπως κατ' επανάληψη έχουµε δηλώσει, είµαστε πάντα ανοικτοί σε
διάλογο πάνω σε θέµατα που προκύπτουν από την υλοποίηση της
εκπαιδευτικής µεταρρύθµισης. Σε αυτό το πλαίσιο, διοργανώνεται
από το Παιδαγωγικό Ινστιτούτο στις 14 και 15 ∆εκεµβρίου η
∆ιηµερίδα Επιµόρφωσης µε θέµα "Η Επιµόρφωση των
εκπαιδευτικών, προτεραιότητα της εκπαιδευτικής πολιτικής του
21ου αιώνα: Θεσµοί ποιοτικής ανάπτυξης και αποτελεσµατικότητας"
όπου έχετε προσκληθεί και µε ιδιαίτερο ενδιαφέρον αναµένουµε τις
απόψεις µας.
Στη συνέχεια, έχοντας και τις συγκεκριµένες θέσεις σας στο πιο
πάνω θέµα, πιστεύουµε ότι θα ήταν χρήσιµο να έχουµε µία
συνάντηση µαζί σας για το ίδιο θέµα.

Γεράσιµος ∆. Αρσένης")
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Τέταρτη είναι η µε
αριθµό 334/21/7.12.98 επίκαιρη ερώτηση του Προέδρου του
Συνασπισµού της Αριστεράς και της Προόδου κ. Νικολάου
Κωνσταντόπουλου προς τον κύριο Πρωθυπουργό, σχετικά µε τις
πολιτικές και διπλωµατικές ενέργειες της Κυβέρνησης εν όψει της
Συνόδου Κορυφής της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης στη Βιέννη.
Η ερώτηση του κ. Κωνσταντόπουλου εν περιλήψει έχει ως εξής:
"Σε λίγες µέρες συνέρχεται στη Βιέννη" -η ερώτηση έχει κατατεθεί
προ της συναντήσεως- "η Σύνοδος Κορυφής της Ευρωπαϊκής
'Ενωσης. Η αυστριακή προεδρία θα καταθέσει κρίσιµες προτάσεις
στα πλαίσια της "ΑΝΤΖΕΝΤΑ 2000" για µείωση των δαπανών της
Ευρωπαϊκής 'Ενωσης κατά την περίοδο 2000-2006. Η πρόταση
αυτή θα έχει σοβαρές συνέπειες για την Ελλάδα. Θα περικοπεί κατά
το 1/3 το τρίτο Κοινοτικό Πλαίσιο Στήριξης και θα περιοριστούν οι
δαπάνες του Ταµείου Συνοχής, της Κοινής Αγροτικής Πολιτικής κ.α.
'Εγκυρες πληροφορίες για το σοβαρό αυτό πρόβληµα, που δεν
διαψεύστηκαν, κάνουν λόγο για αιφνιδιασµό της ελληνικής
Κυβέρνησης, που έπρεπε να έχει προετοιµαστεί, αλλά "πιάστηκε
στον ύπνο και τρέχει την τελευταία στιγµή να προλάβει", όπως
χαρακτηριστικά γράφτηκε.
Η ελληνική Κυβέρνηση, χωρίς πολιτικές και διπλωµατικές
πρωτοβουλίες, βλέπει να οδηγούνται στο τραπέζι των συζητήσεων
η ένταξη της Κύπρου, η υποψηφιότητα της Τουρκίας και η µείωση
των κοινοτικων δαπανών, θέµατα για τα οποία βρίσκεται υπό πίεση
µε µόνη καταφυγή να ασκεί βέτο.
Ερωτάται ο κύριος Πρωθυπουργός:
Γιατί εγκαίρως δεν προετοιµάστηκε για τη Σύνοδο του ∆εκεµβρίου
ως προς το θέµα περικοπής των δαπανών;
Γιατί δεν ανέπτυξε πολιτικές και διπλωµατικές πρωτοβουλίες για να
αποτρέψει τη δυσµενή αυτή εξέλιξη και να εξασφαλίσει στηρίγµατα;
Με ποια προετοιµασία πηγαίνει στη Σύνοδο και ποια στάση
πρόκειται να ακολουθήσει ως προς την πρόταση και τις συνέπειές
της;".
Ο κύριος Πρωθυπουργός έχει το λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΗΜΙΤΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, κατά την ερώτηση του κ. Κωνσταντόπουλου
έπεσε ως κεραυνός εν αιθρία η "ΑΤΖΕΝΤΑ 2000" και η ελληνική
Κυβέρνηση αγνοούσε τα πάντα περί του θέµατος. 'Ολα αυτά βέβαια
ανήκουν στον κόσµο της φαντασίας.
Ο κ. Κωνσταντόπουλος απλά µεταφέρει για συζήτηση εδώ στη
Βουλή, τίτλους από κάποιες εφηµερίδες, τις οποίες διαβάζει. Πώς
έχει το πράγµα:
Εδώ και αρκετούς µήνες διεξάγονται στο Συµβούλιο της
Ευρωπαϊκής 'Ενωσης συζητήσεις για τις δηµοσιονοµικές
προοπτικές της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης την περίοδο 2000-2006. Η
ευρωπαϊκή επιτροπή έχει καταθέσει προτάσεις και οι προτάσεις
αυτές αποτελούν τη βάση της συζήτησης και συνολικά
αποκαλούνται "ΑΤΖΕΝΤΑ 2000".
Οι προτάσεις της επιτροπής, οι οποίες κατατέθηκαν αρχές
Οκτωβρίου, βρίσκονται σε µια κατεύθυνση, η οποία για µας στην
Ελλάδα είναι µια βάση συζήτησης η οποία είναι ικανοποιητική. ∆ιότι
προβλέπουν την αύξηση των πόρων της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης στο

1,27% του ακαθάριστου εγχώριου προϊόντος της Ευρωπαϊκής
'Ενωσης, από 1,1% που είναι το επίπεδο στο οποίο βρίσκονται
σήµερα.
Εµείς βέβαια πιστεύουµε ότι χρειάζεται, εάν υπάρξει διεύρυνση, και
περαιτέρω αύξηση των πόρων και αυτό ήταν το αίτηµά µας από την
αρχή της συζήτησης. Στο πλαίσιο αυτής της συζήτησης για τους
πόρους της Κοινότητας ορισµένες χώρες, όπως για παράδειγµα η
Γερµανία, η Ολλανδία, η Σουηδία, έθεσαν το ερώτηµα των
λεγοµένων επιστροφών των υπερεισφορών τους. 'Οπως θα
θυµάστε, η Μεγάλη Βρετανία παλιά επειδή πίστευε -και αυτό έγινε
δεκτό από την Ευρωπαϊκή 'Ενωση- ότι πλήρωνε πολλά, ζήτησε να
πάρει πίσω ορισµένα χρήµατα και πήρε πράγµατι ορισµένες
εισφορές πίσω.
Ζητάνε λοιπόν και οι άλλες χώρες, επιστροφή αυτών των εισφορών.
Για να αντιµετωπίσει η επιτροπή αυτό το πρόβληµα, έχει κάνει
διάφορες προτάσεις, µια, δύο, τρεις για να εξεταστεί το πρόβληµα.
Μεταξύ αυτών των προτάσεων που έχει κάνει η επιτροπή, υπάρχει
και µια πρόταση την οποία έκανε η Ελλάδα για να αποτρέψει αυτήν
την επιστροφή ή να περιορίσει την επιστροφή. Η πρόταση αυτή
έγινε από την Ελλάδα αρχές Ιουλίου -θα καταθέσω το σχετικό
έγγραφο του κ. Παπαντωνίου- και έγινε σε συνεργασία µε την
Ισπανία και την Πορτογαλία.
Εν τω µεταξύ ήλθε και η προεδρία και έκανε δικές της προτάσεις για
το θέµα αυτό, οι οποίες θέλουν να παγώσουν τις εισφορές
ορισµένων χωρών ή το ύψος των δαπανών στο σηµερινό επίπεδο.
Εµείς θεωρούµε ότι η πρόταση αυτή της προεδρίας δεν είναι
ικανοποιητική γιατί χρειάζονται περισσότερο πόροι στην Κοινότητα.
Και γι' αυτό προβάλαµε αντίθετες απόψεις µαζί µε την Ισπανία και
την Πορτογαλία. Και θα καταθέσω τη σχετική αναφορά, την έκθεση
της Γενικής Γραµµατείας της Επιτροπής του Συµβουλίου, από την
οποία φαίνεται η κοινή στάση αυτών των χωρών.
Ποιο είναι το συµπέρασµα; Το συµπέρασµα είναι ότι πολύ προτού
ξεκινήσει αυτή η συζήτηση, εµείς είχαµε καταθέσει τις προτάσεις ότι
υπάρχει µία κοινή στάση ορισµένων χωρών, και ότι στη συζήτηση
αυτή αντιµετωπίζουµε τις εξελίξεις µε θέσεις και συµµαχίες για να
πετύχουµε τη µεγαλύτερη αύξηση των πόρων που θα µας
ωφελήσει.
(Στο σηµείο αυτό ο Πρωθυπουργός κ. Σηµίτης καταθέτει για τα
Πρακτικά τα σχετικά έγγραφα, τα οποία έχουν ως εξής:
"Ο ΥΠΟΥΡΓΟΣ ΕΘΝΙΚΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΑΣ

ΚΑΙ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ
Βρυξέλλες, 6.7.1998

Κύριε Πρόεδρε,
'Οπως γνωρίζετε, στο πλαίσιο της διαπραγµάτευσης της Agenda
2000, η Κυβέρνησή µου αναµένει µε ιδιαίτερο ενδιαφέρον την
έκθεση για τη λειτουργία του συστήµατος των ιδίων πόρων, που θα
υποβάλει η Επιτροπή το φθινόπωρο του 1998.
Σύµφωνα µε τα αποτελέσµατα του Ευρ. Συµβουλίου του Cardiff,
στο πλαίσιο της έκθεσης αυτής, η Επιτροπή µπορεί να εξετάσει τη
δυνατότητα θέσπισης νέου πόρου µε το οποίο θα ενισχύεται η
προοδευτικότητα του υφιστάµενου συστήµατος.
Η Συνθήκη σαφώς αναφέρει τόσο στο άρθρο 2 όσο και στο
πρωτόκολλο περί της Οικονοµικής και Κοινωνικής Συνοχής την
υποχρέωση προώθησης της αλληλεγγύης µεταξύ των χωρών
µελών και την ανάγκη να λαµβάνεται περισσότερο υπόψη η σχετική
ευηµερία στο πλαίσιο του συστήµατος των ιδίων πόρων. Εξάλλου,
τα κράτη δήλωσαν ότι θα εξετάσουν τρόπους διόρθωσης, για τα
λιγότερο ευηµερούντα µέλη, των φθινόντων στοιχείων του
υφιστάµενου συστήµατος.
Στο  πλαίσιο  αυτό,  θα  ήθελα  να  εκφράσω  την  πλήρη
υποστήριξή  µου  στην  πρόσφατη  πρόταση  της  Ισπανικής
Κυβέρνησης  σύµφωνα  µε  την  οποία  ενδεχόµενη  αναθεώρηση
του  συστήµατος  των  ιδίων  πόρων  θα  πρέπει  να  περιλάβει
στοιχεία  που  να  αντανακλούν  πληρέστερα  τις  ανωτέρω
δεσµεύσεις.  Ειδικότερη  έµφαση  πρέπει  να  δοθεί  στις  κατάλ-
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ληλες αναπροσαρµογές των εισφορών που στηρίζονται στο ΑΕΠ,
λαµβάνοντας υπόψη τη σχετική ευηµερία των κρατών µελών.
Θέλω να πιστεύω ότι το θέµα αυτό θα συµπεριληφθεί επαρκώς
στην επικείµενη έκθεση της Επιτροπής. Τα αποτελέσµατα της
σχετικής ανάλυσης θα διευκολύνουν τη διαπραγµάτευση
καθιστώντας εφικτή την ολοκλήρωση της στα στενά χρονικά
περιθώρια που αποµένουν.

Με τιµή
Γιάννος Παπαντωνίου

ΕΙΣΑΓΩΓΗ
Η ισχύουσα απόφαση για τους ίδιους πόρους προβλέπει ότι η
Επιτροπή θα υποβάλει µέχρι το τέλος του 1999 µία έκθεση σχετικά
µε τη λειτουργία του συστήµατος ιδίων πόρων καθώς και µε τη
διόρθωση της δηµοσιονοµικής ανισορροπίας υπέρ του Ην.
Βασιλείου. Η απόφαση προβλέπει επίσης ότι η Επιτροπή θα πρέπει
να υποβάλει µία έκθεση σχετικά µε τη δυνατότητα δηµιουργίας ενός
νέου πόρου καθώς και σχετικά µε τις ρυθµίσεις για την πιθανή
καθιέρωση ενός σταθερού ενιαίου συντελεστή που θα εφαρµόζεται
στη βάση ΦΠΑ (1).
Η έκθεση συνετάχθη σε µία εποχή που η ΕΕ αναµένεται να αυξήσει
τα µέλη της εν όψει της επερχόµενης διεύρυνσης και µελετά τη
ριζική µεταρρύθµιση των πολιτικών της. Παρόλο ότι είναι δύσκολο
να υπολογισθούν ποσοτικά, οι πιθανές συνέπειες της διεύρυνσης
και των προτεινόµενων µεταρρυθµίσεων αποτελούν επίσης ένα
σηµαντικό µέρος της έκθεσης.
Στο πρώτο µέρος της έκθεσης γίνεται ανάλυση και αξιολόγηση της
απόδοσης του συστήµατος χρηµατοδότησης της Ευρωπαϊκής
'Ενωσης. 'Ενα βασικό επιχείρηµα που προβάλλεται σ' αυτό το
µέρος της έκθεσης είναι ότι το τρέχον σύστηµα απέδωσε
ικανοποιητικά τόσο από την άποψη της επάρκειας όσο και από την
άποψη της δίκαιης κατανοµής των µικτών εισφορών. Εν τούτοις,
εάν αξιολογηθεί µε βάση τα κριτήρια της οικονοµικής αυτονοµίας,
του χαµηλού κόστους και της διαφάνειας, το παρόν σύστηµα
παρουσιάζει ορισµένες ατέλειες. Η καθιέρωση ενός νέου ίδιου
πόρου θεωρείται συχνά ως ένας τρόπος βελτίωσης της απόδοσης
του συστήµατος. Στο µέρος αυτό της έκθεσης εξετάζονται οι

δυσκολίες σχετικά µε την καθιέρωση ενός νέου ίδιου πόρου και τον
καθορισµό ενός σταθερού συντελεστή ΦΠΑ. Επιπλέον εξετάζεται η
πρόσφατη πρόταση της Ισπανίας, της Ελλάδας και της Πορτογαλίας
για την καθιέρωση ενός συστήµατος ίδιων πόρων µε έντονα
προοδευτικό χαρακτήρα.
Ο συνδυασµός των ισχυουσών ρυθµίσεων όσον αφορά τη
χρηµατοδότηση και των αποφάσεων για τις δαπάνες προκάλεσε
δηµοσιονοµικές ανισορροπίες, τις οποίες θεωρούν πολύ µεγάλες
ορισµένα κράτη µέλη. Στο δεύτερο µέρος της έκθεσης εξετάζονται
θέµατα που έχουν σχέση µε τη δηµοσιονοµική θέση των κρατών
µελών. Σύµφωνα µε το τρέχον σύστηµα το µόνο κράτος µέλος που
δικαιούται διόρθωση της δηµοσιονοµικής ανισορροπίας είναι το Ην.
Βασίλειο (επίσης, το ποσοστό συµµετοχής της Γερµανίας στη
χρηµατοδότηση της έκπτωσης υπέρ του ΗΒ έχει µειωθεί κατά ένα
τρίτο ). Πρόσφατα, ορισµένα κράτη µέλη ισχυρίστηκαν ότι και αυτά
πληρούν τις προϋποθέσεις που προβλέπονται από τη συµφωνία
τουη Foutainebleu ώστε να τύχουν δηµοσιονοµικής ανακούφισης.
Στο παρόν τµήµα της έκθεσης γίνεται λόγος για τις δηµοσιονοµικές
ανισορροπίες αυτής της οµάδας κρατών µελών και προτείνονται
ορισµένες λύσεις για την επίλυση των διαπιστωθέντων
προβληµάτων.
1. Η ΑΠΟ∆ΟΣΗ ΤΟΥ ΣΥΣΤΗΜΑΤΟΣ Ι∆ΙΩΝ ΠΟΡΩΝ
Το παρόν µέρος της έκθεσης χωρίζεται σε τρία τµήµατα. Στο πρώτο
τµήµα γίνεται περιγραφή της σύνθεσης των πόρων του ισχύοντος
συστήµατος ενώ η ιστορική του εξέλιξη περιγράφεται συνοπτικά στο
παράρτηµα Ι. Στο δεύτερο τµήµα γίνεται αξιολόγηση του παρόντος
συστήµατος σύµφωνα µε τα κριτήρια της επάρκειας, της δίκαιης
κατανοµής (αναλογικότητας), της οικονοµικής αυτονοµίας, της
διαφάνειας και του χαµηλού κόστους.
(1) 'Αρθρο 10 της απόφασης του Συµβουλίου της 31ης Οκτωβρίου
1994 για το σύστηµα των ίδιων πόρων των Ευρωπαϊκών
Κοινοτήτων (94/728/ΕC, Ευρατόµ), Επίσηµη Εφηµερίδα των
Ευρωπαϊκών Κονοτήτων αριθ. L. 293/9, 12 Νοεµβρίου 1994.

(Nα φωτογραφηθούν οι σελίδες 77 έως και 81)













2270 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο κ. Κωνσταντόπουλος
έχει το λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος του
Συνασπισµού της Αριστεράς και της Προόδου): Το πολιτικό
ρεπορτάζ για το θέµα της περικοπής των κοινοτικών δαπανών έχει
επιβεβαιωθεί. ∆εν έχει διαψευστεί από την ελληνική Κυβέρνηση. Σε
άλλες χώρες, δε, της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης, όπου ισχύει
ουσιαστικός πολιτικός διάλογος και αντικειµενική ενηµέρωση, έχει
πλήρως τεκµηριωθεί.
Ο κ. Σηµίτης επιχειρεί αυτήν τη στιγµή να το διαψεύσει µε τη
γνωστή ευκολία του στη διαδικασία αυτού του κοινοβουλευτικού
ελέγχου. 'Ακριτα δεν µεταφέρω εγώ, κύριε Πρωθυπουργέ, τίτλους
εφηµερίδων. 'Ακριτα επιχειρείτε εσείς να ωραιοποιήσετε την
πραγµατικότητα. Ξέρετε ότι την τελευταία στιγµή τρέχατε για να
προλάβετε, γιατί όλο το άλλο χρονικό διάστηµα είχατε µία
κινητικότητα για άλλα θέµατα. ∆εν είχατε δώσει την προτεραιότητα
στην προεργασία και προετοιµασία της σχετικής πρότασης.
Η πρόταση προετοιµάστηκε, προωθείται και θα ψηφιστεί. Είναι
χαρακτηριστικό ότι ένα χρόνο πριν, όταν συνεζητείτο η σχετική µε
τη γεωργία τροποποίηση, συµφώνησε η ελληνική Κυβέρνηση µε τις
υπόλοιπες δεκατρείς χώρες. Μόνο η Ισπανία αντετάχθη και
αρνήθηκε. Εσείς συµφωνήσατε και συνυπογράψατε.
Είναι χαρακτηριστικό, επίσης, ότι τότε που έπρεπε µαζί µε την
Ισπανία και την Πορτογαλία να αντιτάξετε κοινή στάση, εσείς δεν το
πράξατε. Το µόνο που ενδιέφερε τον Υπουργό Γεωργίας ήταν να
πετύχει την έγκριση των νοµοθετικών ρυθµίσεων για τα χρέη των
συνεταιρισµών και των ιδιωτών του 1997.
Αλλά ας µην µιλάµε λέγοντας ο καθένας τις εκτιµήσεις του.
Καταθέστε το υπόµνηµα που έχετε εν όψει της τελικής πρότασης,
του Νοεµβρίου 1998. Εξηγείστε στην Βουλή και στον ελληνικό λαό,
γιατί στο λόγο για την τροποποίηση της σχετικής χρηµατοδότησης,
που είναι οι δηµοσιονοµικές ανισορροπίες της Γερµανίας, της
Ολλανδίας και της Σουηδίας, η Ελλάδα δεν αντέταξε τις
συγκεκριµένες διαρθρωτικές δυσχέρειες που έχουµε ως χώρα, και
δεν προέβαλε συντονισµένες πρωτοβουλίες, για να αποτρέψει τη
µείωση.
Επιτέλους, εξηγήστε στην ελληνική Βουλή και στον ελληνικό λαό µε
ποια αντίληψη πηγαίνετε στην Σύνοδο Κορυφής. Πηγαίνετε µε την
αντίληψη ότι διατρέχει κίνδυνο η Ελλάδα από την
προαποφασισµένη πράταση περικοπής των χρηµατοδοτήσεων,
που θα στερεί από τις χώρες της συνοχής 1,3 δισεκατοµµύρια ECU,
ετησίως, στηn περίοδο 2000 έως 2006, µε συνέπειες σε βάρος της
γεωργίας και της περιφέρειας; 'Η πηγαίνετε, κύριε Πρωθυπουργέ,
µε την αντίληψη ότι οι προτάσεις που υποβλήθηκαν αρχές
Οκτωβρίου "κινούνται προς τη σωστή κατεύθυνση;" Αν πηγαίνετε µε
αυτό που είπατε προηγουµένως, σας επισηµαίνω ότι οδηγείτε τη
χώρα σε δυσκολίες. Αν πηγαίνετε µε την αντίληψη ότι διατρέχουµε
κίνδυνο, προετοιµαστείτε καλύτερα και αφήστε τους εύκολους
χαρακτηρισµούς περί άκριτης µεταφοράς τίτλων εφηµερίδων.
Καταθέτω, κύριε Πρόεδρε, και τα σχετικά έγγραφα της Ευρωπαϊκής
Επιτροπής.
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος του Συνασπισµού της Αριστεράς και
της Προόδου κ. Ν. Κωνσταντόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά τα
σχετικά έγγραφα, τα οποία έχουν ως εξής:
"ΕΥΡΩΠΑΙΚΗ ΕΝΩΣΗ
TΟ ΣΥΜΒΟΥΛΙΟ

Βρυξέλλες, 19 Νοεµβρίου 1997 (OR.EN)
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Θέµα: Ατζέντα 2000/Γεωργική Πτυχή
- Αποτελέσµατα των εργασιών του Συµβουλίου "Γεωργία"
(Σύνοδος της 17ης/19ης Νοεµβρίου 1997)
Στο τέλος των εργασιών σχετικά µε τη γεωργική πτυχή της Ατζέντας

2000, η Προεδρία διαπίστωσε ότι δεκατέσσερις αντιπροσωπίες
µπορούν να συµφωνήσουν µε τα ακόλουθα συµπεράσµατα, τα
οποία δεν συµµερίστηκε η Ισπανία λόγω της διαφωνίας της µε το
τµήµα της παραγράφου 6 σχετικά µε τη γεωργική κατευθυντήρια
γραµµή:
"Στα πλαίσια της προετοιµασίας του Ευρωπαϊκού Συµβουλίου του
Λουξεµβούργου, το Συµβούλιο Γεωργίας" προέβη σε διεξοδική
εξέταση της γεωργικής πτυχής της Ατζέντας 2000.
Το Συµβούλιο σηµείωσε σχετικά τις λεπτοµερείς θέσεις που
ενέκριναν τα κράτη µέλη για τις διάφορες πτυχές των
προσανατολισµών της Επιτροπής σχετικά µε τη µεταρρύθµιση της
ΚΓΠ και, ιδίως, για τα ειδικά µέτρα που προβλέπει η Επιτροπή,
θέσεις που αντανακλώνται στην έκθεση της ΕΕΓ που διανεµήθηκε
µε τον αριθ. 12195/97 και στις συζητήσεις του Συµβουλίου
Γεωργίας.
Με την επιφύλαξη αυτών των θέσεων, το Συµβούλιο θέτει υπόψη
του Ευρωπαϊκού Συµβουλίου τους παρακάτω γενικούς κοινούς
προσανατολισµούς, που θεωρεί ότι πρέπει να αποτελέσουν πλαίσιο
αναφοράς για την εξέταση των µελλοντικών επίσηµων προτάσεων
της Επιτροπής καθώς και για τις διαπραγµατεύσεις εν όψει της
διεύρυνσης της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης.
1. Το Συµβούλιο υπενθυµίζει ότι η ευρωπαϊκή γεωργία έχει µία
ιδιαιτερότητα και χαρακτηριστικά που συνδέονται µε την έκταση του
εδάφους της και την ύπαρξη διαφόρων περιοχών που ενδέχεται να
έχουν ιδιαίτερα γνωρίσµατα, όπως περιοχών µειονεκτικών, ορεινών
και περιφερειακών, άγονων και ηµιάγονων, αρκτικών, αστικών ή
περιοχών υψηλής πληθυσµιακής πυκνότητας, µε τη σπουδαιότητα
του αγροτικού της πληθυσµού και τον µεγάλο αριθµό οικογενειακών
εκµεταλλεύσεων, µε την ποικιλία των καλλιεργειών της και τις
διαφορές στην απόδοση καθώς και µε τον όλο και πιο
πολυλειτουργικό χαρακτήρα της.
Το Συµβούλιο υπενθυµίζει επίσης ότι η κοινή γεωργική πολιτική,
που ξεκίνησε βάσει των θεµελιωδών αρχών του άρθρου 39 της
συνθήκης (αύξηση της παραγωγικότητας της γεωργίας, δίκαιο
βιοτικό επίπεδο του γεωργικού πληθυσµού, σταθεροποίηση των
αγορών, εγγυήσεις για την ασφάλεια των εφοδιασµών, λογικές τιµές
για τους καταναλωτές) εξελίχθηκε συνεχώς και προσαρµόσθηκε
στις κοινωνικο-οικονοµικές πραγµατικότητες τόσο εντός όσο και
εκτός της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης και ενσωµάτωσε σταδιακά νέες
διαστάσεις λαµβάνοντας ιδίως υπόψη τα αιτήµατα των
καταναλωτών και την κοινωνική ευαισθησία όσον αφορά την
προστασία του περιβάλλοντος, την κοινωνική διάσταση και την
καλή µεταχείριση των ζώων.
Το Συµβούλιο εκδηλώνει, συνεπώς, την φιλοδοξία να προσφέρει
στην Ευρώπη ένα σχέδιο γεωργίας ικανό να αντιµετωπίσει µε
επιτυχία τις προκλήσεις του 21ου αιώνα. Υπογραµµίζει την σταθερή
του θέληση να συνεχίσει να αναπτύσσει το υπάρχον πρότυπο
ευρωπαϊκής γεωργίας και να ενεργεί για την επιβεβαίωση της
ταυτότητας τόσο στο εσωτερικό όσο και στο εξωτερικό της
Ευρωπαϊκής 'Ενωσης. Για το Συµβούλιο, η ευρωπαϊκή γεωργία
οφείλει, ως οικονοµικός τοµέας, να είναι πολυλειτουργική, βιώσιµη,
ανταγωνιστική, καταµερισµένη σε όλο το ευρωπαϊκό έδαφος
(συµπεριλαµβανοµένων των µειονεκτικών και ορεινών περιοχών).
Πρέπει να είναι ικανή να διατηρεί το τοπίο και τον φυσικό χώρο και
να είναι σε θέση να ανταποκρίνεται στις ανησυχίες και στις
απαιτήσεις των καταναλωτών όσον αφορά την ποιότητα και την
ασφάλεια των προϊόντων διατροφής, προστασίας του
περιβάλλοντος και υπεράσπισης της ευζωίας των ζώων.
2. Το Συµβούλιο αναγνώρισε ότι ο απολογισµός της µεταρρύθµισης
της ΚΓΠ που άρχισε το 1992 µολονότι δεν έχει ολοκληρωθεί ακόµη,
µπορεί να θεωρηθεί συνολικά θετικός από πολλές απόψεις. Ωστόσο
σηµείωσε τα άνισα αποτελέσµατα της µεταρρύθµισης στους
διάφορους τοµείς, από τη µια περιοχή στην άλλη και ανάλογα µε
τον τύπο εκµετάλλευσης.
Το  Συµβούλιο  αναγνώρισε  επίσης  την  χρησιµότητα  της
κατάρτισης  προβλέψεων  από  την  Επιτροπή  και  έκρινε  ότι  οι
µακροπρόθεσµες  προοπτικές  για  τις  κύριες  γεωργικές  αγορές
που  περιέχονται  στην  Ατζέντα  2000  µπορούν  να  θεωρηθούν
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ως αποδεκτή υπόθεση εργασίας καθώς και ως εντοπισµός των
τάσεων, δεδοµένου ότι οι προβλέψεις αυτές θα πρέπει, εφόσον
είναι αναγκαίο, να ενηµερώνονται ανάλογα µε την εξέλιξη της
κατάστασης, προκειµένου να µπορεί το Συµβούλιο, τη στιγµή της
έγκρισης συγκεκριµένων τελικών αποφάσεων, να διαθέτει τα πιο
αξιόπιστα στοιχεία εκτίµησης.
Το Συµβούλιο συµφώνησε εξάλλου να θεωρήσει ότι η διατήρηση
του status quo θα µπορούσε να οδηγήσει στην εµφάνιση
πλεονασµάτων στους τοµείς που καλύπτονται λεπτοµερέστερα από
την Ατζέντα 2000.
3. Mε βάση το σύνολο των παραπάνω εκτιµήσεων, το Συµβούλιο
κατέληξε στο συµπέρασµα ότι πρέπει να συνεχίσει να µελετά εις
βάθος, να προσαρµόζει και να συµπληρώνει τη διαδικασία
µεταρρύθµισης που άρχισε το 1992.
Υπό το πρίσµα αυτό, το Συµβούλιο υπογράµµισε ιδίως τους εξής
προσανατολισµούς:
- η προσέγγιση που συνεπάγεται, ιδίως, την συνδυασµένη χρήση
της µείωσης των µέτρων υποστήριξης των τιµών και της
αντιστάθµισης µέσω των άµεσων ενισχύσεων, καθώς και των
συνοδευτικών µέτρων, συνεχίζει γενικά να ισχύει δεδοµένου ότι η
επάρκειά της στις διάφορες ειδικές περιπτώσεις και η έκταση της
διάρθρωσής της θα πρέπει να εκτιµούνται για κάθε περίπτωση
χωριστά ανάλογα µε τα διαθέσιµα στοιχεία εκτίµησης τόσο στο
εσωτερικό όσο και στο εξωτερικό επίπεδο.
- η ανάγκη να µελετηθούν τρόποι µεταρρύθµισης στους διάφορους
τοµείς ώστε να καταλήξουν σε λύσεις οικονοµικά υγιείς και
βιώσιµες, κοινωνικά αποδεκτές, και που θα επιτρέπουν να
εξασφαλισθούν δίκαια εισοδήµατα και ορθή ισορροπία µεταξύ
παραγωγικών τοµέων, παραγωγών και περιοχών και που θα
αποφεύγουν τις στρεβλώσεις του ανταγωνισµού.
- η διαδικασία µεταρρύθµισης πρέπει, πρώτα από όλα, να
διεξάγεται σε συνάρτηση προς τους καθορισµένους ίδιους στόχους
της ευρωπαϊκής γεωργίας καθώς και προς τα εγγενή
χαρακτηριστικά και προβλήµατα κάθε παραγωγικού τοµέα.
Ταυτόχρονα, πρέπει να λαµβάνονται δεόντως υπόψη οι συνέπειες
που απορρέουν από τη διεύρυνση και τις εξωτερικές δεσµεύσεις
της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης,
- πρέπει να συµπληρωθεί η µεταρρύθµιση του 1992 για τα
προϊόντα της Μεσογείου και, κατά συνέπεια, πρέπει να
εξασφαλισθεί σφαιρικότητα στη µεταρρύθµιση. Εν προκειµένω, το
Συµβούλιο υπενθύµισε τα συµπεράσµατα του κοινού Συµβουλίου
"Γενικών Υποθέσεων Γεωργίας" της 20ης/21ης Σεπτεµβρίου 1993
και έκρινε αφενός, ότι στους διάφορους τοµείς πρέπει να
εφαρµόζονται ισοδύναµες αρχές και αφετέρου ότι ο επιδιωκόµενος
στόχος θα πρέπει να είναι ένα συνολικά ισορροπηµένο
αποτέλεσµα,
- η ευρωπαϊκή γεωργία πρέπει επίσης να είναι ικανή να επιδείξει µια
ισχυρή παρουσία στην παγκόσµια αγορά και να επωφεληθεί από
τις ευκαιρίες που θα παράσχει η αναµενόµενη διεύρυνση της
κατανάλωσης στις αγορές των τρίτων χωρών. Αυτό συνεπάγεται
φυσικά τη συνέχιση της διαρκούς πορείας βελτίωσης της
ανταγωνιστικότητας του ευρωπαϊκού γεωργικού τοµέα και του
γεωργικού τοµέα διατροφής τόσο στην εσωτερική αγορά όσο και
στις εξωτερικές αγορές. Τη δεδοµένη στιγµή, θα πρέπει να
συµφιλιωθεί µε τον καλύτερο τρόπο η επιδίωξη µεγαλύτερης
ανταγωνιστικότητας µε την ανάπτυξη του προεκτεθέντος προτύπου
ευρωπαϊκής γεωργίας.
Εξάλλου, η αναζήτηση νέων διεξόδων µπορεί να περιλαµβάνει την
εκµετάλλευση του δυναµικού που προσφέρει η γεωργία από άποψη
ανανεώσιµων πηγών ενέργειας.
Το Συµβούλιο τόνισε ότι η διατήρηση ενός αγροτικού ιστού
ζωντανού και σύµφωνου µε το πρότυπο ευρωπαϊκής κοινωνίας
είναι σηµαντικός στόχος και ότι το πρόβληµα της απασχόλησης
στους αγροτικούς κύκλους είναι ουσιώδες µέληµα.
Το Συµβούλιο επιβεβαίωσε ότι η γεωργική δραστηριότητα
παραµένει ο βασικός τοµέας των αγροτικών οικονοµιών και ότι,
εποµένως, οι πολιτικές αγοράς παραµένουν ουσιαστικής σηµασίας
εν προκειµένω.
Για τη διατήρηση ενός ζωντανού αγροτικού ιστού παντού στην

Ευρώπη, η πολυλειτουργική γεωργία πρέπει να κατανεµηθεί σε όλο
το ευρωπαϊκό έδαφος, συµπεριλαµβανοµένων των περιοχών που
αντιµετωπίζουν ιδιαίτερες δυσκολίες. Θα πρέπει ιδίως να ληφθεί
µέριµνα για τη δίκαιη αντιστάθµιση των φυσικών καταναγκασµών
και µειονεκτηµάτων και να συνυπολογισθεί δίκαια η συµβολή του
γεωργού όσον αφορά την κατοίκηση του εδάφους, τη διατήρηση του
τοπίου και την προστασία των φυσικών πόρων.
Με την επιφύλαξη των προβληµάτων που συνδέονται µε τις πηγές
χρηµατοδότησης και αποµένει να διασαφηνισθούν και να επιλυθούν
σε δεδοµένη στιγµή, το Συµβούλιο έκρινε ωστόσο ότι σε
συµπλήρωση των πολιτικών αγοράς, η χάραξη πολιτικής για την
αγροτική ανάπτυξη οφείλει να διαδραµατίσει σηµαντικό ρόλο για την
προβολή της ευρωπαϊκής γεωργικής ταυτότητας και για τη
διατήρηση και τη δηµιουργία βιώσιµων θέσεων απασχόλησης στο
εσωτερικό και το εξωτερικό της γεωργικής επιχείρησης.
Με βάση τα ανωτέρω, το Συµβούλιο προσυπέγραψε κατά γενικό
τρόπο τους ακόλουθους βασικούς στόχους µιας τέτοιας πολιτικής
ανάπτυξης:
- να διασφαλισθεί η προσαρµογή της πολιτικής στις αγροτικές
διαρθρώσεις και τις αγροτικές διαρθρώσεις διατροφής έναντι των
νέων προκλήσεων και να διευκολυνθεί η εγκατάσταση των νέων
γεωργών.
- να ακολουθηθεί ενεργότερη πολιτική που θα δίνει προσοχή και
µεγαλύτερη υποστήριξη στο σεβασµό του περιβάλλοντος και την
προστασία των φυσικών πόρων καθώς και στη βελτίωση της
ποιότητας και της ασφάλειας των προϊόντων.
- να προαχθεί στο αγροτικό περιβάλλον η οικονοµική ποικιλοµορφία
για τη δηµιουργία εναλλακτικών απασχολήσεων και την
προσέλκυση επιπλέον εσόδων στη γεωργία, συµβάλλοντας έτσι
στην εξασφάλιση κατάλληλου εισοδηµατικού επιπέδου για τους
γεωργούς.
Η πολιτική αγροτικής ανάπτυξης θα πρέπει να είναι
συµπληρωµατική προς εκείνες που εφαρµόζονται από τα κράτη
µέλη και να εγγράφεται σε µία προσέγγιση εταιρικής σχέσης και
συνεργασίας, µε τήρηση της αρχής της επικουρικότητας.
Χωρίς να λάβει θέση στο παρόν στάδιο επί των προτάσεων της
Επιτροπής για τη νέα διάρθρωση των παρεµβάσεων των
διαρθρωτικών ταµείων, το Συµβούλιο συνέστησε εξάλλου να
διερευνηθούν οι τρόποι και τα µέσα που θα επιτρέψουν την χάραξη
σαφώς προσδιορισµένης πολιτικής αγροτικής ανάπτυξης.
5. Το Συµβούλιο αναγνώρισε ότι είναι σκόπιµο να απλουστευθούν
οι αγροτικές ρυθµίσεις και διαδικασίες και να αποκεντρωθεί
περισσότερο η υλοποίηση των µέτρων που καθορίζονται σε
κοινοτικό επίπεδο. Το Συµβούλιο έκρινε ότι εν προκειµένω θα
πρέπει να καταβληθεί προσπάθεια ώστε οι λύσεις που θα
επιλεγούν να αποφεύγουν τις στρεβλώσεις του ανταγωνισµού και
να µην οδηγούν σε νέα εθνικοποίηση της ΚΓΠ, ούτε σε µεταφορά
των δηµοσιονοµικών επιβαρύνσεων λόγω της ΚΓΠ προς τα κράτη
µέλη.
6. Το Συµβούλιο τόνισε ότι το πρόβληµα της χρηµατοδότησης της
µελλοντικής ΚΓΠ είναι κρίσιµο και ότι πρέπει να υπάρχουν
ενδεδειγµένοι και επαρκείς πόροι για να έλθει σε πέρας η
διαδικασία µεταρρύθµισης βάσει των προαναφερόµενων
προσανατολισµών και να πραγµατοποιηθεί το επιθυµητό πρότυπο
ευρωπαϊκής γεωργίας. Το Συµβούλιο επιβεβαίωσε τη σαφή
βούλησή του να συνεχίσει να διαχειρίζεται την κοινή γεωργική
πολιτική και να πραγµατοποιήσει τη µεταρρύθµιση της τηρώντας τη
δηµοσιονοµική πειθαρχία στο επίπεδο της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης
και έκρινε ότι είναι ανάγκη να διατηρηθεί η γεωργική κατευθυντήρια
γραµµή, µε την επιφύλαξη των όσων καλύπτει, ως ανώτατο όριο,
ως προς την αρχή της και τους ισχύοντες σήµερα τρόπους
υπολογισµού.
Στα πλαίσια αυτά, το Συµβούλιο σηµείωσε τις προτάσεις της
Επιτροπής σχετικά µε την κάλυψη της γεωργικής κατευθυντήριας
γραµµής καθώς και τις αιτιολογήσεις προς στήριξη των προτάσεων
αυτών και συµφώνησε να αποφασίσει σχετικά αργότερα όταν θα
διαθέτει πληρέστερα και λεπτοµερέστερα στοιχεία εκτίµησης για τα
µέτρα που ενδέχεται να χρηµατοδοτηθούν από το ΕΓΤΠΕ-
Εγγυήσεις.
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7. Επιβεβαιώνοντας την ταυτότητα της ευρωπαϊκής γεωργίας και
καθορίζοντας τους προσανατολισµούς της, το Συµβούλιο είχε
πάντοτε κατά νουν τις προοπτικές της διεύρυνσης τόσο από άποψη
ουσίας όσο και από άποψη χρονοδιαγράµµατος, και θέλησε να
απευθύνει στις υποψήφιες χώρες να ενταχθούν στην Ευρωπαϊκή
'Ενωση, µία σαφή και µονοσήµαντη ένδειξη για την κατεύθυνση
προς την ουσία θα πρέπει να προσανατολίσσουν τη γεωργική
πολιτική τους ώστε να διευκολυνθεί η προσχώρησή τους.
Το Συµβούλιο είναι πεπεισµένο ότι το προεκτεθέν πρότυπο
ευρωπαϊκής γεωργίας, το οποίο επιθυµεί να παγιώσει και να
αναπτύξει µε µεταρρυθµίσεις που θα αναληφθούν θα χρησιµεύσει
ως πλαίσιο αναφοράς για τον µελλοντικό προσανατολισµό της
γεωργικής πολιτικής των υποψηφίων προς ένταξη χωρών και θα
αποτελέσει εν συνεχεία σηµαντική κινητήρια δύναµη ενσωµάτωσης
στη διευρυµένη Ευρώπη.
8. Το Συµβούλιο έλαβε επίσης υπόψη τις υποχρεώσεις που
συνδέονται µε τις µελλοντικές πολυµερείς διαπραγµατεύσεις στο
πλαίσιο του ΠΟΕ. Με επιφύλαξη του χρόνου όπου θα ολοκληρωθεί
η διαδικασία µεταρρύθµισης, το Συµβούλιο έκρινε αναγκαίο να
εγγυηθεί τη µέγιστη αξιοποίηση των αποτελεσµάτων της και να
υιοθετήσει στο πλαίσιο του ΠΟΕ µία επιθετική προσέγγιση ώστε να
µην οδηγηθεί, αφενός, η Ευρώπη σε διπλές παραχωρήσεις και
αφετέρου να επιτευχθεί ένας διττός στόχος: κατά πρώτον, να
διασφαλισθεί για την Ευρώπη η δυνατότητα να αναπτύξει µια
γεωργία που ανταποκρίνεται στα χαρακτηριστικά της και σε
υψηλότατα πρότυπα ποιότητας και ασφάλειας, επί πλέον να
επιδιωχθεί ώστε οι γεωργικές συναλλαγές και η ελευθέρωση των
αγορών να εγγράφονται σε ένα πλαίσιο µε διεθνή αναγνώριση των
υποχρεώσεων που επιβάλλονται στους ευρωπαίους γεωργούς και
τα ευρωπαϊκά γεωργικά προϊόντα και χωρίς να διακυβεύεται ούτε η
αρχή της κοινοτικής προτίµησης ούτε η αρχή της αλληλεγγύης µε τις
αναπτυσσόµενες χώρες.
9. Λαµβανοµένης επίσης υπόψη της ανάγκης συµπλήρωσης της
µεταρρύθµισης του 1992, το Συµβούλιο κάλεσε την Επιτροπή να
διατυπώσει το συντοµότερο δυνατόν τις επίσηµες προτάσεις της µε
βάση τους προαναφερόµενους κοινούς προσανατολισµούς και
λαµβάνοντας υπόψη τις λεπτοµερείς θέσεις που ήδη εξέφρασαν τα
κράτη µέλη στην ΕΕΓ (πρβ. έγγρ. 12195/97) και στο Συµβούλιο
"Γεωργίας". Το Συµβούλιο σηµείωσε µε ικανοποίηση εν προκειµένω
τις δεσµεύσεις που ανέλαβε η Επιτροπή όσον αφορά το
χρονοδιάγραµµα υποβολής των µελλοντικών προτάσεών της.
Το Συµβούλιο αναµένει τα συµπεράσµατα του Ευρωπαϊκού
Συµβουλίου του Λουξεµβούργου και τις επίσηµες προτάσεις της
Επιτροπής για να συνεχίσει ενεργά την προσπάθεια µεταρρύθµισης
της ΚΓΠ."
ΕΠΙΤΡΟΠΗ ΤΩΝ ΕΥΡΩΠΑΙΚΩΝ ΚΟΙΝΟΤΗΤΩΝ
Βρυξέλλες, 07.10.1998
COM (1998) 560 τελικό
Χρηµατοδότηση της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης
'Εκθεση της Επιτροπής σχετικά µε τη λειτουργία του συστήµατος
ίδιων πόρων
3. ΤΕΛΙΚΕΣ ΠΑΡΑΤΗΡΗΣΕΙΣ
Οι προτάσεις που περιλαµβάνονται στο Πρόγραµµα ∆ράσης 2000
της Επιτροπής δείχνουν ότι είναι δυνατόν να αντιµετωπισθούν οι
προκλήσεις που προκύπτουν από τη διεύρυνση και από την
µεταρρύθµιση των σηµαντικότερων πολιτικών της Ε.Ε. εντός των
ορίων των ίδιων πόρων που έχουν καθορισθεί, για απεριόριστο
χρόνο, από την ισχύουσα απόφαση σχετικά µε τους ίδιους πόρους.
Για να επιτευχθεί αυτός ο στόχος θα πρέπει η δηµοσιονοµική
αυστηρότητα που επιδιώκουν τα κράτη µέλη στο πλαίσιο της ΟΝΕ
να χαρακτηρίζει και τον προϋπολογισµό της Ε.Ε.
Οι ατέλειες του συστήµατος για τις οποίες γίνεται λόγος στο πρώτο
µέρος της έκθεσης, δεν αποτελούν λόγους επείγουσας
τροποποίησης της Απόφασης για τους 'Ιδιους Πόρους. Εάν
ετροποποιείτο ποτέ σε βάθος η Απόφαση για τους 'Ιδιους Πόρους,
ορισµένες από αυτές τις ατέλειες θα µπορούσαν να διορθωθούν είτε
µέσω της απλοποίησης του συστήµατος εισφορών ή µέσω της
καθιέρωσης νέων ιδίων πόρων. Η προτεινόµενη καθιέρωση ενός

στοιχείου προοδευτικότητας θα µπορούσε επίσης να συζητηθεί σ'
αυτό το πλαίσιο.
Προς τον παρόν ο κυριότερος λόγος που δηµιουργεί δυσαρέσκεια
σχετικά µε τις ισχύουσες ρυθµίσεις είναι το θέµα των
δηµοσιονοµικών ανισορροπιών της Γερµανίας, της Ολλανδίας, της
Αυστρίας και της Σουηδίας. Είναι αδύνατο στο παρόν στάδιο να
προσδιορισθεί µε ακρίβεια πως θα εξελιχθούν αυτές οι
ανισορροπίες κατά τα επόµενα χρόνια, δεδοµένου ότι ορισµένες
σηµαντικές πολιτικές θα πρέπει να υποστούν πλήρη
αναδιάρθρωση. Μπορούµε πάντως να προβλέψουµε ότι οι
ανισορροπίες αυτών των µεγάλων καθαρών εισφορέων ως
ποσοστά επί του ΑΕΠ θα βελτιωθούν ή θα επιδεινωθούν κάπως,
περισσότερο της Ολλανδίας, απ'ό,τι των άλλων, αλλά κατά πάσα
πιθανότητα λιγότερο από τη µέση κοινοτική που θα προκύψει από
τη διεύρυνση. Αυτό το αποτέλεσµα θα οφείλεται µάλλον στον
αναµενόµενο περιορισµό των δαπανών στα σηµερινά κράτη µέλη
κατά την περίοδο που καλύπτεται από τις επόµενες δηµοσιονοµικές
προοπτικές, καθώς και σε ορισµένες ειδικές διατάξεις των
προτεινόµενων µεταρρυθµίσεων.
Η καθιέρωση διορθωτικών µηχανισµών για τη βελτίωση των
δηµοσιονοµικών υπολοίπων συναντά δυσκολίες, επειδή, µε
αµετάβλητο το µέγεθος του προϋπολογισµού της Ε.Ε., η βελτίωση
της δηµοσιονοµικής θέσης ορισµένων κρατών µελών συνεπάγεται
ανάλογη επιδείνωση της δηµοσιονοµικής θέσης των άλλων. Εάν
επιτευχθεί οµοφωνία σχετικά µε την ανάγκη αντιµετώπισης του
θέµατος των δηµοσιονοµικών ανισορροπιών, τότε θα πρέπει να
ληφθεί µια απόφαση σχετικά µε τον τρόπο που θα αντιµετωπισθούν
αυτές οι ανισορροπίες καθώς και µε το χρονοδιάγραµµα των
αλλαγών.
Η παρούσα έκθεση περιλαµβάνει τρεις συµβατές µεταξύ τους,
λύσεις:
- 'Οσον αφορά τη χρηµατοδότηση: απλοποίηση του
χρηµατοδοτικού συστήµατος και η αντικατάστασή του από ένα άλλο
σύστηµα που θα βασίζεται εν µέρει ή αποκλειστικά στις εισφορές
ΑΕΠ µια τέτοια απλοποίηση θα µπορούσε να περιλαµβάνει τη
σταδιακή κατάργηση του υφισταµένου διορθωτικού µηχανισµού.
- όσον αφορά τις δαπάνες: καθιέρωση ενός συστήµατος µερικής
επιστροφής των δαπανών ΚΑΠ που έχουν ως στόχο την άµεση
ενίσχυση των εισοδηµάτων.
- όσον αφορά τις εισφορές: εφαρµογή ενός γενικευµένου
διορθωτικού µηχανισµού σε όλα τα κράτη µέλη που παρουσιάζουν
µεγάλες ανισορροπίες.
Καµµία από τις λύσεις που αναλύονται στην παρούσα έκθεση δεν
είναι η ιδανική: τεχνικές και εννοιολογικές ατέλειες έχουν όλες. Η
µετάθεση του βάρους της χρηµατοδότησης που προκύπτει από
ορισµένες εξ αυτών των λύσεων παρουσιάζει φθίνοντα στοιχεία τα
οποία ενδέχεται να χρειασθεί να διορθωθούν στα πλαίσια µιας
γενικής λύσης.
Το χρονοδιάγραµµα των όποιων αλλαγών θα εξαρτηθεί κατά
µεγάλο µέρος από το αν θα πρέπει να τροποποιηθεί ή όχι η
απόφαση σχετικά µε τους ίδιους πόρους. Μια τέτοια διαδικασία
τροποποίησης θα ήταν χρονοβόρα, επειδή θα χρειαζόταν κύρωση
και επειδή θα έπρεπε να υπάρχει χρηµατοδότηση που να ισχύει τη
στιγµή της προσχώρησης της πρώτης οµάδας των νέων κρατών
µελών. Η διεύρυνση θα προκαλούσε τόσο µεγάλες αλλαγές των
αντικειµενικών συνθηκών που θα δικαιολογούσαν µια τέτοια
διαρθρωτική αλλαγή.
Λόγω τω σοβαρών επιφυλάξεων που έχει η Επιτροπή όσον αφορά
τη µέθοδο και την έννοια των δηµοσιονοµικών ανισορροπιών η
παρούσα έκθεση περιορίζεται σε µια παρουσίαση των πιθανών
λύσεων για τη διόρθρωσή τους. Εάν φανεί ότι επιτυγχάνεται µια
ευρεία συµφωνία για τη λύση του προβλήµατος στα πλαίσια του
Ευρωπαϊκού Συµβουλίου, η Επιτροπή θα υποβάλει κατάλληλες
λεπτοµερείς προτάσεις.")
(Στο  σηµείο  αυτό  ο  Πρόεδρος  του  Συνασπισµού  της  Αριστεράς
και  της  Προόδου  Βουλευτής  κ.  Νικόλαος  Κωνσταντόπουλος
καταθέτει  για  τα  Πρακτικά  σχετικό  δηµοσίευµα  του
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"Οικονοµικού Ταχυδρόµου" το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης Στενογραφίας και
Πρακτικών της Βουλής)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο κύριος
Πρωθυπουργός έχει το λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΗΜΙΤΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Κύριε
Πρόεδρε, ο κ. Παπαντωνίου, όπως σας είπα πριν, κατέθεσε την
ελληνική πρόταση στις 6 Ιουλίου. Η επιτροπή κατέθεσε τις δικές της
προτάσεις τον Οκτώβριο. ∆ηλαδή η Ελλάδα κατέθεσε πολλούς
µήνες πριν την άποψή της, πολλούς µήνες πριν από την επιτροπή.
Η συζήτηση έχει αρχίσει εδώ και λίγο καιρό. Η έκθεση του Γενικού
Γραµµατέα αφορά το Συµβούλιο, το οποίο πραγµατοποιήθηκε εδώ
και λίγες εβδοµάδες. Η παρουσία και οι προτάσεις της Ελλάδας
υπήρχαν από το καλοκαίρι. Πού βλέπει την καθυστέρηση ο κ.
Κωνσταντόπουλος; Με ρωτά να καταθέσω τα υποµνήµατα.
Προφανώς ο κ. Κωνσταντόπουλος αγνοεί πώς γίνονται οι
συζητήσεις στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση. ∆εν κατατίθενται υποµνήµατα
από τις χώρες µέλη κατά τη διάρκεια των συζητήσεων στα
συµβούλια. Αναπτύσσεται από την κάθε χώρα προφορικά η άποψή
της και µετά γίνεται διαπραγµάτευση.
'Οµως, ο κ. Κωνσταντόπουλος προσπαθεί να καλλιεργήσει την
αφελή εντύπωση ότι σ' αυτήν την Ευρωπαϊκή 'Ενωση, όταν λέει η
Ελλάδα ή η όποια χώρα κάτι, πρέπει να ακούγεται αµέσως ένα
"ναι". 'Οταν δεν υπάρχει "ναι" και γίνεται διαπραγµάτευση τότε τα
πράγµατα είναι στραβά.
Μα, αυτό είναι τελείως λάθος αντίληψη. Σε όλα τα θέµατα γίνεται
διαπραγµάτευση. Είναι δυνατό να υπάρχουν δεκαπέντε χώρες, οι
οποίες έχουν διαφορετικές απόψεις και διαφορετικά συµφέροντα και
να µη γίνεται διαπραγµάτευση; Η διαπραγµάτευση σηµαίνει ότι θα
τονίσεις τη θέση σου και θα προσπαθήσεις να βρεις συµβιβασµούς.
'Ετσι προχώρησε η Ευρωπαϊκή 'Ενωση και έτσι θα προχωρήσει και
στο µέλλον, µε το να βρίσκεται µετά από πολύ συζήτηση µια κοινή
συνισταµένη. Αυτή η διαπραγµάτευση θα διαρκέσει επί πολλούς
µήνες.
Η Ελλάδα έχει θέσει το ερώτηµα, αν µπορούµε να κάνουµε τις
πολιτικές µας µε το 1,1 του ακαθάριστου εγχώριου προϊόντος ή και
µε λιγότερα χρήµατα; Και έχει πει "όχι" και στηρίζει µε άλλες χώρες
την αύξηση των πόρων. Αλλά δεν είναι βέβαιο ότι θα το πετύχει στο
µέτρο που θέλει. Και µπορεί να πετύχει σε ορισµένους τοµείς
πράγµατα τα οποία τη συµφέρουν και σε άλλους όχι.
∆εν πρέπει, λοιπόν, να καλλιεργούµε την εντύπωση ότι όλα γίνονται
αυτόµατα ή ότι είναι εύκολα. Πρέπει να ξέρουµε ότι η Ευρωπαϊκή
'Ενωση είναι ένα πεδίο µάχης. Η Ελλάδα έχει δώσει µάχες. Τις έχει
κερδίσει και στο µέλλον θα συνεχίσει να δίνει µάχες και θα τις
κερδίζει.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Πέµπτη είναι η µε αριθµό
323/7.12.98 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή του ∆ηµοκρατικού
Κοινωνικού Κινήµατος κ. Γεωργίου Ρόκου προς τους Υπουργούς
Γεωργίας και Οικονοµικών σχετικά µε την καταβολή της κοινοτικής
επιδότησης για το λάδι στους ελαιοπαραγωγούς της Κέρκυρας.
Η επίκαιρη ερώτηση του κ. Ρόκου έχει ως εξής:
"Για δεύτερη συνεχή χρονιά οι Κερκυραίοι ελαιοπαραγωγοί βλέπουν
τη σοδειά τους να καταστρέφεται λόγω της απαγόρευσης των
αεροψεκασµών. Αυτό σε συνδυασµό µε την εξευτελιστική τιµή του
προϊόντος έχει συντελέσει στο να περιέλθουν οι ελαιοπαραγωγοί σε
απελπιστική κατάσταση, γενονός που επιδρά αρνητικά σε ολόκληρη
την οικονοµία του νησιού.
Η µοναδική πλέον ελπίδα τους είναι οι κοινοτικές επιδοτήσεις, αλλά
υπάρχει πλήρης άγνοια για το πού βρίσκονται αυτά τα χρήµατα και
πότε θα τα εισπράξουν οι δικαιούχοι ελαιοπαραγωγοί µε
αποτέλεσµα να ζουν στην αβεβαιότητα και να µην µπορούν, όχι
µόνο να κάνουν τον οποιονδήποτε προγραµµατισµό, αλλά να
ικανοποιήσουν και στοιχειώδεις ακόµα ανάγκες τους.
Μετά τα παραπάνω ερωτώνται οι κ.κ. Υπουργοί.

1. Γιατί καθυστερεί η καταβολή του υπολοίπου της επιδότησης της
ελαιοκοµικής περιόδου 1996-1997.
2. Γιατί καθυστερεί η προκαταβολή της επιδότησης για την
ελαιοκοµική περίοδο 1997-1998;".
Ο Υφυπουργός Γεωργίας κ. Βρεττός έχει το λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΒΡΕΤΤΟΣ (Υφυπουργός Γεωργίας): 'Οσον
αφορά το θέµα της απαγόρευσης των αεροψεκασµών πρέπει να
πω ότι υπάρχει σε εξέλιξη µια σύσκεψη ανάµεσα σε συναδέλφους
Βουλευτές στο Υπουργείο Γεωργίας για να δούµε αν τυχόν µπορεί
να αντιµετωπιστεί µε άλλο τρόπο το πρόβληµα.
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική 'Εδρα καταλαµβάνει ο Γ'
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΛΟΥΚΑΣ ΑΠΟΣΤΟΛΙ∆ΗΣ)
Για τις πληρωµές έχω να σας πω το εξής: Η καταβολή του
υπολοίπου της επιδότησης της ελαιοκοµικής περιόδου 1996-1997
έχει πληρωθεί µε τις εντολές 23953, 23954, 23950, 23951, 23941,
23937, 23939, 23940 στις 9.10.98 και µε ποσό 152,5 εκατοµµύρια
δραχµές.
Επίσης, θέλω να σας πληφορήσω, κύριε συνάδελφε, ότι στην
υπηρεσία µας δεν υπάρχει κανένας φάκελος σε εκκρεµότητα για την
ελαιοκοµική περίοδο 1997-1998.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ο κ. Ρόκος έχει το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΡΟΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, όλες οι κοινωνικές οµάδες
κάθε φορά δικαίως αναζητούν έναν τρόπο οργάνωσης των
οικογενειακών τους αναγκών, κυρίως τουλάχιστον όσον αφορά την
κάθε οικογένεια για τα παιδιά της. Και στην προηγούµενη ερώτηση
του συναδέλφου της Νέας ∆ηµοκρατίας, αλλά και σε αυτήν τη δική
µου, διαφαίνεται πως το κράτος δεν έχει αυτήν την οργάνωση και
δεν την ωθεί, για να µπορεί εµπρόθεσµα κάθε φορά να δίνει
δυνατότητα εσόδων σε αυτές τις κοινωνικές οµάδες, κυρίως στους
αγρότες, για να µπορέσουν και αυτοί, όπως και οι άλλες κοινωνικές
οµάδες, να οργανώνουν τη ζωή τους.
Εσείς είπατε, κύριε Υπουργέ, κάποιους αριθµούς που έχουν
υπογραφεί, κάποιες εντολές κλπ. Αυτές πράγµατι µπορούν να
αφορούν κάποιους άλλους νοµούς και αυτό αποδεικνύει ότι στη
χώρα µας δεν υπάρχει τίποτα το ουσιαστικά οργανωµένο. ∆ηλαδή,
ο αγρότης εξαρτάται από τις διοικητικές υπηρεσίες του νοµού της
περιφέρειας και στην αρχή τουλάχιστον από τις δικές σας
διοικητικές υπηρεσίες του Υπουργείου που σε όλα τα προϊόντα
κάθε φορά υπάρχουν πολύµηνες καθυστερήσεις.
Η αλήθεια όµως είναι ότι στην Κέρκυρα -και δεν θα είχαν κανένα
λόγο κάποιοι αγρότες, µία ολόκληρη οµάδα να µου στείλουν αυτό το
έγγραφο- διαφαίνεται ότι πράγµατι δεν είχαν πάρει µέχρι λίγες
µέρες πριν την κατάθεση της ερώτησής µου τα χρήµατα για την
περίοδο του 1996-1997 και δεν είχαν πάρει καθόλου προκαταβολή,
όταν γνωρίζετε ήδη ότι το λάδι φέτος έχει χάσει την αξία του πάνω
από 50%. Καταλαβαίνετε τη δεινή τους θέση!
Ποιο είναι το αποτέλεσµα; 'Οτι µε όλα αυτά που ανέφερα, σας
πληροφορώ -και πάρτε τις δικές σας ευθύνες- ότι οι
ελαιοπαραγωγοί της Κέρκυρας εδώ και δύο χρόνια ξηλώνουν τα
δέντρα, τα κάνουν ξύλα και φορτώνουν καραβιές για την Ιταλία, γιατί
είναι ίσως η τελευταία δυνατότητα που έχουν για να µπορέσουν και
αυτοί να αντιµετωπίσουν τα καθηµερινά έξοδα που έχει η ζωή.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ο κ. Βρεττός έχει το
λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΒΡΕΤΤΟΣ (Υφυπουργός Γεωργίας): Κύριε
συνάδελφε, από τη στιγµή που σας δίνω στοιχεία που
αποδεικνύουν ότι έχουν πληρωθεί τα υπόλοιπα της σοδειάς του
1996-1997, δεν µπορείτε να τα αµφισβητείτε! Εάν θέλετε, τα
αµφισβητείτε, αλλά είναι στοιχεία!
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΡΟΚΟΣ: Κύριε Υπουργέ, µα δεν µας λέτε...
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΒΡΕΤΤΟΣ (Υφυπουργός Γεωργίας): Εγώ αυτά
σας δίνω. Τι να σας πω, δώστε µου άλλα στοιχεία που να τα
ανατρέπουν.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΡΟΚΟΣ: Μη µου λέτε αριθµούς. Πείτε µου στοιχεία!
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ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΒΡΕΤΤΟΣ (Υφυπουργός Γεωργίας): Σας λέω
αριθµούς. Σας λέω ότι πληρώθηκαν όλα!
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Κύριε Ρόκο, σας
παρακαλώ! Ακούστε την απάντηση του κυρίου Υφυπουργού!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΒΡΕΤΤΟΣ (Υφυπουργός Γεωργίας):'Οσον
αφορά τώρα τον αεροψεκασµό, πράγµατι υπάρχει ένα µεγάλο
πρόβληµα, που έχει ευαισθητοποιήσει και τους Βουλευτές της
Κέρκυρας. Και σήµερα και χθες και προχθές µίλησα µε το
συνάδελφο από την Κέρκυρα που βρίσκεται εδώ. Αλλά το θέµα
είναι δύσκολο, δεν είναι εύκολο να αντιµετωπιστεί. Κάνουµε ό,τι
µπορούµε. Εάν βρούµε λύση, ευχαρίστως να την προωθήσουµε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Εισερχόµαστε στις
επίκαιρες ερωτήσεις δεύτερου κύκλου:
Πρώτη επίκαιρη ερώτηση είναι η µε αριθµό 312/3.12.98 του
Βουλευτή του Πανελληνίου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Ιωάννη
Παπαδάτου προς τους Υπουργούς Εσωτερικών, ∆ηµόσιας
∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης, Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και
∆ηµοσίων 'Εργων, Υγείας και Πρόνοιας, σχετικά µε τις πρόσφατες
πληµµύρες στο Νοµό Ζακύνθου, την καταβολή αποζηµιώσεων κλπ.
Η επίκαιρη ερώτηση του κ. Παπαδάτου σε περίληψη έχει ως εξής:
"Η έντονη κακοκαιρία και οι ραγδαίες βροχοπτώσεις στις 2
∆εκεµβρίου στο Νοµό Ζακύνθου, ιδιαίτερα στην πρωτεύουσα του
νησιού και στις Κοινότητες Αµπελοκήπων, Γαϊτανίου και
Καλαµακίου, προκάλεσαν µεγάλες καταστροφές. Η υπερχείλιση
χειµάρρων και η µεταφορά µεγάλων ποσοτήτων λάσπης σε
δρόµους, οικίες και καταστήµατα, όπως και οι πληµµύρες σε
σχολεία, στο νοσοκοµείο και σε άλλα κτίρια απαιτούν άµεση
παρέµβαση των αρµοδίων Υπουργείων για αντιπληµµυρικά έργα,
αποκατάσταση των ζηµιών και αποζηµίωση των πληγέντων
οικογενειών.
Ερωτώνται οι κύριοι Υπουργοί:
1. Ποια µέτρα θα ληφθούν για τη δηµιουργία των απαραίτητων
αντιπληµµυρικών έργων.
2. Εάν θα δοθούν άµεσα πιστώσεις στη νοµαρχία, στο δήµο και στις
κοινότητες για αποκατάσταση των ζηµιών.
3. Λόγω των µεγάλων ζηµιών σε καταστήµατα και οικίες εάν θα
δοθούν έγκαιρα αποζηµιώσεις για τις φθορές σε κατοικίες,
οικοσυσκευές και εµπορεύµατα καταστηµάτων.
4. Τι µέτρα θα ληφθούν για την αποκατάσταση της λειτουργίας του
νοσοκοµείου και την αποζηµίωση των πληγέντων οικογενειών".
Ο Υφυπουργός Υγείας και Πρόνοιας κ. Κοτσώνης έχει το λόγο.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΚΟΤΣΩΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Πρόνοιας):
Κύριε Πρόεδρε, σε σχέση µε την αποκατάσταση των ζηµιών ύστερα
από τις βροχοπτώσεις στις 2 ∆εκεµβρίου στο Νοµό Ζακύνθου έχω
να πω ότι στο πρόγραµµα αντιπληµµυρικών έργων της Γενικής
Γραµµατείας ∆ηµοσίων 'Εργων του Υ.ΠΕ.ΧΩ.∆.Ε. που
συγχρηµατοδοτείται από το Ταµείο Κοινωνικής Αλληλεγγύης της
Ευρωπαϊκής 'Ενωσης έχει ενταχθεί το έργο "Αντιπληµµυρικά
ποταµών, χειµάρρων κλπ." για την Κέρκυρα, την Κεφαλλονιά, τη
Ζάκυνθο, την Ιθάκη και τη Λευκάδα µε προϋπολογισµό επτακοσίων
πενήντα εκατοµµυρίων (750.000.000) δραχµών.
Από το έργο αυτό έχουν διατεθεί τα τελευταία δυο χρόνια για
αντιπληµµυρικά έργα στο Νοµό Ζακύνθου εκατόν εβδοµήντα πέντε
εκατοµµύρια (175.000.000) δραχµές. 'Υστερα από τις πρόσφατες
πυρκαγιές και πληµµύρες έχει γίνει πρόταση από το Υπουργείο
ΠΕΧΩ∆Ε προς το Υπουργείο Εθνικής Οικονοµίας για έκτακτη
χρηµατοδότηση έργων στις πληγείσες περιοχές. Για το Νοµό
Ζακύνθου έχει προταθεί πίστωση ύψους εκατόν πενήντα
εκατοµµυρίων (150.000.000) δρχ. και αναµένεται η ένταξή της στο
πρόγραµµα δηµοσίων επενδύσεων.
'Υστερα από την καταγραφή των ζηµιών σε κατοικίες και οικοσκευές
από την αρµόδια επιτροπή της Νοµαρχίας Ζακύνθου, θα χορηγηθεί
στους πληγέντες κατοίκους της Nοµαρχιακής Aυτοδιοίκησης
Ζακύνθου εφάπαξ οικονοµική ενίσχυση ύψους µέχρι και διακοσίων
χιλιάδων (200.000) δρχ. για την αντιµετώπιση των άµεσων

αναγκών.
Στη συνέχεια, εφόσον διαπιστωθεί ότι οι ζηµιές στις οικοσκευές ή
και στα σπίτια ξεπερνούν το ανωτέρω ποσό, θα εξεταστεί η
δυνατότητα νέας επιπλέον οικονοµικής ενίσχυσης, ανάλογα µε τις
υπάρχουσες δυνατότητες και ύστερα βέβαια από απόφαση του
Υπουργείου Οικονοµικών και του Υπουργείου Υγείας και Πρόνοιας.
Η νοµαρχία µας έχει ενηµερώσει ότι δεν έχει ολοκληρωθεί η
καταγραφή των ζηµιών. Τώρα, όσον αφορά τη λειτουργία του
νοσοκοµείου και τις επιπτώσεις των βροχοπτώσεων, απ'ό,τι µας
πληροφόρησε η διοίκηση δεν κατεστράφησαν από τα νερά της
βροχής υλικά στο υπόγειο του Νοσοκοµείου. Το µεγαλύτερο
πρόβληµα εστιάστηκε στην πρόσβαση στο χώρο του νοσοκοµείου,
λόγω των προβληµάτων που υπήρχαν γενικότερα στους δρόµους.
Εξετάζεται το µέγεθος των επεµβάσεων, επισκευής ή
αντικατάστασης, ώστε να εξασφαλιστεί η απαραίτητη υποδοµή και
να αποφευχθούν προβλήµατα σε παρόµοιες καταστάσεις στο
µέλλον.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ο κ. Παπαδάτος έχει το
λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΠΑ∆ΑΤΟΣ: Κύριε Υπουργέ, είναι ιδιαίτερα θετικό που
αντιµετωπίζετε µε ιδιαίτερα γρήγορο τρόπο τις ζηµιές που έχουν
γίνει. Η παράκλησή µου, είναι, εάν µπορούµε για τις οικογένειες που
έχουν πληγεί, το βοήθηµα των διακοσίων χιλιάδων (200.000) δρχ.
να είναι µεγαλύτερο, έτσι που να ανταποκριθούµε στο κοινωνικό
αίτηµα ατόµων και οικογενειών που πραγµατικά βρίσκονται σε µια
χαµηλή οικονοµική κατάσταση. Υπήρξαν οικογένειες που ζουν σε
υπόγεια και σπίτια και διαθέτουν χαµηλό εισόδηµα. Νοµίζω ότι είναι
µέσα στα πλαίσια της πολιτείας να καλύψει αυτές τις ανάγκες.
Για τα έργα που ανήκουν στο Υπουργείο ΠΕΧΩ∆Ε, πράγµατι έχουν
γίνει, αλλά πρέπει να γίνουν περισσότερα, γιατί οι φυσικές
καταστροφές προφανώς δεν ελέγχονται από την Κυβέρνηση. 'Οµως
πρέπει να έχουν παρθεί έγκαιρα µέτρα αντιπληµµυρικής
προστασίας και θα χρειαστούν µεγαλύτερα κονδύλια.
Πιστεύω ότι απαιτείται µεγαλύτερη θωράκιση του νησιού. Είναι
επίσης σεισµογενές και πρέπει εδώ να πω ότι το νοσοκοµείο έχει
χτιστεί πάνω σε σεισµογενές ρήγµα και µελλοντικά πρέπει να δούµε
τι µπορούµε να κάνουµε για νέο νοσοκοµείο σε άλλη θέση. Βεβαίως
είχαν υπάρξει ζητήµατα λειτουργίας του, ιδιαίτερα στα υπόγεια και
σε άλλα τµήµατά του. Πάντως, πρέπει να ξέρετε ότι οι επιµέρους
λειτουργίες του νοσοκοµείου είχαν επηρεαστεί. Είναι θετική η
βοήθεια που κάνατε και σίγουρα σας ευχαριστούµε, αλλά ζητάµε
πιό πολλά και για τους πληγέντες και για τα αντιπληµµυρικά έργα.
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ο κύριος Υφυπουργός
έχει το λόγο.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΚΟΤΣΩΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Πρόνοιας):
Κύριε Πρόεδρε, θέλω να πληροφορήσω το Σώµα πως σε ό,τι
αφορά το ύψος του επιδόµατος που δίνεται για την κάλυψη αµέσων
αναγκών, είναι νοµοθετηµένη η οροφή των διακοσίων χιλιάδων
(200.000) δραχµών. Είναι µέχρι αυτό το ύψος το ποσό για την
αντιµετώπιση κάποιων αρχικών αναγκών που προκύπτουν για µια
οικογένεια που έχει πληγεί ή ξεσπιτωθεί κλπ.
Για τις καταστροφές όµως που έχουν συµβεί στα περιουσιακά της
στοιχεία, την οικοσκευή ή και την κατοικία ή σε καταστήµατα και
εµπορεύµατα καταστηµάτων, υπάρχει ένα άλλο πρόγραµµα που το
ύψος φθάνει µέχρι τα δύο εκατοµµύρια (2.000.000) δρχ. όπου
ειδικές επιτροπές εκτιµούν τις ζηµιές και από κει και πέρα
αποφασίζεται τι θα γίνει.
Τώρα,  συµφωνώ  απόλυτα  µε  το  συνάδελφο,  τον  κ.  Παπαδάτο,
για  το  θέµα  της  αντιπληµµυρικής  προστασίας  της  χώρας.
Βέβαια  όλοι  γνωρίζουµε  ότι  κάτι  έχει  αλλάξει  στον  καιρό  τα
τελευταία  χρόνια.  'Εχουµε  µεγάλες  βροχοπτώσεις,  που  δεν  τις
γνώριζε  παλιότερα  η  Ελλάδα  και  προς  τα  εκεί  πρέπει  να
σπεύσουµε,  γιατί  το  πρόβληµα  δεν  είναι  να  ερχόµαστε  να
καλύπτουµε  εκ  των  υστέρων  τις  όποιες  ζηµιές.  Το  θέµα  είναι
να  µην  αναστατώνονται  τα  νοικοκυριά,  να  µην  αναστατώνεται
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η κοινωνία της Ζακύνθου είτε οποιουδήποτε άλλου µέρους της
Ελλάδος από φυσικές καταστροφές, τις οποίες µε κατάλληλη
θωράκιση µπορούµε να τις προλάβουµε. Προς αυτήν την
κατεύθυνση κινείται η Κυβέρνηση.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): ∆εύτερη είναι η µε
αριθµό 316/4.12.98 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή της Νέας
∆ηµοκρατίας κ. Ηλία Βεζδρεβάνη προς τον Υπουργό Μεταφορών
και Επικοινωνιών, σχετικά µε τη διαγραφή των χρεών της Τράπεζας
Κρήτης προς τα Ελληνικά Ταχυδροµεία.
Η επίκαιρη ερώτηση του κυρίου συναδέλφου σε περίληψη έχει ως
εξής:
"Κατά τη συζήτηση στη Βουλή του νοµοσχεδίου για τα ΕΛ.ΤΑ.
επέµεινα -ο µόνος εκ των 300!- να απαλείψετε τη σχετική διάταξη µε
την οποία διαγράφονται τα χρέη της Τράπεζας Κρήτης προς τα
ελλειµµατικά ΕΛ.ΤΑ..
Πέραν του ...οξύµωρου να είναι καταχρεωµένα τα ΕΛ.ΤΑ. και να
κάνουν "δώρο" δισεκατοµµυρίων, επεσήµανα ότι ο σηµερινός
Υπουργός θα έπρεπε να έχει την ευαισθησία να αποφύγει αυτήν τη
"ρύθµιση", αφού κατά την "κοσκωτική περίοδο" ήταν Πρόεδρος του
Οργανισµού!
Παρά τις ανωτέρω επισηµάνσεις µου, η διάταξη εψηφίσθη και το
"∆ΩΡΟ κάποιων ∆ισεκατοµµυρίων" έγινε προς την Τράπεζα
Κρήτης.
Κατόπιν των ανωτέρω ερωτάται ο κύριος Υπουργός Μεταφορών και
Επικοινωνιών να πληροφορήσει τη Βουλή και δι' αυτής τον ελληνικό
λαό τα ακόλουθα:
1. Σε πόσα δισεκατοµµύρια ανήρχετο το "δώρο-διαγραφή χρεών"
των ΕΛ.ΤΑ. προς την Τράπεζα Κρήτης;
2. Κατά την πώληση της Τράπεζας Κρήτης τα προς τα ΕΛ.ΤΑ. χρέη
της ανέλαβε ο νέος ιδιοκτήτης της;
3. Εγνώριζε ο νέος ιδιοκτήτης της Τράπεζας Κρήτης ότι θα
...υπάρξει νοµοθετική ρύθµιση και από πού είχε αυτήν την
διαβεβαίωση;
4. 'Ηταν συµβατική υποχρέωση να γίνει η "ρύθµιση";
5. Πώς δικαιολογείται η "δωρεά" των καταχρεωµένων ΕΛ.ΤΑ., όταν
για... τον "εκσυγχρονισµό" των καλείται ο ελληνικός λαός να
πληρώσει ένα τρισεκατοµµύριο δραχµές;".
Ο Υφυπουργός Μεταφορών και Επικοινωνιών κ. Σαλαγιάννης έχει
το λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΑΛΑΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Μεταφορών και
Επικοινωνιών): Κύριε Πρόεδρε, ο κ. Βεζδρεβάνης επαναφέρει ένα
θέµα που συζητήθηκε εκτενώς πριν από λίγες ηµέρες, όταν
εψηφίζετο το νοµοσχέδιο για τα Ελληνικά Ταχυδροµεία στην
ελληνική Βουλή. Αναφέρεται σε διάταξη που υπάρχει στο σχετικό
νόµο και προβλέπει την απόσβεση των απαιτήσεων που είχαν τα
ΕΛ.ΤΑ. από την Τράπεζα Κρήτης και ταυτόχρονα την απόσβεση
των απαιτήσεων του Ταµείου Παρακαταθηκών και ∆ανείων από τα
ΕΛ.ΤΑ.
Περί τίνος πρόκειται; Αφορά την απαίτηση που έχουν τα ΕΛ.ΤΑ.
από την Τράπεζα Κρήτης περίπου τεσσεράµισι δισεκατοµµύρια
(4.500.000.000) δραχµές και προέρχονται από δεσµευµένες
καταθέσεις που υπάρχουν στην τράπεζα αυτή. Με το ν.2330/95
που αφορούσε την εξυγίανση της συγκεκριµένης τράπεζας, τα
χρήµατα αυτά µπήκαν σε µια διαδικασία ουσιαστικά λίαν επισφαλή,
σχεδόν µηδενική η δυνατότητα να δοθούν στα ΕΛ.ΤΑ.
Ταυτόχρονα, υπάρχει η απαίτηση του Ταµείου Παρακαταθηκών και
∆ανείων περίπου στα τεσσεράµισι δισεκατοµµύρια (4.500.000.000)
δραχµές και αφορά λογαριασµό της διαδικασίας, που υπήρχε από
το 1959 µέχρι τον Αύγουστο του 1988 και όπου το Ταµείο
Παρακαταθηκών και ∆ανείων είχε την υποχρέωση να δίνει τα
αναγκαία χρήµατα στο Ταχυδροµείο, για τη λειτουργία της
υπηρεσίας "Ταχυδροµικές Επιταγές". Υπήρξε, λοιπόν, ένα
χρεωστικό υπόλοιπο, το οποίο διεκδικούσε το Ταµείο
Παρακαταθηκών και ∆ανείων, αλλά επειδή τα χρήµατα του ΕΛ.ΤΑ.
ήταν δεσµευµένα στην Τράπεζα Κρήτης δεν µπορούσε να τα δώσει.
Υπάρχει, λοιπόν, ένα ισόποσο απαιτήσεων των ΕΛ.ΤΑ. από την
Τράπεζα Κρήτης και του Ταµείου Παρακαταθηκών και ∆ανείων από

τα ΕΛ.ΤΑ. Τι έρχεται, λοιπόν, να κάνει η Κυβέρνηση; Είναι χρήµατα
που ποτέ δεν πρόκειται να τα πάρει ουσιαστικά και έκανε µία
απόσβεση των χρηµάτων αυτών. ∆εν πρόκειται ούτε για δώρο στην
Τράπεζα Κρήτης ούτε για τίποτα παρόµοιο που αναφέρει ο
αγαπητός συνάδελφος ο κ. Βεζδρεβάνης. 'Ενα συµψηφισµό
υποχρεώσεων κάνει, για να λήξει το θέµα, που έτσι και αλλιώς
ληγµένο ήταν.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ορίστε, κύριε
Βεζδρεβάνη, έχετε το λόγο.
ΗΛΙΑΣ ΒΕΖ∆ΡΕΒΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, ο
κύριος Υφυπουργός είναι ο τελευταίος από τον οποίο θα ζητούσε
κανείς ευθύνες. Τιµώ την παρουσία του κυρίου Υφυπουργού στη
διαδικασία αυτή που απαντά σε µένα, αλλά θεωρώ φυγοµαχία του
κυρίου Υπουργού, που δεν ήρθε στην Αίθουσα να δώσει τις
δέουσες εξηγήσεις. Οι εξηγήσεις που δόθηκαν διά του κυρίου
Υφυπουργού απέχουν πολύ της πραγµατικότητος. Πρόκειται περί
δώρου τεσσεράµισι δισεκατοµµυρίων (4.500.000.000) δραχµών,
κύριε Υφυπουργέ, και µάλιστα δώρο από επαίτη. ∆ιότι τα ΕΛ.ΤΑ.
ήλθαν, δίκην επαίτου, στην Αίθουσα αυτήν και ζήτησαν πριν από
δέκα µέρες ένα τρισεκατοµµύριο (1.000.000.000.000) δραχµές, για
να µπορέσουν να επιβιώσουν. Και παρά ταύτα εδόθησαν στην
αµαρτωλή Τράπεζα Κρήτης πέντε δισεκατοµµύρια (5.000.000.000)
δραχµές, αυτά, κύριε Υφυπουργέ, που στερήσατε από τους
ανθρώπους που πήραν τα λεωφορεία, τους λεγόµενους ΣΕΠίτες,
και τους ταλαιπωρήσατε επί µία πενταετία.
Κύριοι συνάδελφοι, έφερα το θέµα αµέσως µετά την ψήφιση του
νοµοσχεδίου, γιατί ο κύριος Υπουργός, όταν προκλήθηκε από τον
υποφαινόµενο, απέφυγε να απαντήσει και για το ποσό και για το
λόγο που δωρήθηκαν αυτά τα τεσσεράµισι, πέντε δισεκατοµµύρια
(4.500.000.000 - 5.000.000.000) δραχµές στην Τράπεζα Κρήτης.
Κύριε Υφυπουργέ, λυπάµαι που αντιδικώ µαζί σας. Περίµενα τον
κύριο Υπουργό. Ο κύριος Υπουργός φυγοµαχεί. ∆εν έχω να
προσθέσω τίποτα άλλο. Καταγγέλλω, όµως, στον ελληνικό λαό ότι
τα καταχρεωµένα ΕΛ.ΤΑ., που ζήτησαν δίκην επαίτου να
φορτώσουν ένα τρισεκατοµµύριο (1.000.000.000.000) δραχµές
βάρη στον ελληνικό λαό, χάρισαν στην αµαρτωλή Τράπεζα Κρήτης
-και σε ποιον άλλον δεν γνωρίζω γιατί δεν µας το είπατε- τα
τεσσεράµισι δισεκατοµµύρια (4.500.000.000) δραχµές. Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ορίστε, κύριε
Υφυπουργέ, έχετε το λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΑΛΑΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Μεταφορών και
Επικοινωνιών): Κύριε Πρόεδρε, να επαναλάβω ότι -και δεν
πρόκειται για δώρο και για χάρισµα σε κανέναν- σύµφωνα µε το ν.
2330 οι δεσµευµένες καταθέσεις σχεδόν έχουν χαθεί από τα ΕΛ.ΤΑ.
και εποµένως για να µην υπάρχει µία εκκρεµότητα, που ούτως ή
άλλως υπήρχε και δεν επρόκειτο να διευθετηθεί, ήρθε το κράτος
ρεαλιστικά φερόµενο και έκανε µία απόσβεση που αφορά και τα
χρήµατα της Τράπεζας Κρήτης στα ΕΛΤΑ και τα χρήµατα του
ταµείου προς τα ΕΛ.ΤΑ. Νοµίζω ότι είναι απλά τα πράγµατα και
εποµένως δεν µπορεί κάποιος να κρυφθεί πίσω από οτιδήποτε και
να µιλήσει για δώρα σε οποιονδήποτε. ∆εν υπάρχει κανένα ηθικό
θέµα. Αυτό να το ξεκαθαρίσουµε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Τρίτη είναι η µε αριθµό
308/3-12-98 επίκαιρη ερώτηση του Ανεξάρτητου Βουλευτή κ.
Αναστασίου Παπαληγούρα προς τον Υπουργό Γεωργίας, σχετικά
µε την καταβολή των επιδοτήσεων στους ελαιοπαραγωγούς του
Νοµού Κορινθίας.
Η επίκαιρη ερώτηση του κ. Παπαληγούρα εν περιλήψει έχει ως
εξής:
"Οι δυσµενείς συνέπειες της ακολουθούµενης οικονοµικής πολιτικής
στον αγροτικό τοµέα και της αδυναµίας των αρµοδίων να
προστατεύσουν τα ελληνικά προϊόντα στα πλαίσια των οργάνων
της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης, καθίστανται για µία ακόµη φορά
εµφανείς στην περίπτωση του ελληνικού ελαιολάδου.
Συγκεκριµένα,  η  καταβολή  των  κοινοτικών  επιδοτήσεων  στους
ελαιοπαραγωγούς,  που  συνήθως  πραγµατοποιείται  τον  Ιούλιο,
φέτος  δεν  προβλέπεται  να  πραγµατοποιηθεί  πριν  το
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τέλος ∆εκεµβρίου, ενώ οι τιµές των επιδοτήσεων αναµένονται
µειωµένες έναντι των περσινών.
'Ετσι, το ελληνικό ελαιόλαδο παραµένει αδιάθετο συνεπεία της µη
εφαρµογής µιας αποτελεσµατικής πολιτικής προβολής και
διαφήµισης στο εξωτερικό, ενώ οι τιµές στην εσωτερική αγορά
παρουσιάζουν πτώση για τρίτη συνεχή χρονιά.
Περαιτέρω, στο Νοµό Κορινθίας, όπου πολλοί ελαιοπαραγωγοί
υπέστησαν ζηµιές από τις πυρκαγιές του καλοκαιριού, δεν έχει
ακόµα ενεργοποιηθεί η επιτροπή εκτίµησης ζηµιών από τη
∆ιεύθυνση Γεωργίας του νοµού, µε αποτέλεσµα να παραµένει
άγνωστο πότε θα λάβουν τις αποζηµιώσεις οι δικαιούχοι
ελαιοπαραγωγοί, αλλά και οι ρητινοκαλλιεργητές του νοµού.
Ερωτάται ο αρµόδιος Υπουργός:
Τι µέτρα προτίθεται να λάβει για την άµεση καταβολή των
επιδοτήσεων στους ελαιοπαραγωγούς για την εν γένει στήριξη του
εισοδήµατός τους και για την άµεση ενεργοποίηση της επιτροπής
εκτίµησης ζηµιών στο Νοµό Κορινθίας;".
Ο Υφυπουργός Γεωργίας, κ. Βρεττός, έχει το λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΒΡΕΤΤΟΣ (Υφυπουργός Γεωργίας):
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα δώσω µία συνολική απάντηση στα ερωτήµατα του κυρίου
συναδέλφου, που πιστεύω ότι θα του δώσουν την εικόνα που αυτός
επιθυµεί.
Το ελαιόλαδο υπάγεται στην Κοινή Οργάνωση Αγοράς, στην ΚΟΑ
της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης και συνεπώς τα διάφορα µέτρα στήριξης
αποφασίζονται από τα διαπιστευµένα όργανα της Κοινότητας,
συµβούλιο Υπουργών, διαχειριστικές επιτροπές κλπ.
∆εύτερον, οι τιµές του ελαιολάδου διαµορφώνονται ελεύθερα στην
αγορά, µε βάση το νόµο προσφοράς και ζήτησης του προϊόντος.
Τρίτον, οι επιδοτήσεις του ελαιολάδου καταβάλλονται µετά την 15η
Οκτωβρίου κάθε χρόνου. 'Ετσι, οι πληρωµές των δικαιούχων
ελαιοπαραγωγών για την επιδότηση ελαιολάδου περιόδου 1997-
1998 έχουν αρχίσει ήδη από τις 16.10.1998 και θα ολοκληρωθούν
στις 31.12.1998.
Η διακίνηση των σχετικών φακέλων και η πληρωµή των
ελαιοπαραγωγών γίνεται σε χρόνο µικρότερο της µίας εβδοµάδας
από την ηµεροµηνία αποστολής τους από τις ∆ιευθύνσεις
Αγροτικής Ανάπτυξης προς τη ∆ιεύθυνση Οικονοµικής ∆ιαχείρισης
του Υπουργείου, της ΓΕ∆Ι∆ΑΓΕΠ.
Τέταρτον, έως πρόσφατα υπήρχε κοινοτικό πλαφόν στην
παραγωγή ελαιολάδου και κάθε υπέρβαση αυτού σήµαινε και
αναλογική µείωση µόνο στους µεγάλους παραγωγούς. 'Ετσι, οι
παραγωγοί µας υφίστανται τις συνέπειες της υπερπαραγωγής των
άλλων κρατών µελών. 'Οµως, το νέο καθεστώς της ΚΟΑ
ελαιολάδου, που θα ισχύσει από την περίοδο 1998-1999, θέτει ως
εθνικό πλαφόν τους τετρακόσιους είκοσι χιλιάδες τόνους
ελαιολάδου. Στο πλαίσιο της νέας ΚΟΑ ελαιολάδου έχουν
θεσµοθετηθεί δράσεις προώθησης του ελαιολάδου και έχουν
θεσµοθετηθεί στα κράτη µέλη της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης, αλλά και
σε τρίτες χώρες, µε χρηµατοδότηση µέχρι και 100% από την
Ευρωπαϊκή 'Ενωση.
Το ∆ιεθνές Συµβούλιο Ελαιολάδου εφαρµόζει ήδη προγράµµατα
προώθησης της κατανάλωσης του ελαιολάδου, τα οποία
διοργανώνονται σε διάφορες χώρες, µεταξύ των οποίων και η
Ελλάδα.
Το Υπουργείο Γεωργίας, µε το υπ' αριθµόν 1379/11.8.98 έγγραφό
του ζήτησε από τις Νοµαρχιακές Αυτοδιοικήσεις, διά των
∆ιευθύνσεων Ανάπτυξης, να εξατοµικεύσουν τις ζηµιές που
προκλήθηκαν στη γεωργία κατά το τρέχον έτος από πυρκαγιές.
Το Υπουργείο Γεωργίας έχει προωθήσει σχέδιο των Υπουργών
Γεωργίας και Οικονοµικών για έγκριση από την Ευρωπαϊκή 'Ενωση
και στη συνέχεια να συνυπογραφεί από τους συναρµόδιους
Υπουργούς.
Στην ΚΥΑ προβλέπονται τα µέτρα που ανακοίνωσε η Κυβέρνηση,
διά του αρµοδίου κυβερνητικού οργάνου, προς τους πληγέντες
αγρότες, οι οποίοι υπέστησαν στις γεωργοκτηνοτροφικές

εκµεταλλεύσεις σηµαντικές ζηµιές από τις πυρκαγιές. Η καταβολή
των σχετικών ενισχύσεων θα είναι δυνατή, µετά την έγκριση από
την Ευρωπαϊκή 'Ενωση του προαναφερθέντος σχεδίου ΚΥΑ και
µετά την εξατοµίκευση των αναφερόµενων ζηµιών.
Για τις ζηµιές από πυρκαγιές στα ριτινευόµενα δάση ήδη
συλλέγονται στοιχεία, ώστε να αποζηµιωθούν οι ριτινοπαραγωγοί
της χώρας µας.
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ο κ. Παπαληγούρας έχει
το λόγο.
ΑΝΑΣΤΑΣΗΣ ΠΑΠΑΛΗΓΟΥΡΑΣ: Κύριε Υπουργέ, σας
καταµαρτυρώ ακριβώς το γεγονός ότι παρά το ότι έχει περάσει πια
περίπου ένας χρόνος, δεν έχουν καταβληθεί ακόµα σήµερα οι
επιδοτήσεις στους ελαιοπαραγωγούς.
Θα σας θυµίσω ότι κάθε χρόνο καταβάλλονται περίπου κατά το
µήνα Ιούλιο. Μόνο πέρσι, εξαιρετικά -και βέβαια δεν είναι
παράδειγµα προς µίµηση, είναι παράδειγµα προς αποφυγή-
έφθασε να καταβληθεί η επιδότηση στο λάδι το Νοέµβριο. Σήµερα
είµαστε στα µέσα ∆εκεµβρίου και δεν έχει ακόµα καταβληθεί.
Θυµίζω ότι µιλάµε για τις επιδοτήσεις του προηγούµενου χρόνου,
του 1997. Τι θα συµβεί; Θα καταβληθούν το 1999 οι επιδοτήσεις του
1997, κύριε Υπουργέ;
'Ολα αυτά, όταν ειδικά για τους ελαιοπαραγωγούς φέτος και οι
επιδοτήσεις θα µειωθούν, αλλά και οι τιµές θα µειωθούν ως εκ της
αύξησης της συνολικής παραγωγής.
Σηµειώνω ακόµα ότι για τους ελαιοπαραγωγούς που υπέστησαν
ζηµιές από τις πυρκαγιές του καλοκαιριού -που πάντως
δηµιούργησαν σηµαντικές καταστροφές στην Κορινθία- οι σχετικές
Επιτροπές Εκτίµησης Ζηµιών δεν έχουν ακόµα ενεργοποιηθεί.
∆ιερωτώµαι, όταν ακόµη δεν έχουν διαπιστωθεί οι ζηµιές, πότε θα
καταβληθεί η αποζηµίωση; Γιατί, κύριε Υπουργέ, είναι ανεκτό, είναι
φυσιολογικό κατά την άποψή σας, να καταβάλλονται µετά από
παρέλευση ενός και πλέον έτους οι επιδοτήσεις; Γιατί, είναι
φυσιολογικό να καταβάλλονται µετά από την παρέλευση ενός και
πλέον έτους οι αποζηµιώσεις;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ο κύριος Υφυπουργός
έχει το λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΒΡΕΤΤΟΣ (Υφυπουργός Γεωργίας): Κύριε
συνάδελφε, δεν είναι φυσιολογικό για µας η καθυστέρηση των
επιδοτήσεων. ∆εν είπα τέτοιο πράγµα. Προηγουµένως, στην
ερώτηση του κ. Σιούφα, είπα ότι παρά τις αντικειµενικές αδυναµίες
του συστήµατος και των περιφερειακών οργάνων, τα οποία στην
ουσία δεν ελέγχονται από το Υπουργείο, αλλά από τους νοµάρχες,
αναλαµβάνουµε την ευθύνη. Αυτό είπα.
Συνεπώς, µη µου λέτε ότι υπάρχει πρόθεση να αποσείσουµε τις
ευθύνες από πάνω µας. Το αντίθετο µάλιστα. Το Υπουργείο
γνωρίζει πολύ καλά ότι πρέπει να πληρώνει έγκαιρα και δεν έχει
κανένα λόγο να καθυστερεί µε δική του υπαιτιότητα τις πληρωµές.
Σ' ό,τι αφορά τώρα τα προϊόντα, θέλω να πω ότι όλα τα προϊόντα -
το ανέφερα προηγουµένως στον κ. Σιούφα, το αναφέρω τώρα και
σε σας- συµπεριλαµβανοµένου και του ελαιολάδου, θα πληρωθούν
πριν από τα Χριστούγεννα, πλην των αροτραίων τα οποία θα
πληρωθούν πριν από το τέλος του έτους. Αυτή είναι η απάντησή
µου.
'Οσο για το θέµα τώρα των πυροπλήκτων, σας ανέφερα ποιο είναι
το πρόβληµα. Από κει και πέρα κάντε τις δικές σας εκτιµήσεις.
Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Κύριοι συνάδελφοι,
ολοκληρώθηκε η συζήτηση των επικαίρων ερωτήσεων.
Η συνάδελφος κ. Μαριέτα Γιαννάκου-Κουτσίκου ζητεί ολιγοήµερη
άδεια για απουσία της στο εξωτερικό.
Εγκρίνει το Σώµα;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Η Βουλή ενέκρινε τη
ζητηθείσα άδεια.
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Κύριοι συνάδελφοι,
εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ
Συνέχιση της συζήτησης επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων: "Οργανωτική και λειτουργική
αναδιάρθρωση των φορέων κοινωνικής ασφάλισης και άλλες
διατάξεις".
'Οπως ειπώθηκε κατά τη χθεσινή διαδικασία και αποφασίστηκε, οι
συνάδελφοι κύριοι Κοντοµάρης, Παρασκευόπουλος, Παπαδέλλης,
Καραγκούνης, Οικονόµου, Αλφιέρη και Αλέξανδρος Βούλγαρης θα
πάρουν το λόγο για πέντε λεπτά, διαφορετικά θα είχαν διαγραφεί
χθες.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΜΥΡΛΗΣ-ΛΙΑΚΑΤΑΣ: Εµείς, κύριε Πρόεδρε;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Εσείς θα ακολουθήσετε
κανονικά.
Ο κ. Κοντοµάρης έχει το λόγο.
ΕΥΤΥΧΙΟΣ ΚΟΝΤΟΜΑΡΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, η συσσωρευµένη κρίση, η διόγκωση των ελλειµµάτων,
τα διαρθρωτικά προβλήµατα, οι αντιφάσεις, οι άτολµες πολιτικές
παρεµβάσεις και η σηµερινή οριακή λειτουργία του ασφαλιστικού
συστήµατος επιβάλλουν άµεση λήψη µέτρων και αποφάσεων.
Οφείλουµε να αντιµετωπίσουµε τη διοικητική αναρχία, την
ανισότητα των πόρων, την κοινωνική αδικία, το υψηλό διοικητικό
κόστος, την ταλαιπωρία του πολίτη και την εισφοροδιαφυγή.
Κύριος στόχος είναι η ουσιαστική αναµόρφωση και η εξυγίανση του
ασφαλιστικού συστήµατος, µε ενίσχυση της κοινωνικής προστασίας
και µε βασική αρχή ότι η κοινωνική ασφάλιση πρέπει να είναι
δηµόσια, κοινωνική, υποχρεωτική και να βασίζεται στην
ανταποδοτικότητα και την κοινωνική αλληλεγγύη. Οι µεγάλες
αλλαγές που κάνουµε, απαιτούν ευρύτερες συµφωνίες στις
µεταρρυθµίσεις και στις τοµές, που θα εξασφαλίσουν τη µεγαλύτερη
δυνατή συναίνεση.
Με αυτήν την έννοια, είναι φανερό ότι στηρίζω το νοµοσχέδιο,
στηρίζω τις βασικές αρχές του και σαφώς επικροτώ τις ενέργειες,
που βελτιώνουν την όλη ασφαλιστική κατάσταση, όπως αυτή που
αναφέρεται στη σύσταση του νέου Οργανισµού Ασφάλισης
Ελεύθερων Επαγγελµατιών, τη δηµιουργία του ΤΕΑ∆Υ, του Ταµείου
Επικουρικής Ασφάλισης των ∆ηµοσίων Υπαλλήλων και πάνω απ'
όλα -και σηµαντικό- την καθιέρωση βασικού πακέτου παροχών
υποχρεωτικής προληπτικής ιατρικής για τους ασφαλισµένους, τους
συνταξιούχους και τα µέλη των οικογενειών τους, που θα βαρύνει
αποκλειστικά τους ασφαλιστικούς φορείς, µε στόχο την έγκαιρη
διάγνωση και πρόληψη.
Σαφώς είναι θετικότατο µέτρο η µείωση από 25% σε 10% στη
συµµετοχή του ασφαλισµένου, που δικαιούται το επίδοµα
κοινωνικής αλληλεγγύης από το ΕΚΑΣ, µε στόχο την ενίσχυση των
χαµηλοσυνταξιούχων. Και βέβαια, είναι πρωτοποριακό το δικαίωµα
προηγούµενης ακρόασης του ασφαλισµένου πριν την έκδοση
απόφασης για την απονοµή σύνταξης.
Στον υπόλοιπο χρόνο που έχω, αφού τόνισα αυτά τα θετικά
χαρακτηριστικά του νοµοσχεδίου, θα ήθελα να αναφέρω κάτι
ιδιαίτερα χαρακτηριστικό, που έχει να κάνει µε ορισµένες
παρεµβάσεις, που κατά τη γνώµη µου πρέπει να διορθωθούν. Και
πάλι είναι πολύ θετικό το γεγονός ότι το ΕΚΑΣ µεγαλώνει και φέτος
κατά 50%. Το χαιρετίζουµε.
'Οµως, αυτό το ΕΚΑΣ δεν περιλαµβάνει τους αγρότες. ∆εν
περιλαµβάνει ένα µεγάλο τµήµα του ελληνικού πληθυσµού. Βέβαια
ξέρουµε πολύ καλά ότι ο ΟΓΑ δεν ήταν ταµείο παλιότερα και τα
τελευταία χρόνια επίσης ήταν προαιρετικό. Αυτή η Βουλή ψήφισε το
νόµο, που πραγµατικά βάζει τα πράγµατα σε µία σειρά.
Πρέπει να πάρουν και οι αγρότες αυτήν την ελάχιστη σύνταξη που
τέλος πάντων παίρνουν οι άλλοι σ' ένα ύψος ογδόντα, εκατό
χιλιάδων (80.000, 100.000) δραχµών. Μιλάµε τώρα για συντάξεις
των τριάντα και πενήντα χιλιάδων (30.000 και 50.000) δραχµών.
Νοµίζω ότι και εκεί πρέπει να δώσουµε ένα δείγµα γραφής για το
ΕΚΑΣ.

Θα το επεκτείνω και παραπέρα και θα πω ότι στο άρθρο 62 -
βέβαια, θα το πούµε και στη συζήτηση επί των άρθρων- υπάρχει
µία διαδικασία που λέει ότι, όταν ο επιζών ή η επιζώσα σύζυγος
περάσει τα σαράντα πέντε χρόνια είναι ενδεχόµενο να διακοπεί η
σύνταξη.
Εδώ, κύριε Υπουργέ, πρέπει να βάλουµε κάποιες προϋποθέσεις
εναρµονισµένες στη λογική µας για το ΕΚΑΣ, για τους
χαµηλοσυνταξιούχους, γι' αυτούς τους ανθρώπους που πιθανόν να
προστατεύουν και µέλη οικογενείας, να είναι άνεργοι και να µείνουν
ξαφνικά χωρίς αυτήν τη σύνταξη, αυτό το βοήθηµα, που είναι
σηµαντικό για τη ζωή τους.
Νοµίζω ότι οφείλουµε για λόγους αρχής και να το επισηµάνουµε και
να το υλοποιήσουµε.
Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ο συνάδελφος, κ.
Παρασκευόπουλος έχει το λόγο.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΑΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ: Συνάδελφε Πρόεδρε, θα
ήθελα να ευχαριστήσω γι' αυτήν τη διευκόλυνση που κάνετε σε
µένα και σε ορισµένους συναδέλφους, γιατί από δική µας
υπαιτιότητα χθες, παρ' όλο ότι ήταν δικαιολογηµένη πολιτικά η
απουσία µας, δεν ήµασταν στην ώρα µας για να παρέµβουµε στη
συζήτηση.
Το νοµοσχέδιο έχει τον τίτλο "Οργανωτική και λειτουργική
αναδιάρθρωση των φορέων κοινωνικής ασφάλισης". Θα έλεγα,
µέρος των φορέων της κοινωνικής ασφάλισης, γιατί το µεγάλο
πρόβληµα και το δύσκολο καλούµαστε να το αντιµετωπίσουµε στη
συνέχεια. Και δεν καλείται η Κυβέρνηση, δεν καλείται το σύνολο των
πολιτικών δυνάµεων, καλείται το σύνολο της ελληνικής κοινωνίας,
αν δεν θέλει να στρουθοκαµηλίζει, να αντιµετωπίσει το πρόβληµα
ως έχει µε το σύνολο της κοινωνικής ασφάλισης και αν δεν θέλουµε
µετά από δέκα το πολύ χρόνια να βρεθούµε προ εκπλήξεων. Να
έχουµε δηλαδή, πάρα πολλούς οργανισµούς κοινωνικής
ασφάλισης, αλλά να µην υπάρχει η δυνατότητα για παροχές είτε
πρόκειται για σύνταξη είτε για άλλες παράγωγες ή δευτερεύουσες
παροχές. Το πρόβληµα είναι εκρηκτικό και ζητάει άµεσα και
εναγωνίως απάντηση.
Με το νοµοσχέδιο γίνεται µία προσπάθεια τολµηρή και σε ένα
βαθµό να αντιµετωπιστεί µερικώς το πρόβληµα. Και ενώ όλοι εδώ
αναγνωρίζουµε στον ένα ή στον άλλο βαθµό τη σοβαρότητα της
κατάστασης µε εντυπωσιάζει η πολιτική ελαφρότητα ιδιαιτέρως
πολλών συναδέλφων από την Αξιωµατική Αντιπολίτευση, που
προτεραιότητα έχουν τους εντυπωσιασµούς και τη δηµαγωγία.
Μιλάνε για µπαλώµατα. ∆εν πρόκειται για µπάλωµα. Πρόκειται για
µερική αντιµετώπιση ενός µέρους του προβλήµατος. Και ξέρουµε
πολύ καλά ότι το µεγαλύτερο πολιτικό πρόβληµα, που έχει να
αντιµετωπίσει µπροστά µας η χώρα µας, είναι το ασφαλιστικό και
ούτε καν µπαίνουν στον κόπο να το αγγίξουν στην ουσία του.
'Οµως και αυτό το µικρό πακέτο, όπως λέγεται, κάνει σοβαρές
προσπάθειες συµµαζέµατος, νοικοκυρέµατος των πραγµάτων.
Αλλά ούτε και αυτό δεν θέλουν να το αναγνωρίσουν.
Αλλά έχει σηµασία να κάνουµε µία ιστορική αναδροµή. Πώς
φθάσαµε εδώ; 'Οταν το 1934 ιδρύθηκε το Ι.Κ.Α. υπήρχε ρητή
πρόβλεψη που απαγόρευε ...
ΛΕΥΤΕΡΗΣ ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΣ: Το 1938.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΑΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ: Το 1934 ιδρύθηκε.
ΛΕΥΤΕΡΗΣ ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΣ: Αφού η διαφήµιση του Ι.Κ.Α.
λέει το 1938. Το Ι.Κ.Α. το ίδιο γιορτάζει τα εξήντα του χρόνια.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΑΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ: Επιµένω ότι είναι το 1934
η ίδρυση του Ι.Κ.Α. και πιστεύω ότι το Προεδρείο θα συνυπολογίζει
το χρόνο που χάνω µε τις διακοπές...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Οι παράτυπες
παρεµβολές δεν υπολογίζονται.
ΜΙΛΤΙΑ∆ΗΣ ΠΑΠΑΪΩΑΝΝΟΥ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων): Το 1932 ιδρύθηκε, αλλά να µη
µείνουµε σε αυτό.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΑΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ: Μπορώ να συνεχίσω;
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ναι, κύριε συνάδελφε.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΑΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ: Το Ι.Κ.Α. ιδρύθηκε το
1934. Υπήρχε τότε ρητή και απόλυτη θα έλεγα, θέση στο νόµο που
έλεγε ότι απαγορεύεται η ίδρυση δεύτερου ασφαλιστικού
οργανισµού κύριας ασφάλισης.
'Εχει σηµασία να δούµε από τότε τις δεκάδες και τις εκατοντάδες
των οργανισµών που φτιάχτηκαν κατά παράβαση αυτού του νόµου.
Εδώ τι είναι; Η αποθέωση, η απεικόνιση της παθογένειας του
πολιτικού συστήµατος, ενός πολιτικού συστήµατος που λειτούργησε
στη βάση της πελατειακής εξυπηρέτησης, η µία έκφραση ήταν αυτή
και η άλλη έκφραση ήταν η λογική των συντεχνιών και έχουµε
φθάσει σε ένα σύστηµα ασφαλιστικό που µοιάζει µε µωσαϊκό, αλλά
µόνο ασφαλιστικό σύστηµα δεν είναι.
Μία γεύση συντεχνιακής αντίληψης είχαµε προχθές, όταν οι
τελωνειακοί είχαν απεργία.
Εντυπωσιάστηκα αφάνταστα µε την ένοχη σιωπή των συναδέλφων
της Νέας ∆ηµοκρατίας, που δεν πήραν θέση για το ζήτηµα. Ενώ ο
Υπουργός, µας ενηµέρωνε λεπτοµερώς για τις διαπραγµατεύσεις
που είχε µε την οµοσπονδία, δεν είπαν τίποτε για την ταµπακιέρα.
Το λέω αυτό για να τονίσω ότι όταν έχουµε να αντιµετωπίσουµε
τέτοιας διάστασης προβλήµατα και αν θέλουµε να προχωρήσουµε
µπροστά σε µεγάλες τοµές, η προτεραιότητα στους
εντυπωσιασµούς και οι µικροκοµµατικοί υπολογισµοί δεν βοηθούν.
Τελειώνοντας, θέλω να αναφερθώ σε δύο-τρία ειδικά ζητήµατα. Το
ένα είναι σε σχέση µε το άρθρο 66, που κάνει µια σοβαρή
παρέµβαση, να διευρύνει την ασφάλιση στους δηµοσιογράφους
καθώς και στους εργαζόµενους και στα ηλεκτρονικά µέσα
ενηµέρωσης, ραδιόφωνο και τηλεόραση. 'Οµως, αν θέλουµε να
εναρµονισθούµε µε την εποχή µας, πρέπει να υπάρξει εκεί, ακόµη
µια µεγαλύτερη διεύρυνση, για να καλύψει και τους
δηµοσιογράφους που δουλεύουν στα ηλεκτρονικά µέσα του
διαδικτύου.
Τέλος, νοµίζω ότι είναι ζήτηµα ηθικής τάξης να αντιµετωπίσουµε µε
συµπάθεια τους εργαζοµένους που δουλεύουν σε ορισµένες
επιχειρήσεις του αµιάντου, όπου εκεί οι άνθρωποι πεθαίνουν πριν
την ώρα τους. Υπάρχει ένας ολόκληρος τόµος µε πιστοποιητικά
θανάτου, λόγω αυτής της επαγγελµατικής ασθένειας. Μιλάµε για
τριακοσίους εργαζοµένους σε όλην την Ελλάδα. Θα έλεγα, ότι είναι
µια ηθική ευθύνη για όλους µας.
Νοµίζω, ότι θα έχω περισσότερο χρόνο στην κατ' άρθρον
συζήτηση, για να κάνω παρεµβάσεις. Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Σας ευχαριστούµε και
εµείς, κύριε Παρασκευόπουλε.
Ο κ. Παπαδέλλης έχει το λόγο.
ΦΡΑΓΚΛΙΝΟΣ ΠΑΠΑ∆ΕΛΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, αναµφισβήτητα η
προσπάθεια που επιχειρείται µε αυτό το νοµοσχέδιο, δεν κινείται
απλώς προς θετική κατεύθυνση, αλλά θεωρώ ότι είναι ουσιαστική,
ριζική, αναγκαία και επιβεβληµένη.
Βεβαίως, κανείς δεν υποστηρίζει -και νοµίζω ούτε η Κυβέρνηση- ότι
αυτό το νοµοσχέδιο αποτελεί τη λύση του ασφαλιστικού
προβλήµατος. Είναι, όµως, περισσότερο από βέβαιο ότι συντείνει
προς τη λύση και άρα και υπό αυτήν την έννοια, είναι θετικό.
Θεωρώ ότι η εποχή που επέρχεται θα έχει πολύ µεγάλα και σοβαρά
προβλήµατα. Τα µεγαλύτερα δε προβλήµατα του επερχόµενου
αιώνα είναι ασφαλώς η κοινωνική ασφάλιση, η ανεργία και η
τεχνολογία, µε όλα τα θετικά και τα αρνητικά της. Κοντά σε αυτά,
δεν πρέπει να ξεχνά κανείς ότι αυτά τα ζητήµατα -ιδίως τα δύο
πρώτα- επηρεάζονται σηµαντικά από το µεταναστευτικό κίνηµα, το
οποίο θα καταλάβει ασφαλώς την ευρωπαϊκή ήπειρο και αν δεν
ληφθούν έγκαιρα σωστά µέτρα, θα αντιµετωπίσουµε πολλά
προβλήµατα.
Η ριζική αντιµετώπιση αυτών των θεµάτων απαιτεί αναµφισβήτητα
και ρήξεις και τοµές. Και βεβαίως αποτελεί ρήξη -µε τα δεδοµένα
που ισχύουν µέχρι σήµερα- το ότι επιχειρείται µια προσπάθεια
ενοποίησης ορισµένων ταµείων, γεγονός που υποδεικνύει προς
ποια κατεύθυνση πρέπει να στραφεί το ενδιαφέρον µας για τη λύση
του προβλήµατος. 'Ισως δεν είναι απόλυτη -και δεν µπορεί να είναι-

όµως χρειάζεται και πολλά άλλα που πρέπει να ακολουθηθούν.
'Οµως η αρχή, νοµίζω ότι είναι και σηµαντική και θετική.
Αυτή ακριβώς η απόφαση της αντιµετώπισης των θεµάτων είναι
εκείνη, η οποία θα έλεγα ότι προκαλεί αντιδράσεις από πολλούς
βολεµένους. Και βεβαίως δεν θα µπορούσε να γίνει αλλιώς. Το
νοµοσχέδιο προκαλεί τέτοια γεγονότα και γι' αυτό υπάρχουν
αντιδράσεις. Γι' αυτό το λόγο πιστεύω ότι δεν πρέπει να υπάρχει
κανενός είδους υποχώρηση. Βεβαίως διαπραγµάτευση, βεβαίως
συζήτηση, όχι όµως υποχώρηση. Γιατί όπως προανέφερα, εάν δεν
αντιµετωπισθεί το ασφαλιστικό πρόβληµα στην ουσία του, στον
πυρήνα του, τότε είναι σχεδόν βέβαιο ότι πάρα πολύ σύντοµα θα
αντιµετωπίσουµε σοβαρά προβλήµατα και ως έθνος και ως
κοινωνία. Γι'αυτό πιστεύω ότι επιβάλλεται η επιµονή στις λύσεις
όλων, όχι µόνο της σηµερινής Κυβέρνησης, αλλά και των άλλων
κοµµάτων και κυρίως της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, η οποία στο
θέµα αυτό πρέπει να επιδείξει και αίσθηµα ευθύνης και σωφροσύνη
και σοβαρότητα.
Γιατί βεβαίως, ο κίνδυνος διάλυσης του ασφαλιστικού προβλήµατος,
του ασφαλιστικού συστήµατος, δεν είναι ούτε θεωρητικός αλλά ούτε
πολύ απώτερος. Νοµίζω ότι είναι και πραγµατικός και πάρα πολύ
κοντινός.
Θέλω να επισηµάνω ότι το µέγα πρόβληµα, το οποίο προκαλεί τη
δραµατική αυτή µεταβολή, είναι ένα θετικό γεγονός, που σηµαίνει
ότι ο άνθρωπος ζει περισσότερο -και ευτυχώς- αλλά όµως έχει
επιφέρει µαζί µε την υπογεννητικότητα πλήρη ανατροπή των
δεδοµένων. Και αν δεν εξεταστούν σοβαρά και υπεύθυνα τα
δεδοµένα αυτά, φοβούµαι ότι και αυτά θα συντείνουν στη
δηµιουργία µεγάλου προβλήµατος.
Για την αντιµετώπιση των θεµάτων αυτών απαιτείται πάντοτε
βεβαίως ένας παραγωγικός διάλογος, ο οποίος χαίροµαι που έγινε.
Το θέµα ανεπτύχθη στην αρµόδια επιτροπή και εγώ ρώτησα, θα
έλεγα µε επιµονή και ίσως κουραστικά, και οι απαντήσεις που πήρα
από όλους τους εκπροσώπους των εργαζοµένων ήταν πως έγινε
διάλογος.
∆εν θα προσπαθήσω να κάνω πλήρη ανάλυση, γιατί ούτε ο χρόνος
επαρκεί, αλλά θέλω να σταθώ σε δύο τρία πράγµατα, για να κάνω
απλώς µερικές προτάσεις προς την Κυβέρνηση.
Κατ'αρχήν, νοµίζω πως πρέπει να συζητηθεί και να εξεταστεί
εξαντλητικά πλέον το θέµα της αποµάκρυνσης του κλάδου υγείας
από τα ασφαλιστικά ταµεία. Είναι καιρός νοµίζω να δούµε πως ο
κλάδος υγείας µπορεί να µεταφερθεί στον καθεαυτό υπόλογο,
αρµόδιο, που είναι το Υπουργείο Υγείας, για να µπορέσει να
οργανωθεί πλήρως ένα σύστηµα υγείας.
Θέλω ακόµη να πω πως η κατεύθυνση που έχει δοθεί µε την
ενοποίηση κάποιων ταµείων, αλλά και µε άλλες επί µέρους
ρυθµίσεις, είναι προς το δρόµο της δηµιουργίας του ενιαίου φορέα
υγείας, που εγώ θεωρώ ότι είναι άκρως αναγκαίο και απαραίτητο
για να διαµορφωθεί ένα εθνικό σύστηµα υγείας ουσιαστικό και
επιτυχές.
Θα τελειώσω λέγοντας πως θέλω να επαναλάβω µια πρόταση, την
οποία είχα κάνει και η οποία αφορά την ίδρυση της τρίτης
υποδιοίκησης του Ι.Κ.Α., για την οποία συµφωνώ απολύτως ότι
είναι αναγκαία και επιβεβληµένη. ∆ιότι οι αρµοδιότητες του Ι.Κ.Α.
είναι πράγµατι µεγάλες, σηµαντικές και πολλές, µόνο που και από
αυτό το βήµα θα ήθελα να επαναλάβω προς τον Υπουργό την
πρότασή µου, η έδρα της τρίτης υποδιοίκησης να γίνει στη
Θεσσαλονίκη, για να καλύπτει τους ασφαλισµένους του Ι.Κ.Α. σε
όλη τη βόρεια Ελλάδα.
ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΓΙΑΚΟΥΜΑΤΟΣ: Αυτό είναι το σωστό.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ο κ. Καραγκούνης έχει
το λόγο.
ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ: Kύριε  Πρόεδρε,  βεβαίως  η
ελληνική  κοινωνία  και  κυρίως  οι  κοινωνικοί  εταίροι  περίµεναν
µε  πραγµατική  αγωνία  το  νέο  ασφαλιστικό  νόµο  για  την
αναδιάρθρωση  της  κοινωνικής  ασφάλισης,  ελπίζοντας  σε  µια
πραγµατική  εξάλειψη  της  κοινωνικής  αδικίας  για  µια  ουσιαστική
προστασία.  ∆υστυχώς  το  αποτέλεσµα  ήταν  απογοητευτικό,
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γιατί αντί για ένα τέτοιο σχέδιο νόµου, που θα προέβαινε σε
σηµαντικές τοµές για να αντιµετωπίσει τα τρέχοντα προβλήµατα,
αλλά και τα αναµενόµενα της κοινωνικής ασφάλισης που εντείνονται
ραγδαία, πήραµε στα χέρια µας την τελευταία στιγµή ένα σχέδιο
νόµου άναρχο νοµοτεχνικά πολύ πρόχειρα φτιαγµένο, µε
αντιφάσεις, αδικίες και αντιστυνταγµατικές διατάξεις.
Περιττό να πω ότι από την πρώτη µατιά διαπιστώνει κανείς ότι δεν
υπάρχει µια ενιαία κυρίαρχη φιλοσοφία στο νοµοσχέδιο. Ενώ
κάποιος, όταν καταπιάνεται µε τα θέµατα της ασφάλισης, πρέπει να
δίδει προοπτική βάση στερεωµένων θέσεων για αρκετά χρόνια,
αφού ήδη είναι γνωστό ότι η ασφάλιση θα αποτελέσει τη µελλοντική
ωρολογιακή βόµβα για όλους τους λαούς της Ευρώπης, εµείς
νοµοθετούµε σήµερα µε φόντο τις επόµενες εκλογές,
υπολογίζοντας το πολιτικό βέβαια κόστος και τίποτα πέραν αυτού,
και παράλληλα το κοµµατικό όφελος.
'Εχουµε πλέον αρκετή εµπειρία µε τα ισχύοντα έως σήµερα, δηλαδή
µια σειρά από νοµολογιακά προβλήµατα, που θα έπρεπε από εδώ
και πέρα να προσπαθούµε να τα βελτιώσουµε, αν όχι να τα
εξαλείψουµε, όπως παραδείγµατος χάρη αποτελούν τα ταµεία
επικουρικής ασφάλισης και ως προς τις παροχές τους και ως προς
τη νοµική τους µορφή, άλλοτε ως λογαριασµοί, άλλοτε ως ταµεία
αυτασφάλισης, άλλοτε ως ταµεία αρωγής, αφού άλλα είναι νοµικά
πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου, αλλά είναι δηµοσίου δικαίου, εµείς
όµως από αυτά δεν προβληµατιζόµαστε. Είναι ανάγκη λοιπόν στην
Ελλάδα να τακτοποιήσουµε και να νοικοκυρέψουµε τις κύριες
ασφαλίσεις.
Είναι ανάγκη να διασφαλίσουµε τα συγκεκριµένα µέτρα που
παίρνουµε. Και εδώ δεν διαφαίνεται κάτι τέτοιο από το µεγάλο
αριθµό των εξουσιοδοτικών διατάξεων µε προεδρικά διατάγµατα και
υπουργικές αποφάσεις, που στην πράξη ουδέποτε τηρούνται. Το
ίδιο θα συµβεί για τις αναλογιστικές µελέτες, την κατάρτιση του
εθνικού µητρώου κοινωνικής ασφάλισης και χορήγησης της κάρτας
κοινωνικής ασφάλισης, θεσµοί που υπάρχουν και λειτουργούν µε
πολύ καλή επιτυχία σε όλη την Ευρώπη, που θα επέλυαν το θέµα
του λειτουργικού κόστους, του χάους και θα εξοικονοµούσαν
τεράστιες λειτουργικές δαπάνες. Και όλα αυτά θα συνέβαλαν και
σήµερα σε µια καλύτερη εξέλιξη του ασφαλιστικού συστήµατος. Αντί
γι' αυτά, λοιπόν, νοµοθετούµε κυρίως για την εξεύρεση θέσεων
εργασίας που θα µπορούσε να λυθεί και µε άλλους τρόπους αυτό
το πρόβληµα.
Από τις αναφορές που θα κάνω ακόµα, επειδή ο χρόνος δεν µου το
επιτρέπει, φαίνεται καθαρότατα η έντονη αντικοινωνική
συµπεριφορά του νοµοσχεδίου ή µάλλον η αναλγησία που κρύβει
µέσα του το νοµοσχέδιο και δεν γίνεται καµιά προσπάθεια να
υπερισχύσουν οι αρχές της κοινωνικής αλληλεγγύης, που
αποτελούν κοινωνική επιταγή, καθώς επίσης µε έναν άλλον αριθµό
αδικιών αποφαίνεται και η αντισυνταγµατικότητα των διατάξεων.
Η κατάργηση του ταµείου προνοίας δικηγόρων επαρχιών, ενώ
παράλληλα θα διατηρούνται τα ταµεία προνοίας δικηγόρων
Αθηνών, Πειραιά και Θεσσαλονίκης, είναι µια περίπτωση. Αυτή η
διάταξη είναι πέρα για πέρα άδικη, αδικαιολόγητη, αψυχολόγητη και
άκρως αντικοινωνική πράξη που φανερώνει άγνοια όσον αφορά το
θεµελιώδες άρθρο 4 παράγραφος 1, του Συντάγµατος, λες και είναι
καλύτεροι οι δικηγόροι των Αθηνών, του Πειραιά και της
Θεσσαλονίκης, που αντιµετωπίζονται µε διακριτική µεταχείριση.
Νοµίζω ότι πρέπει να αποσύρετε αµέσως αυτήν τη διάταξη.
Μια άλλη οµάδα, που αδικείται κατάφωρα, είναι οι συνταξιούχοι,
επειδή φαίνεται ότι δεν έχουν τη δυνατότητα άσκησης έντονης
κοινωνικής πίεσης συγκριτικά µε άλλους κοινωνικούς εταίρους, ενώ
η οµάδα αυτή λαµβάνει χαµηλές συντάξεις σε σχέση µε το σηµερινό
επίπεδο διαβίωσης, τις αυξηµένες ανάγκες νοσοκοµειακής και
ιατροφαρµακευτικής περίθαλψης, οι οποίες ανάγκες
πολλαπλασιάζονται λόγω της ηλικίας. Εδώ ορίζεται και το ξέρετε ότι
ο επιζών σύζυγος ανεξαρτήτου ηλικίας δικαιούται σύνταξης για µία
τριετία. Στην περίπτωση που εργάζεται, ορίζεται ότι η σύνταξη
περιορίζεται στο 30%. Εδώ πρόκειται για µια σωρεία αδικιών και
αντιφατικών διατάξεων µε βάση τα ελληνικά και κοινωνικά
δεδοµένα. Συνήθως στην Ελλάδα η πλειοψηφία των επιζώντων
συζύγων είναι χήρες. Είναι λοιπόν άδικο να καταδικάζονται σε

οικονοµική καταρράκωση, ενώ ήδη αντιµετωπίζουν τον πόνο της
απώλειας του συζύγου που τους συντηρούσε και εφόσον συνήθως
οι επιζώντες σύζυγοι δεν απασχολούνται εξαιτίας της ανατροφής
τέκνων και ούτως ή άλλως εδώ στην Ελλάδα αποτελεί πρόβληµα,
εφόσον δεν υπάρχει επαρκής κοινωνική µέριµνα και εφόσον είναι
τελείως αδύνατον να βρεθούν στην εργασία, µια και επί έτη
βρίσκονται έξω από την αγορά εργασίας εξαιτίας, επαναλαµβάνω,
της ανατροφής των τέκνων σε µια παραδοσιακή ελληνική
οικογένεια. Αυτό βεβαίως θα προβληµατίσει και οικογενειάρχες στο
µέλλον που θα θέλουν να εξασφαλίσουν µετά το θάνατό τους τα
µέλη της οικογενείας των και θα στραφούν σίγουρα προς την
ιδιωτική ασφάλιση.
Κύριε Πρόεδρε, θα µπορούσα να πω και για πολλές άλλες
παραλείψεις ή αδικίες που γίνονται, όπως και διακριτικές
αντιµετωπίσεις, όπως γίνεται µε τα χρέη οφειλετών στο ΙΚΑ, που
υπάρχει η διακριτική ευχέρεια του υπαλλήλου πλέον να αποφανθεί
για την έξοδο κάποιου ατόµου στο εξωτερικό, που αυτό είναι πέρα
για πέρα αντισυνταγµατικό.
Και θα ήθελα τελευταίο να πω, κύριε Πρόεδρε, ότι το θέµα της
µεταφοράς των κονδυλίων για νοσήλια, για φάρµακα, δηλαδή, σε
αρρώστους που έχουν AIDS στα ασφαλιστικά ταµεία που έφυγε
πλέον από τον προϋπολογισµό νοµίζω ότι µε αυτό σταµατά το
κράτος πρόνοιας, και που µε τον τρόπο αυτόν, που εδίδοντο,
διετηρείτο η ανωνυµία όλων αυτών των αρρώστων. Και µάλιστα η
Ελλάδα είναι µια χώρα που εκτιµάται γι' αυτό το πράγµα στο
εξωτερικό και ουσιαστικά δεν υπάρχει περίπτωση τα οικονοµικά να
είναι καλύτερα. Απλώς νοµίζω ότι δεν θα διασφαλιστεί αυτό το ιερό
δικαίωµα γι' αυτήν την ευπαθή οµάδα του πληθυσµού. Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ο συνάδελφος κ.
Γκεσούλης έχει το λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΕΣΟΥΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, θα ήθελα να εκφράσω και εγώ µερικές σκέψεις σε αυτό
το νοµοσχέδιο και να κάνω κάποιες παρατηρήσεις.
Εκείνο που θέλω να επισηµάνω κατ'αρχήν είναι ότι υπάρχει κρίση
στο ασφαλιστικό µας σύστηµα, και είναι γνωστό σε όλους ότι είναι ο
µεγάλος ασθενής. 'Εχει ως βασικές αιτίες την κακή διαχείριση από
πολύ παλιά, τις συντάξεις και τις παροχές που έδωσαν τα ταµεία µε
ελαστικό τρόπο σε πολλές περιπτώσεις στο παρελθόν, ο µεγάλος
αριθµός των ταµείων, η πολυδιάσπαση και οπωσδήποτε η
υπογεννητικότητα και -το ευχάριστο- ο µεγάλος µέσος όρος ζωής
που παρατηρείται στη χώρα µας.
Από εκεί και πέρα πρέπει να πούµε: Αυτή η κατάσταση που
υπάρχει στο ασφαλιστικό µας σύστηµα είναι µία βόµβα στα
κοινωνικά θεµέλια. Ε, λοιπόν, η Κυβέρνηση µε αποφασιστικότητα,
µε τόλµη και ευθύνη µπαίνει στην καρδιά του προβλήµατος,
κάνοντας ένα βήµα προς την επίλυση. Και έχουµε σήµερα αυτό το
σχέδιο νόµου το οποίο είναι προϊόν του κοινωνικού διαλόγου. Είναι
κάτι πρωτόγνωρο για τα ελληνικά δεδοµένα, όπου οι κοινωνικοί
εταίροι συναντώνται, συζητούν και συναποφασίζουν σε ένα µεγάλο
µέρος αυτού του σχεδίου νόµου το οποίο συζητούµε.
'Εχω την αίσθηση ότι αυτό το σχέδιο νόµου, είναι ένα βήµα
εξυγίανσης, είναι ένα βήµα για τον εκσυγχρονισµό των ταµείων µας.
Πιστεύω ότι γίνονται βήµατα µέσα από αυτό το σχέδιο νόµου προς
την επιβίωση του ασφαλιστικού µας συστήµατος.
Στο σχέδιο νόµου αυτό, αν το παρατηρήσει κανείς, διαπιστώνει την
αρχή της ενιαίας µεταχείρισης των ασφαλισµένων που είχαν
οµοειδή εργασία.
Πιστεύω ακόµη ότι από τη συγχώνευση των ταµείων θα προκύψουν
λιγότερα διοικητικά συµβούλια, και αντί τους µικρούς µηχανισµούς
εξυπηρέτησης που είχαν τα ταµεία µέχρι τώρα, θα προκύψει µεγάλο
µέγεθος, το οποίο είναι απαραίτητο για να αντέχει στο µέλλον και
επί πλέον θα γίνει καλύτερη αξιοποίηση της περιουσίας των
ταµείων µας.
Ταυτόχρονα αυτό το νοµοσχέδιο έχει µία πτυχή ιδιαίτερα
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σηµαντική, ότι δηλαδή θεσπίζει αντικίνητρα στους συνταξιούχους,
έτσι ώστε να δώσει χώρο και δυνατότητα στους νέους για εργασία.
Είναι ένα θετικό βήµα.
Θα πρέπει να αναφέρω ακόµη ότι η θέσπιση ενιαίου µητρώου
ασφαλισµένων, µέσα από τη δηµιουργούµενη υπηρεσία
πληροφορικής, θα φέρει καλύτερη εξυπηρέτηση στις συναλλαγές
των ασφαλισµένων των ταµείων µας. Θα έλεγα ακόµη ότι ο έλεγχος
και η αποσόβηση παρανοµιών, που παρατηρήθηκαν στο
παρελθόν, µέσα από την εξυπηρέτηση της πληροφορικής θα
µειώσει και θα ελαχιστοποιήσει τις δυνατότητες αυτές των
παρανοµιών.
Θέλω να πω επίσης ότι αυτό το σχέδιο νόµου έχει και µία προίκα,
έχει και µία στήριξη από την πλευρά της Κυβέρνηση, η οποία πάει
προς όφελος των ασφαλισµένων. Πρέπει να το τονίσουµε αυτό.
Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να επαναλάβω αυτό που ο
συνάδελφος κ. Παπαδέλλης πρότεινε και το οποίο θέλω να το
προτείνω και εγώ µε ένταση. Την Γ' Υποδιοίκηση του ΙΚA να την
κάνουµε µε έδρα τη Θεσσαλονίκη. Είναι αίτηµα της Θεσσαλονίκης
και της βόρειας Ελλάδας όχι στο τοπικό επίπεδο, αλλά στο επίπεδο
της αποκέντρωσης. Ξέρω την ευαισθησία του κυρίου Υπουργού και
ειλικρινά περιµένω µία απάντηση προς αυτήν την κατεύθυνση. Και
η Θεσσαλονίκη θα είναι ευγνώµων προς τον κύριο Υπουργό, γιατί
πραγµατικά θα κάνει την αποκέντρωση και θα τη φέρει στη βόρειο
Ελλάδα, έτσι ώστε να εξυπηρετηθούν καλύτερα οι ασφαλισµένοι της
περιοχής αυτής.
Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑ.ΣΟ.Κ.)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Η κ. Αλφιέρη έχει το
λόγο.
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΑΛΦΙΕΡΗ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να
υπενθυµίσω σε αυτήν την Αίθουσα ότι η πάγια θέση του
Συνασπισµού ήταν και είναι η ενοποίηση των ταµείων. Θέλω να το
υπενθυµίσω αλλά µε µία προϋπόθεση: Να µη θίγονται τα
ασφαλιστικά και τα κοινωνικά δικαιώµατα των πολιτών. Σε
διαφορετική περίπτωση εµείς δεν το συζητάµε.
Θα περιµέναµε, κύριε Υπουργέ, στο παρόν σχέδιο νόµου να γίνει
µια συζήτηση για το µέλλον της κοινωνικής ασφάλισης στη χώρα
µας. 'Οµως, αυτό δεν γίνεται. Αντίθετα η Κυβέρνηση µε αυταρχικό
τρόπο και µε όπλο την επιστράτευση, για παράδειγµα, των
τελωνειακών υπαλλήλων, απαντά στην κοινωνική αναστάτωση.
Είναι σίγουρο ότι το πρόβληµα δεν αντιµετωπίζεται µε την
ποινικοποίηση των κοινωνικών αγώνων, ούτε µπορεί κανείς κάθε
φορά στο όνοµα του δηµοσιου συµφέροντος να στρατιωτικοποιεί
την κοινωνία.
Αν η Κυβέρνηση ήθελε και επιζητούσε το δηµόσιο συµφέρον, θα
έπρεπε να αλλάξει πολιτική σε εκείνους τους τοµείς που προκαλούν
βλάβη στην καθηµερινή ζωή των πολιτών, ανδρών και γυναικών.
Και, επιτέλους, η Κυβέρνηση θα έπρεπε να αρχίσει να συζητά µε
τους πολίτες τα προβλήµατα που απασχολούν την καθηµερινή τους
ζωή.
Ο αυταρχισµός είναι γνώρισµα και επακόλουθο αντιλαϊκών
πολιτικών. Οι κινητοποιήσεις σε όλες τους τις µορφές είναι ανάγκη
των εργαζοµένων για να διατηρήσουν και να προστατεύσουν τα
δικαιώµατά τους, που έχουν σχέση µε την ανθρώπινη αξιοπρέπεια
και τις κατακτήσεις που έχουν επικυρωθεί µέσα από τη διεθνή
πρακτική και τις συµβάσεις.
Μία δηµοκρατική πολιτεία επιλέγει τον κοινωνικό διάλογο, κύριε
Υπουργέ. Η επίλυση των προβληµάτων µε την ποινικοποίηση
δηµιουργεί άσχηµα επακόλουθα.
Η κοινωνική και ασφαλιστική προστασία πρέπει να αποτελεί
θεµελιώδες δικαίωµα του ευρωπαϊκού οράµατος. Και αυτό
προϋποθέτει µεταβίβαση πόρων, που στόχο έχουν την προστασία
των πολιτών, ανδρών και γυναικών.
Σήµερα, σε µία εποχή που ο αποκλεισµός και η ανεργία βάζουν στο
περιθώριο της ζωής εκατοµµύρια συµπολίτες µας, επιτακτικά
µπαίνει στο τραπέζι η εξυγίανση του συστήµατος ασφαλιστικής
προστασίας, στην κατεύθυνση της κοινωνικής συνοχής της

ελληνικής κοινωνίας. Και είναι θεµελιώδες δικαίωµα του κάθε
πολίτη, ανδρών και γυναικών, ακόµα και αν δεν διαθέτουν
εισόδηµα, να δικαιούνται παροχών ανάλογα µε την προσωπική
τους ανάγκη και κατάσταση.
Κάνετε µία προσπάθεια ενοποίησης των ασφαλιστικών ταµείων,
που, όπως δηλώνετε, στόχο έχει την κοινωνική προστασία του
συνόλου των πολιτών, ανδρών και γυναικών. Θα µου επιτρέψετε να
σας πω όµως ότι λέτε ψέµατα στην ελληνική κοινωνία.
Το παρόν σχέδιο νόµου έχει στόχο µέσα από την αναδιανοµή των
πόρων και τη λογιστική τακτοποίηση των επί µέρους ασφαλιστικών
ταµείων, που ενοποιούνται, να αντιµετωπίσει το πρόβληµα
έλλειψης ασφαλιστικής πολιτικής στην Ελλάδα, χωρίς να καταθέτει
ασφαλιστική αντίληψη και στρατηγική.
Στα πλαίσια µιας ευνοµούµενης ευρωπαϊκής κοινωνίας δεν λάβατε
υπόψη σας τους κοινωνικούς λόγους, που θέτουν επί τάπητος την
αναµόρφωση του ασφαλιστικού µας συστήµατος και την ενοποίηση
των ταµείων.
∆εν λάβατε υπόψη σας το κοινωνικό πρόβληµα της γήρανσης του
πληθυσµού, που ανατρέπει δυσανάλογα τη σχέση οικονοµικά
ενεργού και εξαρτώµενου πληθυσµού και την ανάγκη δηµογραφικής
πολιτικής που αναπτύσσεται σε όλες τις χώρες της Ευρωπαϊκής
'Ενωσης, αλλά εξακολουθεί να είναι ανύπαρκτη στη χώρα µας και
ούτε καν µπαίνει στο παρόν νοµοσχέδιο. ∆εν λάβατε υπόψη σας τη
σχέση του ασφαλιστικού συστήµατος µε την πολιτική
απασχόλησης.
Είναι φανερό ότι στο παρόν σχέδιο νόµου προσπαθείτε να
επανεξετάσετε τους στόχους και τους πόρους του ασφαλιστικού
συστήµατος, χωρίς να έχετε πολιτική απασχόλησης, χωρίς να
διαµορφώνετε πολιτική µισθών και χωρίς να θίγετε τους έχοντες και
κατέχοντες. Γιατί είναι πλέον φανερό ότι τα έσοδα των µισθών δεν
µπορούν να συντηρήσουν το ασφαλιστικό σύστηµα.
Το παρόν σχέδιο νόµου δηµιουργεί τεράστιες κοινωνικές
ανισότητες. Αναφέροµαι ειδικά, κύριε Υπουργέ, στο άρθρο 62, όπου
επιχειρείται η εξόντωση των γυναικών και των ατόµων µε ειδικές
ανάγκες, παραβιάζοντας τις διατάξεις του Συντάγµατος που
αφορούν την ισονοµία των πολιτών, ανδρών και γυναικών, και την
υποχρέωση του κράτους να παρέχει κοινωνική προστασία στην
οικογένεια, τη µητρότητα, την παιδική ηλικία, την τριτη ηλικία και στα
άτοµα µε ειδικές ανάγκες. Σας υπενθυµίζω ότι κατοχυρώνονται στο
άρθρο 21 του Συντάγµατος.
Η Κυβέρνησή σας λειτουργεί σε βάρος των συµφερόντων του 51%
του ελληνικού πληθυσµού, που είναι γυναίκες. Αντί να θεσπίσει
πολιτικές ίσων ευκαιριών για άνδρες και γυναίκες, λειτουργεί
µονόπλευρα και τους στερεί τα κοινωνικά τους δικαιώµατα.
Κατ'επέκταση, όπως τονίζεται και στην έκθεση της Επιστηµονικής
Επιτροπής της Βουλής, µειώνοντας την προστασία των χηρών,
µειώνει και την προστασία της οικογένειας -την οποία πολύ
συχνότερα στερείται λόγω θανάτου του πατέρα- από τη µητέρα.
Καταλαβαίνετε τα κοινωνικά προβλήµατα που προκύπτουν από τον
αποκλεισµό των γυναικών από τα συνταγµατικά κατοχυρωµένα
δικαιώµατά τους.
Θεωρώ ότι είναι τροµακτική η εικόνα να περιορίζει και να καταργεί
τη σύνταξη των ψυχικά ασθενών και να δηµιουργεί σκληρές
προϋποθέσεις για τους σωµατικά ανάπηρους.
Υπάρχει ένα ερώτηµα, κύριε Υπουργέ, προς εσάς και θα πρέπει να
απαντηθεί. Το ερώτηµα, λοιπόν, είναι: Αυτούς τους κοινωνικά
ανάπηρους θα τους ρίξουµε στον Καιάδα ή θα τους
προστατέψουµε; Είναι ένα ερώτηµα που περιµένει απάντηση. Εάν
τους ρίξουµε στον Καιάδα, σίγουρα δεν ζούµε σε µια ευνοµούµενη
κοινωνία. Εάν πάρουµε, όµως, µέτρα προστασίας, νοµίζω ότι η
κοινωνία µας βαδίζει προς την ενίσχυση της δηµοκρατίας.
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ο κ. Βούλγαρης έχει το
λόγο.
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΒΟΥΛΓΑΡΗΣ: Κύριε  Πρόεδρε,  κυρίες  και  κύριοι
συνάδελφοι,  το  δηµογραφικό  πρόβληµα  της  χώρας  µας
αποτελεί,  θα  έλεγα,  µία  βραδυφλεγή  βόµβα,  η  οποία  δεν
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γνωρίζουµε βέβαια πότε θα εκραγεί και ποιες θα είναι οι επιπτώσεις
της στην κοινωνική µας συνοχή. Γνωρίζουµε, όµως, ότι ο ρυθµός
γεννητικότητας στη χώρα µας είναι 1,3%, ενώ απαιτείται 1,5% για
να ανανεώνεται ένας πληθυσµός. Πράγµατι, αυτό το γεγονός θα
πρέπει να συνειδητοποιήσουµε ότι για την Ελλάδα αποτελεί το
µείζον θέµα. Είναι ένα πρόβληµα για το οποίο θα πρέπει η πολιτεία
να διαµορφώσει µία συγκεκριµένη στρατηγική, που να διαπερνά
από όλους τους τοµείς της κυβερνητικής της πολιτικής.
'Ενας από τους τοµείς, που πρέπει ιδιαίτερα να ασχοληθούµε, αφού
οδηγούµαστε σε µία αέναη και συνεχή αλλαγή της σύνθεσης του
πληθυσµού της χώρας µας υπέρ των ηλικιωµένων και σε βάρος του
ενεργού πληθυσµού, είναι ο τρόπος οργάνωσης και
χρηµατοδότησης του ασφαλιστικού µας συστήµατος, ώστε να είναι
βιώσιµο και έτοιµο να ανταποκριθεί σε αυτές τις αλλαγές της δοµής
του πληθυσµού που παρατηρείται στη χώρα µας.
Θα ήθελα εδώ, κύριοι συνάδελφοι, να παραθέσω ορισµένα στοιχεία
που υπάρχουν στο φυλλάδιο της Εθνικής Στατιστικής Υπηρεσίας
της Ελλάδας. Το 1971 το σύνολο του πληθυσµού στην Ελλάδα ήταν
οκτώ εκατοµµύρια επτακόσιες εξήντα οκτώ χιλιάδες τριακόσιοι
εβδοµήντα δύο και η κατηγορία εξήντα πέντε ετών και άνω ήταν
εννιακόσιες πενήντα επτά χιλιάδες εκατόν δεκαέξι, δηλαδή 10,92%
στο σύνολο του πληθυσµού. Το 1995 αυτά τα στοιχεία προέρχονται
από εκτίµηση και όχι απο µία ακριβή καταγραφή, το σύνολο του
πληθυσµού ήταν δέκα εκατοµµύρια τετρακόσιες πενήντα τέσσερις
χιλιάδες δεκαεννέα και η κατηγορία του πληθυσµού εξήντα πέντε
ετών και άνω ήταν ένα εκατοµµύριο εξακόσιες είκοσι εννέα χιλιάδες
σαράντα τρεις, δηλαδή 15,58%, που σηµαίνει ότι σε ένα χρονικό
διάστηµα είκοσι τεσσάρων ετών έχουµε µία αλλαγή στην κατηγορία
των εξήντα πέντε ετών και άνω γύρω στο 4,7%.
Πιστεύω ότι η παρέµβαση της πολιτείας, µε το σχέδιο νόµου που
συζητούµε σήµερα, δεν συνδέεται µε συγκυριακές ανάγκες του
ασφαλιστικού συστήµατος, αλλά εντάσσεται σε ένα στρατηγικό
σχέδιο µε αρχές, στόχους και κριτήρια, που αποβλέπουν στην
ενίσχυση της κοινωνικής προστασίας, στη διασφάλιση του
χαρακτήρα της κοινωνικής ασφάλισης στην Ελλάδα, αλλά και στη
ριζική αντιµετώπιση των διαφορετικών προβληµάτων, που
αντιµετωπίζουν οι κλάδοι των εργαζοµένων στη χώρα µας.
Αποτελεί, κύριοι συνάδελφοι, µία κοινή διαπίστωση ότι το σύστηµα
της κοινωνικής ασφάλισης στην Ελλάδα βρίσκεται σε µία διαρκή
κρίση και για το λόγο αυτόν υπήρχαν στο παρελθόν και συνεχείς
παρεµβάσεις σε νοµοθετικό και προγραµµατικό επίπεδο, οι οποίες
όµως ήταν ερασιτεχνικές και αποσπασµατικές. 'Ολες οι
παρεµβάσεις αυτές είχαν ως αφετηρία τον συνταγµατικά
κατοχυρωµένο δηµόσιο και κοινωνικό χαρακτήρα της κοινωνικής
ασφάλισης, που αποτελεί χρέος της πολιτείας.
Το σύστηµα της κοινωνικής ασφάλισης στηρίζεται αποκλειστικά
στην τριµερή χρηµατοδότηση, στις αρχές κοινωνικής αλληλεγγύης
και αποκρούει κάθε έννοια της εµπορευµατοποίησης. Αυτό που
πρέπει και σήµερα να λάβουµε υπόψη µας σοβαρά και δηµιουργεί
ένα κακό προηγούµενο στην κοινωνική ασφάλιση, είναι η κρίση των
θεσµών της κοινωνικής προστασίας που παρατηρείται σε ορισµένα
κράτη-µέλη της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης, που υποτάσσονται στις
ραγδαία εξελισσόµενες συνθήκες διεθνοποίησης και στις επιδιώξεις
της ανταγωνιστικότητας των οικονοµιών τους.
Στο νοµοσχέδιο, που συζητάµε σήµερα, µπορούµε να
προσδιορίσουµε δύο κυρίαρχα προβλήµατα, τα οποία καλείται να
επιλύσει. Προβλήµατα, βέβαια, τα οποία προέκυψαν από τις
ιστορικές ιδιοµορφίες της συγκρότησης και της λειτουργίας των
ασφαλιστικών φορέων.
Το πρώτο πρόβληµα συνδέεται µε τις νέες µορφές απασχόλησης
και µε το δηµογραφικό πρόβληµα, όπως αναφέρθηκα
προηγουµένως. Οι αλλαγές που συνδέονται µε το πρόβληµα αυτό
απαιτούν µία αναθεώρηση του τρόπου οργάνωσης και
χρηµατοδότησης, προκειµένου να διατηρήσουµε βιώσιµο το
ασφαλιστικό µας σύστηµα. Βέβαια, η ανεργία και οι νέες µορφές
απασχόλησης έχουν σαν αποτέλεσµα τη µείωση του ενεργού
ασφαλισµένου και την ανατροπή αυτής της ασφαλιστικής σχέσης

στους ασφαλιστικούς οργανισµούς κάτω από το 1/4, που θεωρείται
ως η ελαχίστη υγιής σχέση.
Και το δεύτερο πρόβληµα συνδέεται µε την αυτοδυναµία των
ασφαλιστικών φορέων, τη διοικητική αναρχία, την ανισότητα των
πόρων αλλά και των παροχών, που συνήθως προκαλούν
κοινωνικές αδικίες και µεγάλες κοινωνικές ανισότητες. Επίσης,
µεγάλο διοικητικό και λειτουργικό κόστος και, τέλος, την ταλαιπωρία
του πολίτη.
Η κατάσταση που επικρατεί σήµερα στο σύστηµα της κοινωνικής
ασφάλισης επιβαρύνεται ακόµη περισσότερο και από τους
χαµηλούς ρυθµούς ανάπτυξης και από την ανεξέλεγκτη αύξηση των
δαπανών υγείας και την εισφοροδιαφυγή, που αποτελεί ακόµη ένα
πολύ µεγάλο πρόβληµα για την ελληνική κοινωνία.
'Ετσι, κύριοι συνάδελφοι, η παρέµβαση της Κυβέρνησης -όπως
ανέφερα προηγουµένως- µε το ασφαλιστικό νοµοσχέδιο και τις
συγκεκριµένες διατάξεις, πιστεύω και εκτιµώ ότι εντάσσεται σε ένα
στρατηγικό σχέδιο, έχει αρχές, στόχους και κριτήρια, προκειµένου
να διασφαλίσει και να ενισχύσει ακόµη περισσότερο το χαρακτήρα
της κοινωνικής ασφάλισης στην Ελλάδα. Και γι'αυτόν το λόγο
συµφωνώ και ψηφίζω το σχέδιο νόµου. Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκας Αποστολίδης): Ο κύριος Υπουργός έχει
το λόγο.
ΜΙΛΤΙΑ∆ΗΣ ΠΑΠΑΪΩΑΝΝΟΥ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων): Κυρία και κύριοι συνάδελφοι, η κρίση
της κοινωνικής ασφάλισης στη χώρα µας είναι ένα από τα
σηµαντικότερα διαρθρωτικά προβλήµατα της ελληνικής οικονοµίας
και κοινωνίας. Οι παρεµβάσεις στο όλο σύστηµα παρουσιάζουν
δυσκολία. Υπάρχει µεγάλη πολυπλοκότητα αφού παρεµβαίνουν
στον προγραµµατισµό ζωής. 'Εχουν άµεσο µεγάλο οικονοµικό και
κοινωνικό κόστος. Προσκρούουν σε µεγάλες αντιστάσεις
συντεχνιακών οµάδων και το όποιο όφελος αφορά το µέλλον.
Σπάνια οι ρυθµίσεις αφορούν το παρόν.
∆εν θα αναφερθώ στα αίτια της κρίσης των ασφαλιστικών
συστηµάτων, τόσο στην υπόλοιπη Ευρώπη όσο και στις δικές µας
ιδιαιτερότητες. Θέλω όµως να τονίσω ότι εµείς τις αλλαγές στο
ασφαλιστικό σύστηµα τις εντάσσουµε σε µία ολοκληρωµένη
πολιτική µεταρρύθµισης, µίας µεταρρύθµισης που έχει αρχές, έχει
στόχους, έχει κριτήρια, έχει προτεραιότητες και υπάρχει
αλληλουχία. Θα επανέλθω σε αυτά.
Εξίσου για µας σηµαντικό είναι η αρχή ότι οι µεγάλες αλλαγές
απαιτούν ευρύτερες συµφωνίες στην αφετηρία. Και όταν λέω στην
αφετηρία, εννοώ πρώτα απ'όλα για την εκτίµηση της κατάστασης,
στους στόχους και στα µέσα. Γι' αυτόν το λόγο η Κυβέρνηση άνοιξε
και για το ασφαλιστικό έναν ευρύ κοινωνικό διάλογο, πάνω σε
αρχές που έθεσε. Και οι αρχές είναι ότι η κοινωνική ασφάλιση
πρέπει να είναι δηµόσια, πρέπει να είναι υποχρεωτική, πρέπει να
βασίζεται στις αρχές της ανταποδοτικότητας και της αλληλεγγύης.
Ο κοινωνικός διάλογος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, άρχισε στη
χώρα µας γι'αυτό το θέµα στις 27 Μαϊου 1997. Και συµµετείχαν
δεκαοκτώ κοινωνικοί εταίροι. 'Ηταν δηµόσιος και ανοιχτός. Και
κατέληξε σε πορίσµατα. Τα πορίσµατα του κοινωνικού διαλόγου
είναι γνωστά στην ελληνική κοινωνία, έχουν δηµοσιευτεί στα µέσα
ενηµέρωσης και είναι αυτά, κύριοι συνάδελφοι. Παρακαλώ να
κατατεθούν για να είναι και στην Εθνική µας Αντιπροσωπεία.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικών
Ασφαλίσεων κ. Μιλτιάδης Παπαϊωάννου καταθέτει για τα Πρακτικά
τα σχετικά πορίσµατα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης Στενογραφίας και
Πρακτικών της Βουλής)
∆εν υπήρξαν κατά συνέπεια διαρροές και όλα αυτά που ακούσαµε.
Υπήρξε ανοιχτός, δηµόσιος διάλογος. Και τους δεκαοκτώ
κοινωνικούς εταίρους που συµµετείχαν στον κοινωνικό διάλογο,
τους καταθέτω στην Εθνική Αντιπροσωπεία.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικών
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Ασφαλίσεων κ. Μιλτιάδης Παπαϊωάννου καταθέτει για τα Πρακτικά
σχετικό κατάλογο, ο οποίος βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)
Στη συνέχεια και αφού ολοκληρώθηκε ο κοινωνικός διάλογος,
υπήρχαν ζητήµατα µε επί µέρους ενώσεις, οµάδες συµφερόντων,
όπως τις αποκαλώ. Ξεκινήσαµε έναν ευρύτατο διµερή διάλογο, για
να αµβλύνουµε αντιθέσεις και να προχωρήσουµε σε συγκλίσεις.
Και αφού ολοκληρώθηκε και αυτός ο κύκλος, στείλαµε το σχέδιο
νόµου, όσον αφορά τα θέµατα των πολιτικών και των µεγάλων
ρυθµίσεων, στην Οικονοµική και Κοινωνική Επιτροπή. Τα στείλαµε
στις 5 Νοεµβρίου 1998 και παρακαλέσαµε, όσον το δυνατόν
συντοµότερα, να έχουµε τις απόψεις της ΟΚΕ. Η ΟΚΕ στις 23
Νοεµβρίου 1998 έστειλε προς τον Υπουργό Εργασίας µε
πρωτοκολληµένo έγγραφo -το λέω αυτό για να απαντήσω στα όσα
ακούστηκαν από την Aξιωµατική Aντιπολίτευση- τις προτάσεις της
εκτελεστικής επιτροπής προς την Ολοµέλεια, οι οποίες κατά κανόνα
υιοθετούνται. Αποδέκτης αυτών των προτάσεων ήσαν όλοι όσοι
συµµετέχουν στην ΟΚΕ. Πρόκειται για σαράντα πέντε αποδέκτες.
Αυτό το κείµενο είδε το φως της δηµοσιότητας. Κανένας δεν
διέρρευσε κανένα κείµενο. Τουναντίον οι προτάσεις της ΟΚΕ
περιλήφθηκαν οι περισσότερες στο σχέδιο νόµου, που σήµερα
συζητάµε, γιατί βρήκαµε ;oι είναι σηµαντικές. Ο διάλογος εκεί ήταν
γόνιµος.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Eργασίας και Κοινωνικών
Ασφαλίσεων κ. Μιλτιάδης Παπαϊωάννου καταθέτει για τα Πρακτικά
την προαναφερθείσα απάντηση της ΟΚΕ, η οποία βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης Στενογραφίας
και Πρακτικών της Βουλής)
Η εκτελεστική επιτροπή ανέφερε στην εισήγησή της ότι µε το σχέδιο
νόµου επιχειρούνται τοµές στο ασφαλιστικό σύστηµα της χώρας και
λύνονται προβλήµατα, που χρόνια τώρα δεν είχαν λυθεί. Ο
εκπρόσωπος της ∆ΑΚΕ στην ΟΚΕ είπε ότι, εάν αναφερθεί ότι
γίνονται τοµές, θα απόσχουν. Είπαν να αντικατασταθεί η λέξη
"τοµές" µε τη λέξη "ρυθµίσεις". Και ήλθαν οι κύριοι συνάδελφοι της
Νέας ∆ηµοκρατίας και µας λένε εδώ ότι εµείς υπονοµεύουµε τους
θεσµούς, ότι διαρρέουν κείµενα. Αυτά δεν έχουν καµία σχέση, µα
καµία σχέση µε την πραγµατικότητα.
Ερχοµαι τώρα στο συγκεκριµένο σχέδιο νόµου. Μίλησα για
αλληλουχία και διαρθρωτικές παρεµβάσεις. Η πρώτη είναι η
σύσταση κλάδου κυρίας ασφάλισης των αγροτών στον ΟΓΑ.
Λειτουργεί από 1ης Ιανουαρίου 1998. Οι αγρότες µας έχουν φύγει
από την ασφαλιστική αποµόνωση. 'Εχουν ενταχθεί στο σύνολο του
ασφαλιστικού συστήµατος της χώρας µε διαδοχική ασφάλιση µε
αγροτικό ατύχηµα, µε άλλες συντάξεις, µε άλλες παροχές, µε µία
προοπτική. Μέχρι σήµερα έχουν απογραφεί εφτακόσιες ογδόντα
χιλιάδες ασφαλισµένοι όταν στην πρόσθετη ασφάλιση ήταν
εξακόσιες τριάντα χιλιάδες. Αναφέρω τους αριθµούς, γιατί οι
αγρότες µας αγκάλιασαν αυτήν την αλλαγή.
Πήραµε µέτρα κατά της εισφοροδιαφυγής. Θα σας δώσω τα
αποτελέσµατα. Θεραπεύσαµε αδικίες που είχαν οι νόµοι της Νέας
∆ηµοκρατίας. Η πρώτη αδικία ήταν το πλαφόν του 20% για τις
επικουρικές συντάξεις. Εάν δεν καταργούσαµε εκείνες τις διατάξεις,
οι τελωνειακοί, οι υπάλληλοι της Πολιτικής Αεροπορίας, οι
υπάλληλοι του Υπουργείου Εξωτερικών -οι τελωνειακοί έχουν
επικουρική ασφάλιση 40% σε σχέση µε τις συντάξεις αποδοχές
τους και οι άλλοι 25% και 30%- θα ήσαν σήµερα στους δρόµους, ή
θα πήγαιναν στο 20%, που είχατε θεσµοθετήσει µε τους δικούς σας
νόµους;
Και βέβαια επαναφέραµε τα δέκα πεντακόσια και τα τριάντα πέντε
χρόνια, γιατί αυτές οι ρυθµίσεις δεν είχαν αρχές και ήταν άδικες,
γιατί τότε η Νέα ∆ηµοκρατία, πράγµατι, έκανε αλλαγές, αλλά πήρε
µέτρα για τους αδύνατους. Τα λεγόµενα ευγενή ταµεία, τράπεζες,
ΟΤΕ, ∆ΕΗ, δεν τα άγγιξε.
Μια τρίτη παρέµβαση έχει να κάνει µε τη νοµιµοποίηση των
οικονοµικών µεταναστών. Και αυτό το µέτρο πέτυχε. 'Εχουν µπει
στη διαδικασία της νοµιµοποίησης αυτήν τη στιγµή τριακόσιες

χιλιάδες µετανάστες. Γνωρίζετε τις θετικές επιπτώσεις που έχει αυτό
στο όλο ασφαλιστικό σύστηµα. Παράλληλα την ίδια περίοδο πήραµε
µέτρα για την αντιµετώπιση άµεσων αναγκών σε κατηγορίες
πολιτών που έχουν προβλήµατα, όπως είναι οι
χαµηλοσυνταξιούχοι. 'Οχι γενικά οι συνταξιούχοι µε το ΕΚΑΣ και τις
αυξήσεις. 'Εχω δώσει τα στοιχεία στην Εθνική Αντιπροσωπεία.
Μιλάµε ότι σήµερα χαµηλοσυνταξιούχοι είναι πάνω από τριακόσιες
εξήντα χιλιάδες. Με το ΕΚΑΣ, µε τη διεύρυνση, µε την τιµαριθµική
αναπροσαρµογή, αυτά που θα παίρνουν οι χαµηλοσυνταξιούχοι
από 1.1.99 είναι πάνω από τα είκοσι µεροκάµατα του ανειδίκευτου
εργάτη, που ήταν χρόνια το αίτηµα του συνδικαλιστικού κινήµατος.
Η Νέα ∆ηµοκρατία από τα είκοσι µεροκάµατα, πήγε στα 16,3, µε
στοιχεία αυτά.
Από κει και πέρα πήραµε µέτρα για να στηρίξουµε ειδικούς κλάδους
ανέργων. Ναυπηγοεπισκευαστική ζώνη, βαµβακουργία, SOFTEX,
νέοι αγρότες, Πόντιοι. Χορήγηση ιατροφαρµακευτικής περίθαλψης
σε όσους είναι πάνω από πενήντα πέντε χρονών και δεν έχουν βγει
στη σύνταξη, γιατί αν είχαν βγει στη σύνταξη, θα είχαν
ιατροφαρµακευτική περίθαλψη. Αυτό ισχύει εδώ και ενάµιση χρόνο
και από 1.1.99 έχουµε µέτρα για τους νέους ανέργους µέχρι είκοσι
εννέα ετών, γιατί θα έχουν βιβλιάριο ασθενείας, όσοι δεν έχουν
άλλη ασφαλιστική κάλυψη.
Από κει και πέρα αυτήν τη περίοδο κάνουµε τις παρεµβάσεις µας
στο µεγάλο ζήτηµα που περιγράφεται ως οργανωτική και
λειτουργική ανασυγκρότηση, οργανωτικός και λειτουργικός
εκσυγχρονισµός στο χώρο της κοινωνικής ασφάλισης.
Και θα έλθω στην κύρια ασφάλιση. Μέχρι σήµερα θα σας πω τι
διδάσκει η εµπειρία. Συνέχεια γίνονταν νέοι οργανισµοί. Για πρώτη
φορά στη χώρα µας γίνονται ενοποιήσεις, συγχωνεύσεις µέσα από
διάλογο και συνεννόηση. Μετά, λοιπόν τον ΟΓΑ δηµιουργούµε ένα
ενιαίο ταµείο για το ΤΕΒΕ, το ΤΣΑ, το ΤΑΕ. Μέσα από διάλογο και
συνεννόηση γίνονται αυτά. Μπορεί να ήταν δύσκολος ο διάλογος
και επίπονη η διαδικασία. Τι πετυχαίνουµε; Κατ' αρχήν διευρύνεται
η ασφαλιστέα οµάδα. ∆εν υπάρχουν δυνατότητες ισχυρισµού ότι
ανήκω στον έναν ή στον άλλον φορέα, αφού ο φορέας είναι ενιαίος,
που στηρίζεται στο επάγγελµα, οµοιοεπαγγελµατικός. Λύνονται
οριστικά οι διενέξεις και οι αµφισβητήσεις ανάµεσα στο ΤΕΒΕ και
στο ΤΑΕ. Ελαχιστοποιείται η εισφοροδιαφυγή. ∆ιαµορφώνουµε
ενιαίο εισπρακτικό σύστηµα και βέβαια µπορούµε να
διαµορφώσουµε, είναι σε εξέλιξη, µια καλή µηχανοργάνωση του
όλου συστήµατος, για να µπορεί να αποδίδει. Και βέβαια πάµε σε
µια δικαιότερη, αν θέλετε, απονοµή των συντάξεων, που κάποια
στιγµή θα φθάσει να είναι ενιαία για όλους. Γιατί είπα το
"δικαιότερη". Γιατί σε µια πρώτη φάση εξοµοιώνουµε, µέσα σε µια
τριετία, τις συντάξεις του ΤΣΑ, που είναι πολύ χαµηλές, µε εκείνες
του ΤΕΒΕ. ∆εν µπορούµε να πάµε στου ΤΑΕ, που είναι ακόµα
υψηλότερες. Αλλά µέσα στην προοπτική του ενιαίου ταµείου, που
γίνεται και τις εξοµοίωσης των εισφορών, γιατί πρέπει να υπάρχουν
οι προϋποθέσεις, θα έρθει µια πλήρης εξοµοίωση σ' αυτόν το χώρο.
Θέλω να σας πω ακόµα ότι σύµφωνα µε τις µελέτες, που έχουν
γίνει, αυτή η ενοποίηση αναµένεται στο επίπεδο των λειτουργικών
δαπανών να φέρει µια µείωση της τάξης του 30%, που είναι πάνω
από δύο δισεκατοµµύρια (2.000.000.000) δραχµές. Βέβαια λέτε ότι
προβλέπονται προεδρικά διατάγµατα και υπουργικές αποφάσεις.
Χρειάζεται να γίνουν και αυτά και χρειάζεται να γίνει και
αναλογιστική µελέτη στο ενιαίο ταµείο, για να δούµε όλα αυτά τα
θέµατα. Και το χρονικό διάστηµα που βάλαµε, το µεταβατικό, είναι
αυτό που έπρεπε, είναι δύο χρόνια.
Να σας θυµίσω ότι σε ρυθµίσεις που έκαναν οι νόµοι της Νεας
∆ηµοκρατίας για πολλά ζητήµατα, έβαζαν τα πέντε χρόνια. Ο κ.
Σιούφας χθες είπε, γιατί δεν εφαρµόζετε για την απονοµή των
συντάξεων ή καλύτερα για το θέµα των συντάξεων, σε σχέση µε την
απασχόληση των συνταξιούχων, το νόµο της Νεας ∆ηµοκρατίας.
Ξέχασε,  όµως,  να  µας  πει  ότι  ο  νόµος  αυτός  αφορά  µόνο
αυτούς  που  διορίζονται  µετά  την  1.1.1993.  Προσθέστε,  δηλαδή,
τριάντα  πέντε  χρόνια  στο  1993,  για  να  δείτε  πότε
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θα τεθεί σε εφαρµογή. Και κατηγορούν εµάς γιατί το βάζουµε σε
εφαρµογή µετά από δύο χρόνια, που και συνταγµατική υποχρέωση
έχουµε, σύµφωνα µε την ερµηνεία που έχουν δώσει τα ανώτατα
δικαστήρια της χώρας, ότι όταν παρεµβαίνεις στα ζητήµατα των
συνταξιοδοτικών δικαιωµάτων και υποχρεώσεων, πρέπει να έχεις
ένα θεµιτό χρονικό διάστηµα, για να µη γίνονται βίαιες
προσαρµογές.
Η δεύτερη παρέµβαση έχει να κάνει µε τα ζητήµατα που συνδέονται
µε τα επικουρικά ταµεία των δηµοσίων υπαλλήλων. Και εδώ
περίσσεψαν τα λόγια, η υποκρισία, η επιφανειακή προσέγγιση στο
ζήτηµα.
Να επαναλάβω και από αυτό το Βήµα ότι ήταν ένα χρόνιο αίτηµα
της Α∆Ε∆Υ. ∆εκαπέντε χρόνια και στον πυρήνα του είχε την
απαίτηση των εργαζοµένων δηµοσίων υπαλλήλων να καταβάλει το
κράτος εργοδοτική εισφορά και οι δυσκολίες του Υπουργού
Εργασίας ήταν ότι σε µία περίοδο που ξέρουµε πόσο στενά είναι τα
δηµοσιονοµικά, δεν µπορούσαν να βρεθούν αυτά τα χρήµατα. Και
τελικά το Υπουργείο Εθνικής Οικονοµίας, η Κυβέρνηση συνολικά,
αντιµετωπίζει το θέµα σταδιακά, 1% κάθε χρόνο από το 2000, ώστε
να έχουµε αυτήν την εργοδοτική εισφορά, που σηµαίνει σαράντα
δύο δισεκατοµµύρια (42.000.000.000) δραχµές την πρώτη τριετία,
είκοσι δισεκατοµµύρια (20.000.000.000) δραχµές και πάνω µετά την
καθιέρωση και αυτά θα αναπροσαρµόζονται στην πορεία. Αυτό
ήταν το κρίσιµο ζήτηµα.
Αφού συµφωνήσαµε όλοι, άρχισαν να εµφανίζονται τα αιτήµατα
από τις ιδιαιτερότητες -εγώ δεν µπορώ να πω τα προνόµια, γιατί και
αυτά µπορώ να τα δεχθώ ως κατακτήσεις- του κάθε χώρου,
τελωνειακοί, υπάλληλοι της Πολιτικής Αεροπορίας, υπάλληλοι του
Υπουργείου Εξωτερικών κ.ο.κ., χωρίς να λαµβάνονται υπόψη ότι
όλα αυτά τα ταµεία είναι ελλειµµατικά, σύµφωνα µε τις
αναλογιστικές µελέτες που υπάρχουν. Και τις αναλογιστικές µελέτες
τις έχουν κάνει οι ίδιοι.
Τα Υπουργεία Προεδρίας της Κυβέρνησης, Εξωτερικών, κλπ.,
αντιµετωπίζουν σηµαντικό πρόβληµα. Το αναλογιστικό ενεργητικό
υπολείπεται κατά δέκα δισεκατοµµύρια οκτακόσια εκατοµµύρια
(10.800.000.000) δραχµές και θα ήταν κατά δέκα δισεκατοµµύρια
(10.000.000.000) δραχµές ακόµα εάν σε αυτό συνυπολογιζόταν η
συµµετοχή των µελλοντικών ασφαλισµένων στο φορέα.
Να πάω παρακάτω: Το Ταµείο Αρωγής Υπαλλήλων του
Υπουργείου Οικονοµικών -αναφέροµαι στους τελωνειακούς- αν δεν
υπήρχε το ∆ΙΒΕΤ -δεν θα πω αν είναι κοινωνικός ή µη κοινωνικός
πόρος, ας το κρίνει ο καθένας που πληρώνει πάνω στα προϊόντα-
θα είχε έλλειµµα παρούσας γενιάς 277% και στο Ταµείο Αρωγής
Υπαλλήλων Υπηρεσίας Πολιτικής Αεροπορίας το έλλειµµα είναι
τέσσερα δισεκατοµµύρια (4.000.000.000) δραχµές. Αυτή είναι η
κατάσταση. Και έρχεται σήµερα το κράτος µε την εργοδοτική
εισφορά, µε τη διεύρυνση της ασφαλιστέας βάσης -γιατί µπαίνουν
όλοι πλέον µέσα στο ενιαίο ταµείο- και δίνει όχι µόνο µία ανάσα
ζωής, αλλά µία απάντηση. Εδώ θυµηθείτε τι ακούσαµε τις
προηγούµενες µέρες.
Θα καταθέσω στην Εθνική Αντιπροσωπεία -γιατί δεν µε παίρνει ο
χρόνος- την κατάσταση που επικρατεί στο Ταµείο Μετάλλου, ώστε
να έχετε τα στοιχεία που πάµε σε συγχώνευση στο ΙΚΑ, την
κατάσταση που επικρατεί στο ΤΑΠ-ΟΣΕ και την κατάσταση που
επικρατεί στο Ταµείο Επικουρικής Ασφάλισης Εκπροσώπων
Υπαλλήλων των Επαγγελµατικών Οργανώσεων, που είναι το µόνο
ενεργητικό, δηλαδή είναι το µόνο ταµείο αυτό που λέµε των
συνδικαλιστικών στελεχών, που όµως έπρεπε να καταργηθεί.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικών
Ασφαλίσεων κ. Μιλτιάδης Παπαϊωάννου καταθέτει για τα Πρακτικά
τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης Στενογραφίας και
Πρακτικών της Βουλής)
Φθάνω στο θέµα των δικηγόρων, για να απαντήσω και στο
συνάδελφο κ. Καραγκούνη.
'Ισως δεν ξέρετε ότι η Νέα ∆ηµοκρατία συµφωνεί σε αυτό. Και
κακώς γίνεται σύγχυση των ταµείων αρωγής στην κατάργηση -γιατί

ο κ. Καραγκούνης είχε άλλη άποψη- γιατί δεν γνωρίζει ότι τα ταµεία
Αθηνών, Πειραιώς και Θεσσαλονίκης έχουν και τις παροχές υγείας,
ενώ για τους δικηγόρους συναδέλφους των επαρχιών υπάρχει
ενιαίο ταµείο υγείας και η θέση της Κυβέρνησης ήταν ο πόρος αυτός
να πάει στο ταµείο υγείας και αυτά να λειτουργήσουν ως ταµεία
αλληλοβοηθείας, ως νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου.
Από κει και πέρα κάνουµε µια µεγάλη παρέµβαση στο χώρο των
δαπανών υγείας. Θέλω να γνωρίζετε ότι αυτήν τη στιγµή οι δαπάνες
υγείας ξεπερνούν το ένα τρισεκατοµµύριο εκατό δισεκατοµµύρια
(1.100.000.000.000) δραχµές το χρόνο και τα µισά είναι σε
φάρµακα. Γι' αυτό συνιστούµε αυτήν την υπηρεσία ελέγχου, που θα
λειτουργήσει στη λογική της ΥΠΕ∆Α, να δει δράσεις, πρακτικές,
τακτικές, όχι µέσα από προσλήψεις, αλλά µέσα από προσωπικό
που θα πάρει από τα ίδια τα ασφαλιστικά ταµεία, για να κάνει τις
παρεµβάσεις που πρέπει να κάνει.
∆ύο στοιχεία θα σας δώσω εδώ. Η µέση δαπάνη ανά δικαιούχο στο
ΙΚΑ, κύριοι συνάδελφοι, για δαπάνες υγείας είναι πενήντα εννέα
χιλιάδες (59.000) δραχµές, στο ΤΕΒΕ είναι σαράντα δύο χιλιάδες
(42.000) δραχµές, στο ΤΥ∆ΚΙ είναι διακόσιες χιλιάδες (200.000)
δραχµές. Γιατί; Υπάρχει πολύ καλύτερη παροχή υγείας, απ' ό,τι
έχουν οι δηµόσιοι υπάλληλοι;
'Αλλο ένα στοιχείο: Οδοντιατρική, για το ΤΣΜΕ∆Ε είναι εννέα
χιλιάδες οκτακόσιες (9.800) δραχµές. Για το ΤΥ∆ΚΙ είναι τριάντα δύο
χιλιάδες (32.000) δραχµές, για το ΙΚΑ είκοσι επτά χιλιάδες (27.000)
δραχµές.
Νοσοκοµειακή περίθαλψη: ΙΚΑ, είκοσι τέσσερις χιλιάδες (24.000)
δραχµές, ΤΑΠΙΛΙ Ιονική Τράπεζα, τριάντα πέντε χιλιάδες (35.000)
δραχµές, ΤΥ∆ΚΙ, εξήντα οκτώ χιλιάδες (68.000) δραχµές.
Είναι φανερό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι εδώ έχουµε
κατευθυνόµενη παραποµπή ασθενών για διαγνωστικές εξετάσεις,
έχουµε εικονικές επισκέψεις, έχουµε καταχρηστική
συνταγογράφηση και σ'αυτό οφείλεται σ'ένα µεγάλο βαθµό η
διόγκωση των δαπανών υγείας. Σήµερα καταναλωτής των
φαρµάκων δεν είναι ο ασθενής, είναι ο γιατρός τις περισσότερες
φορές. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. 'Αρα, κάνουµε µια παρέµβαση
και όλο αυτό µαζί µε το πακέτο παροχών, που αγνοείται, όσον
αφορά την υποχρεωτική προληπτική ιατρική, που εδώ θα
επιβαρυνθούν τα ταµεία και ο κρατικός προϋπολογισµός µε αρκετές
δαπάνες, µαζί µε τα µέτρα που παίρνουµε για το φάρµακο για τα
ενιαία έντυπα, είναι µια ουσιαστικότατη παρέµβαση και µπορεί να
αποτελέσει αυτή η παρέµβασή µας τον προθάλαµο για τον ενιαίο
φορέα υγείας.
Πηγαίνω στο µεγάλο θέµα της αξιοποίησης της περιουσίας των
ασφαλιστικών φορέων. Πολλά ακούστηκαν και πολλά λέγονται. Τι
κάνουµε µε το σχέδιο νόµου; Κάνουµε δύο πράγµατα, κύριοι
συνάδελφοι: Στην όλη διαχείριση βάζουµε µέσα και τους
ασφαλιστικούς φορείς. Μέσα απ' αυτήν την επιτροπή που κάνουµε,
η οποία επιτροπή θα είναι στα πλαίσια της Τράπεζας της Ελλάδος,
θα προτείνουν οι εκπρόσωποι των ασφαλισµένων και των
εργαζοµένων, αλλά ανθρώπους υψηλού κύρους, γιατί πρέπει να
είναι αντίστοιχοι της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς, για να µπορούν να
εγκρίνουν αν πρέπει να γίνει µια επένδυση ή δεν πρέπει να γίνει. Ο
Υπουργός είναι ο πλέον ακατάλληλος να δίνει αυτές τις εγκρίσεις
και ιδιαίτερα όταν τυχαίνει να µην έχει ούτε µια µετοχή στο
χρηµατιστήριο ή να µη γνωρίζει τι γίνεται εκεί και να έρχονται τα
αιτήµατα και να λένε: επενδύστε µερικές δεκάδες ή εκατοντάδες
εκατοµµύρια και να χρειάζονται εγκρίσεις. 'Αρα, γίνεται
εξορθολογισµός του συστήµατος.
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική 'Εδρα καταλαµβάνει ο Α'
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ Ν. ΚΡΗΤΙΚΟΣ)
∆εν µπορεί να υπάρχει τζόγος στα ασφαλιστικά ταµεία. Και εδώ
πάµε µε βήµατα όχι δειλά, που είπαν κάποιοι, αλλά µε σίγουρα, µε
σταθερά βήµατα.
Θα  δας  δώσω  µερικά  στοιχεία  µε  βάση  το  ισχύον  σύστηµα,
όπως  το  διορθώσαµε  και  ισχύει  τώρα.  Η  κινητή  περιουσία  των
ασφαλιστικών  ταµείων,  κύριοι  συνάδελφοι,  στις  31/10/94  ήταν
ένα  τρισεκατοµµύριο  εξακόσια  εβδοµήντα  ένα  δισεκατοµµύρια
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(1.671.000.000.000) δραχµές. Στις 31/10/97 έγιναν δύο
τρισεκατοµµύρια εννιακόσια τρία δισεκατοµµύρια εννέα
εκατοµµύρια (2.903.009.000.000) δραχµές. Τα στοιχεία που έχω για
τις 30/6/98 είναι τρία τρισεκατοµµύρια τριακόσια είκοσι
δισεκατοµµύρια (3.320.000.000.000) δραχµές. Αυτό σηµαίνει ότι
από το 1994 µέχρι τώρα ουσιαστικά έχουµε διπλασιασµό.
Καταθέτω τα σχετικά στοιχεία στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικών
Ασφαλίσεων κ. Μιλτιάδης Παπαϊωάννου καταθέτει για τα Πρακτικά
τα προαναφερθέντα στοιχεία, τα οποία έχουν ως εξής:
"Αξιοποίηση περιουσίας Ασφαλιστικών Φορέων
Κατά την τελευταία τετραετία κατεβλήθη σηµαντική προσπάθεια για
την αξιοποίηση της κινητής και ακίνητης περιουσίας των
Ασφαλιστικών Φορέων, όπως παρουσιάζεται από τα παρακάτω
στοιχεία (σε δισ. δρχ., τρέχουσες τιµές):
Περιουσία 31-10-94 31-10-95 31-10-96 31-10-97
Κινητή 1.671 2.095,3 2.530,3 2.903,9
Ακίνητη 207 221,5 229,7 243,1
Σύνολο 1.878 2.316,8 2.760 3.147
Η κινητή περιουσία παρουσίασε µεταξύ των ετών 1994 και 1997
αύξηση κατά 73,78%!
Στις 30.6.1998 η κινητή περουσία ανήλθε σε 3.320,66 δισ. δρχ.").
ΜΙΛΤΙΑ∆ΗΣ ΠΑΠΑΪΩΑΝΝΟΥ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων): Γιατί οι αποδόσεις πλέον στην
Τράπεζα της Ελλάδος σε έντοκα κλπ. είναι από τις πολύ καλές
αποδόσεις.
Και τα συγκριτικά στοιχεία που έχω σε σχέση µ'αυτό το κοµµάτι, το
12% ή µέχρι το 20% που κάποια ταµεία µπορούν να επενδύσουν
σε µετοχές ή σε άλλους τίτλους στο xρηµατιστήριο, δεν είχαν
καλύτερες αποδόσεις απ'όσες έδωσε η Τράπεζα της Ελλάδος σ'
αυτήν την περίοδο. Αυτό δεν σηµαίνει ότι δεν πρέπει να
απελευθερώσουµε και να µην πάµε µε προσεκτικά βήµατα. Αυτό
κάνουµε και µάλιστα µέσα από ελέγχους, όπως σας είπα, που
συµµετέχουν και οι ίδιοι οι ασφαλισµένοι.
'Οσον αφορά την ακίνητη περιουσία µε τους συµβούλους
διαχείρισης, µε την ΚΕ∆ΚΕ, παρ' ότι δεν είναι µεγάλη η ακίνητη
περιουσία, υπάρχει λαθεµένη εικόνα εδώ. Η περιουσία στις
31.10.1997 είναι διακόσια σαράντα τρία δισεκατοµµύρια
(243.000.000.000) δραχµές. Εµείς πλέον έχουµε πλήρη εικόνα της
ακίνητης περιουσίας για όλα τα ταµεία. 'Οπως καταλαβαίνετε,
µπροστά στα τρία τρισεκατοµµύρια (3.000.000.000.000) δραχµές,
που είναι η κινητή περιουσία, είναι πάρα πολύ µικρή.
Υπάρχει ένα άλλο κοµµάτι, που έχει να κάνει µε την απλούστευση
των διαδικασιών και την εξυπηρέτηση του πολίτη. Μια τοµή γίνεται
στις τοπικές διοικητικές επιτροπές, ώστε να υπάρχουν κανονισµοί,
για να µην υπάρχει και η αυθαιρεσία που υπάρχει σήµερα.
∆εύτερον, καθορίζουµε τις προϋποθέσεις ασκήσεως του
δικαιώµατος της προηγούµενης ακρόασης του δικαιούµενου
σύνταξη, πριν την έκδοση της αρνητικής απόφασης. 'Οσο αφορά το
δικαίωµα ακρόασης, αν δεν τους καλέσει το ΙΚΑ ή ο ασφαλιστικός
οργανισµός, θα συνεπάγεται ακυρότητα της όποιας πράξης. Και
παραπέρα δίνουµε τη δυνατότητα στον ασφαλισµένο να ζητάει τα
συνταξιοδοτικά του δικαιώµατα να του καταγραφούν µε πράξη, που
και αυτή θα µπορεί να προσβάλλεται πέντε χρόνια πριν βγει στη
σύνταξη, για να µπορεί να υπολογίσει τι θα κάνει στο υπόλοιπο
χρονικό διάστηµα.
Από εκεί και πέρα µπαίνουµε στα ζητήµατα που έχουν να κάνουν
όχι µε αυτό που ακούστηκε από αυτό εδώ το Βήµα, κύριοι
συνάδελφοι, σε ρυθµίσεις χρεών, αλλά σε θέσπιση κανόνων που θα
έχουν να κάνουν µε την εξόφληση των οφειλών προς το ΙΚΑ και
τους άλλους ασφαλιστικούς οργανισµούς. ∆εν µπορεί αυτήν τη
στιγµή ο καθε εργοδότης, η κάθε επιχείρηση, να καταβάλει αµέσως
τα χρήµατα. Πρέπει να υπάρχει ένας πάγιος τρόπος εξόφλησης, µε
µια παρέµβαση στα πρόστιµα και µε δόσεις. ∆ιότι, πλέον των

άλλων, οι ίδιοι ασφαλιστικοί οργανισµοί αδυνατούν, πολλές φορές,
να προχωρήσουν σε κατασχέσεις ή σε προσωπικές κρατήσεις.
Είναι ένας πλήρης εξορθολογισµός, είναι ένας ενιαίος τρόπος
αντιµετώπισης, είναι ένα άλλο κτύπηµα στο πελατειακό σύστηµα και
τίποτε παραπάνω. Και βέβαια γίνεται ένας εξορθολογισµός σε
σχέση µε το ύψος των προστίµων, γιατί είναι διαφορετικά σήµερα
τα επιτόκια απ' ό,τι ήσαν στο παρελθόν, µε µια παρέµβαση που λέει
ότι ενώ µε το ισχύον σύστηµα η επιβάρυνση τον πρώτο χρόνο
καθυστερούµενων οφειλών ήταν της τάξης του 40%, µε το
προτεινόµενο πηγαίνει στο 27%. 'Εχουµε µια µείωση της τάξης του
32% και δεν µπορούσε να πάει παρακάτω. Υπάρχει εξουσιοδότηση
να πηγαίνει παρακάτω. Γιατί, κύριοι συνάδελφοι; ∆ιότι δεν µπορεί
κάποιος να έχει παρακάτω διευκολύνσεις από το ΙΚΑ απ' ό,τι στις
τράπεζες, γιατί κανένας δεν θα πήγαινε να πληρώσει. Σε κάθε
περίπτωση βάζουµε και ένα πλαφόν, ώστε να µην εξελιχθεί το ΙΚΑ,
όπως πολλές τράπεζες, σε τοκογλυφικό οργανισµό.
Υπάρχουν άλλα δύο ζητήµατα, κύριοι συνάδελφοι, σε σχέση µε την
απασχόληση των συνταξιούχων. Ακουσα πολλούς συναδέλφους
εδώ να λένε ότι αυτές οι παρεµβάσεις θίγουν δήθεν τους
συνταξιούχους του ΙΚΑ. Το ποσοστό των συνταξιούχων του ΙΚΑ
αυτήν τη στιγµή που παίρνει πάνω από διακόσιες χιλιάδες, που
βάζουµε ως πλαφόν, είναι της τάξης του 6%. Κατά συνέπεια δεν
αφορά τους συνταξιούχους του ΙΚΑ. Είναι φανερό ότι αφορά
συνταξιούχους τραπεζών, οργανισµών δηµοσίου και άλλων που
θέλουν να εργαστούν και που έχουν υψηλές συντάξεις. 'Εκανα
δεκτή την πρόταση πολλών συναδέλφων και την πρόταση της ΟΚΕ,
να πάµε ανάλογα και µε τις οικογενειακές υποχρεώσεις στο να
ανεβαίνει το ποσό κατά ένα ποσοστό 20%, 25%, αν υπάρχουν
προστατευόµενα µέλη. Αυτή είναι η αλήθεια.
Υπάρχει και µια άλλη προσέγγιση, όσον αφορά το ζήτηµα που
συνδέεται µε τις συντάξεις θανάτου. Εδώ, κύριοι συνάδελφοι,
πρέπει να γίνει κατανοητό το εξής: Πρώτον, υπάρχει ανάγκη ηθική,
πολιτική και νοµική, να υπηρετήσουµε την αρχή της ισότητας. ∆εν
µπορεί να έχει διαφορετική µεταχείριση ο σύζυγος από τη σύζυγο.
Και θέλω να ξέρετε ότι έχουν εκδοθεί και αποφάσεις δικαστηρίων σ'
αυτήν την υπόθεση.
Εάν αυτήν τη στιγµή κάναµε πλήρη εξοµοίωση της αντιµετώπισης,
το κόστος για τα ασφαλιστικά ταµεία και τον κρατικό
προϋπολογισµό θα ήταν δυσβάσταχτο. Αυτή είναι η
πραγµατικότητα.
Ο ν. 2084/1992, που επικαλέστηκε χθες ο κ. Σιούφας, αφορούσε
όσους έχουν ασφαλιστεί από 1.1.1993. Το προηγούµενο καθεστώς
δεν το έθιγε καθόλου, δεν το άγγιξε καθόλου.
Κατά συνέπεια ο πρώτος λόγος, που οι σχετικές διατάξεις είναι
ανεφάρµοστες, είναι αυτός. Ο δεύτερος το αντιµετώπιζε
ισοπεδωτικά. 'Ελεγε για όλους 30%. Αυτό είπαν οι περισσότεροι
συνάδελφοι από τη Νέα ∆ηµοκρατία, ή έπρεπε να πάµε µε µία
κλίµακα και να το αντιµετωπίσουµε σε µία άλλη βάση;
Πρέπει να ξέρετε ότι η θέσπιση της διάταξης του ν. 2084, µε τη
νοµολογία και του Συµβουλίου της Επικρατείας και της ολοµέλειας
του Ελεγκτικού Συνεδρίου, κρίθηκε ως αντισυνταγµατική και έχω τις
σχετικές διατάξεις στη διάθεση όλων σας.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµιλίας
του κυρίου Υπουργού)
Κλείνω. Πολλά ακούστηκαν σε σχέση µε τους νόµους της Νέας
∆ηµοκρατίας. Εγώ, κύριοι συνάδελφοι, ευθαρσώς θα πω ότι οι
νόµοι της Νέας ∆ηµοκρατίας απέδωσαν -ήταν µία ανάσα στο
σύστηµα, το έχω πει πολλές φορές- αλλά απέδωσαν µόνο
διαχειριστικά. ∆εν έδωσαν καµία πνοή στο σύστηµα. ∆εν είναι ένα
σχέδιο του ασφαλιστικού συστήµατος για το παρόν και το µέλλον.
∆εν δίνουν προοπτική και αυτό λείπει από τη χώρα.
Τι  κάνουµε  µε  αυτό;  Ποιος  είναι  ο  πυρήνας  των  νέων
ρυθµίσεων;  Είπαµε  αυτήν  τη  στιγµή  να  µην  πάµε  σε  µία
επιβάρυνση  έξω  από  το  σύστηµα,  να  ξανακαλέσουµε  να
πληρώσουν  σε  ένα  τόσο  σύντοµο  χρονικό  διάστηµα  οι  ίδιοι
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οι ασφαλισµένοι ή οι συνταξιούχοι. Πρώτα από όλα πρέπει να
πληρώσει το ίδιο το σύστηµα µέσα από ένα λειτουργικό
εκσυγχρονισµό, µέσα από την αξιοποίηση όλων των δυνατοτήτων
που έχει, πάταξη εισφοροδιαφυγής και τόσα άλλα -και όλα αυτά
έχουν ένα χειροπιαστό αποτέλεσµα µέχρι σήµερα- ώστε να
µπορέσουν να υποδεχθούν µεγαλύτερες αλλαγές.
Γι' αυτό, όταν ξεκίνησα την οµιλία µου, µίλησα για µεταρρύθµιση η
οποία έχει στάδια και αλληλουχία. 'Αρα, πρέπει να προετοιµάσεις το
σύστηµα. Πολλές φορές ακούω τις άλλες µεγάλες αλλαγές. Αλήθεια,
ποιες µπορεί να είναι αυτές; Τρεις είναι. Παραπέρα οργάνωση του
συστήµατος και κάναµε το πρώτο µεγάλο βήµα µε την ενοποίηση
πλέον ταµείων µη προβληµατικών. 'Αρα πρέπει να πάµε σε
παραπέρα ενοποιήσεις. Τότε θέλω να δω ποια θα είναι πάλι η
υπεύθυνη στάση της Νέας ∆ηµοκρατίας. Αυτή που κράτησαν στην
απεργία των τελωνειακών; Ενδιαφέρει να ακούσουµε εδώ τη στάση
και τη θέση της Νέας ∆ηµοκρατίας.
Η δεύτερη είναι η χρηµατοδότηση του συστήµατος, που µπορεί να
γίνει ουσιαστικά µε τρεις τρόπους:
Ο πρώτος είναι αύξηση των εισφορών. Αυτό δεν µπορεί να γίνει στη
χώρα, τουλάχιστον τα επόµενα χρόνια. ∆εν µπορεί να γίνει, διότι το
µη µισθολογικό κόστος εργασίας είναι από τα υψηλότερα στην
Ευρώπη και όποιος προτείνει κάτι τέτοιο, είναι έξω από τα
πράγµατα.
Ο δεύτερος τρόπος είναι µε αύξηση των ορίων ηλικίας. Αλλά σας
θυµίζω ότι καµία χώρα στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση δεν έχει όριο
ηλικίας πάνω από εξήντα ή εξήντα πέντε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Εµείς όµως δεν έχουµε ούτε καν
εξήντα πέντε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Παρακαλώ, κύριε
Πρόεδρε.
ΜΙΛΤΙΑ∆ΗΣ ΠΑΠΑΪΩΑΝΝΟΥ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων): Εκεί υπάρχει ζήτηµα, κύριε Πρόεδρε,
αν µε αφήνατε να ολοκληρώσω. Είναι παρέµβαση στο ότι είναι
βαρέα και ανθυγιεινά.
Και ο τρίτος τρόπος είναι η χρηµατοδότηση του συστήµατος, που
σηµαίνει νέοι πόροι. Αλλά νέοι πόροι, είτε τους βαφτίσουµε
κοινωνικούς είτε τους βαφτίσουµε φορολογία είτε οτιδήποτε άλλο,
γνωρίζετε ότι αυτήν την περίοδο δεν είναι δυνατόν να υπάρξει.
ΛΕΥΤΕΡΗΣ ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΣ: Ανάπτυξη να τους
βαφτίσετε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Παρακαλώ,
ολοκληρώστε. Είστε "ανασφάλιστος" από το έκτο λεπτό και µετά.
ΜΙΛΤΙΑ∆ΗΣ ΠΑΠΑΪΩΑΝΝΟΥ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων): Εµείς, λοιπόν, θα συνεχίσουµε το
διάλογο σοβαρά και υπεύθυνα, αφού προετοιµάσουµε και κάνουµε
τις αναγκαίες αλλαγές µέσα από µία αλληλουχία, όπως είπα, για να
ανταποκριθούµε µε αίσθηµα ευθύνης απέναντι στο χρέος µας.
Επειδή πολλά ακούστηκαν εδώ, θα παρακαλέσω τον κ. Σιούφα να
µην προκαλεί, γιατί θα του φέρω εδώ αύριο ή στη συνέχεια να δει,
όταν συζητούνταν τα νοµοσχέδια της Νέας ∆ηµοκρατίας, πόσες
αλλαγές δέχθηκε ο ίδιος, πόσες αλλαγές έφερε ο ίδιος κατά τη
συζήτηση νοµοσχεδίων.
ΒΑΣΙΛΗΣ ΚΕ∆ΙΚΟΓΛΟΥ: ∆εν είναι κακό αυτό.
ΜΙΛΤΙΑ∆ΗΣ ΠΑΠΑΪΩΑΝΝΟΥ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων): Εγώ δεν είπα ότι είναι κακό.
Τουναντίον, είπα ότι είναι καλό. Και είπα ότι θα έχω τα αυτιά µου
ανοικτά, για να κάνω διορθώσεις µέχρι την τελευταία στιγµή, γιατί
σέβοµαι το Κοινοβούλιο.
ΒΑΣΙΛΗΣ ΚΕ∆ΙΚΟΓΛΟΥ: Σας τιµά αυτό.
ΜΙΛΤΙΑ∆ΗΣ ΠΑΠΑΪΩΑΝΝΟΥ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων): Κύριοι συνάδελφοι, χθες ακούσαµε
και από τον κ. Σιούφα κριτική. Και ο ίδιος τη χαρακτήρισε και
σκληρή. Αλλά δεν έχει σηµασία τι λέει ο καθένας στα λόγια. Το θέµα
είναι να υπάρχουν ορθές και δηµιουργικές προτάσεις. Και εµείς θα
είµαστε ανοικτοί να τις ακούσουµε µέχρι την τελευταία στιγµή. Η
άρνηση, τα κούφια και τα µεγάλα λόγια, δεν έχουν πια θέση στο
πολιτικό σύστηµα της χώρας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑ.ΣΟ.Κ.)
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: Αργά το καταλάβατε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο κ. ∆ηµήτριος
Σιούφας ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας ∆ηµοκρατίας
έχει το λόγο, για να δευτερολογήσει.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: Κύριοι συνάδελφοι, πολλές φορές σ'
αυτήν την Αίθουσα δόθηκε η ευκαιρία, αλλά και ο ελληνικός λαός
γνωρίζει, όπως και η ίδια η Κυβερνηση, να αναφερθεί ότι οι
παρεµβάσεις που έγιναν την περίοδο 1990-1993 µε την κυβέρνηση
του Κωνσταντίνου Μητσοτάκη ήταν σωτήριες, όχι γιατί πρόλαβαν
την κατάρρευση του ασφαλιστικού συστήµατος, αλλά γιατί του
έδωσαν µακρά πνοή, την οποία δυστυχώς εσείς µετά την 11η
Οκτωβρίου 1993 δεν τη συνεχίσατε.
Και θα είµαι συγκεκριµένος επί των θεµάτων τα οποία θέσατε, κύριε
Υπουργέ. Κολακευθήκατε εδώ για το ότι κάνατε ταµείο κύριας
ασφάλισης τον ΟΓΑ. Και λέτε ψέµατα ...
ΒΑΣΙΛΗΣ ΚΕ∆ΙΚΟΓΛΟΥ: 'Οχι και ψέµατα.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: ... γιατί ο ΟΓΑ ήταν ταµείο κύριας
ασφάλισης, πληρώνοντας ο κρατικός προϋπολογισµός µε την
εµπνευσµένη λύση που έδωσε το 1960 ο τότε Πρωθυπουργός
Κωνσταντίνος Καραµανλής, κάνοντας πραγµατική κοινωνική
πολιτική, όταν το 60% του ελληνικού λαού ήταν αγρότες.
Και υπερηφανεύεσθε ότι κάνατε τον ΟΓΑ ταµείο κύριας ασφάλισης,
αλλά δεν λέτε ότι νοθεύετε και υποθηκεύετε το δικό σας
δηµιούργηµα από τώρα, όταν στον προϋπολογισµό του 1999
έπρεπε να έχετε συµµετοχή στο καινούριο ταµείο µε 14% -ύψους,
κατά τους δικούς µας υπολογισµούς, εκατόν εξήντα
δισεκατοµµυρίων (160.000.000.000) δραχµών συµµετοχή των
αγροτών κατά τους υπολογισµούς των υπηρεσιών του ΟΓΑ
ογδόντα δισεκατοµµυρίων (80.000.000.000) δραχµών- και δεν έχετε
ούτε µία δραχµή. Και υπερηφανεύεσθε γι' αυτή σας την πολιτική.
ΜΙΛΤΙΑ∆ΗΣ ΠΑΠΑΪΩΑΝΝΟΥ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων): Ποιος λέει ψέµατα έχει αξία ή ποιος
δεν γνωρίζει.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: Αυτό είναι το ένα. Να το αποδείξετε εσείς,
κύριε Υπουργέ, µε τον προϋπολογισµό, αν υπάρχει µία δραχµή
συµµετοχής στο νέο φορέα στον προϋπολογισµό του 1999.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Θα απαντήσετε µετά,
κύριε Υπουργέ. Χαµηλότεροι τόνοι, σας παρακαλώ!
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: Ο οµιλών δεν συνήθισε ποτέ απο του
Βήµατος αυτού, αλλά και από οπουδήποτε, να επικαλείται στοιχεία
χωρίς επιχειρήµατα. Ανατρέψτε το επιχείρηµα, παραπέµποντας σε
σχετική σελίδα του προϋπολογισµού του 1999. Και τότε, πράγµατι,
να οµολογήσω ότι η καταγγελία µου δεν ερείδεται επί στοιχείων.
∆εύτερον, είπατε για τη ρύθµιση της Νέας ∆ηµοκρατίας για τις
επικουρικές συντάξεις. Τι έκανε η Νέα ∆ηµοκρατία; Ρύθµισε µε
πρόνοια το θέµα των επικουρικών συντάξεων και είπε ότι µέσα σε
µία πενταετία, από το 1993 µέχρι το 1998, θα πρέπει να γίνουν
αναλογιστικές µελέτες, από τις οποίες θα προκύψουν τα
συµπεράσµατα εξυγίανσης των επικουρικών ταµείων και από εκεί
και πέρα, αν υπάρχει οικονοµική δυνατότητα, να παίρνουν και
επιπλέον του 20%.
Τι σηµαίνει, κύριοι συνάδελφοι, κύρια και επικουρική σύνταξη;
'Οποιος βγαίνει στη σύνταξη, να αναπληρώνει το εισόδηµά του, να
παίρνει 80% από την κύρια σύνταξη και 20% από την επικουρική,
δηλαδή αν παίρνει εκατό (100) δραχµές ως εργαζόµενος, να
παίρνει και εκατό (100) δραχµές όταν βρίσκεται στη σύνταξη. Γιατί
σε πάρα πολλά ταµεία συµβαίνει να παίρνεις εκατό (100) δραχµές
ως εργαζόµενος και βγαίνοντας στη σύνταξη να παίρνεις εκατόν
πενήντα (150) δραχµές. Φαινόταν ότι αυτό δεν µπορεί να το αντέξει
το σύστηµα.
Ξεχάσατε  επί  πέντε  χρόνια  τη  ρύθµιση  αυτή.  ∆εν  έγινε  καµία
αναλογιστική  µελέτη  και  ήρθατε  στα  πλαίσια  του  κοινωνικού
διαλόγου,  να  περισώσετε  τον  κοινωνικό  διάλογο  και  τον  τότε
πρόεδρο  της  ΓΣΕΕ  και  βγήκατε  και  είπατε  µε  τη  γνωστή  σας
παροχολογία  και  τη  γνωστή  νοοτροπία,  που
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υποθήκευσε την κοινωνική ασφάλιση, ότι τη ρύθµιση της Νέας
∆ηµοκρατίας την καταργούµε, για να µπορούν να παίρνουν και
περισσότερα, ενώ η ρύθµιση της Νέας ∆ηµοκρατίας ακριβώς αυτό
έλεγε, να ληφθούν µέτρα, για να µπορούν µακροχρονίως να
παίρνουν περισσότερα.
Ταυτόχρονα µειώσατε και τα όρια ηλικίας στο ΙΚΑ από τα εξήντα
χρόνια, που σταδιακά το είχαµε αυξήσει εµείς, επίσης για να φανείτε
αρεστοί, επίσης εις βάρος των ασφαλιστικών ταµείων, στο
πεντηκοστό όγδοο έτος της ηλικίας.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Στερείται θάρρους!
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: 'Ηταν µία ρύθµιση, για την οποία η Νέα
∆ηµοκρατία υπέστη σοβαρό πολιτικό κόστος, αλλά είχε τη
γενναιότητα να το κάνει, ενώ εσείς θέλατε να φανείτε καλοί στις
πλάτες του ελληνικού λαού. Και γι' αυτό σήµερα είστε περήφανος.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: ∆εν έχει ούτε ευθύνη ούτε
θάρρος η Κυβέρνηση αυτή.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: Και κάτι ακόµα, κύριε Υπουργέ, γι' αυτό
που σας είπα χθες, την αποκάλυψη. Στις ρυθµίσεις που κάνετε για
τις επικουρικές συντάξεις -και να το ακούσουν και µέσα και έξω από
την Αίθουσα οι δηµόσιοι υπάλληλοι- λέτε ότι θα δίνετε το 20% των
συντάξιµων αποδοχών και όχι των τακτικών αποδοχών, που ήταν η
ρύθµιση της Νέας ∆ηµοκρατίας.
Οι συνεργάτες σας µπορούν να σας πουν ποια είναι η διαφορά
µεταξύ των τακτικών αποδοχών -που είναι ευρύτερη έννοια και
περιλαµβάνει όλα τα επιδόµατα- και των συντάξιµων αποδοχών,
που περιλαµβάνουν µόνο το βασικό µισθό και το χρονοεπίδοµα.
'Οταν θα ανακαλύψουν τη ρύθµιση αυτή οι δηµόσιοι υπάλληλοι, θα
κάνουν πολύ περισσότερα απ' αυτά που έκαναν µέχρι σήµερα.
'Ερχοµαι τώρα στο θέµα της απασχόλησης των συνταξιούχων. Σας
µίλησα χθες για κοινωνική σκληρότητα και, πράγµατι, έτσι είναι.
Μιλήσατε για αρχές και κανόνες. Γιατί στον τρόπο που ρυθµίσατε το
θέµα µε τους δηµοσίους υπαλλήλους δεν υπήρξαν αρχές και
κανόνες; Και µάλιστα, αναδροµικά ήλθατε και είπατε στους
συνταξιούχους του δηµοσίου, στους στρατιωτικούς συνταξιούχους
και των Σωµάτων Ασφαλείας, ότι τους περικόπτετε -χωρίς κανέναν
περιορισµό στο ύψος της σύνταξης ή οτιδήποτε άλλο- το 70% της
σύνταξής τους.
Τώρα έρχεσθε εδώ και κάνετε µία διαφορετική και τόσο περίπλοκη
ρύθµιση. Μάλιστα σας είπα χθες ότι ο ελληνικός λαός λέει -εγώ έτσι
έχω µάθει από το χωριό που κατάγοµαι- ότι όλα τα τίµια πράγµατα
είναι απλά. Κι εδώ είναι πολυσύνθετα. Συνεπώς θα δηµιουργήσουν
µεγαλύτερα προβλήµατα απ' αυτά που πάτε να λύσετε.
Εγώ δεν σας είπα να εφαρµόσετε το νόµο της Νέας ∆ηµοκρατίας.
Σας είπα ότι µπορείτε να εµπνευστείτε και να δώσετε µία απλή και
τίµια λύση, γιατί οι συνταξιούχοι, που αναγκάζονται να εργαστούν,
πρέπει να έχουν προβλήµατα για να το κάνουν. ∆εν το κάνουν γιατί
έτσι θέλουν µετά από τριάντα πέντε χρόνια δουλειά. ∆εν τους φτάνει
η σύνταξή τους. 'Εχουν να θρέψουν οικογένειες, να σπουδάσουν
παιδιά και ξαναβγαίνουν να κάνουν δεύτερη και τρίτη δουλειά κι
εσείς αυτό το αγνοείτε.
Θα δείτε στη διαδροµή ότι η ρύθµιση αυτή είναι ανεπιτυχής και θα
δηµιουργήσει περισσότερα προβλήµατα απ' όσα πάτε να λύσετε.
Κολακευτήκατε εδώ και θα έπρεπε η Εθνική Αντιπροσωπεία να σας
χειροκροτήσει για τις ρυθµίσεις που κάνετε σ' αυτούς που είναι
πάνω από πενήντα πέντε ετών και στους ανέργους µέχρι είκοσι
εννέα ετών.
∆εν λέτε, όµως, στον ελληνικό λαό ότι εφαρµόζετε την ίδια πολιτική
που οδήγησε σε κατάρρευση το ασφαλιστικό σύστηµα µε δαπάνες
των ασφαλιστικών ταµείων και όχι του κρατικού προϋπολογισµού.
Κάντε ό,τι θέλετε. Να τα πληρώσει ο κρατικός προϋπολογισµός και
όχι να υποθηκεύετε εκ νέου την κοινωνική ασφάλιση, τα
ασφαλιστικά ταµεία, µε τη γνωστή πρακτική των παροχών χωρίς
αντίκρυσµα της περιόδου 1981-1989. Αλλά αυτό δεν το λέτε.
Βεβαίως ο λαός πανηγυρίζει κάθε φορά που σας ακούει και λέτε ότι
βγαίνει στους δρόµους από χαρά. Αλλά δεν βγαίνει απ' αυτό.

Βγαίνει για να διαµαρτυρηθεί, να εκφράσει την οργή και την
αγανάκτησή του από τις πολιτικές που ακολουθείτε.
∆εν έχετε ανακαλύψει ακόµη, Υπουργός Εργασίας ων, ότι δεν είναι
µόνο λειτουργικό το πρόβληµα των ασφαλιστικών ταµείων. Είναι
πρόβληµα που σχετίζεται µε την έλλειψη οικονοµικής ανάπτυξης, µε
τη δραµατική αύξηση της ανεργίας, µε τους λαθροµετανάστες. ∆ιότι,
όταν δεν υπάρχουν εισροές, θα φθάσει η στιγµή που το πιο τέλειο
ασφαλιστικό σύστηµα θα καταρρεύσει. Αλλά αυτό δεν µπορείτε να
το καταλάβετε. Και δεν µπορείτε να καταλάβετε ότι οι επιπτώσεις
από την ύφεση, από την πολιτική που ακολουθείτε όλα αυτά τα
χρόνια, έχουν υποθηκεύσει και πάλι σοβαρά την πολιτική
εξυγίανσης που έκανε στο χώρο της κοινωνικής ασφάλισης η Νέα
∆ηµοκρατία.
Γι' αυτό σας είπα χθες ότι και αυτές οι ρυθµίσεις που κάνετε είναι
ρυθµίσεις χρεoκοπίας της κοινωνικής ασφάλισης.
Είπατε ότι η Νέα ∆ηµοκρατία δεν είχε την τόλµη να παρέµβει στο
χώρο των ∆ΕΚΟ. Προφανώς, δεν σας ενηµέρωσαν οι συνεργάτες
σας για τις σοβαρές παρεµβάσεις τις οποίες έκανε και σ' αυτόν το
χώρο, για να εξασφαλίσει προοπτική στο χώρο των ταµείων των
∆ΕΚΟ.
Και θα κλείσω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το γεγονός ότι ο
κύριος Υπουργός, ενώ προεκλήθη για τις συντάξεις λόγω θανάτου,
δεν βρήκε µία λέξη να πει για την ρύθµιση την οποία κάνει. ∆ηλαδή,
εάν πεθάνει κάποιος και αφήνει γυναίκα και τα παιδιά, ηλικίας κάτω
των σαράντα ετών, έρχεται και του λέει το σύστηµα ότι θα πάρει
σύνταξη για τρία χρόνια και µετά ας βγει στο δρόµο και θα
ξαναπάρει τη σύνταξη στα εξήντα πέντε χρόνια.
Σας είπαµε ότι η ρύθµιση αυτή είναι κοινωνικά ανάλγητη, είναι
σκληρή και έπρεπε να τη διορθώσετε. Περιµέναµε από αυτό το
Βήµα στην οµιλία σας να λέγατε έστω και µία λέξη. Φοβούµαι ότι τα
αυτιά εξακολουθούν να είναι ξύλινα. Ακόµη και µε "BLACK AND
DECKER" δεν τρυπάνε. Θα τρυπήσουν, όµως, από τη λαϊκή οργή.
Εµείς τις υπόλοιπες τέσσερις µέρες µέσα στην Εθνική
Αντιπροσωπεία θα προσπαθήσουµε να σας πείσουµε ότι πρέπει να
αλλάξετε αυτήν τη ρύθµιση και πιστεύω ότι στο τέλος θα
συµπλεύσουν και οι Βουλευτές όλων των κοµµάτων προς την ίδια
κατεύθυνση, για να µην περάσει αυτή η τόσο σκληρή, κοινωνικά
ανάλγητη ρύθµιση, την οποία φέρνετε.
ΒΑΣΙΛHΣ ΚΕ∆ΙΚΟΓΛΟΥ: Το είπε ο κύριος Υπουργός ότι τα ώτα
είναι ανοικτά.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µία
παραίνεση θα ήθελα να κάνω προς την Κυβέρνηση και στον
αρµόδιο Υπουργό. Αν δεν µπορεί να κάνει κάτι καλό για την
κοινωνική ασφάλιση, ας µη χειροτερεύει τα πράγµατα µε τις
παρεµβάσεις του.
Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από τη Νέα ∆ηµοκρατία)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο κύριος Υπουργός
έχει το λόγο.
ΜΙΛΤΙΑ∆ΗΣ ΠΑΠΑΪΩΑΝΝΟΥ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων): Κύριε Πρόεδρε, εγώ σε όλη µου την
οµιλία απέφυγα τα επίθετα και τους χαρακτηρισµούς. Ο κ. Σιούφας
αισθάνθηκε την ανάγκη µόλις ανέβηκε στο Βήµα να αρχίσει να λέει:
"Ψέµατα, ψεύτες" κ.ο.κ. Εγώ δεν θα τον ακολουθήσω, γιατί πιστεύω
ότι όσα είπε τα είπε, γιατί δεν γνωρίζει την κατάσταση σε σχέση µε
τον ΟΓΑ.
Τι δεν γνώριζε, δεν γνώριζε ότι ταµείο για τη δική µας αντίληψη δεν
είναι οι συντάξεις πρόνοιας, που παίρνουν σήµερα οι αγρότες µας.
Αυτό πρέπει να αλλάξει και να έχουµε πλήρη εξοµοίωση µε όλους
τους άλλους ασφαλισµένους. Αυτό έκανε ο νόµος µας, που πλέον
είναι νόµος του κράτους και της χώρας µας, κύριε Σιούφα.
∆εύτερον, πλήρη εξοµοίωση και ένταξη στο ασφαλιστικό σύστηµα
σηµαίνει ένταξη στη διαδοχική ασφάλιση και εσείς ξέρετε τι σηµαίνει
αυτό. 'Οτι εάν κάποιος είναι αγρότης, µπορεί να προσθέσει και όσα
είχε στο ΙΚΑ, για να πάρει σύνταξη. Πριν δεν ίσχυε αυτό.
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'Ενταξη στο ασφαλιστικό σύστηµα σηµαίνει ότι υπάρχει εργατικό
ατύχηµα ή αγροτικό ατύχηµα, ότι υπάρχουν συντάξεις χηρείας και
τόσα άλλα. Αυτή, λοιπόν, ήταν µία διαρθρωτική αλλαγή, που έβγαλε
από την ασφαλιστική αποµόνωση περίπου το 20% του πληθυσµού
της χώρας και δεν έχετε τη γενναιότητα να αναγνωρίσετε ούτε αυτό.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΟΥΡΛΑΣ: Πόσο θα πληρώσουν;
ΜΙΛΤΙΑ∆ΗΣ ΠΑΠΑΪΩΑΝΝΟΥ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων): Θα πληρώσουν, αλλά το κράτος -αυτή
είναι η µεγάλη διαφορά- πληρώνει διπλάσια εισφορά απ' ό,τι
πληρώνουν οι αγρότες. Ενώ στους άλλους αυταπασχολούµενους
το κράτος πληρώνει το 1/3 και τα 2/3 οι αγρότες, εδώ πληρώνουν
το 1/3 οι αγρότες, για να κάνουν τα ασφαλιστικά ταµεία, και τα 2/3
το κράτος. Αυτή είναι η αλήθεια. Αυτή είναι η ανταποδοτικότητα και
αυτή είναι, αν θέλετε, η διαφορετική αναγνώριση που η πολιτεία
κάνει στους αγρότες.
Το τρίτο. ∆εν γνωρίζει ο κ. Σιούφας ότι ο νόµος λέει το εξής: 'Οτι το
κράτος δίνει τα χρήµατα στο ταµείο απολογιστικά. Είπα ότι άρχισε
να ισχύει από 1.1.1998 και τα χρήµατα συγκεντρώνονται κάθε
εξάµηνο.'Αρα, έχουµε το πρώτο εξάµηνο του 1998 και τώρα ο
Ο.Γ.Α. έχει στείλει και έχει βεβαιώσει για να πληρωθούν και έχουν
αρχίσει και καταβάλλουν οι αγρότες. 'Εχουν συγκεντρωθεί πάνω
από δέκα δισεκατοµµύρια (10.000.000.000) από ό,τι µου έχει πει ο
κ. Γιαννόπουλος, ο ∆ιοικητής του Ο.Γ.Α., αλλά οι µεγάλες
πληρωµές γίνονται τώρα, διότι αφού είναι 31 ∆εκεµβρίου, στην
Ελλάδα όλοι πληρώνουν τον τελευταίο χρόνο.
Στον προϋπολογισµό υπάρχει αναφορά ότι θα δοθούν εξήντα
δισεκατοµµύρια (60.000.000.000) τον επόµενο χρόνο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ: Με οµόλογα.
ΜΙΛΤΙΑ∆ΗΣ ΠΑΠΑΪΩΑΝΝΟΥ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων): Ναι, διότι όπως ξέρετε, τα
ασφαλιστικά ταµεία παίρνουν έντοκα γραµµάτια και οµόλογα. Το
ελληνικό δηµόσιο θα τους τα έδινε cash και ύστερα θα πήγαινε ο
Ο.Γ.Α. να αγόραζε έντοκα γραµµάτια του ελληνικού δηµοσίου,
οµόλογα; Αυτό σας ενόχλησε;
Γιατί εάν αυτό σας ενόχλησε, είναι φανερό ότι µιλάµε µε διαφορετική
γλώσσα. Και έχει δεσµευθεί και γράφεται στην εισηγητική έκθεση
του προϋπολογισµού -θα τα πούµε µεθαύριο- ότι θα καταβληθούν,
όπως λεέι ο νόµος εντός του πρώτου τριµήνου του 1999. Και αυτό
θα γίνεται και τα επόµενα χρόνια.
'Οσον αφορα το δεύτερο ζήτηµα που έθεσε σε σχέσεις µε την
απασχόληση των συνταξιούχων του δηµοσίου, είναι έτσι, αλλά ίσως
δεν διάβασε ο κ. Σιούφας την εισηγητική έκθεση ή δεν άκουσε αυτά
που είπα στην αρµόδια ∆ιαρκή Επιτροπή, ότι έχουµε συµφωνήσει
µε το Υπουργείο Οικονοµικών, που έχει τα ζητήµατα των δηµοσίων
υπαλλήλων, γιατί το νοµοσχέδιο πιάνει τον ευρύτερο δηµόσιο
τοµέα, αλλά για το στενότερο δηµόσιο τοµέα και ασφαλώς το
γνωρίζει, χρειάζεται έκθεση του Ελεγκτικού Συνεδρίου. Και στο
πρώτο νοµοσχέδιο που θα φέρει το Υπουργείο Οικονοµικών θα το
ρυθµίσει, ώστε να είναι οι ίδιες διατάξεις και για τον ιδιωτικό και για
το δηµόσιο τοµέα και όχι να έχουµε καλύτερες µεταχειρίσεις εκεί ή
χειρότερες εδώ. Και αυτό είναι δέσµευση, γράφεται στην εισηγητική
έκθεση που έχετε µπροστά σας, τα είπα στη αρµόδια ∆ιαρκή
Επιτροπή.
Και εγώ ερωτώ, κύριοι συνάδελφοι, και εδώ έχω τα αυτιά µου
ανοικτά. Τι είναι πιο σωστό, να βάλουµε διακόσιες χιλιάδες, το
οποίο θα ανεβαίνει µε τα παιδιά που έχει ο καθένας στην
οικογενεική του κατάσταση; Μπορεί να φθάσει και τετρακόσιες
χιλιάδες, εάν είναι πολύτεκνος, ή είναι περικοπή σε όλους, άρα και
στις συντάξεις του Ι.Κ.Α., που είναι κάτω από τις διακόσιες χιλιάδες
το 94% περικοπή 30% που λέει ο νόµος της Νέας ∆ηµοκρατίας.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ : Για το ΙΚΑ υπάρχει ρύθµιση και των
αγνοείτε.
ΜΙΛΤΙΑ∆ΗΣ ΠΑΠΑΪΩΑΝΝΟΥ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων): Κάνετε λάθος. Πάλι δεν το έχετε
διαβάσει καλά το νοµοσχέδιο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ολοκληρώστε, κύριε

Υπουργέ. Οι παρεµβάσεις εκτρέπουν τη συζήτηση και είναι εις
βάρος του νοµοσχεδίου. Σας παρακαλώ.
ΜΙΛΙΤΙΑ∆ΗΣ ΠΑΠΑΪΩΑΝΝΟΥ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων): 'Αρα, λοιπόν, τι είναι καλύτερο; Εγώ
πιστεύω η πρόταση η δική µας είναι η καλύτερη και αυτή θα δεχθεί
τουλάχιστον η πλειοψηφία της Βουλής.
Οσον αφορά το τελευταίο ζήτηµα θα διαβάσω κάτι του κ. Σιούφα.
Οτι ο νοµοθέτης του ν. 2084/92 καθιέρωσε ίση µεταχείριση µεταξύ
χήρας και χήρου, αλλά µόνο για όσους υπαλλήλους προσλήφθηκαν
και ασφαλίστηκαν για πρώτη φορά µετά την 1.1.93. Οι διατάξεις
αυτές δεν επεκτάθηκαν, όπως είχε συνταγµατική υποχρέωση ο
νοµοθέτης, και στους επιζώντες συζύγους των υπαλλήλων που
έχουν προσληφθεί πριν από την 1.1.93, µε αποτέλεσµα µετά την
1.1.93 να µην µπορεί να θεωρηθεί ότι ισχύουν εις βάρος των χήρων
ανδρών, και η ως άνω δυσµενής σχέση µε τις χήρες, όροι. Αυτή
είναι απόφαση της ολοµέλειας του Ελεγκτικού Συνεδρίου του
κράτους και έχει κριθεί η σχετική διάταξη σας είπα
αντισυνταγµατική.
Εµείς εκείνο που κάνουµε, για να το επαναλάβω, δεν κόβουµε
καµία σύνταξη από καµία χήρα. Γιατί δεν λέµε τις αλήθειες στον
ελληνικό λαό και δηµιουργούµε αποπροσανατολισµό και σύγχυση;
'Οτι από εδώ και πέρα βάζουµε ίσους όρους αντιµετώπισης στους
χήρους και στις χήρες, ότι υπάρχουν δηµοσιονοµικά προβλήµατα,
ότι δέχθηκα τις αλλαγές που πρότειναν και οι ΟΚΕ και οι
περισσότεροι συνάδελφοι στη ∆ιαρκή Επιτροπή και εάν µπορούµε
να κάνουµε και παραπέρα βελτιώσεις, θα τις κάνουµε, αλλά µε έναν
όρο, να µην οδηγήσουµε σε κατάρρευση τα ασφαλιστικά ταµεία,
γιατί δεν µπορούν αυτήν τη στιγµή να σηκώσουν το βάρος αυτών
των ρυθµίσεων, που πρέπει να γίνουν. Αυτή είναι η αλήθεια και ο
καθένας ας βγάλει τα συµπεράσµατά του.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο κ. Γιακουµάτος έχει
το λόγο.
ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΓΙΑΚΟΥΜΑΤΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι,
σε µια σύγχρονη κοινωνία, σε ένα κράτος δικαίου, η κοινωνική
ασφάλιση αποτελεί την αναγκαία βάση για τη θεµελίωση µιας
υγιούς, αλλά και συνεχώς αναπτυσσόµενης οικονοµίας. Ενώ
ταυτόχρονα εξασφαλίζει -και είµαστε υποχρεωµένοι να
εξασφαλίσουµε- το κράτος πρόνοιας, την κοινωνική προστασία σε
κάθε πολίτη. Και αλήθεια, ο κάθε Βουλευτής, ο κάθε πολίτης αυτής
της χώρας αναλογίζεται: Η σηµερινή κοινωνική ασφάλιση, το
ασφαλιστικό σύστηµα που ισχύει στη χώρα µας σήµερα,
εξασφαλίζει το κράτος πρόνοιας, εξασφαλίζει την κοινωνική
προστασία; ∆ηλαδή ο κάθε πολίτης έχει τη σύνταξη, το µίνιµουµ της
αξιοπρέπειας που θα του δώσει τη δυνατότητα να επιβιώσει; 'Εχει ο
κάθε πολίτης το φάρµακο που δικαιούται, έχει τη νοσηλεία που
απαιτεί η πάθησή του; Αλήθεια, µε σύνταξη, κύριε Υπουργέ, όπως
στο ΝΑΤ, των εξήντα εννέα χιλιάδων (69.000) δραχµών, που είναι η
κατώτερη σύνταξη, µε σύνταξη εκατόν έξι χιλιάδων (106.000)
δραχµών του Ι.Κ.Α. και µε ενενήντα µία χιλιάδες (91.000) δραχµές
του ΤΕΒΕ, πιστεύετε ότι αυτό είναι κοινωνικό σύστηµα, είναι
πρόνοια, είναι κοινωνική ασφάλιση ή είναι ένα φιλοδώρηµα οι
εξήντα εννέα χιλιάδες (69.000) δραχµές το µήνα, όπου δεν πρέπει
να είµαστε υπερήφανοι;
Και εσείς αυτοϋπερηφανεύεσθε τα τελευταία χρόνια για δήθεν
παρεµβάσεις που κάνετε στο ασφαλιστικό σύστηµα. Πραγµατικά, το
ασφαλιστικό σύστηµα θέλει παρεµβάσεις αλλά και ρήξεις, όπως
τολµήσαµε και εµείς το 1990 και σώσαµε τα ασφαλιστικά ταµεία
από την κατάρρευση. Θα θυµίσω δε, ότι έβλεπε τότε ο πολίτης τους
ηλικιωµένους, τους συνταξιούχους, να κατεβαίνουν σε πορεία
διαµαρτυρίας, γιατί δεν είχαν να πληρωθούν τη σύνταξη και το
δώρο Χριστουγέννων του Πάσχα.
Θα  σας  θυµίσω,  κύριε  Υπουργέ,  τι  κάνατε  και  µε  το
νοµοσχέδιο  που  είχατε  φέρει  για  την  εισφοροδιαφυγή.
Αυξήσατε  τα  έσοδα,  αλλά  όχι  στο  ύψος  που  έπρεπε,  και  είναι
αρκετά  δισεκατοµµύρια  που  φοροδιαφεύγουν  στην  Ελλάδα.
Γιατί  συµβαίνει  αυτό,  κύριε  Υπουργέ;  Εδώ  είναι  ο  ∆ιοικητής
του  ΙΚΑ.  Γιατί  δυστυχώς  στους  νοµούς  δεν  υπάρχουν  πάνω
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από τρεις υπάλληλοι για να εισπράττουν τα έσοδα του ΙΚΑ. Υπάρχει
µείζον πρόβληµα επάνδρωσης µε προσωπικό αυτών των
υπηρεσιών εσόδων του ΙΚΑ.
Αν βέβαια θέλει κανείς να µιλήσει για κοινωνική ασφάλιση και να
είναι ειλικρινής µε το λαό, θα πρέπει να έχει εξασφαλισµένη την
απαραίτητη χρηµατοδότηση για να κάνει οτιδήποτε πάνω σ' αυτόν
τον τοµέα. Είναι έξω από τη λογική τη δική µου αλλά και του
κόµµατός µου, της Νέας ∆ηµοκρατίας, η αύξηση των εισφορών των
εργαζοµένων, που είναι η µεγαλύτερη στην Ευρώπη. Ούτε να
αυξήσει το όριο του 65ου έτους της ηλικίας. 'Αρα τι µπορεί να κάνει,
κανείς κύριε Υπουργέ; Να νοικοκυρέψει τα πράγµατα και να κάνει
τοµές οι οποίες θα ωφελήσουν τον τοµέα της κοινωνικής
ασφάλισης, προκειµένου να δώσει µία καλύτερη σύνταξη και ένα
καλύτερο φάρµακο.
Τι κάνατε εσείς, κύριε Υπουργέ, µε τον επαχθή δανεισµό; Μέσω του
ΙΚΑ, κύριοι συνάδελφοι, ένα τρισεκατοµµύριο τετρακόσια
δισεκατοµµύρια (1.400.000.000.000) δραχµές -το λέγω πέντε
χρόνια συνέχεια εδώ µέσα-διακινείται µέσω των τραπεζών κάθε
µήνα. Εδώ ποιο είναι το επιτόκιο των τραπεζών έναντι του ΙΚΑ;
Πέστε µου τον προϋπολογισµό του ΙΚΑ, κύριε Υπουργέ. Τι
ωφελήθηκε το ΙΚΑ; Ούτε µία δραχµή. Πηγαίνουν εκεί τα χρήµατα
των εργαζοµένων χωρίς κανένα όφελος. Να, λοιπόν, αξιοποιείστε
τα χρήµατα των καταθετών κάθε πρωτοµηνιά, παίρνοντας τον τόκο
όπως τον παίρνουν όλες οι ∆ΕΚΟ, αλλά και όλοι όσοι καταθέτουν
λεφτά στις τράπεζες. Αυτό είναι το πρώτο που πρέπει να κάνετε.
Είναι µία τοµή που δεν την έχετε κάνει.
Κάνατε να µπορεί να εκµεταλλεύεται τα κινητά και τα ακίνητα. Να
σας πω τι κάνατε. Κάνατε λόγο πρηγουµένως περί µετοχών. Εγώ
το δέχοµαι αυτό που είπατε. 'Οµως ο κ. Παπαντωνίου, ο Υπουργός
Εθνικής Οικονοµίας, ξέρει καλά αυτός και οι συγγενείς του πότε και
πού θα αυξηθεί µία µετοχή, ώστε να αγοράσουν τις ανάλογες
µετοχές.
'Εβαλε το ΙΚΑ και αγόρασε µετοχές από τα ΚΑΕ, κύριοι
συνάδελφοι.'Ετσι εννοείτε, κύριοι συνάδελφοι της Κυβέρνησης, τη
χρησιµοποίηση των χρηµάτων των εργαζοµένων. Εδώ είναι ο
∆ιοικητής του ΙΚΑ και ας µε διαψεύσει. Αυτήν την αξιοποίηση
κινητών και ακινήτων θέλετε; Εµείς λέµε αυτό το 1,4
τρισεκατοµµύρια που διακινεί το ΙΚΑ, αλλά και τα άλλα
τρισεκατοµµύρια που αποτελούν την κινητή και ακίνητη περιουσία
του ΙΚΑ, να αξιοποιηθούν µε ιδιωτικοοικονοµικά κριτήρια προς
όφελος της σύνταξης και του φαρµάκου.
Είπα και άλλη φορά, κύριε Υπουργέ, ότι και πυρηνική βόµβα να
έπεφτε στην Ελλάδα, δεν θα είχαµε τόσες αναπηρικές συντάξεις
µαϊµού.Υπάρχουν κατά χιλιάδες τέτοιες. Ο πραγµατικά δικαιούχος
αναπηρικής σύνταξης παίρνει ψίχουλα. Παίρνει το 80% της
κατώτερης σύνταξης. Παίρνει 60.000 και 70.000 δραχµές στο ΙΚΑ.
Γιατί δεν κάνετε, κύριε Υπουργέ, όπως το έχω προτείνει
επανειληµµένως, το Νοσοκοµείο του Παπαδηµητρίου στη
Θεσσαλονίκη εθνικό κέντρο απονοµής αναπηρικών συντάξεων και
όποιος θέλει να πάρει αναπηρική σύνταξη να πηγαίνει στο
νοσοκοµείο, να νοσηλεύεται επί τριήµερο και να κρατάµε την κάρτα
του για να ξέρουµε ποιος είναι ο πραγµατικά δικαιούχος και ποιος
είναι ο ανάπηρος µαϊµού; Είναι απλή λύση. Είναι λύση που θέλει το
ΙΚΑ...
ΦΟΙΒΟΣ ΙΩΑΝΝΙ∆ΗΣ (Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικών
Ασφαλίσεων): Για τις αναπηρικές συντάξεις, δείτε τα στατιστικά
στοιχεία τα χρόνια που κυβερνούσε η Νέα ∆ηµοκρατία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Σας παρακαλώ, κύριε
Υφυπουργέ, µη διακόπτετε.
ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΓΙΑΚΟΥΜΑΤΟΣ: Τώρα εγώ δεν θα κάνω
συµψηφισµό ηλιθιότητος ή συµψηφισµό λαθών. Εγώ µιλάω για
προτάσεις, κύριε Ιωαννίδη. Εσείς κάνετε συµψηφισµό λαθών και
βλακείας. Εγώ δεν θα το κάνω. Εγώ κάνω πρόταση συγκεκριµένη
για εθνικό κέντρο απονοµής αναπηρικών συντάξεων.
Τρίτον: Κύριε Υπουργέ, προς τι το ΙΚΑ να έχει τη δευτεροβάθµια
φροντίδα; Το ΙΚΑ τι τα θέλει τα νοσοκοµεία, κύριε Υπουργέ; 'Εχουµε
το Εθνικό Σύστηµα Υγείας, που προσφέρει δευτεροβάθµια
περίθαλψη και θα µπορούν κάλλιστα τα νοσοκοµεία του ΙΚΑ να

πάνε εκεί, εκτός και αν συντηρούµε άλλες καταστάσεις µε µεγάλο
κόστος.
Αυτές, κύριε Υπουργέ, είναι οι τοµές που πρέπει να κάνετε, για να
πούµε πράγµατι ότι η κοινωνική ασφάλιση θα µπορέσει να
αυτοχρηµατοδοτηθεί και να σταµατήσουµε την παραοικονοµία, τη
σπατάλη, την κακοδιαχείριση.
Τον Αύγουστο του 1992 υπογράψαµε συµβάσεις για τον
εκσυγχρονισµό, για τη µηχανοργάνωση του ΙΚΑ. Εδώ είναι ο κ.
Σολωµός. Προ πενταµήνου υπέγραψε µε την ίδια εταιρεία. 'Εξι
χρόνια κρατήσατε τη µηχανοργάνωση του ΙΚΑ. 'Εχω το δηµοσίευµα
εδώ -µη µε κοιτάτε έτσι- το οποίο θα σας το καταθέσω. Τον
Αύγουστο του 1992 υπογράψαµε µε δύο εταιρείες για τον
εκσυγχρονισµό για τα κοµπιούτερ στο ΙΚΑ. Και ο κ. Σολωµός προ
πενταµήνου υπέγραψε την ίδια σύµβαση. Πέντε χρόνια
καθυστέρηση στον εκσυγχρονισµό στη µηχανοργάνωση του ΙΚΑ.
Εν πάση περιπτώσει, µην υπερηφανεύεστε για τις τοµές και τις
διαρθρωτικές αλλαγές. Κάνετε λογιστικές λογικές, Σηµιτικές λογικές
που θέλει κόψε-ράψε και όλο να κονταίνει αυτό που αξίζει και
πρέπει να λάβει ο λάος είτε αυτό είναι ασφάλιση είτε είναι µισθός
είτε οτιδήποτε άλλο.
Και να φτάσουµε στο παρόν νοµοσχέδιο. Εγώ δεν είµαι αρνητής,
αλλά µην λέτε ότι είναι νοµοσχέδιο που κάνει διαρθρωτικές αλλαγές,
ότι είναι πραγµατικά ένα νοµοσχέδιο που έχει µέσα θεσµικές,
µεγάλες παρεµβάσεις.
Θεωρώ σοβαρό, πραγµατικά, το ότι από τα διακόσια σαράντα
ταµεία, που πρέπει κάποτε να ενοποιηθούν σε επτά τοµείς -το
έχουµε ξαναπεί- φέρατε τρία ταµεία να τα ενώσετε. Και φέρατε στον
Οργανισµό Απασχόλησης Ελευθέρων Επαγγελµατιών και βάλατε
πράγµατι το Ταµείο Εµπόρων, που έχει σχέση 7,3/1, το ΤΕΒΕ και
το ΤΣΑ.
Εδώ, όµως, κύριε Υπουργέ, είναι το λάθος της κοινωνικής
ασφάλισης. Χρηµατοδοτείται από το ΛΑΦΚΑ, χρηµατοδοτείται από
τα χρήµατα των εργαζοµένων αυτό το κόστος χωρίς αναλογιστική
µελέτη και δεν θα το πληρώσει ο κρατικός προϋπολογισµός, που
είναι κοινωνικά δικαιότερο.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµιλίας
του κυρίου Βουλευτή)
Πραγµατικά, κύριε Υπουργέ -επειδή δεν µε παίρνει ο χρόνος- έχετε
κάνει παρεµβάσεις λογιστικές. Υπάρχει ο ν. 2084 επί Νέας
∆ηµοκρατίας όπου λέει ότι θα µπορεί ο συνταξιούχος να δουλεύει
εάν δεν ξεπερνά το πενηντακονταπλάσιο του ηµεροµισθίου
ανειδίκευτου εργάτη. ∆ηλαδή τι έλεγε, κύριε Υπουργέ; 'Ελεγε ότι
σήµερα το ελάχιστο κόστος ζωής είναι τριακόσιες ογδόντα πέντε
χιλιάδες (385.000) δραχµές. Εσείς το πάτε σοσιαλιστικά στις
διακόσιες χιλιάδες (200.000) δραχµές, µε τις οποίες θα επιβιώσει
ένας συνταξιούχος που έχει πράγµατι τροµακτικές ανάγκες. Αυτό
υπήρχε και µπορούσατε να το αφήσετε στο πενηντακονταπλάσιο
του ανειδίκευτου εργάτη.
Εν πάση περιπτώσει, εγώ σας ευχαριστώ που µετά από πέντε
χρόνια φέρατε την ασφάλιση στις ιερόδουλες. Το έχω προτείνει
στον κ. Ιωαννίδη εδώ και πέντε χρόνια.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει ξανά το κουδούνι λήξεως του χρόνου
οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)
Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. Μισό λεπτό. Μη χτυπάτε το κουδούνι
συνέχεια. Κάποιος µίλησε πέντε λεπτά παραπάνω. Μισό λεπτό.
Εν  πάση  περιπτώσει,  κύριε  Υπουργέ,  θέλω  να  ξέρετε,  ότι
αφού  κάνετε  λογιστική  παρέµβαση  και  εµβαλωµατική  λύση
στην  ασφάλιση,  δώστε  τουλάχιστον  αυτήν  την  επέκταση  στο  ν.
1897/1990,  που  λέει,  κύριοι  συνάδελφοι,  πως  όταν  κάποιος
πέσει  θύµα  τροµοκρατικής  ενέργειας,  µπορεί  να  παίρνει  µία
σύνταξη.  Και  ερωτώ:  Ο  ένστολος  αστυνόµος  που  έπεσε  στην
οδό  Νιόβης,  που  του  κόπηκαν  τα  πόδια  και  είναι  ανάπηρος,  τι
σύνταξη  θα  πάρει;  Εξήντα  χιλιάδες  (60.000)  δραχµές.  Ο
αεροπόρος  είκοσι  τριών  ετών,  που  σκοτώθηκε  στο  καθήκον
του,  τι  σύνταξη  θα  πάρει;  Πάνω  από  εξήντα  χιλιάδες  (60.000)
δραχµές  δεν  θα  πάρει,  γιατί  έχει  τέσσερα-πέντε  χρόνια
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 υπηρεσίας. Εµείς λέµε...
ΛΑΜΠΡΟΣ ΚΑΝΕΛΛΟΠΟΥΛΟΣ: ∆εν τα ξέρετε καλά. ∆εν είναι έτσι.
ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΓΙΑΚΟΥΜΑΤΟΣ: Τα ξέρω καλά και αφήστε τα αυτά.
Απαντήστε, αν θέλετε.
Εµείς τώρα τι λέµε εδώ; Αφού ακούτε και αφουγκράζεστε, κύριε
Υπουργέ, αφουγκραστείτε τα εξής: Ο ένστολος εν υπηρεσία που
έχει κάποιο τέτοιο εν υπηρεσία ατύχηµα, να µπορεί να παίρνει
πλήρη και µε καταληκτικό βαθµό σύνταξη. Να δηµιουργήσουµε
πρότυπα και όχι να δηµιουργήσουµε σήµερα την κοινωνία της
παρακµής και του τέλµατος.
Εν πάση περιπτώσει, κύριε Υπουργέ, δεν µπορώ να καταλάβω τη
λογική σας. 'Ολοι οι σύλλογοι των συνταξιούχων όλης της Ελλάδος
τι ζητάνε; Ζητάνε τα είκοσι ηµεροµίσθια του ανειδίκευτου εργάτη. Θα
σας τα πει καλύτερα ο εκπρόσωπος του Κ.Κ.Ε., ο κ.Κωστόπουλος.
Τι ζητάνε, κύριε Πρόεδρε; Ζητάνε τα είκοσι ηµεροµίσθια του
ανειδίκευτου εργάτη. Εσείς λέτε ότι µε το ΕΚΑΣ δίνετε παραπάνω.
Κόφτε το παραπάνω στους συνταξιούχους και δώστε εδώ και τώρα
τα είκοσι ηµεροµίσθια του ανειδίκευτου εργάτη.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Κύριε συνάδελφε, σας
παρακαλώ, ολοκληρώστε. Σας έδωσα το χρόνο που ζητήσατε και
µε το παραπάνω.
ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΓΙΑΚΟΥΜΑΤΟΣ: Και δώστε το 80% των αποδοχών
των εν ενεργεία στους συνταξιούχους του δηµοσίου.

Αφήστε τα τρικ και κάντε πραγµατικά για την κοινωνική ασφάλιση
µια τοµή τέτοια, που θα δώσε αξιοπρεπή σύνταξη, αξιοπρεπές
φάρµακο, να µπορούµε να είµαστε περήφανοι σε ένα κράτος-
δικαίου και όχι σε ένα κράτος κοινωνικής αναλγησίας και αδικίας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΜΙΛΤΙΑ∆ΗΣ ΠΑΠΑΪΩΑΝΝΟΥ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων): Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ, το λόγο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ορίστε, κύριε
Υπουργέ, έχετε το λόγο για ένα λεπτό.
ΜΙΛΤΙΑ∆ΗΣ ΠΑΠΑΪΩΑΝΝΟΥ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων): Κύριε Πρόεδρε, θα παρακαλέσω, τον
κ. Γιακουµάτο να διορθώσει αυτά που είπε για τον κ. Παπαντωνίου.
Υπάρχουν ζητήµατα ηθικής και πολιτικής τάξης και ο
κ.Παπαντωνίου κοσµεί το δηµόσιο βίο της χώρας.
Κατά συνέπεια, παρακαλώ, για να µη µένουν σκιές σ' αυτήν εδώ
την Αίθουσα, να διορθωθεί.
∆εύτερον, καταθέτω έναν πίνακα στην Εθνική Αντιπροσωπεία, για
να γνωρίζει ότι η αναπηρία σε σχέση µε το σύνολο, από 24% που
ήταν το 1990 και το 1992 έχει πάει στο 13%. Τίποτα άλλο.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικών
Ασφαλίσεων κ. Μιλτιάδης Παπαϊωάννου καταθέτει για τα Πρακτικά
τον προαναφερθέντα πίνακα, ο οποίος έχει ως εξής:
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Κύριε Γιακουµάτο,
εάν όσα είπατε είχαν αιχµές προς Υπουργό και µάλιστα απόντα, θα
παρακαλέσω να δώσετε τις αναγκαίες διευκρινίσεις και για σας και
για το Σώµα και για τα Πρακτικά και για την τάξη.
ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΓΙΑΚΟΥΜΑΤΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, τον κ. Παπαντωνίου
µόνο κατ' όψιν και από το χαµόγελο τον ξέρω στην τηλεόραση. ∆εν
τον γνωρίζω προσωπικά. Εγώ µίλησα για πολιτική πράξη και
πρακτική.
'Οταν στην κοινωνική ασφάλιση δίνει εντολή, να µπουν µετοχές από
τις εισφορές των εργαζοµένων στα ΚΑΕ, στα αφορολόγητα, εγώ
αυτήν την πράξη την καταδικάζω. Αυτήν την πράξη καταγγέλλω και
λέω ότι ως Υπουργός Οικονοµικών πρέπει να ξέρει από µετοχές και
από παιχνίδια που γίνονται µε τις µετοχές. Αυτά που είπα δεν είχαν
καµία αιχµή για το πρόσωπο του κ. Παπαντωνίου. Εγώ µίλησα για
την πολιτική πρακτική που, ως Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας, µας
έχει κάψει τη γούνα.
ΜΙΛΤΙΑ∆ΗΣ ΠΑΠΑΪΩΑΝΝΟΥ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων): Μόνο που αυτό δεν είναι αλήθεια,
γιατί το δικαίωµα αυτό...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Παρακαλώ, να µη
γίνεται διάλογος, κύριε Υπουργέ. 'Εδωσε τη διευκρίνιση ο κ.
Γιακουµάτος ότι όσα είπε δεν είχαν αιχµή κατά του κυρίου
Υπουργού.
ΜΙΛΤΙΑ∆ΗΣ ΠΑΠΑΪΩΑΝΝΟΥ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων):
... το έχει ο Υπουργός Κοινωνικών Ασφαλίσεων και η Τράπεζα της
Ελλάδος.
ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΓΙΑΚΟΥΜΑΤΟΣ: ∆ιαψεύστε ότι έχει µετοχές το Ι.Κ.Α.
στα ΚΑΕ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο κ. Σµυρλής-
Λιακατάς έχει το λόγο.
ΣΤΡΑΤΗΣ ΚΟΡΑΚΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν θα µιλήσω εγώ;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Με συγχωρείτε, κύριε
Σµυρλή, έχει προηγηθεί ο κ. Κόρακας. Είναι δική µου η παράλειψη.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΜΥΡΛΗΣ-ΛΙΑΚΑΤΑΣ: Αφού ...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Να µιλήσουν και οι
απλοί Βουλευτές κάποια στιγµή.
ΣΤΡΑΤΗΣ ΚΟΡΑΚΑΣ: Κύριοι Βουλευτές, επιτρέψτε µου, εκτός
χρόνου να κάνω µια παρατήρηση, για να συνεννοηθούµε µια για
πάντα, κύριε Υπουργέ.
(Θόρυβος)
Μίλησε η Κυβέρνηση, κύριε συνάδελφε. Ναι ή όχι; 'Εχει το δικαίωµα
το κάθε κόµµα να απαντήσει στην Κυβέρνηση;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΜΥΡΛΗΣ-ΛΙΑΚΑΤΑΣ: Αφού λείπατε.
ΣΤΡΑΤΗΣ ΚΟΡΑΚΑΣ: Πού ξέρετε ότι έλειπα;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Παρακαλώ, να µη
γίνεται διάλογος.
Ορίστε, κύριε Κόρακα.
ΣΤΡΑΤΗΣ ΚΟΡΑΚΑΣ: Είναι τόσο σπάνια η εµφάνισή σας στη
Βουλή, που δεν ξέρετε ότι υπάρχει και εσωτερικό κανάλι, κύριε
συνάδελφε.
Θα ξεκινήσω, κύριε Πρόεδρε, µε µια παρατήρηση σε σχέση µε τον
ισχυρισµό του κυρίου Υπουργού για διάλογο. Είναι αλήθεια ότι
διάλογος δεν έγινε και το ξέρει πολύ καλά ο κύριος Υπουργός.
∆ιάλογος γίνεται µεταξύ ανθρώπων ή φορέων, που έχουν
διαφορετικές απόψεις.
Η Κυβέρνηση έκανε το διάλογο µε την πλειοψηφία της ΓΣΕΕ και της
Α∆Ε∆Υ, µε την οποία δεν χρειαζόταν καν να κάνει το διάλογο, γιατί
είναι απολύτως χειραγωγηµένη από την Κυβέρνηση, στην υπηρεσία
της κυβερνητικής πολιτικής. Επίσης σχετικά µε το ΕΤΕΜ, για
παράδειγµα µε το Ταµείο Μετάλλου, ξέρετε πολύ καλά ότι ούτε καν
η διοίκηση του ταµείου -που ξέρετε ποια είναι η κατεύθυνσή της-
δεν συµφωνεί µε τις ρυθµίσεις που κάνατε. Και βεβαίως δεν κάνατε
καµία συζήτηση µε την οµοσπονδία, µε τους εργαζόµενους, µε το
χώρο αυτόν, που στην πραγµατικότητα κατακρεουργείτε.
'Ετσι, λοιπόν, ας αφήσουµε τα παραµύθια. ∆ιάλογος δεν υπήρξε.

Αυτή είναι η συνήθεια της Κυβέρνησης αυτής. Πέρα απ'όλα αυτά,
και όταν ακόµα γίνεται διάλογος µε διαφωνούντες, είναι ένα θέµα, τι
κάνει η Κυβέρνηση µε τις απόψεις αυτών και τις προτάσεις που
κάνουν; Γιατί αν τις γράφει συνεχώς στα παλαιότερα των
υποδηµάτων της, δεν γίνεται διάλογος.
Είναι γεγονός, κύριοι Βουλευτές, ότι η κατάσταση στο χώρο της
κοινωνικής ασφάλισης και ειδικότερα στους τοµείς που θίγει το
νοµοσχέδιο, δεν είναι καθόλου καλή. Υπάρχουν σοβαρότατα
προβλήµατα, όπως για παράδειγµα σε πολλά ταµεία έχουµε µεγάλα
ελλείµµατα. 'Ετσι είναι αλήθεια ότι στο ΙΚΑ τα ελλείµµατα ξεπερνούν
τα επτακόσια δισεκατοµµύρια (700.000.000.000) δραχµές. Το θέµα
είναι ποιές είναι οι αιτίες αυτών των προβληµάτων, ποιος φταίει και
τι πρέπει να γίνει.
Στο ΙΚΑ έχουµε αυτήν την κατάσταση, διότι κατά τη γνώµη µας το
ίδιο το κράτος ασκεί κοινωνική ή ρουσφετολογική πολιτική, όχι µε
χρήµατα του κρατικού προϋπολογισµού, όπως θα όφειλε, αλλά µε
χρήµατα του ΙΚΑ και άλλων ασφαλιστικών ταµείων. Για παράδειγµα,
οι συντάξεις της εθνικής αντίστασης. Πολύ καλό το µέτρο, αλλά να
πάρουµε κονδύλια από τον κρατικό προϋπολογισµό και όχι από τα
λεφτά των ασφαλισµένων στο ΙΚΑ. Ασφάλιση Ποντίων προσφύγων
ή προσφύγων από κάθε προέλευσης κλπ. Πολύ καλό το µέτρο και
επιβάλλεται, γιατί υποδηλώνει κοινωνική ευαισθησία, αλλά να
παίρνετε λεφτά του κρατικού προϋπολογισµού και όχι µε τα λεφτά
των εργαζοµένων, ασφαλισµένων στο ΙΚΑ.
Και πρέπει να πούµε ότι µιλάµε για τεράστια ποσά. 'Εχω έναν
πίνακα εδώ, κύριοι Βουλευτές, που λέει ότι από το 1975 µέχρι
σήµερα το ΙΚΑ είχε επιβαρύνσεις γύρω στα τριάµισι
τρισεκατοµµύρια (3.500.000.000.000) δραχµές. Αποδόθηκαν στο
ΙΚΑ από το δηµόσιο δύο τρισεκατοµµύρια εκατόν ογδόντα εννιά
δισεκατοµµύρια (2.189.000.000.000) δραχµές και µένει ακόµα ένα
τρισεκατοµµύριο τριακόσια τρία δισεκατοµµύρια
(1.303.000.000.000) δραχµές. Και αυτά χωρίς να παίρνουµε υπόψη
µας τον τιµάριθµο. ∆ηλαδή το πραγµατικό ποσό είναι πολύ
µεγαλύτερο. Απ' αυτά διέγραψε η Νέα ∆ηµοκρατία επτακόσια είκοσι
τέσσερα δισεκατοµµύρια (724.000.000.000) δραχµές. Γιατί τα
διέγραψε, είναι ένα άλλο ζήτηµα. 'Οµως, µιλάει για τα ελλείµµατα
του ΙΚΑ και των ασφαλιστικών ταµείων, όταν η ίδια µε µία
µονοκονδυλιά τα σβήνει, αντί να βγάλει από τον κρατικό κορβανά
και να χρηµατοδοτήσει όπως όφειλε, να δώσει δηλαδή τα βερεσέδια
στο ΙΚΑ.
'Εχουµε δηλαδή µια πολιτική που συνεχίζεται και σήµερα και
επιβαρύνει το ΙΚΑ. ∆ηλαδή, µε άλλα λόγια, έρχεται η εκάστοτε
κυβέρνηση και κάνει δικό της µνηµόσυνο µε ξένα κόλλυβα.
Το πρώτο λοιπόν ζητούµενο είναι να δοθούν στα ασφαλιστικά
ταµεία και πρώτα απ' όλα στο ΙΚΑ τα χρωστούµενα, για να δούµε
ποια θα είναι µετά η κατάσταση.
Αυτή η κατάσταση φυσικά είναι γνωστή και στη σηµερινή διοίκηση
του ΙΚΑ και στη σηµερινή Κυβέρνηση. Ο σηµερινός διοικητής
πέρυσι σε συνέντευξή του στην εφηµερίδα "ΤΟ ΒΗΜΑ", αν θυµάµαι
καλά, την αναγνώριζε πάρα πολύ καθαρά.
Μία άλλη αιτία αυτής της άσχηµης κατάστασης είναι οι οφειλές του
ευρύτερου δηµόσιου τοµέα και του ιδιωτικού τοµέα. Οφειλές
βεβαιωµένες από τις ελεγκτικές αρχές, που ξεπερνούν τα οκτακόσια
δισεκατοµµύρια (800.000.000.000) δραχµές. Αυτά όχι µόνο δεν
εισπράττονται, αλλά και συνεχώς ρυθµίζονται, ενθαρρύνοντας έτσι
ουσιαστικά τη µη καταβολή τους από τους οφειλέτες. Εξαίρεση
φυσικά σ' αυτήν την ανοχή αποτελούν οι µικροµεσαίοι οφειλέτες του
ΙΚΑ, όπου στην πλάτη τους εξαντλείται όλη η εισπρακτική
αυστηρότητα.
Μία άλλη αιτία είναι η ληστεία των αποθεµατικών όλων των
ταµείων. Για παράδειγµα, το 1940 τα αποθεµατικά όλων των
ταµείων δηµεύτηκαν υπέρ του πολέµου. Το 1950 αυτά δηµεύτηκαν
και διατέθηκαν για την οικονοµική ανόρθωση της χώρας. Από το
1974 µέχρι το 1990 τα αποθεµατικά των ταµείων ήταν
κατατεθειµένα στις τράπεζες µε 3% ή 4% επιτόκιο, όταν ο
πληθωρισµός κάλπαζε µε 20% και 25% ή και παραπάνω και όταν
τα επιτόκια έφθαναν µέχρι το 30%. Μόνο από το 1990 δόθηκαν οι
τόκοι του ταµιευτηρίου.
Σοβαρό πρόβληµα επίσης είναι και η συνεχής αύξηση των
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ανασφάλιστων εργαζοµένων -µαύρη εργασία, αλλοδαποί, 'Ελληνες
που εργάζονται και είναι ανασφάλιστοι κλπ.- καθώς και η αλλαγή
των εργασιακών σχέσεων, φασόν, µερική απασχόληση κλπ. Αυτό
έχει ως αποτέλεσµα η τροφοδοσία των ταµείων σε έσοδα να
µειώνεται συνεχώς. Και φυσικά για την κατάσταση αυτή δεν
ευθύνονται οι εργαζόµενοι, αλλά οι εκάστοτε κυβερνήσεις και οι
πολιτικές που εφάρµοσαν και εφαρµόζουν µε βάση τις κατευθύνσεις
των ξένων κέντρων και ιδιαίτερα της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης, Λευκή
Βίβλος, κλπ.
Τι θα έπρεπε να γίνει κατά τη γνώµη µας; Πρώτον, να σταµατήσουν
όλες αυτές οι λοβιτούρες σε βάρος των ταµείων των εργαζοµένων.
∆εύτερον,να υπάρξει γενναία χρηµατοδότηση των ταµείων από τον
κρατικό προϋπολογισµό, πριν απ'όλα να δώσει το κράτος τα
χρωστούµενα.
Τρίτον, να πληρώσουν οι ιδιώτες και ο ευρύτερος δηµόσιος τοµέας
τα χρέη τους στα ταµεία.
Τέταρτον, να επιστραφούν τα κλεµµένα από τα αποθεµατικά των
ταµείων, όπως είπαµε, όλα αυτά τα άτοκα ή τα δηµευµένα κλπ.
Πέµπτον, στις διοικήσεις των οργανισµών κοινωνικής ασφάλισης να
έχουν την πλειοψηφία οι εργαζόµενοι, νόµιµα εκλεγµένοι µε απλή
αναλογική και ανακλητοί.
'Ερχεται τώρα η Κυβέρνηση κοντά σε όσα εγκληµατικά έχουν γίνει
τα προηγούµενα χρόνια από τη Νέα ∆ηµοκρατία, αλλά και από το
ΠΑ.ΣΟ.Κ. και φέρνει το συζητούµενο νοµοσχέδιο, που όχι µόνο δεν
ανταποκρίνεται στις πραγµατικές ανάγκες και δεν αντιµετωπίζει τα
πραγµατικά προβλήµατα, αλλά µε τις προτεινόµενες ρυθµίσεις
χειροτερεύει σε µεγάλο βαθµό την κατάσταση.
Και να φανταστεί κανείς πως η Κυβέρνηση αυτό το νοµοσχέδιο το
ονοµάζει "µίνι ασφαλιστικό". Σκεφθείτε τι θα γίνει όταν θα έλθει το
"µάξι ασφαλιστικό".
Τι κάνει το συζητούµενο νοµοσχέδιο συγκεκριµένα: Αναφέρθηκε
πολύ εµπεριστατωµένα και αναλυτικά ο ειδικός αγορητής µας. Θα
κάνουµε και εµείς µερικές παρατηρήσεις. Χωρίς υπερβολή, το
νοµοσχέδιο αυτό προωθεί την ουσιαστική κατεδάφιση της
κοινωνικής ασφάλισης. Σε αυτήν την πορεία κινείται. Και αυτά που
µας είπε σήµερα ο κύριος Υπουργός, βεβαιώνουν του λόγου το
ασφαλές.
Ποιοι είναι οι βασικοί του άξονες; Πρώτον, χτυπάει τις συντάξεις
θανάτου, καταργώντας τες ή περιορίζοντας τες σε κάποιο µικρό
βοήθηµα. Και αυτά στο όνοµα της ισότητας. Ας τα ακούσουν οι
γυναίκες, για να χαίρονται!
∆εύτερον, παγώνει, µειώνει τις συνταξιοδοτικές παροχές, ιδιαίτερα
τις επικουρικές συντάξεις. Αναφερθήκαµε συγκεκριµένα σε αυτό
µέσω του ειδικού µας αγορητή.
Τρίτον, µειώνει την ασφαλιστική συµµετοχή των εργοδοτών, όπως
διατάζει η Ευρωπαϊκή 'Ενωση µέσω της Λευκής Βίβλου, για τη
µείωση του "µη µισθολογικού" κόστους. 'Ετσι π.χ. στο µέταλλο οι
εργοδοτικές εισφορές....
ΦΟΙΒΟΣ ΙΩΑΝΝΙ∆ΗΣ (Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικών
Ασφαλίσεων): Πού τα λέει αυτά;
ΣΤΡΑΤΗΣ ΚΟΡΑΚΑΣ: Οι εργοδοτικές εισφορές από 3,5% πάνε στο
3%. Αυτό είναι ο προάγγελος. Ξέρετε πολύ καλά, τι εννοούµε.
Τέταρτον, αυξάνει τις εργατικές εισφορές για πολλές κατηγορίες
µισθωτών. 'Ετσι γίνεται µε τους δηµόσιους υπαλλήλους, όπου αντί
για 3%, που είναι η σηµερινή εισφορά για το Επικουρικό Ταµείο
πάµε στο 5%. 'Ενα πρώτο βήµα αυτό, για να ανοίξουµε το δρόµο.
ΦΟΙΒΟΣ ΙΩΑΝΝΙ∆ΗΣ (Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικών
Ασφαλίσεων): Το αντίθετο συµβαίνει.
ΣΤΡΑΤΗΣ ΚΟΡΑΚΑΣ: Να µας το πείτε, για να το συζητήσουµε
στην κατ' άρθρον συζήτηση.
Πέµπτον, στο χώρο των επαγγελµατοβιοτεχνών και εµπόρων και
των αυτοαπασχολούµενων συνενώνει τα ταµεία τους, φορτώνοντας
τα προβλήµατά τους στους ίδιους τους ασφαλισµένους, χωρίς αυτοί
να ευθύνονται γι' αυτά. Χαρακτηριστικό είναι αυτό που γίνεται µε το

ΤΣΑ, όπου έχουµε ένα έλλειµµα γύρω στα 22,5 εκατοµµύρια, το
φορτώνει στο ΤΕΒΕ και στο ΤΑΕ, αντί να βάλει τα χρήµατα αυτά,
έστω κατά τη συνένωση, από τον κρατικό προϋπολογισµό, όπως
όφειλε.
Επίσης, για τους αυτοαπασχολούµενους δίνεται η δυνατότητα στον
εκάστοτε Υπουργό να αυξάνει, µε δική του απόφαση, τις εισφορές.
Αυτές, όπως και άλλες ρυθµίσεις, που κάνει αυτό το νοµοσχέδιο,
δεν είναι νοικοκύρεµα, όπως ισχυρίζεται η Κυβέρνηση, αλλά
υπονόµευση του ασφαλιστικού συστήµατος. Από την άποψη αυτή,
χαρακτηριστικό είναι αυτό που γίνεται µε το Επικουρικό Ταµείο
Εργατών Μετάλλου. Τι έχουµε; Συνενώνει τον έναν κλάδο του
Ταµείου, το συνταξιοδοτικό, που είναι και ο σηµαντικότερος, µε το
ΤΕΑΜ και αφήνει τον άλλον κλάδο της πρόνοιας, ξεχωριστό Ταµείο.
Επίσης, για τα όποια προβλήµατα του ΕΤΕΜ -προβλήµατα που δεν
είναι αξεπέραστα- ευθύνονται οι εκάστοτε κυβερνήσεις και οι
διορισµένες απ' αυτές διοικήσεις.
Οι Κυβερνήσεις, για παράδειγµα, επέτρεψαν την εισφοροδιαφυγή
των εργοδοτών. Εµπόδισαν την εφαρµογή της ασφαλιστικής
ενηµερότητας και τη µηχανοργάνωση εσόδων και εργοδοτών. Θα
θυµίσω εδώ ότι δώσαµε µάχη, κατά τη συζήτηση του νοµοσχεδίου
για τη ναυπηγοεπισκευαστική ζώνη, να απαιτείται, για να δοθεί
άδεια σε µια επιχείρηση, να ασκεί τη ναυπηγοεπισκευαστική
δραστηριότητα, να έχει ασφαλιστική ενηµερότητα. Το αρνήθηκε µε
πείσµα η Κυβέρνηση. Να, λοιπόν, πώς δηµιουργούνται τα
προβλήµατα. Μην έρχεσθε λοιπόν και µας διακηρύσσετε σε όλους
τους τόνους ότι πασχίζετε για την εξυγίανση του ασφαλιστικού
συστήµατος της χώρας.
Ακόµα και για τις καθυστερήσεις στην έκδοση των οριστικών
συντάξεων, που δηµαγωγικά επικαλείται η Κυβέρνηση, ξέρει ότι και
αυτές οφείλονται σε επιλογές της. ∆ικές της εντολές εφαρµόζουν οι
διευθύνοντες των διαφόρων υπηρεσιών, µε στόχο να φθείρουν τα
ταµεία στη συνείδηση των εργαζοµένων. ∆ηλαδή να φθείρουν το
ΕΤΕΜ, ώστε να πέσει στα µαλακά η ενοποίησή του στο ΤΕΑΜ.
Με τις υπό συζήτηση ρυθµίσεις θα έχουµε µόνιµο πάγωµα των
συντάξεων, µειωµένες κατά περίπου 50% συντάξεις για τη
συντριπτική πλειοψηφία των µεταλλεργατών, που θα δοθούν από
το νέα φορέα ΙΚΑ-ΤΕΑΜ. Από σαράντα έξι χιλιάδες (46.000)
σήµερα, θα παίρνουν είκοσι έξι χιλιάδες (26.000). Βεβαίως,
µειώνονται και οι ασφαλιστικές εργοδοτικές εισφορές. Εξάλλου η
διατήρηση του κλάδου πρόνοιας του ΕΤΕΜ, ενός ξεχωριστού
ασφαλιστικού ταµείου, µε κτίρια, µε υπαλλήλους, µε διοίκηση και
λειτουργικά έξοδα πολύ µεγαλύτερα απ' αυτά που έχει σήµερα
αυτός ο κλάδος, είναι έξω από κάθε κοινωνικοασφαλιστική λογική.
Εδώ θέλω να σηµειώσω ότι το ΤΕΑΜ υφίσταται αυτήν τη στιγµή µία
φοβερή αφαίµαξη από το ΙΚΑ, για να µπορέσει το ΙΚΑ να πληρώσει
τις συντάξεις. 'Ετσι µέχρι το 1997 το ΙΚΑ πήρε από το ΤΕΑΜ
τετρακόσια τριάντα εφτά δισεκατοµµύρια (437.000.000.000)
δραχµές. Η αφαίµαξη συνεχίζεται. Η κατάληξη και ο στόχος θα είναι
το πετσόκοµα των συντάξεων κύριας και επικουρικής ασφάλισης,
έτσι ώστε και οι δύο µαζί να φθάσουν το 80%, 60% η κύρια σύνταξη
και 20% η επικουρική. Αυτό σε µια πρώτη φάση. Στη δεύτερη φάση
θα είναι και οι δύο µαζί το 60%. Αυτές είναι οι επιταγές της
Ευρωπαϊκής 'Ενωσης και αυτό λέει και η έκθεση του γνωστού
καθηγητή Σπράου.
Κραυγαλέα δε είναι η απαράδεκτη µεταχείριση που υφίστανται οι
νεοεισερχόµενοι µετά την 1-1-1993 στο ασφαλιστικό σύστηµα.
Σύµφωνα µε το νόµο της Νέας ∆ηµοκρατίας, η οποία µε περισσή
δηµαγωγία σήµερα εµφανίζεται ως υπερασπιστής των
ασφαλισµένων, δηλαδή σύµφωνα µε το ν. 2084, οι νεοεισερχόµενοι
θα πάρουν σύνταξη ίση µε το 1/3 αυτής που θα παίρνει ένας
ασφαλισµένος πριν την 1-1-1993. Τότε, κατά την ψήφιση αυτού του
νόµου το 1992, το ΠΑΣΟΚ, ο κ. Παπαϊωάννου, κατήγγειλαν σε
όλους τους τόνους αυτές τις ρυθµίσεις και δεσµεύτηκαν ρητά και
κατηγορηµατικά, µε τον ίδιο τρόπο που σήµερα δεσµεύτηκε και για
κάποια άλλα ο κύριος Υπουργός, ότι θα καταργήσουν το νόµο µόλις
ξαναέρθουν στην Κυβέρνηση.



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΜΑ' - 9 ∆ΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 1998 2293

Τι κάνει όµως σήµερα η Κυβέρνηση; Το είπε και ο κύριος Υπουργός
και µάλιστα -επιτρέψτε µου την έκφραση- ξεδιάντροπα. 'Ολα καλά
και ερχόµαστε να συµπληρώσουµε.
Ο κύριος Υφυπουργός θυµάµαι σε κάποια δήλωσή του όταν και
παλαιότερα ήταν Υφυπουργός Κοινωνικών Ασφαλίσεων, είχε πει -
όταν του επισηµάναµε ότι πρέπει να καταργήσει αυτούς τους
νόµους- ότι εµείς δεν ήρθαµε για να γκρεµίσουµε, αλλά να
οικοδοµήσουµε. 'Ετσι, "καλοί είναι οι νόµοι της Νέας ∆ηµοκρατίας,
τώρα που είµαστε στην Κυβέρνηση και τους συµπληρώνουµε και
τους αξιοποιούµε".
Σύµφωνα µε το ν. 2084 της Νέας ∆ηµοκρατίας, οι νεοεισερχόµενοι
θα παίρνουν το 1/3 αυτής της σύνταξης. 'Εχω εδώ έναν πίνακα που
λέει -και καυχάται γι' αυτό το ΠΑ.ΣΟ.Κ.- ότι οι σαράντα χιλιάδες
κατώτερης σύνταξης, θα γίνουν τώρα εξήντα µία χιλιάδες. Μάλλον
σαράντα χιλιάδες πρόβλεπε ο ν. 2084 της Νέας ∆ηµοκρατίας,
σύµφωνα µε τις ρυθµίσεις του νοµοσχεδίου αυτού θα γίνουν εξήντα
µία χιλιάδες, αντί για εκατόν οκτώ χιλιάδες που θα παίρνουν οι
ασφαλισµένοι πριν από την 1.1.1993.
Και εδώ πρέπει να υπολογίσουµε ότι οι σαράντα χιλιάδες ήταν µε
βάση τους υπολογισµούς του 1992 ή του 1991. Αν πάρουµε υπόψη
τον πληθωρισµό που είναι από 80% έως 90%, θα έπρεπε αυτό το
ποσό των σαράντα χιλιάδων να είναι γύρω στις εβδοµήντα χιλιάδες
δραχµές. Εσείς το κάνετε κάτω από τον πληθωρισµό και επαίρεσθε
κιόλας. Είναι φοβερά αυτά τα πράγµατα και δεν είναι για γέλια,
νοµίζω, κύριε Ιωαννίδη. Πραγµατικά, οι εργαζόµενοι της χώρας µας
αξίζουν περισσότερο σεβασµό και καλύτερης µεταχείρισης.
Είπε ο κύριος Υπουργός ότι εάν το έκανε αυτό, θα τίναζε τα ταµεία
στον αέρα. Ποιον κοροϊδεύει; 'Οταν το 1992, που ψηφιζόταν ο ν.
2084, έλεγε ότι θα τον καταργήσει το ΠΑ.ΣΟ.Κ. αυτόν το νόµο για
όλους τους λόγους που αναπτύσσουµε εµείς τώρα και αναπτύξαµε
και τότε, δεν ήξερε την κατάσταση των ταµείων; 'Ηταν άσχετος µε τα
ταµεία τότε; Βέβαια, αυτά είναι αστεία, γιατί ήξερε πάρα πολύ καλά
και τι έλεγε και τι γίνεται. ∆εύτερον, αν δώσουν στο Ι.Κ.Α. και στα
άλλα ταµεία όλα τα βερεσέδια που χρωστάνε, κράτος, ευρύτερος
δηµόσιος τοµέας και ιδιώτες, θα τιναχθούν τα ταµεία στον αέρα;
Τρίτον, η αλήθεια είναι ότι θέλετε σιγά-σιγά να ισχύσει για όλους
αυτό το καθεστώς, όπως σας διατάζουν τα αφεντικά, τα ξένα
κέντρα, η Ευρωπαϊκή 'Ενωση κλπ.
Σχετικά µε τα αποθεµατικά, σήµερα η Κυβέρνηση συνεχίζει µε το
έτσι θέλω να κρατάει και να αξιοποιεί, κύρια για να βουλώνει µαύρες
τρύπες, τα τρισεκατοµµύρια των αποθεµατικών των ασφαλιστικών
ταµείων, ενώ από το τζογάρισµα του 20% προς το παρόν -µετά θα
έχουµε µεγαλύτερο ποσοστό- στο χρηµατιστήριο, διακινδυνεύουµε
να χάσουµε τεράστια ποσά από αυτά τα αποθεµατικά. Αυτό γίνεται
σύµφωνα µε τις κατευθύνσεις της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης. Η οδηγία
91/401 και η έκθεση Σπράου αναφέρουν συγκεκριµένα ότι "τα
αποθεµατικά των ταµείων είναι ένας σηµαντικός παράγων για την
τόνωση της χρηµαταγοράς". ∆ηλαδή και εδώ για τα αφεντικά σας
δουλεύετε, κοντολογίς. Μάλιστα ο κ. Σπράος προσθέτει στην
έκθεσή του ότι "κάθε µία δραχµή που εξοικονοµείται από τα
ασφαλιστικά ταµεία, που ληστεύεται από τις τσέπες των
εργαζοµένων, είναι συµβολή και σηµαντικό συστατικό της
µακροοικονοµικής στρατηγικής προς την ΟΝΕ".
Κύριε Υπουργέ, είπατε ότι µε το ΕΚΑΣ φθάνετε τη σύνταξη στα
είκοσι µεροκάµατα. Εµείς επαναλαµβάνουµε την ξεκάθαρη
πρόταση, που έχουµε κάνει επανειληµµένα, αφήστε τα περί ΕΚΑΣ,
τα ψίχουλα της ελεηµοσύνης, γιατί οι συνταξιούχοι µας δεν είναι
ζητιάνοι. Κόψτε τα όλα και κάντε τη σύνταξη είκοσι µεροκάµατα, για
να τελειώνουµε. ∆εν το κάνετε αυτό, γιατί ξέρετε πολύ καλά τι
σηµαίνει.
Για τους εργατοπατέρες θέλω να πω ότι τη θέση µας τη διατύπωσε
ο ειδικός αγορητής µας. Θέλω µόνο να σηµειώσω ότι µε τη ρύθµιση
που κάνετε, αντί να τα καταργήσετε όλα, πάτε άµεσα να βολέψετε
περίπου δύο χιλιάδες διακόσιους νέους συνδικαλιστές, εκτός από
τους τέσσερις χιλιάδες τριακόσιους που έχετε βολέψει µέχρι
σήµερα. Αυτό τι σηµαίνει; Εκµαυλισµός συνειδήσεων,
αποµαζικοποίηση του κινήµατος και πολυδιάσπαση.
∆ιότι αυτοί οι καρεκλοκένταυροί σας κολλάνε στην καρέκλα και δεν
ξεκολλάνε, γιατί στόχος τους είναι να εξασφαλίσουν αυτήν την
εκµαυλιστική συνείδηση.

Με όλα αυτά που είπαµε, κύριε Πρόεδρε, καταλαβαίνετε ότι όχι
µόνο δεν θα το ψηφίσουµε αυτό το νοµοσχέδιο, αλλά και µέσα στη
ζωή θα παλαίψουµε για να µην περάσει και να καταργηθεί τελικά
στην πράξη.
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο κ. Σµυρλής-
Λιακατάς έχει το λόγο.
'Ηλθε η σειρά σας επιτέλους. 'Ηλθε και η σειρά των πληβείων
Βουλευτών!
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΜΥΡΛΗΣ-ΛΙΑΚΑΤΑΣ: Πρέπει να αλλάξουν πολλά
πράγµατα, για να µπορέσει...
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΩΤΗΡΟΠΟΥΛΟΣ: 'Ολο αλλαγές θα κάνετε;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Από τους πληβείους
εξαρτάται, αν θα κάνουν την επανάστασή τους!
ΛΕΩΝΙ∆ΑΣ ΤΖΑΝΗΣ: Θα παίξετε το ρόλο του Σπάρτακου;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): 'Ολοι µέσα µας
κρύβουµε έναν µικρό ή µεγάλο Σπάρτακο τον οποίο ερεθίζει όποια
κοινωνική αδικία.
Ορίστε, κύριε Σµυρλή, έχετε το λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΜΥΡΛΗΣ-ΛΙΑΚΑΤΑΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
ειλικρινά επειδή το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, που φέρνει το
Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, είναι ένα από τα
σηµαντικά νοµοσχέδια και επειδή πιστεύω ότι όλοι το έχουµε
παρακολουθήσει αρκετά σοβαρά και επειδή και η συζήτηση που
έγινε στη ∆ιαρκή Επιτροπή θα έλεγα ότι ήταν εξονυχιστική και
παρακολουθήσαµε µε πολύ µεγάλο ενδιαφέρον και τους
εκπροσώπους των εργαζοµένων και τους διάφορους φορείς,
περίµενα και πίστευα -και το έχω ξαναπεί σε αυτήν την Αίθουσα σε
άλλα νοµοσχέδια - ότι θα περίσσευε αυτή η αντίθεση, η αντίδραση,
εάν θέλετε, η προσχηµατική κριτική, ακριβώς για να φθάσουµε
κάποια στιγµή σε κάποιο επίπεδο, να µπορούµε να συµφωνούµε σε
κάποια σηµεία και σε κάποια πράγµατα, όταν διαπιστώνουµε ότι
υπάρχει καλή πρόθεση, υπάρχει µία βοήθεια στο κοινωνικό σύνολο,
υπάρχει µία βελτίωση κάποιων νόµων για την εξυπηρέτηση του
'Ελληνα πολίτη.
Ειλικρινά, διέκρινα µέσα από πολλές προσωπικές συζητήσεις αλλά
και τοποθετήσεις ότι µπορούσαµε να συµφωνήσουµε και δεν
χρειαζόταν να έχουµε µία τέτοια αντίθεση, που φθάνει ακόµα και
µέχρι το σηµείο ο κ. Κόρακας να λείπει από την Αίθουσα...
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΩΤΗΡΟΠΟΥΛΟΣ: Εδώ είναι!
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΜΥΡΛΗΣ-ΛΙΑΚΑΤΑΣ: 'Ελειπε από την Αίθουσα, όταν
µιλούσε ο Υπουργός!
ΣΤΡΑΤΗΣ ΚΟΡΑΚΑΣ: Υπάρχει και το εσωτερικό κανάλι, κύριε
συνάδελφε!
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΜΥΡΛΗΣ-ΛΙΑΚΑΤΑΣ: Εντάξει, κύριε Κόρακα! Το
κατάλαβα και από την τοποθέτησή σας πολύ καλά!
'Ηλθε, λοιπόν, εσπευσµένως, εφόσον µίλησε ο κ. Σιούφας, για να
πάρει το λόγο και να απαντήσει -δήθεν- στον κύριο Υπουργό. Για
όνοµα του Θεού και της Παναγίας! Αυτό, τέλος πάντων, ξεπερνά
αυτό που είπα και πριν, µία προσχηµατική κριτική και για του λόγου
το αληθές και µία αποκατάσταση, κύριε Σιούφα.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ Β. ΚΩΣΤΟΠΟΥΛΟΣ (Ε' Αντιπρόεδρος της
Βουλής): Μην υπερβάλλετε!
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΜΥΡΛΗΣ-ΛΙΑΚΑΤΑΣ: Εγώ είµαι σαφώς µικρότερος,
αλλά µε βοήθησε ο κ. Πεπονής πριν.
Τον ΟΓΑ µε πρόταση νόµου τον εισηγήθηκε ο αείµνηστος Γεώργιος
Παπανδρέου. Τον απορρίψατε επί ΕΡΕ και µετά από ένα χρόνο ο
αείµνηστος Κωνσταντίνος Καραµανλής τον έφερε σαν νόµο και τον
ψήφισε. Αυτά τα είπαν οι παλαιότεροι.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΩΤΗΡΟΠΟΥΛΟΣ: Τα ξέρει ο ελληνικός λαός!
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΜΥΡΛΗΣ-ΛΙΑΚΑΤΑΣ: Εµείς ίσως δεν τα θυµόµαστε,
αλλά για την αποκατάσταση της σηµερινής αλήθειας.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΩΤΗΡΟΠΟΥΛΟΣ: Τα πρώτα βιβλιάρια στο Ζάππειο,
Κωνσταντίνος Καραµανλής το 1961.
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ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΜΥΡΛΗΣ-ΛΙΑΚΑΤΑΣ: Επικαλέσθηκα τη µαρτυρία ενός
ανθρώπου, ο οποίος και τότε αλλά και τώρα βρίσκεται στο πολιτικό
γίγνεσθαι, τον κ. Πεπονή.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: Να απονείµουµε τα εύσηµα και στην ιδέα,
αλλά εκείνο που έχει σηµασία είναι ποιος το έκανε πράξη, κύριε
Πρόεδρε!
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Σας παρακαλώ, κύριε
Σιούφα, δεν θα γίνονται διακοπές τώρα!
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: Εγώ δεν διστάζω να αναγνωρίσω αυτό
που λέτε, κύριε συνάδελφε.
ΛΕΩΝΙ∆ΑΣ ΤΖΑΝΗΣ: Το θέµα είναι, τι κάνουµε εµείς σήµερα!
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΜΥΡΛΗΣ-ΛΙΑΚΑΤΑΣ: Το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, το
οποίο συζητάµε, όπως είπα και πριν, είναι αρκετά σηµαντικό.
Αποτελεί, αγαπητοί συνάδελφοι, κοινή διαπίστωση, ότι τα
συστήµατα κοινωνικής ασφάλισης βρίσκονται σε µία κρίση όχι µόνο
στην Ελλάδα -το έχουν πει και άλλοι συνάδελφοι- αλλά και σε όλες
τις χώρες της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης.
Ως παράγοντες που έχουν επιδράσει αρνητικά στην εξέλιξη της
κοινωνικής ασφάλισης αναφέρθηκαν η κατάσταση της οικονοµίας, η
ανεργία και οι νέες µορφές απασχόλησης, το δηµογραφικό
πρόβληµα, η υπέρογκη αύξηση των δαπανών της υγείας και
ιδιαίτερα τώρα µε την εξέλιξη της βιοτεχνολογίας, το οργανωτικό
πρόβληµα καθώς και η έλλειψη ορθολογικού τρόπου
χρηµατοδότησης είναι και αυτό ένα από τα βασικά αρνητικά που
επιδρούν στην εξέλιξη της κοινωνικής ασφάλισης.
Μέσα από όλα αυτά καταλήγουµε σε κάποιες διαπιστώσεις. Ο
κατακερµατισµός και η πολυπλοκότητα του συστήµατος, η
διάσπασή του σε πολλούς αυτόνοµους οργανισµούς, δεν
επιτρέπουν την αναγνώριση των στόχων της κοινωνικής πολιτικής
και έτσι εµπόδισαν µέχρι σήµερα τη δηµιουργία πνεύµατος κοινής
ασφαλιστικής αντίληψης, αφού δεν διευκόλυναν την εισαγωγή
κάποιων κοινών αρχών και κοινών ρυθµίσεων, γεγονός που
οδήγησε σε µεγάλες αδικίες, ανισότητες παροχών, προϋποθέσεων,
διαφοροποιήσεις στη χρηµατοδότηση στις µεγάλες λειτουργικές
δαπάνες από τη λειτουργία πολλών διοικητικών συµβουλίων, στις
σηµαντικές αδυναµίες επιτελικού συντονισµού των
µηχανογραφικών συστηµάτων των φορέων κοινωνικής ασφάλισης,
στις µεγάλες καθυστερήσεις πολλές φορές για την απονοµή των
συντάξεων και σε µία εν γένει γραφειοκρατική συνταξιοδοτική
διαδικασία και ταλαιπωρία του πολίτη σε σηµαντικές ελλείψεις σε
επίπεδο ελεγκτικών µηχανισµών.
Η Κυβέρνηση του ΠΑ.ΣΟ.Κ. αρκετά νωρίτερα από το χρόνο που
ξεκίνησε τη συζήτηση στα πλαίσια του κοινωνικού διαλόγου αυτού
εδώ του νοµοσχεδίου θα έλεγα από το 1990 αν θυµάµαι καλά, στα
πλαίσια κάποιας κοµµατικής επιτροπής του ΠΑ.ΣΟ.Κ. είχαµε
προχωρήσει στην άποψη και στην πρόταση για την ενοποίηση ή και
την οµαδοποίηση των δεκάδων ταµείων τα οποία υπάρχουν στη
χώρα µας.
Για την αντιµετώπιση λοιπόν του προβλήµατος διαµόρφωσε η
Κυβέρνησή µας και υλοποιεί ένα ολοκληρωµένο σχέδιο
αντιµετώπισης του ασφαλιστικού µας συστήµατος σύµφωνα µε τις
αρχές της που µε σαφήνεια έχουµε διατυπώσει και στο κυβερνητικό
µας πρόγραµµα αλλά και στις προγραµµατικές µας δηλώσεις
αρκετά νωρίτερα.
(Στο σηµείο αυτό, την Προεδρική 'Εδρα καταλαµβάνει ο
∆'Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΤΣΑΡΟΣ)
Το σχέδιο αυτό έχει συγκεκριµένους στόχους, σαφές
χρονοδιάγραµµα και αλληλουχία στις παρεµβάσεις. Το γενικό
ενδιαφέρον που παρουσιάζει και η πολυπλοκότητα του
προβλήµατος επιβάλλουν αναλυτική και εξαντλητική εξέτασή του
πριν γίνουν κάθε φορά οι τελικές πολιτικές επιλογές. Αποτελεί
πεποίθησή µας ότι τα συµπεράσµατα και οι κατευθύνσεις των
µεταβολών πρέπει να στηρίζονται στις απόψεις όλων των
ενδιαφεροµένων µερών και οι επιχειρούµενες αλλαγές να έχουν τις
ευρύτερες δυνατές συµφωνίες. Σε αυτό το πλαίσιο η Κυβέρνησή
µας δεσµεύθηκε στη διενέργεια κοινωνικού διαλόγου µε τους

αρµόδιους κοινωνικούς φορείς, για το σύνολο των προβληµάτων
της κοινωνικής ασφάλισης και προσδιόρισε το περιεχόµενο του
θεωρώντας ως µέτρα άµεσης στήριξης την οργάνωση και
λειτουργία του συστήµατος κοινωνικής ασφάλισης έκρινε ότι ο
διάλογος έπρεπε να κινηθεί σε δύο κατευθύνσεις: Η µία κατεύθυνση
ήταν αλλαγές όπως λέµε τώρα άµεσα, λήψη µέτρων άµεσης
στήριξης και εξάντλησης των δυνατοτήτων απόδοσης του
ασφαλιστικού µας συστήµατος και αλλαγές για το προσεχές µέλλον,
ριζική αναµόρφωση του θεσµικού πλαισίου της κοινωνικής
ασφάλισης και του τρόπου χρηµατοδότησής του.
Θεωρώ, αγαπητοί συνάδελφοι, ιδιαίτερα σηµαντικές τις ρυθµίσεις
που επιχειρούνται µε το σχέδιο νόµου στο ασφαλιστικό σύστηµα
της χώρας. Οι ρυθµίσεις αυτές αποτελούσαν επί χρόνια αντικείµενο
συζητήσεων χωρίς όµως να λαµβάνονται αποφάσεις. Ο δε
κοινωνικός διάλογος που προηγήθηκε της σύνταξης του σχεδίου
νόµου απέφερε καρπούς καθώς σήµερα επιχειρούνται βελτιώσεις
που αποτελούν ένα σηµαντικό βήµα προς την εξυγίανση και τελικά
την επιβίωση του ασφαλιστικού µας συστήµατος. Οι αλλαγές αυτές
θα δώσουν µία βραχυµεσοπρόθεσµη προοπτική στο σύστηµα
κοινωνικής ασφάλισης της χώρας µας. Είναι µέτρα εσωτερικής
όπως λέµε αναδιοργάνωσης του συστήµατος.
Και το σηµειώνω αυτό σαν βραχυµεσοπρόθεσµη προοπτική. Γιατί,
όπως σας είπα και πριν, αγαπητοί συνάδελφοι, πιστεύω ότι άµεσα
πρέπει να ξεκινήσει η συζήτηση στα πλαίσια του κοινωνικού
διαλόγου και στο προσεχές µέλλον να ολοκληρωθεί αυτή η µεγάλη
προσπάθεια για το ασφαλιστικό σύστηµα της χώρας και να
µπορέσουµε ν' απαντήσουµε σ' αυτό που ζητάει σήµερα ο απλός
πολίτης, η κοινωνία -ζητάει αν θέλετε αυτό που για µας είναι
πεποίθηση, είναι ιδεολογικό στίγµα όπως λέµε- να ζει καλύτερα,
ανθρώπινα, αποκλείοντας οποιεσδήποτε εξελίξεις που οδηγούν σε
κοινωνικούς αποκλεισµούς.
Ειλικρινά θα ήθελα να επισηµάνω πάρα πολλά σηµεία αυτού του
αξιόλογου νοµοσχεδίου και να απαντήσω, όπως ξεκίνησα και στην
αρχή, στους αγαπητούς συναδέλφους της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης, αλλά και του ΚΚΕ ιδιαίτερα, περί ελλείµµατος
κοινωνικού διαλόγου. Θα έλεγα ότι -και είναι προς τιµήν του
Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων που είχε το
κουράγιο επί ένα και πλέον χρόνο να εξαντλήσει τον κοινωνικό
διάλογο- είναι άδικο να ακούγεται σ' αυτήν εδώ την Αίθουσα, ότι γι'
αυτόν εδώ το νόµο δεν υπήρξε αυτός ο κοινωνικός διάλογος.
Λέω κλείνοντας ότι υπάρχει µια τροπολογία που έχουµε καταθέσει
κάποιοι Βουλευτές, που αναφέρεται στην τακτοποίηση των
φαρµακοποιών που υπηρετούν στον ΟΓΑ. Είναι οι µόνοι
φαρµακοποιοί της χώρας -και το γνωρίζετε το θέµα- δεν είναι
πολλοί, είναι περίπου δεκαπέντε ή είκοσι άτοµα, που δεν παίρνουν
αυτό το επίδοµα ανθυγιεινής εργασίας σε ποσοστό 30% στο βασικό
τους µισθό. Είναι οι µοναδικοί. Θα έλεγα ότι οι φαρµακοποιοί
προσελήφθησαν για πρώτη φορά το 1983...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Θα τα πείτε όταν θα
έλθουµε στις τροπολογίες.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΜΥΡΛΗΣ-ΛΙΑΚΑΤΑΣ: ... όταν το προεδρικό διάταγµα
που αναφερόταν στους φαρµακοποιούς είναι το 904/78. Θα
παρακαλούσα να τους αντιµετωπίσουµε θετικά. Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑ.ΣΟ.Κ.)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ο κ. Σαρρής έχει το λόγο.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΑΡΡΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αποτελεί
κοινή διαπίστωση όλων όσων διαθέτουν έστω και ελάχιστα
ψήγµατα καλοπιστίας, ανεξάρτητα από τις επιµέρους διαφωνίες
πάνω στο υπό συζήτηση σχέδιο νόµου, ότι η Κυβέρνηση και
ειδικότερα το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων
διαθέτει τη γενναιότητα ώστε να τολµήσει να κάνει µια σηµαντική
τοµή σ' ένα καυτό θέµα που υπήρξε ταµπού για πολλές δεκαετίες,
το σύστηµα της κοινωνικής ασφάλισης το οποίο και νοσεί.
Ανέξοδες διαγνώσεις της νόσου του συστήµατος υπάρχουν πολλές.
'Οµως, για πρώτη φορά γίνεται προσπάθεια θεραπείας
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του συστήµατος µε την ενοποίηση που αποπειράται η Κυβέρνηση
των επιµέρους ταµείων.
Το παρόν σχέδιο νόµου κάνει ένα τολµηρό πρώτο, ουσιαστικό
όµως βήµα προς αυτήν την κατεύθυνση. Ποιος άλλωστε διαφωνεί
ότι το ασφαλιστικό µας σύστηµα βρίσκεται σε βαθιά κρίση, όπως και
όλα τα συστήµατα κοινωνικής ασφάλισης σε ευρωπαϊκό και
παγκόσµιο επίπεδο; Η κρίση αυτή οφείλεται σε πάρα πολλούς
παράγοντες. Μπορούµε να απαριθµήσουµε την επιδείνωση των
δηµογραφικών δεδοµένων µε την αύξηση του ορίου ηλικίας, την
ανεργία που καλπάζει κυριολεκτικά, την εµφάνιση λόγω των νέων
τεχνολογιών, τα νέα πρότυπα παραγωγής και τις νέες µορφές
απασχόλησης, όπως η τηλεργασία κλπ., µέσω των ηλεκτρονικών
υπολογιστών, που ενώ επεκτείνονται ραγδαία, έχουν παραµείνει
εκτός του υπάρχοντος κοινωνικού συστήµατος επί σειρά ετών, µε
αποτέλεσµα να υπάρχει και σ' αυτήν την περίπτωση
εισφοροδιαφυγή.
Οι αλλαγές οι οποίες έχουν επέλθει στην κοινωνία µας, απαιτούν
πράγµατι να αναθεωρηθεί ο τρόπος οργάνωσης και
χρηµατοδότησης των συστηµάτων κοινωνικής ασφάλισης, των
παραδοσιακών συστηµάτων κοινωνικής ασφάλισης, όπως
εργάζονται µέχρι σήµερα, αν θέλουµε αυτά να επιβιώσουν στο
µέλλον.
Η κρίση επίσης του συστήµατος κοινωνικής ασφάλισης συνδέεται
κατά δευτερεύοντα λόγο µε την πολυνοµία, την πολυπλοκότητα των
διατάξεων των ασφαλιστικών φορέων και την πολυδιάσπαση της
κοινωνικής ασφάλισης στην Ελλάδα, την ανισότητα πόρων και
παροχών, τα µεγάλα οργανωτικά λειτουργικά προβλήµατα, τις
καταστάσεις που προκαλούν κοινωνικές καταφανείς αδικίες και
µεγάλες ανισότητες µεταχείρισης, καθώς και ένα υψηλό διοικητικό
κόστος, µια που πρέπει να πούµε ότι τα ασφαλιστικά ταµεία έχουν
πάρα πολύ µεγάλο αριθµό εργαζοµένων, που ίσως δεν θα
χρειαζόταν. Και έτσι λοιπόν, το υψηλό διοικητικό κόστος επιβαρύνει
επιπλέον τον ασθενικό κορµό των ταµείων.
Η οικονοµική κατάσταση, άλλωστε, του ασφαλιστικού µας
συστήµατος επιβαρύνεται από την ιλιγγιώδη αύξηση των δαπανών
υγείας, αλλά και κύρια από την εισφοροδιαφυγή. Η εισφοροδιαφυγή
είναι καθηµερινό γεγονός. Οφείλεται σε πολλές περιπτώσεις η
εισφοροδιαφυγή.
Παραδείγµατος χάρη, εργαζόµενος δεν δηλώνεται καθόλου στο
ΙΚΑ. Συχνές είναι οι περιπτώσεις που αφορούν όχι µόνο
αλλοδαπούς, αλλά και ηµεδαπούς και µέλη οικογενειακών
επιχειρήσεων. ∆εύτερη περίπτωση εισφοροδιαφυγής είναι η
περίπτωση που ο ασφαλισµένος έχει δηλωθεί, αλλά ασφαλίζεται για
λιγότερες ώρες απ' ό,τι πράγµατι εργάζεται.
'Αλλη περίπτωση είναι, εκείνη που ενώ ο εργαζόµενος αµείβεται
περισσότερο, ασφαλίζεται µε το ελάχιστο ηµεροµίσθιο ή µε την
κατώτερη κλάση. 'Αλλη περίπτωση είναι ο καταλογισµός των
εισφορών, όπου µια επιχείρηση µπορεί να κατακρατήσει τις
εισφορές και να µην τις αποδώσει στο ασφαλιστικό ταµείο,
αξιοποιώντας τις εισφορές ως φθηνή πηγή κεφαλαίων.
Τέλος, άλλη περίπτωση εισφοροδιαφυγής, χαρακτηριστικής, είναι
όταν το ύψος των εισφορών των µισθωτών ωθεί πολλούς να
ασφαλιστούν σε ταµεία µε χαµηλότερες εισφορές, συνήθως του
ΤΕΒΕ και στη συνέχεια λόγω της υπάρξεως της διαδικασίας της
διαδοχικής ασφάλισης, δίνεται η δυνατότητα µεγαλύτερης σύνταξης
µε µεταπήδηση αργότερα στο ΙΚΑ. Αυτές είναι λοιπόν οι
περιπτώσεις που τεκµηριώνουν την υπάρχουσα εισφοροδιαφυγή,
αποδυναµώνουν τα ασφαλιστικά ταµεία και τα καθιστούν θνησιγενή
και ετοιµόρροπα.
Η Κυβέρνηση µε το παρόν νοµοσχέδιο πράγµατι προχωρεί σε µια
σηµαντική τοµή, και στοχεύει µε συγκεκριµένες παρεµβάσεις, που
έχουν αρχές και στόχους και κριτήρια, για την ενίσχυση της
Κοινωνικής προστασίας εκεί που υπάρχει πραγµατική ανάγκη, για
τη ριζική αντιµετώπιση των διαρθρωτικών προβληµάτων του
κοινωνικοασφαλιστικού συστήµατος µέσα από ένα σχεδιασµό και
µια ολοκληρωµένη σειρά µέτρων.
Στα πλαίσια µιας ολοκληρωµένης πολιτικής παρέµβασης, η
Κυβέρνηση άνοιξε έναν ευρύ κοινωνικό διάλογο µε όλους τους

φορείς, που πραγµατικά ήταν εξαντλητικός, γιατί πράγµατι η όποια
µεγάλη αλλαγή χρειάζεται συµφωνία και συναίνεση.
Στόχος αυτού του διαλόγου είναι να προωθηθούν µεταρρυθµίσεις
και τοµές αποτελεσµατικές µε προοπτική, που θα έχουν τη
µεγαλύτερη συναίνεση ή ανοχή των πολιτών και των
ενδιαφεροµένων. Η κοινωνική ασφάλιση, όπως τόνισε ο Υπουργός
προηγούµενα, πρέπει να είναι δηµόσια, κοινωνικού χαρακτήρα,
υποχρεωτική και να βασίζεται ταυτόχρονα στην ανταποδοτικότητα
και στην κοινωνική αλληλεγγύη.
Τα µέτρα που προτείνονται από το παρόν νοµοσχέδιο δίνουν
προτεραιότητα για την προώθηση του ασφαλιστικού συστήµατος
και αποτελούν µια πρωτοβουλία εκσυγχρονιστική. Αποτελεί
πραγµατικά µια σηµαντική τοµή, που είναι µεν οργανωτικού
χαρακτήρα, αλλά µεγάλης σηµασίας, εφόσον περιλαµβάνει µέτρα
άµεσης στήριξης και εξάντλησης των δυνατοτήτων απόδοσης του
ασφαλιστικού µας συστήµατος, γεγονός που αποτελεί προϋπόθεση
για το δεύτερο µεγάλο βήµα που έπεται. Γι' αυτό χαρακτηρίζεται µίνι
ασφαλιστικό.
Θα αποφέρει δε άµεσα οικονοµικά οφέλη µεγάλης κλίµακας και θα
βελτιώσει την ποιότητα λειτουργίας των υπηρεσιών, θα καταστήσει
δηλαδή, βιώσιµα τα ταµεία, θα τα νοικοκυρέψει, θα τα
εξορθολογήσει και θα τους δώσει προοπτική.
Οι διατάξεις που περιλαµβάνονται στο νοµοσχέδιο επιγραµµατικά -
θα έχουµε την ευκαιρία στην κατ' άρθρον συζήτηση να πούµε
περισσότερα-αποσκοπούν στον εκσυγχρονισµό της οργάνωσης και
λειτουργίας του συστήµατος που ανέφερα προηγούµενα.
Αποσκοπούν στις ενοποιήσεις, συγχωνεύσεις και καταργήσεις
ασφαλιστικών οργανισµών, στον τοµέα της υγειονοµικής
περίθαλψης, στον εξορθολογισµό του τρόπου υπολογισµού των
προαυξήσεων και επιβαρύνσεων των ασφαλιστικών εισφορών, που
καθυστερεί η απόδοσή τους στο ΙΚΑ και σε λοιπούς ασφαλιστικούς
οργανισµούς, στον αναπροσδιορισµό των προϋποθέσεων
συνταξιοδότησης λόγω θανάτου, ώστε να είναι ίδιες οι συνθήκες για
γυναίκες και άντρες, στη θέσπιση νέων περιορισµών στην
απασχόληση των συνταξιούχων και αντιµετώπιση κατά τον ίδιο
τρόπο των συνταξιούχων όλων των ασφαλιστικών οργανισµών, στη
λήψη ειδικής µέριµνας για τον υπολογισµό των κατώτατων ορίων
συντάξεων και τέλος στην αύξηση κατά 50% του επιδόµατος
κοινωνικής αλληλεγγύης και στη µείωση της συµµετοχής στα
φάρµακα όσων λαµβάνουν ΕΚΑΣ, από το 25% στο 10%,
υλοποιώντας τη σχετική πρωθυπουργική εξαγγελία.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο νοµοσχέδιο υπάρχουν και
πολλές άλλες επιµέρους διατάξεις, που αφορούν και άλλα
συγκεκριµένα ταµεία, µε τις οποίες επιλύονται διάφορα θέµατα, που
ανέκυψαν κατά την καθηµερινή αντιµετώπιση των διαφόρων
προβληµάτων, η διευθέτηση των οποίων κρίνεται απαραίτητη για
την εξασφάλιση της σωστής και απρόσκοπτης λειτουργίας των
φορέων.
Επειδή αυτό το σχέδιο νόµου αποτελεί πραγµατικά ένα σηµαντικό
βήµα, θετικό προς την κατεύθυνση της επίλυσης του χρονίζοντος
δύσκολου και υπό κρίση ευρισκοµένου ασφαλιστικού συστήµατος,
καλώ όλους τους κυρίους συναδέλφους να το υπερψηφίσουµε.
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ο κ. Σωτηρόπουλος έχει
το λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΩΤΗΡΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριοι συνάδελφοι, ακούστηκαν
από ορισµένους οµιλητές του ΠΑΣΟΚ και από τον κύριο Υπουργό,
ότι η Νεα ∆ηµοκρατία δεν έλαβε σαφή θέση στην απεργία των
τελωνειακών. Μια απεργία, η οποία ταλάνισε πάρα πολύ τον
ελληνικό λαό και δηµιούργησε τεράστια προβλήµατα.
Πρέπει  να  γνωρίζετε  ότι  πάγια  θέση  της  Νέας  ∆ηµοκρατίας
είναι  ότι  δεν  κινητοποιεί  τους  εργαζοµένους,  ούτε  στρέφει  τη
µια  οµάδα  εναντίον  της  άλλης  οµάδας.  Εξάλλου,  αυτοί  είναι  τα
δικά  σας  παιδιά,  που  τα  διδάξατε  έτσι,  να  κινητοποιούνται,  να
κλείνουν  δρόµους,  να  κάνουν  καταλήψεις  και  όλα  αυτά  τα
οποία  ζήσαµε  στο  παρελθόν  και  τα  ζούµε  και  σήµερα  και  για
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τα οποία δυσανασχετείτε.
Κυρία και κύριοι συνάδελφοι, δεν µπορούµε να µιλάµε για εύρωστα
ταµεία, για µια οικονοµική ασφάλιση, η οποία πρέπει να προσφέρει
ό,τι καλύτερο δυνατό στους ασφαλισµένους, εάν δεν υπάρχει
οικονοµική ανάπτυξη. Και δυστυχώς, στη χώρα µας σήµερα, δεν
υπάρχουν οι προϋποθέσεις µιας οικονοµικής ανάπτυξης, η οποία
θα βοηθήσει την κοινωνική ασφάλιση.
Οικονοµική ύφεση, ανεργία, δηµογραφική γήρανση, κακοδιοίκηση,
σπατάλες, τεχνολογική ανάπτυξη όλα αυτά δηµιουργούν ένα φαύλο
κύκλο και γι' αυτό κανείς δεν µπορεί να επαίρεται για την κατάσταση
που επικρατεί σήµερα στο ασφαλιστικό σύστηµα της χώρας, µε τις
υπηρεσίες που παρέχει και τους πόρους που διαθέτει.
Κανένα κράτος, κανένα πολίτευµα, δεν µπορεί να επαίρεται για τις
επιτυχίες του, εάν δεν έχει αναπτύξει µία σωστή πολιτική στον
κοινωνικό τοµέα. ∆υστυχώς, η χώρα µας είναι τελευταία σήµερα
στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση- µε το να δίδει µόνο το 20% του
Ακαθάριστου Εθνικού Προϊόντος, ενώ στις άλλες χώρες ο µέσος
όρος είναι 28% και η Σουηδία φτάνει το 36%. Ακόµη και η Βρετανία
περνάει το µέσο όρο των χωρών της Ευρωπαϊκής 'Ενώσεως.
'Ενα άλλο σηµείο που πρέπει να προσεχθεί, είναι ότι µε τη πολιτική
που ακολούθησαν και ακολουθούν οι κυβερνήσεις του ΠΑ.ΣΟ.Κ.,
όλα τα βάρη τα πληρώνει η µεσαία αστική τάξη, ο µέσος πολίτης.
Και η αγοραστική δύναµη του µέσου 'Ελληνα πολίτη µόλις φτάνει το
55% µε 60% της αγοραστικής δύναµης του µέσου Ευρωπαίου.
∆ηλαδή έχετε γίνει, παρ'όλο που επαίρεσθε ότι είστε µία
σοσιαλιστική Κυβέρνηση, µία Κυβέρνηση η οποία φροντίζει για τα
συµφέροντα µιας µειοψηφίας, µιας ολιγαρχίας που λέει και η
αριστερά πτέρυγα.
Το 30%, αγαπητοί συνάδελφοι, του ελληνικού λαού ζει σήµερα
κάτω από τα όρια της φτώχειας. Ας προσδιορίσουµε τι θέλουµε,
ποια είναι αυτά τα όρια της φτώχειας, για να µπορέσουµε να
συζητήσουµε τι παροχές µπορούµε να δώσουµε σε µία οικογένεια
µε δύο παιδιά.
Ακούσαµε να γίνεται πολύς λόγος για τον περίφηµο κοινωνικό
διάλογο. ∆εν αµφισβητεί κανείς ότι έγινε κοινωνικός διάλογος, αλλά
διάλογος εις ώτα µη ακουόντων. Ποιες ήταν οι συµφωνίες; Εδώ
βλέπουµε να έχουν κινητοποιηθεί τόσοι και τόσοι εργαζόµενοι.
Μάλιστα, η Κυβέρνηση έκανε και πολιτική επιστράτευση.'Εφθασε
µέχρις αυτού του σηµείου. Κοινωνικός διάλογος, που έχει τόση
επιτυχία µε πολιτική επιστράτευση είναι κάτι ανάλογο µε τον πρωϊνό
καφέ του κ. Αρσένη στα σχολεία και στα γυµνάσια, για να
σταµατήσουν τις καταλήψεις οι νέοι µαθητές.
Κύριοι συνάδελφοι, αυτή η γενιά που εργάστηκε και έφτιαξε την
Ελλάδα και που τα παιδικά της χρόνια ήταν πολύ δύσκολα στη
δεκαετία '40-'50, θα περίµενε σήµερα να τύχει µιας καλύτερης
αντιµετώπισης. ∆υστυχώς όµως, δεν την έχει. Το συγκεκριµένο
νοµοσχέδιο σε πολλά σηµεία είναι προς τη σωστή κατεύθυνση. Το
έχουµε πει, το έχουµε επισηµάνει και θα προσπαθήσουµε στα
διάφορα άρθρα να βελτιώσουµε µε τις δικές µας παρατηρήσεις, εάν
γίνουν αποδεκτές από τον κύριο Υπουργό, ορισµένα σηµεία. Αλλά
οι εργαζόµενοι και οι συνταξιούχοι, όπως γίνεται µε αυτό το
νοµοσχέδιο θα βρεθούν σε πολύ δυσάρεστη θέση. Θα µειωθούν οι
αποδοχές τους, όχι µόνο η σύνταξη και ο µισθός, αλλά και όλα τα
άλλα επιδόµατα, τα οποία πρέπει να δίδει ένα κοινωνικό κράτος.
'Ενα παράδειγµα είναι σχετικά µε την εργασία των συνταξιούχων.
Ποιοι συνταξιούχοι, αγαπητοί συνάδελφοι, θέλουν να εργάζονται
στα πενήντα πέντε τους και στα εξήντα τους χρόνια;
ΛΕΩΝΙ∆ΑΣ ΤΖΑΝΗΣ:'Οχι µόνο οι φτωχοί, σίγουρα.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΩΤΗΡΟΠΟΥΛΟΣ: Αυτοί που δεν µπορούν να
επιβιώσουν. Αυτοί που θέλουν να βελτιώσουν, να καλύψουν το
εισόδηµά τους, να επιβιώσουν απλώς.
'Ερχεται, λοιπόν, τώρα το νοµοσχέδιο και τους τιµωρεί. Τους λέει,
όχι, εάν εργαστείτε, θα πάρετε από διακόσιες χιλιάδες (200.000)
δραχµές και πάνω, το 70% των αποδοχών και ανάλογα µε το πόσα
παιδιά έχετε.'Η εάν πεθάνει ο εργαζόµενος, η χήρα του

εργαζοµένου, για τρία χρόνια θα πάρει σύνταξη. ∆ηλαδή, εδώ
παρεµβαίνει και σε οικογενειακά θέµατα.'Οταν µία οικογένεια έχει
ρυθµίσει το βιοτικό της επίπεδο, ξαφνικά συµβαίνει αυτή η συµφορά
και περιµένει από το εισόδηµα να επιβιώσει, ανατρέπονται τα
πάντα. Ο προγραµµατισµός, οι σπουδές των παιδιών, τα πάντα.
Ακούµε συνεχώς για την κρίση των ταµείων, για τα χρέη των
ταµείων, ότι ψηφίσαµε νόµους για να πατάξουµε την
εισφοροδιαφυγή και παρ'όλα αυτά, το Ι.Κ.Α. σήµερα από επίσηµα
στοιχεία έχει χρέη γύρω στα πεντακόσια είκοσι δισεκατοµµύρια
(520.000.000.000) δραχµές και µε τις προσαυξήσεις φτάνει στα
οκτακόσια πενήντα.
Τα υπόλοιπα ταµεία άλλα διακόσια δισεκατοµµύρια
(200.000.000.000) δραχµές. Και γίνεται ρύθµιση µε το συγκεκριµένο
νοµοσχέδιο από είκοσι τέσσερις δόσεις να γίνουν τριάντα έξι, για να
διευκολυνθούν και οι εργοδότες, να πληρώσουν όλες αυτές τις
καθυστερούµενες εισφορές, όπως και αν εξοφληθούν εφάπαξ, θα
έχουν µία άλλη έκπτωση του 20%. Μα, τότε εφόσον υπάρχουν οι
νόµοι, έχουν ψηφισθεί από σας, γιατι δεν τηρούνται; Γιατί λοιπόν
σήµερα να έχει το ΙΚΑ αυτά τα χρέη; Η αναλογία εργαζοµένων-
συνταξιούχων το έχουµε πει πολλές φορές για να είναι ένα ταµείο
εύρωστο, πρέπει να είναι τέσσερις εργαζόµενοι, ένας συνταξιούχος.
Το ΙΚΑ σήµερα έχει πέσει πολύ χαµηλά. Το ΤΕΒΕ που παρουσιάζει
µία καλύτερη αναλογία, είναι ένας συνταξιούχος, 3,7 εργαζόµενοι.
Και αυτό το ταµείο σήµερα µέ την ενοποίηση που θα γίνει µε το
ταµείο των εµπόρων, µε το ΤΣΑ και µε τους ξενοδόχους από εδώ
και πέρα, θα βρεθεί σε δύσκολη θέση και θα µειωθούν οι αποδοχές
των εργαζοµένων, των ασφαλισµένων στο ΤΕΒΕ.
Θέλουµε λοιπόν ενοποίηση, αλλά ενοποίηση προς τα πάνω. Να
βελτιωθεί η θέση των εργαζοµένων και όχι µία πορεία καθοδική.
Εάν όµως κοιτάξουµε και τις εισφορές που δίνει το κράτος σήµερα
στην κοινωνική ασφάλιση θα δούµε ότι οι ίδιοι οι ασφαλισµένοι
πληρώνουν το 35,3% των εισφορών του συνόλου. Οι εργοδότες το
30,8% των εισφορών και το δηµόσιο µε ορισµένα τρικ φθάνει να
δίνει το 1/3 περίπου, αλλά δεν είναι ακριβές αυτό.
Από τα επίσηµα στοιχεία, για να µη βάλουµε µέσα και τις αποδοχές
από τη διαχείριση της περιουσίας των ταµείων, διάφορα άλλα
έσοδα, που φθάνουν και αυτά σε ένα πολύ µεγάλο ποσοστό,
υπολείπεται πάρα πολύ η συνεισφορά του δηµοσίου έναντι των
άλλων συνολικών συνεισφορών των εργοδοτών και των
ασφαλισµένων.
'Εχουµε ανεργία 10% περίπου, µε πεντακόσιους πενήντα χιλιάδες
εργαζόµενους, ο ΟΑΕ∆ χρηµατοδοτήθηκε από το Υπουργείο το
1997 µε δεκατέσσερα δισεκατοµµύρια (14.000.000.000) δραχµές
και το 1998 µε (6.800.000 000.000) έξι δισεκατοµµύρια οκτακόσια
εκατοµµύρια δραχµές. Φέτος, προβλέπεται το κονδύλι αυτό να
αυξηθεί. Σύµφωνα µε τους υπολογισµούς του ποσοστού ανεργίας
είναι κρίµα το κονδύλι αυτό στον ΟΑΕ∆ να είναι τόσο πολύ χαµηλό.
Για την κινητή περιουσία των ταµείων, ακούσαµε από τον κύριο
Υπουργό ότι ανέρχεται στα 3,3 τρισεκατοµµύρια και ότι βάσει του
νόµου που ισχύει, µόνο το 20% δίνεται για διαχείριση µε εντολή της
Τραπέζης της Ελλάδος και από τις διοικήσεις των ταµείων, όταν και
η ΓΣΕΕ εδώ είχε ζητήσει το ποσοστό αυτό να είναι 30%. ∆εν ξέρω
αν τελικά θα δοθεί και έχω ορισµένες επιφυλάξεις για το πώς θα
γίνεται αυτή η αξιοποίηση των διαθεσίµων των ταµείων, αλλά
χρειάζεται µεγάλη προσοχή µε αυτά τα παιχνίδια που γίνονται στο
χρηµατιστήριο µην τυχόν και έχουµε ένα νέο κραχ και η περιουσία
των ταµείων χαθεί.
Κύριοι συνάδελφοι, είπαµε ότι θα βοηθήσουµε στην κατ' άρθρο
συζήτηση να βελτιωθεί το νοµοσχέδιο όπου µπορούµε.
Ο  κύριος  Υπουργός  µε  το  να  θέλει  να  θεσπίσει  αυτήν  την
επιτροπή  να  ελέγχει  τις  δηµόσιες  δαπάνες  υγείας,  οµολογεί
αυτό  που  λέγαµε  τόσα  χρόνια,  ότι  το  σύστηµα  λειτουργεί
οικονοµικά  και  επιστηµονικά  ανεξέλεγκτα.  Γιατί  τώρα  έρχεται
µετά  από  δώδεκα  περίπου  χρόνια  που  λειτουργεί  το  σύστηµα
να  παραδεχθεί  ότι  γίνεται  ανεξέλεγκτη  αυτή  η  διαχείριση.
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Εµείς δεν χαιρόµαστε αλλά θέλουµε να επισηµάνουµε και αυτό το
θέµα και να βοηθήσουµε πραγµατικά για να µειωθούν οι δαπάνες.
Και κάτι τελευταίο. Επειδή πολύς λόγος γίνεται εάν θα αυξηθούν ή
θα µειωθούν τα συνταξιοδοτικά χρονικά όρια -τελευταία είπατε ότι
θα µειωθούν, ενώ πριν από λίγο καιρό είχατε πει και εσείς και ο
κύριος Πρωθυπουργός, ότι θα αυξηθούν- πρέπει να
παρακολουθήσετε τι θα πει ο κ. Λαφοντέν, η νέα σοσιαλιστική
κυβέρνηση της Γερµανίας και µια και την Ευρώπη την κυβερνούν
σήµερα σοσιαλιστές, να ακολουθείτε τα παραγγέλµατα των
σοσιαλιστών. ∆ιότι ο κ. Λαφοντέν µε τον τρίτο δρόµο που θέλει να
ακολουθήσει για τη νέα σοσιαλιστική του πολιτική, αντιλαµβάνεσθε
ότι θα σας φέρει πάλι σε πολύ δύσκολη θέση στον κοινωνικό τοµέα,
παρά τις εξαγγελίες περί του αντιθέτου!
Και µε τη µείωση των δαπανών που µελετά να συνεισφέρει στον
προϋπολογισµό η Γερµανία, οι φτωχές χώρες του Νότου θα
βρεθούν σε πάρα πολύ δύσκολη θέση, για να αντιµετωπίσουν τα
προβλήµατά τους.
Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ο Υφυπουργός Εργασίας
και Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Ιωαννίδης έχει το λόγο.
ΦΟΙΒΟΣ ΙΩΑΝΝΙ∆ΗΣ (Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικών
Ασφαλίσεων): Κύριοι συνάδελφοι, έχω κι άλλοτε πει ότι η
κοινωνική ασφάλιση, που είναι ο κορµός της κοινωνικής
προστασίας, είναι η µεγαλύτερη κατάκτηση των ευρωπαϊκών
κυρίως λαών στον αιώνα µας. Το κράτος κοινωνικής προστασίας
έχει γίνει στοιχείο της ταυτότητας του Ευρωπαίου. Ακριβώς οι
χώρες εκείνες που κατάφεραν να θεσπίσουν κοινωνικοασφαλιστικά
συστήµατα και κράτος κοινωνικής προστασίας άξια λόγου,
ευηµερούν. Και αυτές είναι οι ευρωπαϊκές χώρες, που κατάφεραν
να έχουν µεγάλη οικονοµική ανάπτυξη, διότι µια διάσταση, µία
παράµετρος, που θέλουν πολλοί να αγνοούν, της αξίας της
κοινωνικής προστασίας, της οικονοµικής αξίας και σηµασίας της
κοινωνικής προστασίας είναι ότι αυτή εκτός των άλλων, εξασφαλίζει
την κοινωνική ειρήνη, που είναι απαραίτητη προϋπόθεση για την
οικονοµική ανάπτυξη.
Χρόνια τώρα παρακολουθώ τις συζητήσεις όχι µόνο στη Βουλή,
αλλά και εκτός Βουλής, για το κοινωνικοασφαλιστικό σύστηµα στη
χώρα µας και ειλικρινά απορώ για τις γεµάτες αντιφάσεις, επικρίσεις
που ακούω απ' όλη την Αντιπολίτευση, αλλά κυρίως από τη Νέα
∆ηµοκρατία, για τις προσπάθειες, για τις ρυθµίσεις, για τις
αποφάσεις που έχει πάρει το ΠΑ.ΣΟ.Κ. όλα τα χρόνια που
κυβέρνησε τη χώρα στον τοµέα αυτόν.
Από τη µια µας κατηγορείτε για σπάταλο κράτος, κράτος παροχών,
που µε αλόγιστες παροχές κλόνισε την κοινωνική ασφάλιση και από
την άλλη µας κατηγορείτε, γιατί δεν δίνουµε µεγαλύτερες και
περισσότερες παροχές.
Είναι προφανές ότι δεν µπορεί να στέκουν και τα δύο αυτά. Θα σας
πω τι έχει συµβεί, κατά τη γνώµη µου. 'Οταν το 1981 το ΠΑ.ΣΟ.Κ.
ήλθε στην εξουσία, βρήκε µία κατάσταση µεγάλης αδικίας στο χώρο
της κοινωνικής προστασίας, έλλειψη κοινωνικής δικαιοσύνης,
έλλειµµα κοινωνικής προστασίας, ουσία δηλαδή έλλειµµα
δηµοκρατίας. Και είναι αληθές ότι έδωσε παροχές και σηµαντικές.
Να θυµίσω, για να τα ακούνε και οι φίλοι µου του Κ.Κ.Ε., ότι εννιά
χιλιάδες (9.000) δραχµές ήταν η κατώτερη σύνταξη του Ι.Κ.Α. και
πήγε στις τριάντα τρεις χιλιάδες (33.000) δραχµές αµέσως τότε ή
περίπου αµέσως.
Εγώ θα δεχθώ ότι οι παροχές που έκανε το ΠΑ.ΣΟ.Κ. και που
επεβάλετο να γίνουν, για να υπάρξει σµίκρυνση της κοινωνικής
αδικίας και βελτίωση του κράτους κοινωνικής προστασίας και
ολοκλήρωση κατά κάποιο τρόπο της δηµοκρατίας, έγιναν µερικές
φορές και σε βάρος του κοινωνικοασφαλιστικού συστήµατος, υπό
την έννοια ότι δεν εκαλύπτοντο αµέσως οι δαπάνες στο σύνολό
τους από τον κρατικό προϋπολογισµό. Αλλά είναι, επίσης, γεγονός
ότι ενώ ο θεσµικός περί Ι.Κ.Α. νόµος παραδείγµατος χάρη
προέβλεπε τριµερή χρηµατοδότηση από το 1951, το κράτος για
πρώτη φορά άρχισε να συνεισφέρει, να επιχορηγεί, να επιδοτεί το

Ι.Κ.Α. από το 1986 και µε πολύ µεγάλα ποσά. Μάλιστα, το διάστηµα
της διετίας 1987-1989, που είχα την τιµή να διοικώ το 'Ιδρυµα, δεν
υπήρχε καθόλου οργανικό έλλειµµα. Αντιθέτως, εξωφλήθησαν
οφειλές προς τον Οργανισµό Εργατικής Κατοικίας και Εργατικής
Εστίας που υπήρχαν και αυτό βεβαίως επετεύχθη και δια της
αυξανόµενης συνεχώς και αυξηθείσης τότε κρατικής επιχορήγησης.
Ακούµε και σήµερα πάλι αντιφατικές επικρίσεις για άλλο θέµα. Μας
κατηγορείτε ότι το σχέδιο νόµου που εισάγεται προς συζήτηση και
ψήφιση στη Βουλή δεν έγινε κατόπιν διαλόγου. Τι να θυµηθώ τώρα;
'Εχω εδώ, κύριε Σιούφα, τα Πρακτικά των συνεδριάσεων της
εποχής σας, που εσείς εισηγείσθο τον 2084. Αν σας διαβάσω τι σας
είπα τότε, θα δείτε ότι τουλάχιστον δεν νοµιµοποιείστε να
κατηγορείτε για έλλειψη διαλόγου τη σηµερινή Κυβέρνηση. ∆ιότι
αυγουστιάτικα...
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: Εγώ δεν µίλησα για τέτοιο πράγµα.
ΦΟΙΒΟΣ ΙΩΑΝΝΙ∆ΗΣ (Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικών
Ασφαλίσεων): Καλώς. Το είπαν πολλοί συνάδελφοί σας.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: 'Αλλο αυτό. Αφού αναφέρεστε σε µένα να
παρακολουθείτε αυτά τα οποία λέω εγώ.
ΦΟΙΒΟΣ ΙΩΑΝΝΙ∆ΗΣ (Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικών
Ασφαλίσεων): Σας αναγνωρίζω τη συνέπεια ως προς αυτό.
Πολλοί, όµως, συνάδελφοί σας -και ο µόλις κατελθών του Βήµατος-
κατηγόρησαν την Κυβέρνηση για έλλειψη διαλόγου. Εσείς
αυγουστιάτικα µε τη διαδικασία του επείγοντος όχι απλώς
νοµοθετήσατε, αλλά φαλκιδεύσατε δικαιώµατα µε τις ρυθµίσεις που
κάνατε. Και εγώ δεν θα αµφισβητήσω ότι υπάρχουν και σωστές
ρυθµίσεις. Στο προεκλογικό σας πρόγραµµα, στα φυλλάδια που
διενείµατε -και έχω ακόµα τα φυλλάδια- λέγατε ότι εγγυάστε το
εισόδηµα του συνταξιούχου και όχι µόνο στο επίπεδο που είναι
αλλά αναπροσαρµοζόµενο µε τον τιµάριθµο. Σήµερα, λοιπόν, µας
κατηγορείτε εµάς και για έλλειψη διαλόγου όταν έγινε τόσος πολύς
διάλογος.
Βεβαίως, το Κοµµουνιστικό Κόµµα δεν είναι ικανοποιηµένο από το
διάλογο που έγινε. ∆ιότι -και θα µου επιτρέψουν οι αγαπητοί φίλοι
που µε παρακολουθούν από το Κοµµουνιστικό Κόµµα να τους πω-
έχω την εντύπωση...
ΣΤΡΑΤΗΣ ΚΟΡΑΚΑΣ: Πολύ µας περιποιείστε σήµερα και δεν µ'
αρέσει.
ΦΟΙΒΟΣ ΙΩΑΝΝΙ∆ΗΣ (Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικών
Ασφαλίσεων): ∆ιότι έχω την εντύπωση ότι όπως πάγιο σύνθηµά
τους είναι, νόµος είναι το δίκιο του εργάτη, θα έπρεπε να πουν
ευθέως πως κατά την άποψή τους διάλογος είναι η αποδοχή των
απόψεών τους, διότι περί αυτού πρόκειται. 'Οταν εσείς, αγαπητοί
συνάδελφοι, µιλάτε για διάλογο, εννοείτε να αποδεχθούµε τις
απόψεις σας. Βεβαίως, αυτό δεν είναι πραγµατικός διάλογος.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επεσήµανα κάποιες αντιφάσεις από
όλες τις πλευρές. Ας δούµε, όµως, τώρα µε λίγα λόγια τι κάνει αυτό
το νοµοσχέδιο για το οποίο, για να είµαι δίκαιος, ακούστηκαν και
θετικές παρατηρήσεις από όλες, θα έλεγα, τις πλευρές της
Αντιπολιτεύσεως. ∆ιότι δεν είναι δυνατόν να αρνηθούµε ότι το
σχέδιο αυτό νόµου περιέχει θετικότατες διατάξεις.
Πώς είναι κατ'άρχήν δυνατόν να αµφισβητείται η ρύθµιση για την
ενοποίηση των τριών µεγάλων ταµείων των αυτοαπασχολουµένων;
Πέραν του ότι αυτό αποτελούσε και διακήρυξη προεκλογική του
ΠΑ.ΣΟ.Κ. πολλών χρόνων τώρα και δέσµευση της Κυβέρνησης στις
προγραµµατικές δηλώσεις, ήταν ένα αίτηµα όλων. ∆εν άκουσα ποτέ
κανέναν να συζητάει -µάλιστα ήταν και το πιο απλό, γιατί είναι και το
πιο απλοϊκό µερικές φορές επιχείρηµα- ότι το πρόβληµα δήθεν της
Ελλάδας είναι µόνο αυτό, ο µεγάλος αριθµός των ασφαλιστικών
οργανισµών. ∆εν είναι µόνο αυτό. ∆εν υπάρχει, όµως, κανείς που
να ασχολήθηκε µε το ασφαλιστικό σύστηµα και να µην υπέδειξε ότι
πρέπει επιτέλους να πάµε σε ενοποιήσεις ταµείων διότι ο τεράστιος,
ο πολύ µεγάλος αριθµός ασφαλιστικών οργανισµών είναι ένα
φαινόµενο προφανώς απαράδεκτο και οδηγεί σε παρενέργειες και
σε επιπτώσεις δυσµενείς στη λειτουργία του κοινωνικοασφαλιστικού
µας συστήµατος.
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Είναι, όµως, µόνο η ενοποίηση των ταµείων των
αυτοαπασχολουµένων και µάλιστα κατά ένα τρόπο -προσέξτε- που
δεν έχει προκαλέσει τις αντιδράσεις των ενδιαφεροµένων; Υπάρχει
συναίνεση και αυτό είναι πολύ µεγάλη υπόθεση. ∆ιότι η συναίνεση,
κατά την ταπεινή µου γνώµη, είναι προϋπόθεση sine qua non για
επιτυχείς ρυθµίσεις εις ό,τι αφορά στο κοινωνικοασφαλιστικό
σύστηµα. Ούτε οι διοικήσεις των ταµείων ούτε οι αντίστοιχες
επαγγελµατικές οργανώσεις αντέδρασαν πραγµατικά. Αντιθέτως
συµφώνησαν στη ρύθµιση αυτή.
Βλέπετε τι συµβαίνει σε σχέση µε τη διαφορετική µεταχείριση που
είχαν οι συνταξιούχοι των τριών αυτών διαφορετικών ταµείων.
Βελτιώνεται σαφώς η µοίρα αυτών που είχαν τις ασθενέστερες
παροχές, όπως είναι το ΤΣΑ, προσεγγίζουν αυτές του ΤΕΒΕ και
διατηρούνται οι καλύτερες παροχές που είχε το Ταµείο Εµπόρων.
Και βεβαίως υπάρχει και η µεταβατική περίοδος που είναι αναγκαία.
Σχεδόν σε όλες τις διατάξεις υπάρχει µεταβατική περίοδος και
ακούστηκε ψόγος ή επίκριση και γι' αυτό.
Ακούστε, αυτό είναι στοιχειώδης σεβασµός και στη συνταγµατική
επιταγή και εν πάση περιπτώσει, είναι στη δική µας φιλοσοφία.
Εµείς δεν θέλουµε να ανατρέψουµε νύκτωρ και αυγουστιάτικα,
ώριµα συνταξιοδοτικά δικαιώµατα. ∆εν θέλουµε, όσο και αν είναι
αναγκαίες παρεµβάσεις, να τις πραγµατοποιήσουµε µε πλήρη
αντίθεση όλων των ενδιαφεροµένων, διότι τότε αυτές δεν µπορούν
να λειτουργήσουν σωστά.
Κατηγορηθήκαµε ότι υπάρχουν τώρα κάποιες αντιδράσεις των
τελωνειακών. ∆εν θα µιλήσω τώρα για τους τελωνειακούς, γιατί θα
απαντήσω αύριο σε επίκαιρη ερώτηση για το θέµα αυτό. ∆εν µε
παίρνει ο χρόνος.
'Οταν συνεζητείτο ο ν. 2084/92, απεργούσαν οι δηµόσιοι
υπάλληλοι, οι ιδιωτικοί υπάλληλοι, η ΓΣΕΕ, όλες οι οργανώσεις,
όλοι. Θυµήθηκα και είπα τότε στη Βουλή, επειδή δεν υπήρχε κανείς
που να µην διαµαρτύρεται και να µην απεργεί, αυτό που έλεγε ο
Μιραµπό -υπάρχει στα Πρακτικά, τα διάβασα σήµερα και τα
θυµήθηκα- ότι όταν όλοι έχουν άδικο, το δίκιο είναι µε το µέρος
τους. Το θυµήθηκα και το είπα τότε ακριβώς, διότι δεν υπήρχε
κανείς που να µην διαµαρτύρεται.
Υπάρχουν στη νοµοθεσία σας, κύριε Σιούφα, και πολλές θετικές
διατάξεις. Με κατηγόρησε ο κ. Κόρακας ότι σε προηγούµενη
συζήτηση στη Βουλή είπα, ότι "εµείς δεν ήρθαµε εδώ για να
γκρεµίσουµε", απαντώντας στο γιατί δεν καταργούµε συλλήβδην τις
ρυθµίσεις τις δικές σας. Απάντησα, λοιπόν, ότι εµείς δεν ήρθαµε
εδώ για να γκρεµίσουµε ό,τι καλό έχει γίνει. Ξέχασε να πει το ό,τι
καλό έχει γίνει ο κ. Κόρακας...
ΣΤΡΑΤΗΣ ΚΟΡΑΚΑΣ: Αυτό το είπατε µετεκλογικά. Προεκλογικά
άλλα λέγατε.
ΦΟΙΒΟΣ ΙΩΑΝΝΙ∆ΗΣ (Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικών
Ασφαλίσεων): Είπα ότι δεν ήρθαµε να γκρεµίσουµε ό,τι καλό έχει
γίνει. 'Ο,τι κρίνουµε ότι δεν είναι σωστό και αποδοτικό, το
αλλάζουµε.
Για παράδειγµα, η νοµοθεσία σας είχε µία τροµερή αδικία εις βάρος
των νεοασφαλισµένων από 1.1.93, στους οποίους ενώ είχε αύξηση
στις εισφορές, µείωνε τις παροχές. Και προσέξτε, αυτοί ήταν οι
µόνοι που δεν µπορούσαν να διαµαρτυρηθούν, διότι ούτε το ήξεραν
ούτε είναι οργανωµένοι, αφού είναι εκείνοι οι οποίοι θα εισήρχοντο
στην αγορά εργασίας και συνεπώς, δεν ήταν δυνατόν να έχετε
αντιδράσεις. Αλλά ήταν κατ' εξοχήν γι' αυτό το λόγο µία πολύ άδικη
ρύθµιση.
Ερχόµαστε τώρα και αυξάνουµε από 50% έως και 80% τις
συντάξεις στις κατηγορίες αυτές και µας κατηγορεί ο κ. Κόρακας
γιατί δεν τις πάµε αµέσως στις εκατόν δέκα χιλιάδες (110.000)
δραχµές. Πρέπει να υπολογίσουµε και πόση αντοχή έχει το
κοινωνικοασφαλιστικό σύστηµα, κύριε Κόρακα.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: ∆έχεστε µία διακοπή, κύριε Υπουργέ;
ΦΟΙΒΟΣ ΙΩΑΝΝΙ∆ΗΣ (Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικών
Ασφαλίσεων): Εάν µου κρατηθεί ο χρόνος δέχοµαι, γιατί έχω µόνο
δύο λεπτά.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Θα κρατηθεί ο χρόνος
σας, κύριε Υπουργέ. Εσείς όµως, κύριε Σιούφα, δεν θα µιλήσετε

πάνω από ένα λεπτό.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: Θα είναι και πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ορίστε, κύριε Σιούφα.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: Κύριε Υπουργέ, κάνατε αυτήν την
επισήµανση. Πρέπει να πείτε όµως στην Εθνική Αντιπροσωπεία ότι
το νέο ασφαλιστικό σύστηµα από 1.1.93 ήθελε να επικρατήσουν οι
αρχές της κοινωνικής ασφάλισης χωρίς να νοθεύεται από διατάξεις
πρόνοιας. Και αυτή ήταν η µεγάλη του αρετή, γιατί τώρα
ρυθµίζοντας ως έχει το θέµα, ξαναφορτώνετε διατάξεις πρόνοιας
και υποχρεώσεις του κρατικού προϋπολογισµού για να φανείτε
καλοί, στα ταµεία.
Αυτή είναι η διαφορά της προσέγγισης και αυτές θα είναι οι
επιπτώσεις, τις οποίες θα ξαναδεί µπροστά ο ελληνικός λαός,
ακόµα και µε αυτό που του εµφανίζετε ως κοινωνική δικαιοσύνη.
ΦΟΙΒΟΣ ΙΩΑΝΝΙ∆ΗΣ (Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικών
Ασφαλίσεων): Κύριε Σιούφα, είναι η άποψή σας αυτή. Επιτρέψτε
µου να έχω άλλη άποψη. Εκεί που δεν µπορούσαν να καταλάβουν
πόσο µεγάλο ήταν το πλήγµα που εδέχοντο, το κάνατε.
Για τον ΗΣΑΠ -όπως και για άλλα ευγενή ταµεία- έχετε διάταξη που
τον επιδοτείτε µονίµως µε τεράστια ποσά, ενώ βεβαίως δεν είναι
καθόλου αδικηµένοι οι ασφαλισµένοι. Συνταξιοδοτικά και
µισθολογικά είναι προνοµιούχοι. Επίσης, δεν υπάρχουν διατάξεις
για άλλα ταµεία όπως παραδείγµατος χάριν για τον Ο.Τ.Ε. κ.ο.κ.
Αλλά δεν έχω καιρό για να σας απαντήσω πλήρως σ' αυτό που
είπατε. 'Ισως η απάντηση που σας έδωσα εν µέρει τουλάχιστον να
σας ικανοποιεί.
Εγώ δεν θα αµφισβητήσω, κύριε Σιούφα, τη δική σας πρόθεση να
κάνετε έργο στην κοινωνική ασφάλιση. Αλλά εσείς είσθε δέσµιος
µιας φιλοσοφίας του χώρου σας, µιας φιλοσοφίας διαφορετικής από
τη δική µας. Τη δική µας φιλοσοφία την είπα στην αρχή της οµιλίας
µου.
Εµείς θέλουµε να εξαντλήσουµε κάθε περιθώριο αντοχής και του
ασφαλιστικού συστήµατος και της οικονοµίας, για να βελτιώνουµε
τη µοίρα αυτών που έχουν ανάγκη. Γι' αυτό και οδηγούµαστε τώρα
σε ρυθµίσεις που αναφέρονται κυρίως στους χαµηλοσυνταξιούχους.
Το ΕΚΑΣ είναι πολύ µεγάλη υπόθεση και παρά το γεγονός ότι δεν
ικανοποιεί τον κ.Κόρακα, που θέλει πάλι τη σύνθεση -τη θεσµική
σύνθεση προφανώς- των είκοσι ηµεροµισθίων του ανειδίκευτου
εργάτη µε την κατώτατη σύνταξη. Αυτό το έχουµε ήδη υπερβεί µε το
ΕΚΑΣ. Αλλά προσέξτε, γιατί την κατώτατη σύνταξη, κύριε Κόρακα,
µπορεί να την παίρνουν και άνθρωποι που έχουν τεράστια
εισοδήµατα. ∆εν υπάρχει έλεγχος εισοδήµατος για την κατώτατη
σύνταξη.
ΣΤΡΑΤΗΣ ΚΟΡΑΚΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, αφού ο κύριος Υφυπουργός
αναφέρεται σε εµένα, θέλω το λόγο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Κύριε Κόρακα, δεν τον
δικαιούσθε.
ΦΟΙΒΟΣ ΙΩΑΝΝΙ∆ΗΣ (Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικών
Ασφαλίσεων): Αγαπητοί συνάδελφοι, είµαστε περήφανοι για την
κοινωνικοασφαλιστική µας πολιτική και ιδίως γι' αυτό το σχέδιο
νόµου.
Πρέπει να σας πω ότι είµαστε η µόνη χώρα στον κόσµο που έχει το
θεσµό της κατώτατης σύνταξης. Και είναι θεσµός που καθιέρωσε το
ΠΑ.ΣΟ.Κ.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: Μη λέτε υπερβολές.
ΦΟΙΒΟΣ ΙΩΑΝΝΙ∆ΗΣ (Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικών
Ασφαλίσεων): Ποιος την καθιέρωσε, κύριε Σιούφα;
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: Είναι από την αρχή αυτό. 'Αλλα εύσηµα
µπορείτε να πάρετε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Σας παρακαλώ, κύριε
Σιούφα.
ΦΟΙΒΟΣ ΙΩΑΝΝΙ∆ΗΣ (Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικών
Ασφαλίσεων): Εν πάση περιπτώσει, δεν µπορώ να ασχοληθώ
τώρα µε αυτό.
∆εν µπορώ, όµως, να παραλείψω να αναφερθώ στη µεγάλη,
σηµαντική ρύθµιση που γίνεται για τον έλεγχο των δαπανών
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υγείας, διότι είναι ένα από τα καίρια προβλήµατα του
κοινωνικοασφαλιστικού µας συστήµατος. Θα δείτε ότι όσο αυξάνεται
ο πληθωρισµός των γιατρών -αυτή είναι αδήριτη πραγµατικότητα
για τη χώρα µας, έχουν φθάσει σε πολύ µεγάλους αριθµούς,-τόσο
αυξάνονται και οι δαπάνες υγείας µε τη ζήτηση πλασµατικών
υπηρεσιών υγείας. Και οι δαπάνες του ιατροφαρµακευτικού
κυκλώµατος συνεχώς πολλαπλασιάζονται.
Πολύ µεγάλη επίσης και σηµαντική είναι η µεταρρύθµιση σε ό,τι
αφορά τη δηµιουργία µηχανογραφικής υπηρεσίας στη Γενική
Γραµµατεία Κοινωνικών Ασφαλίσεων, αλλά επίσης και το νέο
σύστηµα ρυθµίσεων της εξόφλησης των καθυστερηµένων
εισφορών.
∆εν µε παίρνει ο χρόνος, όµως, να συνεχίσω. Θα σεβαστώ τον
Κανονισµό.
Κύριε Πρόεδρε, σας ευχαριστώ για την ανοχή σας και ελπίζω στη
συζήτηση των άρθρων να έχω τη δυνατότητα να πω ορισµένες µου
σκέψεις µε την ελπίδα ότι µπορεί να είναι χρήσιµες.
Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑ.ΣΟ.Κ.)
ΣΤΡΑΤΗΣ ΚΟΡΑΚΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, µου επιτρέπετε;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Κύριε Κόρακα, είσθε
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος. Θέλετε να κάνετε την τοποθέτησή
σας;
ΣΤΡΑΤΗΣ ΚΟΡΑΚΑΣ: Μισό λεπτό µόνο, κύριε Πρόεδρε.
Επειδή αναφέρθηκε ο κ.Ιωαννίδης επανειληµµένως στα όσα είπα,
θα ήθελα να επισηµάνω ένα-δύο πράγµατα.
Πρώτα απ'όλα όσον αφορά το ΕΚΑΣ. Θεωρούµε ότι είναι
ταπεινωτικό, αν θέλετε, προσβλητικό για τους απόµαχους της
δουλειάς. ∆εν ζητάνε ελεηµοσύνη αυτοί οι άνθρωποι. Πέρασαν τη
ζωή τους οικοδοµώντας αυτόν τον τόπο και αξίζουν καλύτερης
µεταχείρισης. Υπήρχε θεσµοθετηµένο µέχρι το 1990 να είναι το
κατώτερο επίπεδο ίσο µε ανειδίκευτου εργάτη είκοσι µεροκάµατα.
Παρατάτε τις ελεηµοσύνες και δώστε τα για όλους.
Είπατε ότι µπορεί µερικοί που παίρνουν την κατώτατη σύνταξη να
έχουν πολύ µεγάλα εισοδήµατα. Αν, κύριε Ιωαννίδη, πλήρωσαν
εισφορές όλη τους τη ζωή, δικαιούνται να πάρουν αυτό για το οποίο
πλήρωσαν και κανείς δεν έχει το δικαίωµα να τους το αφαιρέσει.
Επίσης, το ν.2084 τον κατακεραυνώνατε. Είχατε δηλώσει ότι θα τον
καταργήσετε. Σήµερα έρχεσθε και δεν τον προσαρµόζετε καν στον
πληθωρισµό. Εµείς λέµε καθαρά: Για να µην τιναχτεί το ασφαλιστικό
σύστηµα στον αέρα, πάρτε τα οκτακόσια δισεκατοµµύρια
(800.000.000.000) δραχµές που χρωστάνε οι ιδιώτες και ο
ευρύτερος δηµόσιος τοµέας, να δώσει το κράτος το ένα
τρισεκατοµµύριο τριακόσια δισεκατοµµύρια (1.300.000.000.000)
δραχµές επιπλέον που χρωστάει στο ΙΚΑ -πιάνουµε τα δύο
τρισεκατοµµύρια- και να δείτε πόσο καλά θα πάµε. Ξέρετε πολύ
καλά ότι υπάρχουν λεφτά, απλώς δεν σας συµφέρει.
ΦΟΙΒΟΣ ΙΩΑΝΝΙ∆ΗΣ (Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικών
Ασφαλίσεων): Θα µπορούσα να σας απαντήσω, αλλά
επιφυλάσσοµαι για να ακούσω και τους άλλους συναδέλφους.
Υπάρχει πλήρης απάντηση.
ΣΤΡΑΤΗΣ ΚΟΡΑΚΑΣ: Αφήστε το για άλλη φορά.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Κύριε Υπουργέ, µην
προκαλείτε τον κ.Κόρακα, γιατί τροµάζουµε εδώ να τον
συγκρατήσουµε.
ΣΤΡΑΤΗΣ ΚΟΡΑΚΑΣ: Σαµποτάζ, κύριε Πρόεδρε, και µάλιστα
αντικοµµουνιστικό.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ακόµη και τα άψυχα σας
καταλαβαίνουν.
Ο κ.Αράπης έχει το λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΡΑΠΗΣ: Κύριοι συνάδελφοι, είναι σηµαντικό το
νοµοσχέδιο αυτό όσον αφορά τα προβλήµατα των ασφαλιστικών
ταµείων. Παρ'ότι είναι ασφαλιστικό, οι επιπτώσεις του αφορούν
χιλιάδες ασφαλισµένους, δηλαδή είναι επιπτώσεις µάξι. Εξάλλου η

λήψη µέτρων άµεσης στήριξης και εξάντλησης των δυνατοτήτων
απόδοσης του ασφαλιστικού µας συστήµατος που είναι και αυτό το
νοµοσχέδιο, είναι η βάση, όπου θα πατήσει το επόµενο νοµοσχέδιο,
εκείνο που θα αναµορφώσει το θεσµικό πλαίσιο και τον τρόπο
χρηµατοδότησης της κοινωνικής ασφάλισης, όπως λέει η εισηγητική
έκθεση.
∆εν ξέρω αν εκείνο το νοµοσχέδιο το πούµε µάξι, αλλά έχω την
εντύπωση ότι το πραγµατικό µάξι είναι τούτο που συζητάµε αυτήν
τη στιγµή και πως η ταµπέλα "µίνι" είναι παραπλανητική. Το έχουµε
πιπιλίσει για πολύ καιρό από τα Μέσα Μαζικής Ενηµέρωσης ως
µίνι, για να µη δώσουµε µεγάλη σηµασία. Αλλά στην
πραγµατικότητα πρόκειται περί µάξι. Πιάνει ενοποιήσεις ταµείων
ελευθέρων επαγγελµάτων, ταµείων αρωγής δηµοσίου, κάµποσων
επικουρικών ταµείων, πιάνει υγειονοµική περίθαλψη µε θεσµικές
υπηρεσίες ελέγχου δαπανών υγείας, µε καθιέρωση ενιαίου
βιβλιαρίου υγεία, πιάνει αξιοποιήσεις περιουσίας ταµείων,
µηχανοργάνωση κλπ., πιάνει κατώτατα όρια συντάξεων
απασχόλησης συνταξιούχων, προϋποθέσεις συνταξιοδότησης
τρίτων λόγω θανάτου. Και τι δεν πιάνει αυτό το νοµοσχέδιο; Τι το
λέµε µίνι; Μάξι είναι, έξτρα large και µάλιστα από το λαιµό µέχρι τον
αστράγαλο.
∆εν θα µπω σε λεπτοµέρειες που είναι πάµπολλες. Θα έχω την
ευκαιρία στην κατ'άρθρον συζήτηση. Θα προτιµήσω γενικότερης
σηµασίας πλευρές του που σηµατοδοτούν και την πολιτική της
Κυβέρνησης. Θα κάνω µόνο µία παρένθεση για τον κύριο Υπουργό
για το Ταµείο Μετάλλου.
Ξέρετε κύριε Υπουργέ ότι το Ταµείο Μετάλλου έχει ενεργητικό
εκατόν τριάντα δισεκατοµµύρια (130.000.000.000) δρχ. και άλλα
εκατό δισεκατοµµύρια (100.000.000.000), τα οποία µπορείτε να
εισπράξετε. Παράλληλα δε το µεταβιβάζετε στο ΤΕΑΜ, όπου οι
συντάξεις εκεί αρχίζουν από είκοσι πέντε µέχρι σαράντα χιλιάδες
(25.000-40.000) δραχµές ενώ στο Ταµείο Μετάλλου οι συντάξεις
είναι από εξήντα µέχρι ογδόντα χιλιάδες (60.000-80.000).
Παράλληλα δε οι συνταξιούχοι του Ταµείου Μετάλλου παίρνουν
εφάπαξ γύρω στο ένα εκατοµµύριο. Αυτό είναι µπλόφα εναντίον
των εργαζοµένων. Θα παίρνουν τις ίδιες συντάξεις;
ΣΤΡΑΤΗΣ ΚΟΡΑΚΑΣ: Αν ήταν για να είναι έτσι, δεν θα το άλλαζε.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΡΑΠΗΣ: Ξέρετε ότι από το '91 οι συντάξεις του Ταµείου
Μετάλλου δεν δίδονται; Παρενέβην εγώ για έναν καρκινοπαθή µε
επίσηµα χαρτιά και έλεγε ο πρόεδρος είτε η διοίκηση ότι θα βγει µε
τη σειρά του. ∆εν ξέρω αν έχει πεθάνει ο κύριος αυτός.
Κύριοι συνάδελφοι είναι θέµα ουσίας η διαχείριση των
αποθεµατικών των ασφαλιστικών ταµείων. Αναφέρθηκε σε αυτό το
θέµα και ο εισηγητής της Νέας ∆ηµοκρατίας ο κ.
Παπαγεωργόπουλος στη ∆ιαρκή Επιτροπή εν τη ρήµη του λόγου
του. ∆εν κατάλαβα αν το έλεγε κριτικάροντας το ΠΑΣΟΚ ή έκανε
αυτοκριτική και στην παράταξή του που επί δεκαετίες διέπρεψε
στην καταλήστευση των αποθεµατικών των ταµείων, ξεχνώντας ότι
στο σπίτι του κρεµασµένου δεν µιλάνε για σχοινί.
Για τα αποθεµατικά, λοιπόν, δεν βλέπω να κάνει κάτι καινούριο το
νοµοσχέδιο. ∆εν βλέπω να σέβεται το θεµελιώδες αστικό δικαίωµα
των εργαζοµένων να διαχειρίζονται την κινητή και ακίνητη
συλλογική τους περιουσία ή έστω ένα µεγάλο τµήµα της. Το να τους
επιτρέπεται η αξιοποίησή της µέχρι το 20% είναι κάτι που ισχύει
εδώ και µερικά χρόνια και µάλιστα χωρίς ειδικές κυβερνητικές
εγκρίσεις.
Το µόνο καινούριο είναι ότι η ειδική επιτροπή διαχείρισης του 20%
που συγκροτείται στην Τράπεζα Ελλάδος, δηλαδή ακόµα και η
διαχείριση του 20% παραµένει στα χέρια της Κυβέρνησης, όπως
στα παλιά καλά χρόνια της άτοκης χρήσης από την εκάστοτε
Κυβέρνηση. 'Οµως ειδικές κυβερνητικές εγκρίσεις συχνά αποτελούν
εµπόδια. Είναι σαν να λέει η πολιτική εξουσία, εντάξει διαχειριστείτε
τα εσείς αλλά θα κάνετε ότι σας λέω εγώ. Αναρωτιέµαι, λοιπόν, πως
θα  προσωποποιείται  η  ευθύνη  για  την  τυχόν  κακή  απόδοση
που  θα  οφείλεται  στους  περιορισµούς,  στις  εγκρίσεις,  στις
απαγορεύσεις  που  θα  επιβάλει  η  Τράπεζα  της  Ελλάδος.  Λόγου
χάρη  µήπως  θα  είναι  υποχρεωτικό  η  εκάστοτε  Κυβέρνηση  να
αποδίδει  στα  ταµεία  διαφυγόντα  κέρδη  που  θα  οφείλονται  σε
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κυβερνητικούς χειρισµούς, διότι θα µπορεί παραδείγµατος χάρη
πολύ απλά να τους επιβάλει την αγορά οµολόγων του δηµοσίου
λίγο πριν κάνει υποτίµηση της δραχµής. 'Ισως είναι τραβηγµένο
αυτό το παράδειγµα, αλλά ξέρετε καλά ότι αυτή η διαχείριση του
20% από τα ίδια τα ταµεία µπορεί εύκολα και µε χίλιους τρόπους,
να είναι δήθεν διαχείριση.
Ακόµη είναι γνωστός ο ασφυκτικός εναγκαλισµός των δηµοσίων
οργανισµών από τις κοµµατικές ηγεσίες. Αυτό έχει συντελέσει στην
αναποτελεσµατικότητα του δηµοσίου, στην αναξιοκρατία, αλλά και
στην µεγάλη και καθηµερινή διαφθορά. ∆εν έχετε παρά να βάλετε
στο µαγνητόφωνο οποιοδήποτε λόγο του κυρίου Πρωθυπουργού,
του κ. Παπαδόπουλου ή του κ. Παπαϊωάννου για να δείτε, ότι
συµφωνούν πλήρως µε αυτήν την άποψη. Είναι όµως ανακόλουθοι
των λόγων τους. 'Ετσι συνεχίζεται η ίδια κατάσταση. Η εκάστοτε
κυβέρνηση εξακολουθεί να έχει την αποκλειστική αρµοδιότητα στο
να διορίζει την πλειοψηφία των διοικήσεων των ασφαλιστικών
φορέων. Νοµίζω ότι εδώ το πράγµα καταντά αστείο. Σας
ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ο κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ κ. Τζανής έχει το λόγο.
ΛΕΩΝΙ∆ΑΣ ΤΖΑΝΗΣ: Αγαπητοί συνάδελφοι, είναι φυσικό η
συζήτηση ενός νοµοσχεδίου που αφορά το σύστηµα της κοινωνικής
ασφάλισης να χαρακτηρίζεται από αντιπαραθέσεις, ανάλογες µε το
µέγεθος του προβλήµατος που ακολουθεί και χαρακτηρίζει το
κοινωνικοασφαλιστικό µας σύστηµα εδώ και πολλά χρόνια. Ως
πρόβληµα το κοινωνικό ασφαλιστικό σύστηµα δεν απασχολεί µόνο
τη χώρα µας. 'Ενα από τα σοβαρότερα θέµατα της "Ατζέντας 2000"
αποτελεί ο αναµενόµενος κλονισµός των θεµελίων διαχρονικά και
παραδοσιακά ισχυρών συστηµάτων κοινωνικής ασφάλισης από την
αναµενόµενη έως το 2010 αύξηση του αριθµού των "ηλικιωµένων"
Ευρωπαίων πολιτών κατά δεκαπέντε εκατοµµύρια (αναφέροµαι σε
ηλικίες άνω των εξήντα πέντε ετών). γεγονός που θα επηρεάσει την
αντοχή των ασφαλιστικών ταµείων.
Η συζήτηση που σήµερα εξελίσσεται, χαρακτηρίζεται απ' αυτήν την
ανησυχία των συναδέλφων µπροστά στις αναµενόµενες εξελίξεις.
Ασφαλώς υπάρχουν και τα ιδιαίτερα χαρακτηριστικά του
κοινωνικοασφαλιστικού συστήµατος που εντείνουν την
αντιπαράθεση αυτή. Η Κυβέρνηση πρέπει να διευκρινίσουµε, ούτε
υποστήριξε ούτε υποστηρίζει ότι αξίζει να καυχιέται κανείς για την
υπάρχουσα κατάσταση στο χώρο της κοινωνικής ασφάλισης. Οι
αδυναµίες του ασφαλιστικού µας συστήµατος είναι γνωστές: Η
αύξηση των συνταξιοδοτούµενων, λόγω γήρατος ή αναπηρίας
ασφαλισµένων πολιτών, η ανατροπή της σχέσης ενεργών και µη
ενεργών ασφαλισµένων και η µείωσή της κάτω του 1 προς 4 που
χαρακτηρίζεται ως το όριο αντοχής, το υπερβολικά µεγάλο ποσό
των δαπανών υγείας, που για το 1998 σας θυµίζω ότι θα ανεβούν
στο 1,15 τρισεκατοµµύρια δραχµές, η πανσπερµία και το
πολύπλοκο και ανεξέλεγκτο πολλών ασφαλιστικών φορέων, οι
µεγάλες χρονικές καθυστερήσεις στην απονοµή συντάξεων, µε
κύρια αναφορά -και θα παρακαλέσω, κύριε Υπουργέ, αυτό να το
προσέξετε στο περιβόητο Ταµείο Μετάλλου που βασανίζει
κυριολεκτικά πολλές χιλιάδες ασφαλισµένων- είναι εκατόν πενήντα
χιλιάδες περίπου -που περιµένουν πέντε και έξι χρόνια για να
πάρουν την επικουρική τους σύνταξη. Είναι ένα φαινόµενο, που δεν
τιµάει τη σύγχρονη πολιτεία και που δεν υπάρχει πειστική
απάντηση.
Επισηµαίνω ακόµη την έλλειψη και µη αποτελεσµατική λειτουργία
ελεγκτικών µηχανισµών, την ύπαρξη µικρών και γραφειοκρατικά
δοµηµένων ασφαλιστικών ταµείων και τόσα άλλα που είναι γνωστά
και στα οποία δεν θέλω να αναφερθώ.
Στα πλαίσια, λοιπόν, της συνήθους αντιπολιτευτικής πρακτικής
ακούστηκαν από συναδέλφους πολλά και διάφορα. Κανένας όµως
δεν απαντάει, αν οι ρυθµίσεις του νοµοσχεδίου κινούνται προς τη
σωστή κατεύθυνση. Για την ακρίβεια, ελάχιστη αναφορά έγινε στις
ρυθµίσεις του νοµοσχεδίου και γι' αυτό υπό µορφή ερωτηµάτων θα
τις θυµίσω. Αρνείσθε, αγαπητοί συνάδελφοι, ότι είναι ορθή η
ενοποίηση και συγχώνευση του ΤΕΒΕ, του ΤΣΑ και του ΤΑΕ, σε ένα

ενιαίο ταµείο; [Η µέχρι τώρα εµπειρία διδάσκει ότι δεν γνωρίζαµε
ποιο είναι το αντικείµενο του κάθε ταµείου. Υπήρχαν κύκλοι
αλληλοεπικάλυψης και πολλές φορές αυτό που ανήκε στο ένα
ταµείο, διεκδικείτο και από το άλλο. Εν πάση περιπτώσει γιατί ένα
αντικείµενο να αποτελεί τρία ασφαλιστικά ταµεία]; Αρνείσθε ή όχι ότι
πρέπει να ενοποιηθούν τα δώδεκα ταµεία, Αρωγής ∆ηµοσίων
Υπαλλήλων σε ένα, κάτι που προβλέπει το νοµοσχέδιο; Πρέπει ή
όχι να γίνει απορρόφηση από το Ταµείο Επικουρικής Ασφάλισης
Μισθωτών (ΤΕΑΜ) του Επικουρικού Ταµείου Εργατοϋπαλλήλων
Μετάλλου; Πρέπει ή όχι να γίνει συγχώνευση του ΤΑΠ-ΟΤΕ µε το
ΤΑΠ-ΟΣΕ; ∆ιαφωνείτε, άραγε, µε τα προβλεπόµενα µέτρα
βελτίωσης στον τοµέα της υγειονοµικής περίθαλψης, στον τοµέα
του εκσυγχρονισµού, της οργάνωσης και λειτουργίας του
κοινωνικοασφαλιστικού συστήµατος, στον εξορθολογισµό του
πλαισίου προστίµων και ποινών του ΙΚΑ και άλλων ασφαλιστικών
οργανισµών; ∆ιαφωνείτε, ακόµα µε την ανάγκη περιορισµού της
απασχόλησης των συνταξιούχων; Ακούστηκε ότι κακώς η
Κυβέρνηση προχωράει στον περιορισµό της απασχόληση των
συνταξιούχων. Το είπε ο κ. Σιούφας ο οποίος υποστήριξε ότι δεν
πρέπει να τίθεται νέος περιορισµός στην απασχόληση των
συνταξιούχων, µε το επιχείρηµα ότι τις περισσότερες φορές οι
συνταξιούχοι απασχολούνται από ανάγκη. Να µου επιτρέψετε να
πω ότι η προσφυγή ενός ανθρώπου σε απασχόληση κατά το
στάδιο της συνταξιοδότησής του, δεν γίνεται πάντα από ανάγκη. Οι
ανάγκες των ανθρώπων διαµορφώνονται ανάλογα και µε τις
συνηθειές τους. Αν αυτές οι ανάγκες δεν καλύπτονται µε τη σύνταξη
µόνο, τι θα πούµε για τις ανάγκες του άνεργου; Τι θα πούµε στον
άνεργο που διεκδικεί µια θέση στον ήλιο σε µια τραγικά δύσκολη
περίοδο, όπου είναι γνωστό ποιες είναι οι επιπτώσεις της
τεχνολογίας στην απασχόληση και ποιες είναι οι επιπτώσεις των
νέων µορφών εργασίας στην απασχόληση; Τι θα απαντήσουµε σ'
αυτούς τους ανθρώπους; Μήπως ότι νοιαζόµαστε περισσότερο για
την προσθήκη ενός ακόµα εισοδήµατος του συνταξιούχου στο ήδη
υπάρχον καλό ή κακό εισόδηµά του της σύνταξής του;
Αρνιέσθε ακόµα τη χρησιµότητα και αναγκαιότητα και τη
θεσµοθέτηση µιας υπηρεσίας ελέγχου δαπανών υγείας των φορέων
κοινωνικής ασφάλισης, όπως προβλέπει το άρθρο 32 του
νοµοσχεδίου, που αποσκοπεί στο συστηµατικό έλεγχο των
δαπανών υγείας των τριάντα επτά ασφαλιστικών φορέων και
κλάδων ασφαλείας της χώρας που µαζί µε τις αντίστοιχες δαπάνες
του δηµοσίου, θα ανέλθουν συνολικά στο 1,15 τρισεκατοµµύρια
δραχµές, µόνο για το 1998;
Είναι αυτό ένα ποσό που δικαιολογεί τη µη άσκηση ελέγχου σε
αυτές τις δαπάνες; 'Η µήπως πρέπει να εθελοτυφλούµε για το τι
γίνεται στο χώρο, πώς δηλαδή δαπανώνται τα χρήµατα των
ασφαλιστικών ταµείων, πώς λειτουργεί το τρίγωνο ασφαλισµένος-
φαρµακοποιός ή γιατρός-ασφαλιστικά ταµεία. Εν τέλει όµως
πληρώνει ο λαός, χρόνια τώρα πληρώνει ο λαός. Κάποιοι
πλουτίζουν, και ο λαός πληρώνει. Και η κάθε κυβέρνηση βρίσκεται
µπροστά στην οξύτατη ανάγκη να αντιµετωπίζει ελλείµµατα,
ακριβώς γιατί δεν υπάρχει ένας έλεγχος.
Εγώ θα έλεγα, ότι αυτή η ρύθµιση είναι ενοχή της κάθε κυβέρνησης,
ότι ήδη δεν είναι καθιερωµένη εδώ και πολλά χρόνια.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΕΛΑΣ: Εσείς είσθε στην Κυβέρνηση!
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Κύριε Μελά, θα µιλήσετε
και εσείς. Σας παρακαλώ!
ΛΕΩΝΙ∆ΑΣ ΤΖΑΝΗΣ: Κοιτάξτε, το "εσείς" και το "εµείς" ας το
αφήσουµε! 'Εξω περιµένει ένας λαός, ο οποίος θέλει να δει λύσεις,
κύριε Μελά, και γελάει µε αυτά που βλέπει. 'Εξω υπάρχει ένας λαός
που διασκεδάζει µε τις αντιπαραθέσεις αυτές. Είτε από τη σηµερινή
Κυβέρνηση, είτε από την κυβέρνηση της επόµενης τετραετίας, είτε
της µεθεπόµενης ο λαός περιµένει απαντήσεις, δεν περιµένει
πυροτεχνήµατα και αντιπαραθέσεις άνευ περιεχοµένου. Εµείς
δίνουµε λύσεις, επιχειρούµε να δώσουµε λύσεις. Αντιπαραθέστε τις
δικές σας προτάσεις, όχι όµως διαρκή απόρριψη. ∆εν οδηγεί
πουθενά, καταλάβετέ το αυτό!
Αρνείσθε, αγαπητοί συνάδελφοι, τη χρησιµότητα της συ-
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γκέντρωσης των δεδοµένων σχετικά µε τις συναλλαγές των
ασφαλισµένων µε όσους παρέχουν υπηρεσίες, (παραδείγµατος
χάριν, γιατροί, φαρµακοποιοί, νοσοκοµεία) και αυτών των
κατηγοριών µε τους ασφαλιστικούς οργανισµούς; ∆εν νοµίζω
αλήθεια ότι µπορεί να υπάρξει κάποιος που µπορεί βάσιµα και
σοβαρά να αµφισβητήσει την αναγκαιότητα και τη χρησιµότητα
αυτών των επιχειρούµενων ρυθµίσεων. 'Οπως, βέβαια, δεν µπορεί
κανείς να αµφισβητήσει τις θετικές πτυχές µίας ανάλογης
προσπάθειας της Κυβέρνησης, όπως αυτές περιλαµβάνονται στη
δηµιουργία νέου κλάδου κύριας ασφάλισης των αγροτών, στη
νοµιµοποίηση και ασφαλιστική κάλυψη των οικονοµικών
µεταναστών (υπό την προϋπόθεση όµως, ότι οι νοµιµοποιηµένοι θα
διακρίνονται από τους µη νοµιµοποιηµένους, για να γνωρίζει και η
ελληνική κοινωνία ποιους έχει νοµίµως εδώ και ποιους δεν έχει).
Και βεβαίως, δεν µπορεί κανείς να αρνείται τη χρησιµότητα της
θεσµοθέτησης του ΕΚΑΣ. Ας µην το αποκαλούµε, αγαπητοί
συνάδελφοι του ΚΚΕ, ψίχουλα και επαιτεία. ∆εν είναι επαιτεία! Εάν
δηλαδή το χαρακτηρίζουµε ως επαιτεία, τότε τι να πούµε για την
επιδότηση του ενοικίου, η οποία υπάρχει χρόνια τώρα; Τότε, ας
καθιερώσουµε και ας χαρακτηρίσουµε -άποψη µε την οποία εγώ
δεν συµφωνώ- και ως στοιχείο ζητιανιάς και ελεηµοσύνης και τα
επιδόµατα ανεργίας...
∆εν νοµίζω ότι αυτές οι απόψεις απηχούν τις απόψεις όλων! Πρέπει
να είµαστε εξαιρετικά προσεκτικοί. 'Εχω την αίσθηση ότι η ελληνική
κοινωνία το αποδέχτηκε µε σχετική ικανοποίηση το σχετικό µέτρο.
Ας µην το αµφισβητούµε!
Βεβαίως, επίσης, κανείς δεν µπορεί σοβαρά να αµφισβητήσει τη
χρησιµότητα των µέτρων για το φάρµακο. ∆εν είπε κανείς ότι ήταν
άριστοι οι χειρισµοί που έγιναν κατά την καθιέρωση λίστας
φαρµάκου. Ας δούµε όµως τα οικονοµικά αποτελέσµατα αυτής της
υπόθεσης. Εδώ δεν είµαστε για να εκφράζουµε τα συµφέροντα των
φαρµακοβιοµηχάνων, αλλά για να υπερασπιζόµαστε τα
συµφέροντα του ελληνικού λαού, όπως αυτά εκφράζονται µε την
προστασία των συµφερόντων του συστήµατος κοινωνικής
ασφάλισης, µε τη διατήρηση βιωσιµότητας των ασφαλιστικών
ταµείων, µε τη διατήρηση της βιωσιµότητας των ασφαλιστικών
φορέων.
Αµφισβητήθηκε, αγαπητοί συνάδελφοι, προηγουµένως και η
αποτελεσµατικότητα της λίστας φαρµάκων. Και κατά καιρούς οι
επερωτήσεις σας προς την Κυβέρνηση έχουν σκληρό περιεχόµενο,
σε σηµείο που να αµφισβητεί κανείς και να αναρωτιέται πού τείνουν
αυτές οι επερωτήσεις.
Ευχαρίστως κάποια στιγµή, αν θέλετε, να συζητήσουµε για τα
αποτελέσµατα της καθιέρωσης της λίστας φαρµάκου.
Αγαπητοί συνάδελφοι, χωρίς την ελάχιστη διάθεση
προσωποποίησης της ανταλλαγής απόψεων που σήµερα υπήξε θα
ήθελα να τονίσω, ότι τόσο ο κ. Σιούφας όσο και ο κ. Γιακουµάτος
που άσκησαν κατά κάποιο τρόπο σκληρή κριτική στο νοµοσχέδιο,
αλλά και κατ'επέκταση στο σύστηµα της κοινωνικής ασφάλισης,
υπηρέτησαν από συγκεκριµένες θέσεις το σύστηµα αυτό και θα
έλεγα ότι κατέβαλαν κάθε δυνατή προσπάθεια για να
αντιµετωπίσουν τα προβλήµατα. Γνωρίζουν, λοιπόν, πολύ καλά και
την παθογένεια του συστήµατος και τις δυσκολίες του και τον
αµείλικτο χαρακτήρα των οικονοµικών µεγεθών και τη σχέση
δαπανών και εσόδων των ασφαλιστικών ταµείων.
Γι'αυτό και οµολογώ ότι ξαφνιάστηκα από την αντίφαση -είναι
αντίφαση- της τοποθέτησης του κ.Σιούφα που αφ'ενός
υπερασπίστηκε -και καλά έκανε- το περιεχόµενο του δικού του
νόµου και των δικών του ρυθµίσεων και από την άλλη µεριά
αποδοκίµασε τον έλεγχο και τον περιορισµό της απασχόλησης των
συνταξιούχων. ∆εν είναι άραγε αντίφαση αυτή; 'Ενα ασφαλιστικό
σύστηµα δεν χρειάζεται ρυθµίσεις που τείνουν στον έλεγχο των
δαπανών και στη διασφάλιση της βιωσιµότητας των ταµείων, άρα
και έλεγχου της απασχόλησης των συνταξιούχων; Πρέπει να την
αφήσουµε ανέλεγκτη; Νοµίζω ότι αυτά τα επιχειρήµατα πρέπει να
αποφεύγονται.
Επίσης αναρωτιέµαι! αν θεωρείται επιτρεπτή η απασχόληση των
συνταξιούχων και ανεκτή χάριν της ενίσχυσης του εισοδήµατος,

πόσο αθέµιτη είναι η παρεµπόδιση της απόκτησης ενός κοµµατιού
ψωµιού από ένα νέο παιδί που δεν έχει δουλειά ή ακόµη από έναν
άνθρωπο που απολύεται από τη δουλειά του και που δεν µπορεί να
βρει δουλειά. Γι'αυτό αποτελεί στοιχείο αντίφασης και η αναφορά
του κ. Σιούφα στα µέτρα που προβλέπει η Κυβέρνηση για τους άνω
των πενήντα πέντε ετών. Εάν θα δούµε και αυτά µε το ψυχρό µάτι
του οικονοµικού κόστους τότε τι θα πούµε στους ανθρώπους που
πεινάνε έξω; Σ' αυτούς που έχουν πρόβληµα τι θα πούµε; 'Οτι τους
αντιµετωπίζουµε µε αυτήν τη σκληρή νεοφιλελεύθερη λογική;
Νοµίζω ότι δεν πρέπει αυτά τα πράγµατα να αντιµετωπίζονται µε
τέτοια σκληρότητα.
Βέβαια, δεν πρέπει να ξεχνάµε ότι οι παράλληλα απασχολούµενοι
συνταξιούχοι σπανίως ασφαλίζονται και στα ασφαλιστικά ταµεία.
Συνήθως είναι "µαύρη" η απασχόλησή τους γιατί βολεύει και τους
εργοδότες.
Είπε ακόµη ο κ.Γιακουµάτος -και το αναφέρω αυτό γιατί πρέπει να
απαντηθεί- ότι παρατηρείται µεγάλος αριθµός αναπηρικών
συντάξεων και αναφέρθηκε στους ανάπηρους "µαϊµούδες". Αυτήν
την ιστορία εγώ δεν θέλω να την ξύσω ούτε για να πω τι γινόταν
στα Ελληνικά Ταχυδροµεία ή εδώ ή εκεί µε περιπτώσεις οι οποίες
εν συνεχεία απασχόλησαν τη δηµοσιότητα. ∆εν αναφέροµαι σε
αυτό.
Εγώ θέλω µόνο να τονίσω δύο τρεις αλήθειες που αφορούν το ΙΚΑ
µε αφορµή την αναφορά του κ.Γιακουµάτου. Οι αναπηρικές
συντάξεις σε σχέση µε το 1993 από το 23% έχουν µειωθεί σήµερα
στο 19%. (Αυτά είναι στοιχεία που µου τα έδωσε ο ∆ιοικητής του
ΙΚΑ λίγο πριν).
Η φαρµακευτική δαπάνη για το ΙΚΑ µειώθηκε το 1998 κατά 17%. Το
1998 θα περιοριστεί η εισφοροδιαφυγή κατ'εκτίµηση -ήδη είναι σε
εξέλιξη το γεγονός- κατά εκατόν πενήντα δισεκατοµµύρια
(150.000.000.000) δραχµές και το 1999 παραπάνω από τριακόσια
δισεκατοµµύρια (300.000.000.000) δραχµές.
Να θυµίσω επίσης ότι ο ισολογισµός του ΙΚΑ του 1997 έκλεισε µε
εξακόσια εξήντα δύο εκατοµµύρια (662.000.000) δραχµές έλλειµµα
αν και ο προϋπολογισµός του ίδιου έτους πιθανολογούσε έλλειµµα
εκατόν σαράντα δισεκατοµµυρίων (140.000.000.000) δραχµών.
Να θυµίσω ακόµη ότι οι δαπάνες νοσηλείας στο εξωτερικό
µειώθηκαν κατά 400% στην τελευταία πενταετία. Και βέβαια να
θυµίσω ότι στα τελευταία πέντε χρόνια το ΙΚΑ έκλεισε χωρίς
δανειοδοτήσεις. Αυτά είναι στοιχεία που νοµίζω ότι κανένας
καλόπιστος συνοµιλητής δεν πρέπει να τα αγνοεί.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΑΡΑΜΑΡΙΟΣ: ...(δεν ακούστηκε).
ΛΕΩΝΙ∆ΑΣ ΤΖΑΝΗΣ: Νοµίζω ότι αναφέροµαι στην τελευταία
πενταετία. Και µας κατηγορείτε ότι την τελευταία πενταετία είµαστε
Κυβέρνηση. Και είµαστε. Επαναλαµβάνω εν πάση περιπτώσει ότι
εάν στην τελευταία πενταετία είναι αυτή η εικόνα, αυτή είναι η εικόνα
θετικών πεπραγµένων που ανήκουν σ' αυτόν που κυβερνά και όχι
σε αυτόν που κυβερνούσε.
'Εγινε ακόµα λόγος για το ΙΚΑ και τη λειτουργία του. ∆εν θέλω,
αγαπητοί συνάδελφοι, ν' απαντήσω σε κάποια επιχειρήµατα που
ακούστηκαν που τα θεωρώ λίγο παλαιοµοδίτικα -δεν θυµάµαι ποιος
συνάδελφος τα είπε- πώς είναι δυνατόν να λέτε ότι κάνετε διάλογο
µε αφορµή το γεγονός ότι εδώ δεν έγινε διάλογος, πώς είναι
δυνατόν από τη µία µεριά να κάνετε διάλογο και από την άλλη να
επιστρατεύετε τους τελωνειακούς;
Για το ΠΑ.ΣΟ.Κ. και την Κυβέρνησή του σηµείο αναφοράς είναι τα
συµφέροντα του ελληνικού λαού και καµιάς συντεχνίας. Αν έχετε τη
δύναµη και εσείς να τα δείτε τα πράγµατα έτσι, κάντε το. Αλλά να
σύρεστε σήµερα πίσω από συντεχνίες οι οποίες αύριο µεθαύριο,
όταν έρθει το πλήρωµα του χρόνου -που πιστέψτε µε δεν θα είναι
πολύ γρήγορα και µην αισιοδοξείτε και µην αναθαρρείτε από
δηµοσκοπήσεις που δεν σας δίνουν το δικαίωµα να κυβερνήσετε,
διότι την ίδια στιγµή εµφανίζεται µε αυξηµένη αξιοπιστία ως
κυβερνητικό κόµµα το ΠΑ.ΣΟ.Κ.
Κλείνω την παρένθεση. ∆εν µπορείτε να µιλάτε για έλλειψη
διαλόγου για το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο.
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ΛΕΥΤΕΡΗΣ ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΣ: Αποδέχεσθε τα γκάλοπ
εποµένως.
ΛΕΩΝΙ∆ΑΣ ΤΖΑΝΗΣ: 'Ενας στατιστικολόγος έλεγε ότι το πιο
ασφαλές στοιχείο της στατιστικής ως επιστήµης είναι η αναξιοπιστία
της. Αν θέλετε όµως να µπούµε στη λογική των δηµοσκοπήσεων,
να µπούµε. Για µας δεν υπάρχει πρόβληµα, κύριε συνάδελφε. Εµείς
επιτελούµε ένα έργο απέναντι στον ελληνικό λαό. Αυτό θα µας
καταξιώσει, αυτό θα µας οδηγήσει στην επανεκλογή µας. Να είσθε
βέβαιοι ότι αν συνεχίσουµε µε γνώµονα το συµφέρον του ελληνικού
λαού και όχι των συντεχνιών, πίσω από τις οποίες σύρεσθε, εµείς
θα είµαστε στο τέλος οι νικητές.
Τελειώνω µε την αναφορά στα περί ελλείψεως διαλόγου. Ο
Υπουργός κ. Παπαϊώννου είπε ότι από 27.5.97 άνοιξε ο κοινωνικός
διάλογος, ήταν ένας πλούσιος ανοικτός, δηµόσιος διάλογος που
κατέληξε σε συγκεκριµένο πόρισµα, που οδήγησε εν τέλει στην
υποβολή σχετικής πρότασης στην ΟΚΕ, οι προτάσεις της οποίας
λήφθηκαν σοβαρά υπόψη για να καταρτιστεί το συγκεκριµένο
νοµοσχέδιο. Πού είναι λοιπόν η έλλειψη διαλόγου; Τι άλλο θα
έπρεπε να κάνει µια κυβέρνηση πριν προχωρήσει στην υποβολή
της νοµοθετικής της πρότασης; Να συζητήσει µε αυτούς που
ενέχονται. Αυτοί που ενέχονται λοιπόν συµφώνησαν. Εσείς γιατί
διαφωνείτε; ∆εν κατάλαβα. Αλλιώς εκφράζονται τα στελέχη σας στο
χώρο της ΟΚΕ, αλλιώς εκφράζονται τα στελέχη σας µέσα στη
Βουλή;
Αγαπητοί συνάδελφοι, το δικαίωµα στην ασφάλιση είναι ένα βασικό
κοινωνικό δικαίωµα του πολίτη. Το άρθρο 22 παράγραφος 4 του
Συντάγµατος θεσπίζει για το νοµοθέτη υποχρέωση ασφαλιστικής
κάλυψης. Η εκπλήρωση αυτής της υποχρέωσης του νοµοθέτη
πρέπει να γίνεται µε γνώµονα το πραγµατικό συµφέρον των
ανθρώπων, έτσι όπως το επιβάλλει αυτό το συµφέρον η
αλληλεγγύη των γενεών. Κάθε γενιά δεν ζει για να φροντίζει τον
εαυτό της. Οι άνθρωποι που σήµερα ζουν, δεν ζουν φροντίζοντας
µόνο τη δική τους επιβίωση. Αυτό το χρέος αλληλεγγύης επιβάλλει
σε όλους µας να διασφαλίσουµε τις βάσεις διάσωσης των ταµείων
µπροστά στις δυσκολίες που έρχονται. Και είτε θέλουµε είτε δεν
θέλουµε οι δυσκολίες αυτές θα έρθουν και θα τις συναντήσουµε
πολύ γρήγορα. 'Ετσι νοµίζω πρέπει να προσεγγίζουµε το θέµα, έξω
από µικροκοµµατικές λογικές, λαµβάνοντας υπόψη τις
συντελούµενες παγκόσµιες ανακατατάξεις, τις µεγάλες αλλαγές στο
επίπεδο των εργασιακών σχέσεων, τις επιπτώσεις της τεχνολογίας
στις εργασιακές σχέσεις και στην απασχόληση, τις επιπτώσεις από
την αναµενόµενη µελλοντική διεύρυνση της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης
και την πιθανή µετακίνηση και προς την Ελλάδα εργατικού
δυναµικού από χώρες που θα ενταχθούν στο µέλλον στην
Ευρωπαϊκή 'Ενωση, την ανάγκη διαρκούς ελέγχου των
µακροοικονοµικών µεγεθών.
Νοµίζω ότι µόνο αν δούµε τα πράγµατα έτσι, µόνο αν
λειτουργήσουµε κάτω από το αίσθηµα αυτό της ευθύνης, θα
προσφέρουµε ουσιαστικές υπηρεσίες στο µέλλον. Εγώ ευελπιστώ
ότι µέχρι το τέλος αυτής της συζήτησης αυτή η αντίληψη θα
επικρατήσει έτσι ώστε να µπορούµε να κοιτάµε το λαό στα µάτια,
όπως πρέπει να τον κοιτούν οι γνήσιοι και ειλικρινείς υπηρέτες του.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ο κ. Καραµάριος έχει το
λόγο.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΑΡΑΜΑΡΙΟΣ: Κυρία και κύριοι συνάδελφοι, είναι
γνωστό ότι µε τις συνταγµατικές επιταγές του άρθρου 21 του
Συντάγµατός µας, το κράτος πρέπει να µεριµνά για την υγεία των
πολιτών και να παίρνει ειδικά µέτρα για την προστασία της
νεότητας, του γήρατος, της αναπηρίας και την περίθαλψη των
απόρων και αυτά µέσα στη βασική αρχή της προστασίας της
οικογένειας, που αποτελεί το θεµέλιο της συντήρησης και
προαγωγής του έθνους µας.
Με βάση συνεπώς αυτές τις συνταγµατικές επιταγές η πολιτεία
υποχρεούται να θεσµοθετεί διατάξεις νόµων που να υλοποιούν
αυτές τις επιταγές.
Συνεπώς, το ερώτηµα που προβάλλεται είναι αν η σηµερινή
Κυβέρνηση που επιζητεί µε το συζητούµενο νοµοσχέδιο την

οργανωτική τάχα και λειτουργική αναδιάρθρωση των φορέων της
κοινωνικής ασφάλισης, πέτυχε προς την κατεύθυνση αυτή, τους
προδιαγεγραµµένους, δηλαδή, συνταγµατικά στόχους και αν όχι,
γιατί. Το ότι δεν πέτυχε, αυτό προκύπτει από την ίδια την εισηγητική
έκθεση του νοµοσχεδίου, η οποία φυσικά και αποτελεί την
αιτιολογία για την επιζητούµενη ψήφιση αυτού του νοµοσχεδίου,
παραγνωρίζοντας το γεγονός ότι η σηµερινή παράταξη που
κυβερνά τον τόπο είναι η ίδια που εδώ και πολλά χρόνια
διαχειρίζεται την κυβερνητική εξουσία, και µάλιστα, όταν µε τις δικές
της εσφαλµένες πρωτοβουλίες και την πολιτική που άσκησε στην
περίοδο '82-'87, δηµιούργησε τα τεράστια εκείνα ελλείµµατα
πολλών ασφαλιστικών οργανισµών, στο όνοµα µιας τάχα δίκαιης
και καλύτερης κοινωνικής πολιτικής έναντι των ασφαλισµένων και
συνταξιούχων, αυτών των οργανισµών.
Στο σηµείο αυτό θα ήθελα να υπενθυµίσω στον Υφυπουργό τον
κ.Ιωαννίδη, να πάρει το βιβλίο του κ.Σολωµού ...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Τον οποίο παρακαλώ να
σας ακούσει και να µην ενοχλεί τον κ.Βλαχόπουλο.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΑΡΑΜΑΡΙΟΣ: ∆εν χρειάζεται να µας ακούν.
Βλέπετε, δεν υπάρχει κυβέρνηση.
Θα παρακαλούσα, λέω, τον αγαπητό κ.Ιωαννίδη, να πάρει το βιβλίο
του κ.Σολωµού -που κατά σύµπτωση και σήµερα είναι διοικητής του
ΙΚΑ- και να δει για ποιο λόγο τα ασφαλιστικά ταµεία και ιδιαίτερα το
ΙΚΑ είχε πέσει έξω κατά τη διάρκεια του '82 και '87, µε εκείνη την
πολιτική που ασκήσατε, που εσείς το θεωρήσατε µεγάλη επιτυχία
να αυξήσετε τις συντάξεις µετά το '82 στο τριπλάσιο αµέσως και
έκτοτε να εξακολουθείτε να δίνετε αυξηµένες συντάξεις µε δανεισµό,
µέχρι που αναγκάστηκε ο κ.Σολωµός να παραιτηθεί, νοµίζω
γι'αυτήν την αιτία, διαµαρτυρόµενος για τη χρηµατοδότηση των
ασφαλιστικών οργανισµών από τις κρατικές τράπεζες.
Σήµερα λοιπόν βλέποντας ότι εκείνη την πολιτική της και µε τις
οποιεσδήποτε δυσάρεστες συνέπειες που είχε στην καθόλου
ασφαλιστική πολιτική της και που παρά την ανάκαµψη που
επιτεύχθηκε χάρη στη δική µας πολιτική κατά την τριετία 1990-1993,
δεν µπόρεσε τελικά να επιφέρει θετικά αποτελέσµατα. Προσπαθεί
µε το σηµερινό νοµοσχέδιο, το αποσπασµατικό, πρόχειρο και χωρίς
αρχή και τέλος όπως είπε ο εισηγητής µας να επιφέρει τάχα µια
τάξη στο όλο ασφαλιστικό µας σύστηµα.
'Ετσι οµολογείται πλέον περίτρανα από την Κυβέρνηση ότι η
πολιτική της απέτυχε και προσπαθεί να επιρρίψει τις αιτίες πάνω
στα χρόνια προβλήµατα που µαστίζουν το ασφαλιστικό µας
σύστηµα, σαν να έφταιγαν µόνο οι ίδιοι οι ασφαλιστικοί οργανισµοί
και όχι η ίδια η Κυβέρνηση που ασκούσε και ασκεί την εξουσία της
πάνω σ'αυτά επί σειρά ετών.
Σαν αιτίες, αναφέρει χαρακτηριστικά τα εξής:
Πρώτον, την χρόνια δήθεν κατάσταση της οικονοµίας µας.
∆εύτερον, τη ανεργία και τις νέες µορφές απασχόλησης.
Τρίτον, το δηµογραφικό µας πρόβληµα, γήρανση, υπογεννητικότητα
και αύξηση διάρκειας ζωής. Αλήθεια, τι µακάβρια αιτιολογία!
Τέταρτον, την αύξηση των δαπανών υγείας και πέµπτον, το
οργανωτικό πρόβληµα που το συνδέει µε την έλλειψη σχεδιασµού.
Ας δούµε όµως συµπερασµατικά ποιες είναι αυτές οι αιτίες και ποια
η ευθύνη της κυβέρνησής σας, κύριοι.
Πρώτον, οµολογείτε ότι µια από τις αιτίες, είναι και η χρόνια
κατάσταση της οικονοµίας µας. ∆ηλαδή, τι θέλετε να µας πείτε; 'Οτι
δήθεν η οικονοµία µας δεν πάει καλά και γι'αυτό φταίει το
ασφαλιστικό µας σύστηµα; Μα, αν αυτή είναι η αιτία, τι κάνατε εσείς
τόσα χρόνια για τη διόρθωσή της; ∆υστυχώς όµως, σωστά το
οµολογείτε αυτό σήµερα. Στο βωµό της κοµµατικής σας
σκοπιµότητας και του συµφέροντος της παράταξής σας, να νέµεσθε
επί χρόνια την εξουσία, ασφαλώς και δεν κοιτάξατε τη βελτίωση της
οικονοµίας µας, δηλαδή την αύξηση του εθνικού µας εισοδήµατος.
∆εύτερον,  οµολογείτε  επίσης,  ότι  η  ανεργία  είναι  µια  από  τις
αιτίες  του  ασφαλιστικού  µας  συστήµατος.  ∆εν  µας  λετε
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όµως, ποιος φταιει σ'αυτό. Φταινε οι εργαζόµενοι και οι
ασφαλισµένοι των ταµείων για την αύξηση της ανεργίας ή εσείς και
η πολιτική που εφαρµόσατε τόσα χρόνια;
( Θόρυβος στην Αίθουσα )
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Κύριοι συνάδελφοι, σας
παρακαλώ πάρα πολύ. Είµαστε πολύ λίγοι µέσα στην Αίθουσα. Σας
είπα ότι ακούγεστε πάρα πολύ.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΑΡΑΜΑΡΙΟΣ: Το αποτέλεσµα είναι να µην
υπάρχει ανάλογη αύξηση των επιχειρηµατικών µας
δραστηριοτήτων, µε επακόλουθο την αύξηση των θέσεων εργασίας.
Τρίτον, οµολογείτε ότι το δηµογραφικό µας πρόβληµα συνέτεινε στα
προβλήµατα του ασφαλιστικού µας συστήµατος. ∆ηλαδή, τί θέλετε
να µας πείτε; 'Οτι αν ήταν µεγαλύτερος ο πληθυσµός της χώρας
µας, αυτόµατα θα ελύοντο και τα προβλήµατα της ασφάλισής τους;
Μα µιλάτε σοβαρά, κύριοι της Κυβέρνησης, όταν λέτε ότι ένας από
τους λόγους των προβληµάτων στην ασφάλισή µας είναι και η
αύξηση του χρόνου ζωής του πληθυσµού µας; ∆ηλαδή, εσείς είστε
ενάντια στη µακροβιότητα του ελληνικού λαού; Μήπως δεν
αντιληφθήκατε τι γράφατε στην εισηγητική σας έκθεση;
ΦΟΙΒΟΣ ΙΩΑΝΝΙ∆ΗΣ (Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικών
Ασφαλίσεων): Αυτό το συµπέρασµα πρέπει να καταγραφεί.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΑΡΑΜΑΡΙΟΣ: Ξεχνάτε ότι ο κάθε ασφαλισµένος
καταβάλλει τις απαιτούµενες εισφορές του προς τον αντίστοιχο
φορέα του;
Τέταρτον, ισχυρίζεστε κύριε Υφυπουργέ, διαβάστε την εισηγητική
σας έκθεση ακόµη, ότι ένας από τους λόγους του ασφαλιστικού µας
προβλήµατος είναι και η αύξηση των δαπανών υγείας. Μα στα
αλήθεια, αγαπητοί µου, φταίει το ασφαλιστικό µας σύστηµα και εδώ
ή η έλλειψη της αναγκαίας θεσµικής ή άλλης υποδοµής ελέγχου,
διακίνησης της ιατροφαρµακευτικής περίθαλψης των
ασφαλισµένων;
Για τον κ. Τζανή, θα ήθελα να πω ότι χάρηκα ιδιαίτερα, όταν
άκουσα ότι εκλέχθηκε τρίτος Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος, διότι
τον εκτιµώ, αλλά και διότι έχει µια χάρη να ισοπεδώνει τα πάντα.
Αγαπητέ µου, κύριε Τζανή, τόσα χρόνια εσείς κυβερνάτε,
σπαταλώντας την ιατροφαρµακευτική περίθαλψη. Ξέρετε πόσο
αγοράζονται τα φάρµακα στα δηµόσια νοσοκοµεία και όµως δεν
κάνετε τίποτα, σας φταίνε λοιπόν οι ασφαλιστικοί οργανισµοί γι'
αυτή σας την κακή πολιτική;
ΛΕΩΝΙ∆ΑΣ ΤΖΑΝΗΣ: Να σας υπενθυµίσω...
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΑΡΑΜΑΡΙΟΣ: Να µη µου υπενθυµίσετε τίποτα, να
µε ακούσετε, σας παρακαλώ.
Πέµπτον, οµολογείτε πλέον περίτρανα ότι τελικά για το όλο
πρόβληµα φταίει το οργανωτικό µας σύστηµα. Εδώ πράγµατι σας
συγχαίρω κύριοι, γιατί εκ βαθέων οµολογείτε τις ευθύνες σας,
ευθύνες που βαραίνουν ιδιαίτερα εσάς, γιατί ενώ η παράταξή σας
κυβερνά τη χώρα σχεδόν από το 1981 και µέχρι σήµερα, ύστερα
από τόσα χρόνια οµολογείτε την αποτυχία σας και επιβεβαιώνετε
έτσι τη δική σας πολιτική, που ήταν αποσπασµατική, πρόχειρη,
κοµµατική και καιροσκοπική. 'Ετσι δεν αποµένει πλέον τίποτε άλλο,
παρά να δούµε τι θέλετε και τι επιδιώκετε σήµερα µε το νοµοσχέδιό
σας, ένα νοµοσχέδιο που η τύχη του δεν πρόκειται να είναι ούτε
ασφαλής, ούτε λυσιτελής.
Η κοινωνική ασφάλεια, κύριοι, χρειάζεται βαθιές τοµές και σταθερές,
όχι αποσπασµατικές παρεµβάσεις και θεσµικές αλλαγές µε
σκοπιµότητα και αναβλητικές ρυθµίσεις. 'Η δεχόµαστε παρεµβάσεις
µόνον ή δεν θεσµοθετούµε τίποτε άλλο και βλέπουµε τις ήδη
υπάρχουσες καταστάσεις, πάντοτε µε το βλέµµα της βελτίωσής
τους.
Ποιο συνεπώς είναι το στρατηγικό σας σχέδιο; Η συγχώνευση των
ταµείων είναι αρκετή ή θα πρέπει να δούµε πως µπορούµε να
κάνουµε βιώσιµους τους νέους ασφαλιστικούς οργανισµούς; Η
ισοπέδωση των ταµείων σε ένα ταµείο δεν είναι καθόλου αρκετή.
Εκείνο που προέχει, είναι να δούµε τους ασφαλισµένους, οι οποίοι

και πριν τη συγχώνευση και µετά θα είναι οι ίδιοι.
Τελειώνω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε τις εξής
συµπερασµατικές παρατηρήσεις: Η παροχή καλύτερης ασφάλισης
στους 'Ελληνες πολίτες δεν εξαρτάται µόνο από το είδος και τον
τρόπο λειτουργίας ενός ασφαλιστικού συστήµατος. Εξαρτάται από
τη δυναµικότητα της ασφαλιστικής εισφοράς και µόνο, δηλαδή από
το στοιχείο της χρηµατικής απόδοσης, που αυτό είναι επακόλουθο
της οικονοµικής ανάπτυξης και της δυναµικότητας της ελληνικής
παραγωγικής δραστηριότητας. Μόνο η ανάπτυξη της παραγωγής
µας και η αύξηση του εθνικού µας εισοδήµατος θα επιφέρει και τη
ζωντάνια των ασφαλιστικών µας οργανισµών.
Και στον τοµέα αυτόν εσείς, η Κυβέρνηση, δώσατε εξετάσεις και
αποτύχατε. Από τον προϋπολογισµό σας, που την άλλη εβδοµάδα
εδώ στη Βουλή θα ελεγχθεί, δεν διαφαίνεται τίποτε ότι προχωρούµε
στην ορθή ανάπτυξη της χώρας µας. Γι' αυτό και αυτό το δήθεν
ασφαλιστικό σας νοµοθέτηµα θα αποτύχει εκ των πραγµάτων. Σ'
αυτό να είστε βέβαιοι.
Επικεντρώνοντας όµως µε δυο λέξεις το ασφαλιστικό πρόβληµα
στο νοµό µου, τη ∆ωδεκάνησο, θα ήθελα να σας υποµνήσω ότι
πέραν των ειδικών περιπτώσεων, ασφαλισµένων, ξυλουργών
αλιέων, τεχνιτών µετάλλου κλπ., που θα αναπτύξουµε στην κατ'
άρθρον συζήτηση του νοµοσχεδίου, για ό,τι αφορά το κτίριο του
ΙΚΑ, εδώ και τέσσερα χρόνια δεν είστε άξιοι να προχωρήσετε σε
τίποτα για την ανέγερση του νέου κτιρίου και εξακολουθούν οι
υπηρεσίες του να λειτουργούν κατ' αυτόν τον τρόπο που ξέρετε.
Για όλους αυτούς τους λόγους, αλλά και γι' αυτόν τον επιπρόσθετο,
αντιλαµβάνεστε ότι εµείς θα καταψηφίσουµε το νοµοσχέδιο.
Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΦΟΙΒΟΣ ΙΩΑΝΝΙ∆ΗΣ (Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικών
Ασφαλίσεων): Μήπως ξέρετε πότε έγινε το κτίριο του Ι.Κ.Α.
∆ωδεκανήσου που δεν παρελήφθη ποτέ και αποτέλεσε σκάνδαλο
εκ κατασκευής;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Κύριε Υφυπουργέ, δεν
είναι όµορφο το φαινόµενο να περιπατείτε εις την Αίθουσα και να
µιλάτε.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΑΡΑΜΑΡΙΟΣ: Το νέο να κοιτάτε σας λέω εγώ. Τα
παλιά µην τα σκαλίζετε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ο κ. Μελάς έχει το λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΕΛΑΣ: Επειδή ανεφέρθη ο Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος του ΠΑ.ΣΟ.Κ., στο ότι το οικονοµικό όφελος από τη
λίστα φαρµάκου ήταν αρκετό, του απαντώ, ότι η ελάττωση της
οικονοµικής δαπάνης για το φάρµακο µε την εφαρµογή της λίστας
είναι µηδαµινή. Εκείνο, όµως, που θα πω για το φάρµακο σε σχέση
µε την Κυβέρνηση, είναι ότι η σηµερινή Κυβέρνηση ό,τι φάρµακο και
να πάρει, φάρµακο ακριβό ή φτηνό, φάρµακο της λίστας ή εκτός
λίστας, φάρµακο εισαγόµενο ή εγχώριο, είναι αθεράπευτη. ∆εν
θεραπεύεται µε τίποτα.
'Ερχοµαι τώρα στο ασφαλιστικό νοµοσχέδιο. Είναι από όλους
παραδεκτό ότι το σύστηµα κοινωνικής ασφάλισης στη χώρα µας
νοσεί. Νοσεί βαθύτατα από τα µακροχρόνια προβλήµατα που έχουν
συσσωρευτεί και τα οποία, εάν µείνουν χωρίς θεραπευτική
αντιµετώπιση, γρήγορα θα το οδηγήσουν στην κατάρρευση
δηµιουργώντας τεράστια προβλήµατα και στους ασφαλισµένους.
Για την κατάσταση αυτή του ασφαλιστικού συστήµατος µεγάλη
ευθύνη φέρουν οι κυβερνήσεις του ΠΑ.ΣΟ.Κ. που το οδήγησαν σε
αδιέξοδο.'Ενα αδιέξοδο, που πράγµατι το αντιλήφθηκε η
Κυβέρνηση.'Εκανε και η ίδια τη διάγνωση, ότι το ασφαλιστικό
σύστηµα νοσεί. ∆υστυχώς, όµως, δεν προβαίνει σε ουσιαστική
θεραπεία του, δεν προβαίνει στην εφαρµογή των αναγκαίων
εκείνων µέτρων, δεν κάνει τις βαθιές τοµές που χρειάζονται, ώστε
το ασφαλιστικό σύστηµα να εξυγιανθεί, να εκσυγχρονιστεί και να
αποκτήσει µακροπρόθεσµη πνοή και ζωή.
Μετά από µακροχρόνια διαρροή στον τύπο αντιφατικών



2304 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

διατάξεων του νοµοσχεδίου, µετά από τον πολυδιαφηµισµένο
κοινωνικό διάλογο που ατελώς έγινε, µετά τις προτάσεις Σπράου,
που προκάλεσαν σύγχυση και αναταραχή στους εργαζόµενους και
ανάγκασαν πολλούς, τόσο από το ∆ηµόσιο, όσο και από τον
ιδιωτικό τοµέα να συνταξιοδοτηθούν, µετά από όλα αυτά, φέρνει
τελικά η Κυβέρνηση το παρόν νοµοσχέδιο βεβιασµένα, πιεστικά και
αγχωτικά στη Βουλή.
∆ίκαια, λοιπόν, το νοµοσχέδιο αυτό χαρακτηρίζεται
αποσπασµατικό, χωρίς ιδιαίτερους στόχους και ιδέες, χωρίς να δίδει
διέξοδο στα πολλαπλά προβλήµατα που αντιµετωπίζει ο χώρος της
κοινωνικής ασφάλειας.
Αντίθετα, θα έλεγε κανείς, ότι προβαίνει στη µετάθεση της
ουσιαστικής επίλυσης των προβληµάτων στο απώτερο µέλλον, τότε
όταν είναι βέβαιον, ότι δεν θα είστε εσείς στην Κυβέρνηση.
Εξάλλου και η οικονοµική και κοινωνική επιτροπή, σε υπόµνηµά της
αναφέρει: Τα µεγάλα ζητήµατα παραµένουν άλυτα και για το λόγο
αυτό είναι επιτακτική ανάγκη να αρχίσει εντός του 1999, µετά την
ψήφιση του νοµοσχεδίου ο κοινωνικός διάλογος, ώστε να δοθούν
λύσεις στα µακροχρόνια προβλήµατα του ασφαλιστικού
συστήµατος πριν είναι αργά.
∆ίκαια, λοιπόν, το νοµοσχέδιο αυτό χαρακτηρίζεται, ως µίνι
ασφαλιστικό, αφού δίνει µίνι θεραπεία σε ένα βαρειά πάσχοντα, έτσι
για να σας µιλήσω ιατρικά.
Με ασπιρίνες, κύριε Υφυπουργέ, το ασφαλιστικό σύστηµα δεν
θεραπεύεται. Ο βαριά πάσχων ασθενής, που λέγεται κοινωνική
ασφάλιση, δεν θα έχει θεραπεία, αλλά ούτε µια στοιχειώδη
ανακούφιση. Για να θεραπευθεί το ασφαλιστικό συστηµα,
χρειάζονται ριζικά µέτρα, βαθιές τοµές µε πολιτική βούληση και
στοιχειώδη γενναιότητα.
'Οµως τα µέτρα αυτά δεν µπορείτε εσείς να τα πάρετε, δεν
περιµένουµε να τα πάρετε, ούτε ο ελληνικός λαός περιµένει. ∆ιότι
απεδειχθη και απο τις πρόσφατες δηµοτικές και νοµαρχιακές
εκλογές, ότι ο ελληνικός λαός δεν σας έχει εµπιστοσύνη και σας
αποδοκίµασε. Είσθε µία Κυβέρνηση που αναλώνεται στην απλή
διαχείριση της εξουσίας, και µάλιστα στην πολύ κακή διαχείριση της
εξουσίας που αδυνατεί να πάρει µέτρα για τη θεραπεία των κακώς
κειµένων στην κοινωνία.
Αυτό θα το τολµήσει η Νέα ∆ηµοκρατία που το ταχύτερο ο
ελληνικός λαός θα τη φέρει στην εξουσία. Εξάλλου αυτό δείχνουν
και οι πρόσφατες δηµοσκοπήσεις. Ο ελληνικός λαός έχει
συνειδητοποιήσει ότι η Ελλάδα για να τραβήξει µπροστά, για να
τραβήξει το δρόµο της ανάπτυξης και της προόδου χρειάζεται µία
κυβέρνηση δυνατή και αποφασιστική που θα πάρει µέτρα
βελτίωσης της κοινωνίας και θα τη βγάλει απο την παρακµιακή της
τροχιά.
Στην περίπτωση του ασφαλιστικού συστήµατος θα πάρει µέτρα
ουσιαστικά και καθοριστικά που θα το στηρίξουν και θα το
οδηγήσουν σε µακροχρόνια βιωσιµότητα.
'Οπως είπα και στην αρχή, κύριε Υφυπουργέ, ο περίφηµος
κοινωνικός διάλογος δεν έγινε ουσιαστικά. 'Ηταν ελλιπής. Και αυτό
τόνισαν και οι διάφοροι εκπρόσωποι των φορέων που ήρθαν στην
διαρκή επιτροπή. Και φαίνεται αυτό από το ότι, ενώ συζητούσαµε το
νοµοσχέδιο στη ∆ιαρκή Επιτροπή, αναγκάσθηκε κάτω από το
βάρος των απεργιακών κινητοποιήσεων των τελωνειακών, να
προβεί ο κύριος Υπουργός σε κάποιες βελτιωτικές προτάσεις για
τους τελωνειακούς. Τις βελτιωτικές όµως αυτές προτάσεις, τις είπε
εκείνη τη στιγµή, οι τελωνειακοί δεν τις γνώριζαν. Ο πρόεδρος
λοιπόν της Οµοσπονδίας των Τελωνειακών Υπαλλήλων Ελλάδος
δίκαια του απάντησε ότι οι προτάσεις αυτές δεν έχουν γίνει. Αυτήν
τη στιγµή που έγιναν δεν είχε τον απαιτούµενο χρόνο να τις
µελετήσει µε το συµβούλιό του να τις εξετάσει νοµικά και τεχνικά, να
τις εκτιµήσει και να µπορέσει να δώσει απάντηση. Αν είχατε
συζητήσει λοιπόν έγκαιρα µαζί του σε βάθος και σε λεπτοµέρειες,
πιθανώς να είχε βρεθεί η χρυσή τοµή και να µην είχαν οδηγηθεί οι
τελωνειακοί σε απεργιακές κινητοποιήσεις που προκάλεσαν πάρα
πολλά προβλήµατα στον ελληνικό λαό και στην ελληνική κοινωνία
και που τελικά τους οδηγήσατε στην δικαστική βάσανο.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική 'Εδρα καταλαµβάνει ο Β'
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΣΓΟΥΡΙ∆ΗΣ)
Αυτό και µόνο επιβεβαιώνει αυτό που σας είπα και στην αρχή ότι ο
περιβόητος κυβερνητικός διάλογος δεν έγινε σε βάθος, αλλά ήταν
τελείως επιφανειακός.
Με το νοµοσχέδιο, κύριε Υπουργέ, και µε τις διατάξεις του άρθρου
31 θέλετε να δηµιουργήσετε µία νέα ελεγκτική υπηρεσία που την
ονοµάζετε Υπηρεσία Ελέγχου Φορέων Κοινωνικής Ασφάλισης. Γιατί
τη δηµιουργείτε αυτή την υπηρεσία; Τι περιµένετε; Μήπως η
υπηρεσία αυτή θα δηµιουργήσει περισσότερα προβλήµατα παρά θα
λύσει; Μήπως θα έρθει σε σύγκρουση µε άλλες υπηρεσίες, αφού θα
προσπαθήσει να επικαλύψει αρµοδιότητές τους;
ΜΙΛΤΙΑ∆ΗΣ ΠΑΠΑΪΩΑΝΝΟΥ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων): Μακάρι να έχουν, γιατί αυτές που
έχουν δεν ελέγχουν. Σε σύγκρουση θέλω να έρθει.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΕΛΑΣ: Αν δεν ελέγχουν, ίσως, κύριε Υπουργέ,
φταίει η Κυβέρνηση γιατί δεν κάνουν αυτές καλά τη δουλειά τους.
Μήπως όµως και για κάτι άλλο φτιάχνετε αυτήν την υπηρεσία και
για ψηφοθηρικούς λόγους. ∆ιότι λέτε ότι θα διορισθούν ενενήντα
πέντε άτοµα. ∆εν ξέρω αν είναι ενενήντα πέντε χειροκροτητές.
Με το νοµοσχέδιο -κι εδώ θα ήθελα ως Πειραιώτης Βουλευτής να το
προσέξετε- ρυθµίζετε ορισµένες οφειλές προς το Ι.Κ.Α., Θα ήθελα
να δείτε πάρα πολύ ευνοϊκά µία τροπολογία που κατετέθη από
αρκετούς Βουλευτές, όλων των κοµµάτων και αφορά τις
ασφαλιστικές εισφορές στη ναυπηγοεπισκευαστική ζώνη
Περάµατος - Πειραιά. Αν δεν γίνει αυτή η ρύθµιση, η
ναυπηγοεπισκευαστική ζώνη θα οδηγηθεί σε µαρασµό, σε αφάνεια,
µε επιπτώσεις τόσο στην εθνική οικονοµία όσο και στην οικονοµική
ζωή των ανθρώπων της µείζονος περιφέρειας του Πειραιά και θα
αυξήσει πάρα πολύ την ανεργία. Η ανεργία µαστίζει τη µείζονα
περιφέρεια του Πειραιά και εάν κλείσει η ναυπηγοεπισκευαστική
ζώνη, τότε θα τιναχθεί σε φοβερά ύψη. Η ανεργία στον Πειραιά
σήµερα είναι πολύ πάνω από το 12%, που είναι σε πανελλαδική
κλίµακα. Φθάνει περίπου το 20%.
Τελειώνοντας, θα ήθελα να σας τονίσω για άλλη µία φορά ότι το
νοµοσχέδιο αυτό δεν είναι εκείνο που περιµέναµε, δεν είναι αυτό το
νοµοσχέδιο που θα έλυνε τα προβλήµατα της κοινωνικής
ασφάλισης. Γι' αυτό επί της αρχής το καταψηφίζω. Τώρα στην
πορεία της συζητήσεως των άρθρων, άρθρα τα οποία είναι προς τη
σωστή κατεύθυνση, θα τα ψηφίσουµε.
Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο κ. Σπυριούνης έχει
το λόγο.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΣΠΥΡΙΟΥΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, ο
συνάδελφος κ. Γεωργόπουλος χθες, µιλώντας, έδωσε έναν ορισµό
του 1937, τι σηµαίνει κοινωνική ασφάλιση. Και είπε ότι είναι
εναρµόνιση συµφερόντων διαφορετικών κοινωνικών οµάδων. Ο
εργοδότης από τη µια µεριά, ο εργαζόµενος από την άλλη, το
κράτος κλπ. Και έµεινα στη λέξη "εναρµόνιση". Ειλικρινά,
συνάδελφοι, µόνο εναρµόνιση δεν επιτύχαµε αυτές τις δύο ηµέρες.
Και δεν το πετύχαµε, γιατί στα ογδόντα δύο άρθρα που αριθµεί το
νοµοσχέδιο ούτε ένα σηµείο δεν εντόπισε η συνολική Αντιπολίτευση
σαν θετικό. Συλλήβδην απέρριψε το νοµοσχέδιο.
Ποιο είναι το σύστηµα της πραγµατικότητας και οι συνθετικοί
παράγοντες του προβλήµατος µέσα στο οποίο η Κυβέρνηση εκλήθη
να συγκροτήσει το συζητούµενο νοµοσχέδιο:
Πρώτον, η κρίση του συστήµατος. Οµολογηµένος κοινός τόπος.
∆εύτερον, η κρίση αυτή είναι τόσο επείγουσα, ώστε να επιβάλει τη
λήψη άµεσων µέτρων, πάνω σε ένα γενικότερο σχεδιασµό, σε ένα
στρατηγικό σχεδιασµό του συνολικού προβλήµατος, ώστε µε
διαδοχικές υλοποιήσεις να το σώσει.
Τρίτον,  η  κοινωνική  κατάσταση  που  προσδιορίζεται  από  µία
κακή  εποχή,  που  την  επιβάλλει  η  κατάσταση  της  οικονοµίας,
την  επιβάλλει  η  συγκλιτική  απαίτηση,  την  επιβάλλουν  τα  λάθη
που  κατά  καιρούς  έγιναν  και  σωρεύτηκαν  και  αναδύονται
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κάποια στιγµή µε απειλητικές διαστάσεις. Αυτός ο κοινωνικός
περίγυρος που κυρίως χρωµατίζεται από τις πενόµενες φτωχές
τάξεις, είναι πρόσθετο στοιχείο.
Μέσα σ' αυτό το σύστηµα έρχεται η Κυβέρνηση να αναζητήσει την
εναρµόνιση των αντιτιθεµένων παραγόντων. ∆ίνω από τη µια µεριά,
κόβω από την άλλη, αλλά και η άλλη ολισθαίνει σε αρνητικά
πλαίσια. Πώς θα εναρµονίσω, πώς θα βρω τη χρυσή τοµή ενός
συστήµατος που πάσχει εξωγενώς και εσωγενώς;
Εξωγενώς πάσχει από την κατάσταση της οικονοµίας, όπως
προείπα, από την ανεργία, από το δηµογραφικό πρόβληµα. 'Εντεκα
είναι τα εθνικά προβλήµατα και υπάρχει και ένα δωδέκατο. 'Ηταν
εννιά και έγιναν έντεκα. Το δωδέκατο είναι το δηµογραφικό. Είναι το
πρώτο πρόβληµα της πατρίδας και θα φανεί ύστερα από είκοσι
χρόνια.
Κύριοι Υπουργοί, κύριοι συνάδελφοι, το πρόβληµα αυτό πρέπει να
το αντιµετωπίσουµε κάποτε.
Επίσης πάσχει από την έλλειψη νοικοκυροσύνης, αν θέλετε, στη
συνολική ανάπτυξη του οικονοµικού µέρους που διέπει το σύστηµα
κλπ.
Οι εσωγενείς παράγοντες είναι η οργανωτική δοµή, που δεν
ανταποκρινόταν στα πράγµατα ή όσο έπρεπε, η έλλειψη επιτελικών
σχεδιασµών, η λύση σύγχρονων µέσων διοικήσεως και λειτουργίας
και ένα σωρό γνωστά πράγµατα, πελατειακά συστήµατα κλπ.
Αυτά οδήγησαν το σύστηµα, µαζί µε τους άλλους παράγοντες, στη
σηµερινή του εικόνα.
'Ετσι έρχεται το νοµοσχέδιο στηριζόµενο πάνω -επαναλαµβάνω- σε
ένα σχεδιασµό µακρόπνοο µε τη λήψη, όµως, άµεσων και
βραχυπρόθεσµων µέτρων, να εναρµονίσει τις δυνατότητες και τις
υποχρεώσεις και να οδηγηθεί στη συγκρότηση του νοµοσχεδίου
που αποτελείται από εννέα κεφάλαια και ογδόντα δύο άρθρα.
Τι περιλαµβάνει; Στοιχειωδώς τι κάνει;
Το Α' κεφάλαιο, που περιλαµβάνει τα άρθρα 1 έως και 31, ρυθµίζει,
οµαδοποιεί, συγχωνεύει, καταργεί, πάει να διαµορφώσει ένα νέο
σύστηµα δεσµών µεταξύ της πληθώρας των ταµείων, πάει να
συγκροτήσει µία νέα δοµή για να λειτουργήσει καλύτερα, να
αποφύγει περιττά έξοδα, να συντονίσει αποδοτικότερα, να στηρίξει
µε αυτήν τη δοµή των διατάξεων των τριάντα ένα άρθρων την
προοπτική.
Το Β' κεφάλαιο, που περιλαµβάνει τα άρθρα 32 έως και 35, ρυθµίζει
τους εκλεκτικούς µηχανισµούς των δαπανών υγείας, ρυθµίζει
παροχές υγείας προληπτικής ιατρικής κλπ.
Το Γ' κεφάλαιο, το οποίο αποτελείται από τα άρθρα 36 έως και 39,
ρυθµίζει διοικητικές και λειτουργικές λεπτοµέρειες του συστήµατος
που συγκροτεί µε τη συνολική του διάρθρωση το νοµοσχέδιο.
Το ∆' κεφάλαιο, το οποίο περιλαµβάνει τα άρθρα 40 έως και 45,
προβλέπει διατάξεις που αξιοποιούν κινητή και ακίνητη περιουσία.
Προβλέπει επενδύσεις από τη µια µεριά και συγκροτεί και µία
ελεγκτική επιτροπή από την άλλη, για να υπάρξει στην όλη ιστορία
συγκράτηση, έλεγχος, διαφάνεια.
Το Ε' κεφάλαιο, άρθρα 46 έως και 48, είναι διατάξεις εξυπηρέτησης
των ασφαλιζοµένων, εξυπηρέτησης του 'Ελληνα πολίτη. Είναι ένα
µεγάλο κεφάλαιο απέναντι στο οποίο θα πρέπει όλοι µας να
νιώθουµε ενοχή, γιατί το µόνο πράγµα που δεν γίνεται επί σειρά
ετών και δεν γίνεται ακόµα και σήµερα, είναι η εξυπηρέτηση του
πολίτη. Είναι µία µεγάλη υπόθεση που πρέπει να ξεκινήσει από την
αλλαγή της νοοτροπίας στη λειτουργία της ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης.
'Οπως γνωρίζετε όλα αλλάζουν εύκολα. Ακόµα και τα συντάγµατα.
Η νοοτροπία µιας κοινωνίας, µιας οµάδας είναι δυσκίνητο κοινωνικό
στοιχείο. Είναι από τα πιο δυσκίνητα στοιχεία. Εποµένως, θέλει
χρόνο, θέλει προσπάθεια κλπ.
Το ΣΤ' κεφάλαιο περιλαµβάνει τα άρθρα 49 έως και 60 και ρυθµίζει
οφειλόµενες ασφαλιστικές εισφορές.
Καθορίζει κριτήρια, ρυθµίζει προσαυξήσεις, τρόπους καταβολής
κλπ., εισφορές που δεν κατόρθωσε το Ι.Κ.Α., οι ασφαλιστικοί
οργανισµοί να εισπράξουν, εισφορές που αναιτίως ή υπαιτίως δεν
κατεβλήθησαν, εισφορές που εσκεµµένως απεφεύχθησαν, εισφορές

που οφείλονται ακόµα επί σειρά ετών.
Τα κεφάλαια έβδοµο, όγδο και έννατο, από το άρθρο 64 µέχρι το
άρθρο 82 το ακροτελεύτιο, ρυθµίζουν, "σε γενικές διατάξεις", "σε
λοιπές διατάξεις" και "ειδικές διατάξεις" λεπτοµέρειες που αφορούν
διάφορα, συνδεόµενα ή µη συνδεόµενα θέµατα, µε πλείστες όσες
ειδικότερες παραγράφους.
Κύριοι συνάδελφοι, είναι γεγονός ότι η συνολική εικόνα του
νοµοσχεδίου καθιερώνει µέτρα σωτηρίας του
κοινωνικοασφαλιστικού µας συστήµατος. Και σαφώς -και αυτό είναι
µια ουσιώδης λεπτοµέρεια, µια ουσιώδης ελπίδα- αποτελεί το
πλαίσιο πάνω στο οποίο θα θεµελιωθεί, θα συγκροτηθεί το επόµενο
βήµα ενός βαθύτερου και µακροπρόθεσµου σχεδιασµού για τη
συνολική αντιµετώπιση του προβλήµατος.
Κύριε Υπουργέ, θέλω επιγραµµατικά να πω µερικά πράγµατα.
Θα παρακαλέσω η τρίτη υποδιοίκηση του Ι.Κ.Α. να γίνει στη
Θεσσαλονίκη. Το δικαιούται η Θεσσαλονίκη για πολλούς λόγους.
'Εχω υποβάλει τέσσερις αντίστοιχες τροπολογίες για την υπόθεση
των εργαζoµένων στον αµίαντο, για µερικά θέµατα των
τελωνειακών, για κτιριακά κλπ. Θα δείτε τις τροπολογίες µου.
Οι συνταξιούχοι, σαφώς έχουν πρόβληµα -και πρέπει να το δείτε-
όταν αντί του 80% οι συντάξεις έχουν φθάσει στο 52%. Το ίδιο
ισχύει και για τους στρατιωτικούς και για τους αστυνοµικούς.
'Εχουµε αυτήν την εικόνα, κύριε Υπουργέ. Είναι ένα τεράστιο
πρόβληµα. Ξοδεύουµε τρισεκατοµµύρια στα εξοπλιστικά
προγράµµατα και αδιαφορούµε για τον άνθρωπο. Πρέπει να δούµε
συνολικά το πρόβληµα, να δούµε και το πρόβληµα του µισθολογίου
των στρατιωτικών, εκτός εάν θέλουµε να τους κάνουµε
υπαλλήλους. Οπότε τότε θα ψάχνετε για αµυντικό σύστηµα.
Το θέµα των στρατιωτικών πρέπει να το δούµε στο σύνολο του
πλαισίου ανησυχίας που διαµορφώνει, κύριε Πρόεδρε, η ανεργία
στην πατρίδα µας. 'Εχουµε τετρακόσιες τριάντα τρείς χιλιάδες
άνεργους, όπως λέει ο προϋπολογισµός φέτος. Είναι 10% και
πλέον του ενεργού µέρους του ελληνικού λαού. Πρέπει να δούµε
κυρίως την ανεργία που πλήττει τη νεολαία µας γιατί είναι το ίδιο,
είναι σαν να πλήττεται η πατρίδα µας.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Καλώς, κύριε
Σπυριούνη.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΣΠΥΡΙΟΥΝΗΣ: Ψηφίζω βέβαια το νοµοσχέδιο.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑ.ΣΟ.Κ.)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο κ. Καρασµάνης έχει
το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ: Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, το ασφαλιστικό είναι το πιο σηµαντικό θέµα που
απασχολεί τον ελληνικό λαό.
Επί ένα µεγάλο χρονικό διάστηµα η Κυβέρνηση το παρουσίαζε στα
Μέσα Μαζικής Ενηµέρωσης και ξαφνικά, εσπευσµένα το φέρνει
στην Εθνική Αντιπροσωπεία για ψήφιση, χωρίς να δώσει τη
δυνατότητα της επεξεργασίας, της ενδελεχούς µελέτης. 'Ενα τόσο
σοβαρό νοµοσχέδιο µε τόσα άρθρα που επηρεάζει θετικά ή
αρνητικά το σύστηµα του ασφαλιστικού συστήµατος, θα µπορούσε
να αποτελέσει ένα ουσιαστικό βήµα προς τη σωστή κατεύθυνση.
∆υστυχώς, όµως, απ' ό,τι φαίνεται η ευκαιρία δεν θα αξιοποιηθεί
κατάλληλα, δεδοµένου ότι οι ελλείψεις, τα κενά και τα αναπάντητα
ερωτήµατα που γεννά ακόµα και µία απλή ανάγνωση, είναι πολλά
και σηµαντικά. Σταχυολογώντας ορισµένα απ'αυτά και
καταθέτοντάς τα ενώπιόν σας αποσκοπούµε, κύριε Υπουργέ,
κυρίως να συµβάλουµε σε µία έγκαιρη βελτίωση για το καλό όλων.
Θα περιοριστώ, όµως, λόγω του µικρού χρόνου, σε δύο-τρεις
επισηµάνσεις.
Η πρώτη επισήµανση είναι ότι το ασφαλιστικό µας σύστηµα νοσεί.
Και νοσεί γιατί δεν υπάρχουν γενικές αρχές λειτουργίας. Υπάρχει
άνιση κατανοµή εισφορών και παροχών. Υπάρχει προκλητική
ανισότητα στα όρια ηλικίας και στα ποσοστά σύνταξης. 'Εχουν
ενταχθεί κοινωνικές οµάδες στα ασφαλιστικά ταµεία χωρίς ποτέ
κανείς να καταβάλει καµία εισφορά.
Κοινωνική πολιτική χωρίς αντίκρισµα, χωρίς αντιστάθµισµα
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είναι κοινωνική κοροϊδία.
Η δεύτερη επισήµανση έχει σχέση µε το δευτερογενή τοµέα, µε τη
µικροµεσαία επιχείρηση, τη βιοτεχνία, το εµπόριο, που συµβάλλουν
στην καταπολέµηση της ανεργίας και συνεισφέρουν µε τις
εργοδοτικές τους εισφορές στο ασφαλιστικό σύστηµα. 'Οµως είναι
υπό διωγµό για πολλούς λόγους, που δεν είναι της παρούσης
στιγµής να αναλύσω.
Εκείνο, όµως, που θα υπογραµµίσω και θα επισηµάνω είναι ο
τρόπος µε τον οποίο πολιτεύεται το ΙΚΑ απέναντι στη µικροµεσαία
επιχείρηση, στη βιοτεχνία, στο εµπόριο.
Πέρα από τις αυξηµένες εξοντωτικές εργοδοτικές εισφορές, ο
τρόπος µε τον οποίο αντιµετωπίζει τον εργοδότη είναι ανάλγητος,
τοκογλυφικός. Εάν καθυστερήσει τις εισφορές έστω και µία ηµέρα,
εκτός από την επιβάρυνση µε το οριστικό επιτόκιο 7%, όπως
ξέρετε, δεν µπορεί να πάρει πιστοποιητικό ασφαλιστικής
ενηµερότητας. Και ένας απ' αυτούς τους λόγους είναι ότι δεν µπορεί
συγχρόνως να πάει στην τράπεζα να δανειστεί για να µπορέσει να
πληρώσει το ΙΚΑ. Αυτό νοµίζω, κύριε Υπουργέ, ότι πρέπει να το
προσέξετε.
Επίσης, η συµπεριφορά του ΙΚΑ είναι ανάλγητη και έχει
δηµιουργήσει ένα οξύτατο κοινωνικό πρόβληµα από τις
αναδροµικές αυθαίρετες εισφορές που επιβάλλει σε βάρος των
µικροοικοπεδούχων ιδιοκτητών, καθώς επίσης και εις βάρος των
εργολάβων οικοδοµών.
Θα πρέπει επιτέλους να δοθεί τέρµα σ' αυτήν την ανάλγητη τακτική
του ΙΚΑ, να τεθεί τέρµα στις εξοντωτικές αναδροµικές εισφορές γιατί
η απόγνωση των µικροοικοπεδούχων είναι πολύ µεγάλη.
Η κατάσταση όπως ξέρετε, έχει φθάσει στο απροχώρητο. Το ΙΚΑ
καθορίζει εκ των υστέρων και αυθαίρετα, τον αριθµό και το ύψος
των εργοδοτικών εισφορών και ενσήµων για οικοδοµές που
ξεκίνησαν και αποπερατώθηκαν την περίοδο 1986-1993, οι οποίες
είναι πολύ µεγάλες. Και µάλιστα, βάσει του αντικειµενικού
συστήµατος καλούνται να πληρώσουν πρόσθετες εισφορές
προσαυξηµένες µε πρόστιµα που φθάνουν το 50% και µε
ληστρικούς τόκους µέχρι και 120%. Το εξοργιστικό είναι ότι τα
εξωφρενικά αυτά χαράτσια τα απαιτεί το ΙΚΑ από ιδιοκτήτες
οικοπέδων που απλώς έδωσαν τη γη αντιπαροχή για να
αποκτήσουν µία στέγη, χωρίς βέβαια να έχουν καµία ανάµειξη µε
οικοδοµικές εργασίες και πληρωµές εργασιών. Το φαινόµενο αυτό
παρατηρείται και σε ιδιοκτήτες µονοκατοικιών των χωριών. Το
πρόβληµα λαµβάνει ήδη τροµακτικές οικονοµικές και κοινωνικές
διαστάσεις, αφού χιλιάδες άνθρωποι και οικογένειες βρίσκονται να
χρωστούν εκατοµµύρια και αδυνατούν να πληρώσουν. Στήνονται
στα δικαστήρια και κινδυνεύουν από κατασχέσεις και φυλακίσεις.
Πρέπει λοιπόν, κύριε Υπουργέ, να θέσετε τέρµα σ' αυτή την
αυθαιρεσία του ΙΚΑ. 'Εχετε υποσχεθεί παλαιότερα ότι θα φέρετε
τροποποίηση σε κάποιο νοµοσχέδιο και ευκαιρία είναι να το κάνετε
σ' αυτό το νοµοσχέδιο.
Αλλά ψάχνοντας και µελετώντας το νοµοσχέδιο δεν βρήκα κανένα
άρθρο που να µιλάει γι' αυτήν την αυθαιρεσία.
Νοµίζω, κύριε Υπουργέ, ότι πρέπει να προσέξουµε αυτό το
πράγµα.
Κύριε Υπουργέ, µιλήσατε για το ταµείο κύριας ασφάλισης και
υπερηφανευτήκατε ότι υπάρχει η διαδοχική ασφάλιση. Θα πρέπει
να ξέρετε, όµως, ότι υπάρχει ένας µεγάλος αριθµός αγροτών που
ήδη έχουν συνταξιοδοτηθεί πριν από τη θέσπιση του ταµείου κύριας
ασφάλισης, οι οποίοι έχουν χίλια και δύο χιλιάδες ένσηµα και τα
οποία δυστυχώς ο νέος νόµος δεν τους αναγνωρίζει. Πρέπει στα
πλαίσια της ισονοµίας και της ισοπολιτείας και αυτό να το δείτε.
Παράλληλα, υπάρχει το επίδοµα της κοινωνικής αλληλεγγύης, το
οποίο δίνεται στους χαµηλοσυνταξιούχους των άλλων
ασφαλιστικών ταµείων. Νοµίζω ότι πάλι στα πλαίσια της ισονοµίας
και της ισοπολιτείας θα πρέπει και αυτό το επίδοµα να επεκταθεί και
στους συνταξιούχους του ΟΓΑ.
Θα πρέπει ακόµη να ξέρετε ότι υπάρχουν συνταξιούχοι του ΟΓΑ
που λόγω αναπηρίας σε ηλικία τριάντα και σαράντα ετών
βρίσκονται µακριά από την εργασία και το ταµείο κύριας ασφάλισης
σε κάποιο όριο χρόνου καταργεί το προνοµιακό επίδοµα.

Αντιλαµβάνεσθε ότι αυτοί οι άνθρωποι ή θα πεθάνουν από ασιτία ή
θα αυτοκτονήσουν.
Θα πρέπει το επίδοµα κοινωνικής αλληλεγγύης να επεκταθεί και
στους αγρότες.
Είπατε επίσης ότι στηρίζετε το ταµείο κύριας ασφάλισης από τον
προϋπολογισµό. Εγώ, όµως, µελετώντας τον προϋπολογισµό στη
σελίδα 114 στην εισηγητική έκθεση είδα ότι υπάρχει µια
υποσηµείωση που προβλέπει εξήντα δισεκατοµµύρια
(60.000.000.000) µε τη χορήγηση τίτλων του δηµοσίου, ενώ οι
υποχρεώσεις του προϋπολογισµού είναι 196,5 δισεκατοµµύρια.
ΜΙΛΤΙΑ∆ΗΣ ΠΑΠΑΪΩΑΝΝΟΥ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων): Από πού βγαίνει αυτό το 196;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ: Είναι οι υποχρεώσεις. Μάλιστα, οι
αγρότες πρέπει να συνεισφέρουν ενενήντα έξι δισεκατοµµύρια
(96.000.000.000). Και τα 48,20 µέχρι 31-12-98. Αντιλαµβάνεσθε ότι
οι αποζηµιώσεις και οι επιδοτήσεις δεν έχουν ακόµη πληρωθεί,
πέρα από το γεγονός ότι τους πρώτους µήνες του 1999 θα πρέπει
να πληρώσουν και το υπόλοιπο µέρος της υποχρέωσης των
εισφορών.
ΜΙΛΤΙΑ∆ΗΣ ΠΑΠΑΪΩΑΝΝΟΥ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων): Στο πρώτο εξάµηνο, όχι στον πρώτο
µήνα, δηλαδή µέχρι τον Ιούνιο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ: 'Εστω. Ακόµη δεν έχουν πληρωθεί τις
επιδοτήσεις και τις αποζηµιώσεις.
Υπάρχει ένας σηµαντικός αριθµός, κύριε Υπουργέ, εργαζοµένων
στον ιδιωτικό τοµέα οι οποίοι έχουν συµπληρώσει το 65ο έτος της
ηλικίας τους, δεν θεµελιώνουν όµως δικαίωµα σύνταξης γιατί
υπολείπονται στα ένσηµα -άλλος θέλει πεντακόσια, άλλος χίλια- και
κινδυνεύουν να µείνουν χωρίς σύνταξη. Θα πρέπει και εδώ να
κάνετε µια βελτίωση ώστε οι άνθρωποι αυτοί εξαγοράζοντας τα
ένσηµά τους, να θεµελιώσουν σύνταξη.
Υπάρχουν ασφαλισµένοι στο ΙΚΑ, οι οποίοι όταν συνταξιοδοτούνται
λόγω αναπηρίας, θα πρέπει να πραγµατοποιήσουν χίλια
πεντακόσια ένσηµα, και µάλιστα την τελευταία πενταετία εξακόσια.
Μέσα στη µεγάλη ανεργία που υπάρχει και στην έλλειψη θέσεων,
αντιλαµβάνεσθε ότι είναι πάρα πολύ δύσκολο ανάπηροι να
µπορέσουν να συµπληρώσουν τον αριθµό των εξακοσίων
ενσήµων. Θα πρέπει να το δείτε και αυτό.
Κύριε Υπουργέ, στην κατ'άρθρο συζήτηση θα µας δοθεί η
δυνατότητα να κάνουµε προτάσεις για τη βελτίωση ορισµένων
άρθρων του νοµοσχεδίου. Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο κ. ∆ηµοσχάκης έχει
το λόγο.
ΘΕΟΦΑΝΗΣ ∆ΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ
και πλέον του έτους στα προσκήνια και στα παρασκήνια συζητιέται,
ψιθυρίζεται, κυοφορείται µίνι-µάξι νοµοσχέδιο. Τελικά µας το
φέρατε, κύριε Υπουργέ.
Τι έκανε αυτό το µίνι νοµοσχέδιο; ∆υσανάλογα µε το µέγεθός του
προκάλεσε προβλήµατα. 'Ηδη εδώ και ένα χρόνο στρατιές
υπαλλήλων παραιτούνται είτε δηµόσιοι υπάλληλοι είτε υπάλληλοι
ιδιωτικού τοµέα µηN τυχόν και αυξηθούν τα όρια της ηλικίας,
φοβούµενοι προφανώς ότι κάποιο πρωϊ ο κύριος Υπουργός θα
φέρει νοµοσχέδιο µε το οποίο θα αυξάνει το όριο ηλικίας και θα
έχουν έτσι να διανύσουν περισσότερο χρόνο στην υπηρεσία ή στον
ιδιωτικό τοµέα που εργάζονται.
Τελικά, κύριε Υπουργέ, φέρατε το νοµοσχέδιο, το οποίο απ' ό,τι
βλέπω δηµιουργεί πάρα πολλά προβλήµατα.
Είδατε τι έγινε µε τους τελωνειακούς. Τους επιστρατεύσατε εσείς µια
πλέρια δηµοκρατική κυβέρνηση, µια σοσιαλιστική κυβέρνηση. Εσείς
εφεύρατε ένα φασιστικό µέτρο. ∆ιότι, τι είναι η επιστράτευση; Τα
ξέρει αυτά ο κ. Σπυριούνης. Στρατηγέ, όταν κάνετε µία άσκηση στο
Στρατό έρχεσθε µετά και κάνετε κριτική, αν η άσκηση διεξήχθη
καλά. Είπατε ότι αυτήν τη στιγµή το ασφαλιστικό µας σύστηµα
νοσεί. Ποια είναι τα αίτια; Εσείς είσαστε ένας καλός στρατιωτικός και
είχα την τιµή να σας γνωρίσω σαν µέραρχο της σιδερόφρακτης
δωδεκάτης µεραρχίας του 'Εβρου. ∆εν είπατε τίποτα για τα αίτια.
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ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΣΠΥΡΙΟΥΝΗΣ: Είπα, είπα.
ΘΕΟΦΑΝΗΣ ∆ΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Τα περάσατε έτσι και ρίξατε το
βάρος στη µείζονα και στην ελάσσονα Αντιπολίτευση.
'Ερχεται το µίνι νοµοσχέδιο και ενοποιεί το φιλέτο, το ΤΑΕ, το ΤΕΒΕ
και το ΤΣΑ. Αυτά τα ταµεία ανήκουν σε χέρια νοικοκυραίων. Το
ΤΕΒΕ έκανε καινούρια κτίρια σε όλη την Ελλάδα. 'Εχει υπαλλήλους
που ο κύριος Υπουργός τους κυνηγάει. Αυτοί νοικοκύρεψαν το
ΤΕΒΕ αλλά τους κυνηγάει και δεν τους µονιµοποιεί εδώ και επτά
χρόνια. Τρέχουν από το πρωί µέχρι το βράδυ να εισπράξουν σαν
να γυρνάνε για να πουν τα κάλαντα.
∆έστε τώρα το µεγάλο ασθενή που λέγεται Ι.Κ.Α. Να πάτε στα
δικαστήρια και στην πρωτεύουσα και στην επαρχία, για να δείτε
ποιοι είναι οι κατηγορούµενοι, ποιοι γεµίζουν τα πινάκια. Πρόκειται
για ασφαλισµένους του Ι.Κ.Α. Πού οφείλεται αυτό το µπάχαλο το
οποίο γίνεται στο Ι.Κ.Α.; Βέβαια, κατέβαλε φιλότιµες προσπάθειες ο
Υπουργός επί Νέας ∆ηµοκρατίας, κ. Σιούφας, για να περισώσει ό,τι
ήταν δυνατόν να περισώσει. Πλην όµως ήλθαν πάλι οι βοριάδες και
οι θύελλες του ΠΑΣΟΚ και τα ανέτρεψαν όλα.
Σήµερα τα πράγµατα έσφιξαν. Γιατί έχουµε φθάσει ως εδώ; Τα
πράγµατα είναι πολύ απλά. 'Εγινε αλόγιστη κατασπατάληση στα
ασφαλιστικά ταµεία κατά τη δεκαετία του 1980. Πάσης φύσεως
ανασφάλιστοι ασφαλίστηκαν στο Ι.Κ.Α. Ποιος είναι ανασφάλιστος; Ο
τάδε. ασφάλισέ τον στο Ι.Κ.Α. Ακόµη, πήραν σύνταξη πολλοί δήθεν
ανάπηροι, για να πάρετε την ψήφο τους, διότι ερχόντουσαν οι
εκλογές του 1985. Επίσης, εντάχθηκαν πολλοί στα βαριά
επαγγέλµατα.
Εν τω µεταξύ η ανεργία ανέβηκε. Μόνος φορέας για να
απασχοληθεί κόσµος ήταν το ελληνικό δηµόσιο. ∆εν υπήρχε
ιδιωτικός τοµέας, αφού τότε γινόταν η κοινωνικοποίηση. 'Ετσι
σήµερα πιέζονται οι λίγοι για να πληρώσουν πολλά στους πολλούς.
'Ερχοµαι στις επενδύσεις. Επενδύσεις γίνονται δειλά-δειλά. Είναι
εντάσεως κεφαλαίου και όχι εντάσεως εργασίας. Εσείς, στρατηγέ,
που µιλάτε σαν οσία Μαρία ξέρετε τι γινόταν στον 'Εβρο. Επένδυση
εννιακοσίων εκατοµµυρίων (900.000.000) το 1974 απασχολούσε
στα κλωστήρια "ΕΒΡΟΣ" τριακόσιους πενήντα εργαζόµενους.
Επένδυση πριν από δύο χρόνια εξίµισι δισεκατοµµυρίων
(6.500.000.000) απασχολούσε τριάντα πέντε εργαζόµενους διότι
είχαν αυτόµατα µηχανήµατα και εξειδικευµένο προσωπικό. Από
ποιον θα πάρεις ασφάλιστρα; Από το µηχάνηµα; Οι µόνοι που
πληρώνουν ασφάλιστρα είναι οι µικροµεσαίοι και οι οικοδόµοι του
φίλου µου του Μήτσου του Κωστόπουλου.
Τον λέω φίλο µου γιατί είναι σύντροφος και είναι φτωχός και αυτός
όπως και εγώ. Γι' αυτό τα βρήκαµε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Συντροφεύσατε τη
φτώχεια σας.
ΘΕΟΦΑΝΗΣ ∆ΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Ακούστε τι κάνει το ανάλγητο Ι.Κ.Α.
Κτίστηκε στην Αλεξανδρούπολη οικοδοµή διακοσίων είκοσι
τετραγωνικών και πλήρωσε ασφάλιση στο Ι.Κ.Α. πεντέµισι
εκατοµµύρια (5.500.000). 'Εβγαλαν τόσα για την τοιχοποιϊα, τόσα
για τα δάπεδα, τόσα για τον εξωτερικό εξωραϊσµό κλπ. 'Ηρθε µετά ο
άνθρωπος και είπε ότι έκανε µόνος του το χώρο, ότι είχε µηχάνηµα
που σοβάντιζε κλπ. Πώς να συνεννοηθεί όµως µε τον "Ι.Κ.Α.τζή"; Οι
ράµπο του Ι.Κ.Α. είναι πιο τροµεροί από την Σ∆ΟΕ σήµερα.
Ξεζουµίζουµε τους οικοδόµους και τους µικροµεσαίους. Σε ποιούς
θα απευθυνθούµε να πληρώσουν εργοδοτικές εισφορές; Ξέρετε
κάνεναν µεγάλο να πληρώνει; Οι µικροί πληρώνουν. 'Ενας ιδιωτικός
υπάλληλος, ένας ταβερνιάρης πληρώνει εκατόν είκοσι χιλιάδες το
µήνα εισφορά στο ΙΚΑ. Παίρνει το µήνα εκατόν πενήντα χιλιάδες
µισθό και βλέπουµε ότι και η εισφορά του ΙΚΑ είναι ίση µε το µισθό
του. Πάντως κατά µαθηµατική ακρίβεια όσα µέτρα και αν πάρετε και
όσα µίνι και µάξι νοµοσχέδια και να περάσετε είναι καταδικασµένο
το ΙΚΑ να πεθάνει. Και κάτι ακόµα τροµερό. Σήµερα το µεσηµέρι
έτρωγα στο IDEAL και πρέπει να σας πω ότι για την υπερωριακή
απασχόληση του εργαζοµένου ο εργοδότης πρέπει να πληρώνει
ΙΚΑ. Θέλετε να γεµίσετε τα ταµεία σας µε λεφτά. 'Οµως κυνηγάµε το
µικροµεσαίο, κυνηγάµε την οικοδοµή. Τι θα γίνει; Από πού θα

εισπράξετε και θα γεµίσετε τα ταµεία σας;
'Ερχοµαι τώρα να µιλήσω για την κοινωνική σας ευαισθησία. Εµείς,
κύριε Υπουργέ, δεν έχουµε ευαισθησία; Πρέπει να σας πω ότι στα
χωριά έχουν µείνει µόνο οι γέροι και οι γριές και παίρνουν σύνταξη
τριάντα δύο (32.000) χιλιάδες δραχµές. Μάλιστα φθάσατε στο
σηµείο να φορολογείτε µε δύο (2.000) χιλιάδες το µήνα για
ιατροφαρµακευτική περίθαλψη. Αυτοί οι άνθρωποι δεν πληρώνουν
ρεύµα, νερό και τηλέφωνο; ∆εν θα πάρει τηλέφωνο το γιo, τη
θυγατέρα ή τον εγγονό του για να µάθει τα νέα τους; Πρέπει να σας
πω ότι για καυσόξυλα θέλουν το χειµώνα έξι µε επτά τόνους και ο
τόνος κάνει είκοσι έξι (26.000) χιλιάδες δραχµές. Μπορεί να τα
πληρώσει µε τριάντα χιλιάδες (30.000) που παίρνει σύνταξη;
Πάω τώρα σε ένα άλλο θέµα. Είπατε ότι από 1.1.1998 υπάρχει η
διαδοχική ασφάλιση στον ΟΓΑ και στο ΙΚΑ. Κάποτε στην επαρχία
δεν υπήρχε ασφάλιση του ΙΚΑ και οι άνθρωποι δούλευαν στην
οικοδοµή ή σε κάποιες βιοτεχνίες. Το 1997 τους πιάνει το ΙΚΑ,
φθάνουν στο εξηκοστό πέµπτο έτος της ηλικίας τους και δεν έχουν
το όριο των τεσσεράµισι χιλιάδων ενσήµων. Ας πούµε ότι έχουν
τρεις χιλιάδες ένσηµα. Αυτά πάνε στράφι. Τους δίνετε σύνταξη του
ΟΓΑ και κλείνει το θέµα. Αν εργαστεί κάποιος στη Γερµανία ή στην
Ολλανδία και κάνει πεντακόσια µεροκάµατα, έστω πενήντα µάρκα ή
φιορίνια θα πάρει σύνταξη µηνιαίως. Εδώ τα τρεις χιλιάδες ένσηµα
αυτών των ανθρώπων γιατί πήγαν στράφι; Αν είσαι βέβαια
δηµόσιος υπάλληλος και πήγες στο δηµόσιο στα τριάντα σου
χρόνια και προηγουµένως είχες τρία τέσσερα χρόνια σε κάποια
επιχείρηση ένσηµα ΙΚΑ, εκεί έχετε τη διαδοχική ασφάλιση. Αυτός
είναι πιο έξυπνος;
Κύριε Υπουργέ, να το δείτε αυτό το θέµα γιατί έχει κατατεθεί και
τροπολογία και πρέπει να δείξετε ότι δεν είσαστε ανάλγητοι. Τώρα
όσο για τους άλλους που φυλάνε τα σύνορα πρέπει να τους
κρατήσουµε εκεί έστω και αν είναι γέροι.
Πρέπει να σας πω ότι στη Γερµανία και στη ∆υτική Ευρώπη
έδωσαν στους εργαζόµενους που µετοίκησαν στην πατρίδα τους τις
εισφορές τους πίσω. 'Οµως κράτησαν την εργοδοτική εισφορά.
Βέβαια η πολιτεία για να δείξει ότι είναι γενναία έδωσε πλασµατικά
χρόνια σε αυτούς τους ανθρώπους για να πάρουν σύνταξη. Αντί να
δοθεί µάχη για να κερδηθεί και η εργοδοτική εισφορά -που δεν είναι
λίγα λεφτά, είναι τα περισσότερα, αφού µην ξεχνάµε είναι περίπου
τριάντα χρόνια αυτή η ιστορία- δεν έγινε τίποτα.
Και κάτι άλλο. 'Ερχεστε τώρα να γεµίσετε τα ταµεία σας από τη
χήρα που άφησε ο υπάλληλος στην ηλικία των σαράντα µε σαράντα
πέντε ετών και θέλει να πιάσει δουλειά µετά απο τρία χρόνια. Ποιος
θα την πάρει στη δουλειά αυτήν τη γυναίκα; Εσείς την παίρνετε;
Μόνο αν είναι ωραία θα την πάρετε, αλλιώς τι θα την κάνετε;
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
Να πάµε και στο δεύτερο. Πηγαίνετε στην κρεαταγορά ή στην
ψαραγορά και στους φρουτεµπόρους και θα δείτε κανέναν
απόστρατο στρατιωτικό, αστυνοµικό.
Είδα ταγµατάρχη να πλένει το αυτοκίνητο των φαντάρων, γιατί
παίρνει διακόσιες πενήντα χιλιάδες (250.000) σύνταξη. Πού να τα
ακουµπήσει; Τόσο το λάδι, τόσο το ξίδι, πρέπει να δουλέψει! 'Ετσι
έπλενε αυτοκίνητο µέσα στο χειµώνα ενός πενταετούς ΕΠΙ. 'Ηταν
ταγµατάρχης που διοικούσε µια µονάδα. Εκεί καταντήσαµε!
Σας τα είπα ωµά, απλά, όπως είναι. Ανθρώπους κυβερνούµε,
κύριοι συνάδελφοι, δεν κυβερνούµε ηµιόνους. Πρέπει να τα δούµε
τα πράγµατα µε ανθρώπινη ψυχή. Γι' αυτό τα είπα έτσι απλά. 'Ετσι
είναι!
Εννοείται ότι δεν το ψηφίζω!
Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ευχαριστούµε τον κ.
∆ηµοσχάκη, που ήταν γλαφυρότατος στο τέλος.
Κύριοι συνάδελφοι, απ' ό,τι βλέπω δεν υπάρχει κάποιος που να
θέλει να δευτερολογήσει.



2308 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της αρχής του
νοµοσχεδίου: "Οργανωτική και λειτουργική αναδιάρθρωση των
φορέων κοινωνικής ασφάλισης και άλλες διατάξεις".
Κύριοι συνάδελφοι, έχουν διανεµηθεί τα Πρακτικά της Πέµπτης 26
Νοεµβρίου 1998, της Παρασκευής 27 Νοεµβρίου 1998 και της
∆ευτέρας 30 Νοεµβρίου 1998 και ερωτάται το Σώµα αν τα
επικυρώνει.
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Συνεπώς, τα Πρακτικά
της Πέµπτης 26 Νοεµβρίου 1998, της Παρασκευής 27 Νοεµβρίου
1998 και της ∆ευτέρας 30 Νοεµβρίου 1998, επικυρώθηκαν.
Κύριοι συνάδελφοι, έχει υποβληθεί αίτηση ονοµαστικής
ψηφοφορίας Βουλευτών της Νέας ∆ηµοκρατίας επί της αρχής του
νοµοσχεδίου, της οποίας το κείµενο έχει ως εξής:
"Προς
Τον Κύριο Πρόεδρο της Βουλής των Ελλήνων
Οι υπογράφοντες Βουλευτές ζητούµε τη διενέργεια ονοµαστικής
ψηφοφορίας επί της αρχής του συζητουµένου νοµοσχεδίου.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ
ΛΕΥΤΕΡΗΣ ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΣ
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΣΠΥΡΟΥ
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΦΙΛΙΠΠΟΥ
ΘΕΟΦΑΝΗΣ ∆ΗΜΟΣΧΑΚΗΣ
ΓΙΩΡΓΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΑΡΑΜΑΡΙΟΣ
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΕΛΑΣ
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΩΤΗΡΟΠΟΥΛΟΣ
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΠΑ∆ΗΜΟΠΟΥΛΟΣ
ΕΛΣΑ ΠΑΠΑ∆ΜΗΤΡΙΟΥ
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΤΣΑΡΟΣ
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΟΡΦΑΝΟΣ
ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ
ΗΛΙΑΣ ΒΕΖ∆ΡΕΒΑΝΗΣ
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΣΣΑΛΙ∆ΗΣ
ΣΑΒΒΑΣ ΤΣΙΤΟΥΡΙ∆ΗΣ
ΜΑΡΙΕΤΑ ΓΙΑΝΝΑΚΟΥ
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΦΟΥΣΑΣ
ΙΩΑΝΝΗΣ ΧΩΜΑΤΑΣ

ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ"
θα αναγνώσω τον κατάλογο των υπογραφόντων την αίτηση της
ονοµαστικής ψηφοφορίας, για να διαπιστωθεί αν υπάρχει ο
απαιτούµενος από τον Κανονισµό αριθµός Βουλευτών για την
υποβολή της.
Ο κ. ∆ηµήτριος Σιούφας. Παρών.
Ο κ. Ελευθέριος Παπαγεωργόπουλος. Παρών.
Ο κ. Νικόλαος Παπαφιλίππου. Παρών.
Ο κ. Θεοφάνης ∆ηµοσχάκης. Παρών.
Ο κ. Σπυρίδων Σπύρου. Παρών.
Ο κ. Γεώργιος Καρασµάνης. Παρών.
Ο κ. Αναστάσιος Καραµάριος. Παρών.
Ο κ. Παναγιώτης Μελάς. Παρών.
Ο κ. Βασίλειος Σωτηρόπουλος. Παρών.
Η κ. Ελισάβετ Παπαδηµητρίου. Παρούσα.
Ο κ. Νικόλαος Κατσαρός. Παρών.
Ο κ. Γεώργιος Ορφανός. Παρών.
Ο κ. Σταύρος Παπαδόπουλος. Παρών.
Ο κ. Ηλίας Βεζδρεβάνης. Παρών.
Κύριοι συνάδελφοι, υπάρχει ο απαιτούµενος από τον Κανονισµό
αριθµός υπογραφόντων την αίτηση ονοµαστικής ψηφοφορίας
Βουλευτών.
Συνεπώς διακόπτουµε τη συνεδρίαση για δέκα λεπτά, σύµφωνα µε
τον Κανονισµό.

( ∆ Ι Α Κ Ο Π Η )
( ΜΕΤΑ ΤΗ ∆ΙΑΚΟΠΗ )

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Επαναλαµβάνεται η
διακοπείσα συνεδρίαση.
Κύριοι συνάδελφοι, το Προεδρείο εκτιµώντας τις ανάγκες του
νοµοθετικού έργου, σύµφωνα µε τον Κανονισµό (άρθρο 72
παράγραφος 3), θα λύσει τη συνεδρίαση για σήµερα Πέµπτη 10
∆εκεµβρίου 1998 και ώρα 10.00', µε αντικείµενο εργασιών του
Σώµατος: α) κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζήτηση επικαίρων
ερωτήσεων και β) νοµοθετική εργασία, ονοµαστική ψηφοφορία επί
της αρχής και συνέχιση της συζήτησης επί των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων: "Οργανωτική και λειτουργική
αναδιάρθρωση των φορέων κοινωνικής ασφάλισης και άλλες
διατάξεις".
'Ωρα λήξης: 00.16'.
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